
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Κ. Βλάση, Μ. Απο-

στολάκη και Ν. Μηταράκη, σελ. 2160 
2. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Συζήτηση, κατόπιν αιτήµατος του Πρωθυπουργού κ. Κυ-

ριάκου Μητσοτάκη σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονι-
σµού της Βουλής, µε αντικείµενο την ενηµέρωση του
Σώµατος σχετικά µε τις πρόσφατες πυρκαγιές που εκδηλώ-
θηκαν στη χώρα, τα µέτρα στήριξης των πληγέντων και τις
πρωτοβουλίες που δροµολογεί η Κυβέρνηση για την αντιµε-
τώπιση των συνεπειών της κλιµατικής κρίσης, σελ. 2137 -
2190 

3. Τήρηση ενός λεπτού σιγής για τα θύµατα των πυρκα-
γιών στον  Έβρο και σε άλλα µέρη της χώρας , σελ. 2139 

4. Ανακοινώνεται επιστολή του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας των "ΣΠΑΡΤΙΑΤΩΝ" κ. Βασιλείου Στίγκα,
προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Κωνσταντίνο Τασούλα, µε
την οποία γνωστοποιεί ότι οι Βουλευτές κ. Δηµητροκάλλης
Ιωάννης, κ. Κατσιβαρδάς Χαράλαµπος και κ. Κόντης Ιωάν-
νης τίθενται εκτός της Κοινοβουλευτικής Οµάδας , σελ.
2165 - 2166 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2137, 2138, 2139,
2144, 2147, 2148, 2149, 2150, 2153, 2156, 2157, 2160, 2163,
2164, 2165, 2167, 2169, 2171, 2174, 2175, 2176, 2177, 2178,
2179, 2181, 2182, 2183, 2185, 2186, 2187, 2188, 2189, 2190 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 1 Σεπτεµβρίου 2023, σελ. 2138 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
i. Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξω-

τερικών, Εσωτερικών, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Δικαιοσύνης, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Επικρατείας και οι
Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών και Εσωτερικών κατέθεσαν στις 25 Αυγούστου 2023
σχέδιο νόµου: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/514
του Συµβουλίου της 22ας Μαρτίου 2021 για την τροποποί-
ηση της Οδηγίας 2011/16/ΕΕ σχετικά µε τη διοικητική συ-
νεργασία στον τοµέα της φορολογίας και άλλες διατάξεις
για τη φορολογική διαδικασία, την κατάρτιση του κρατικού
προϋπολογισµού και το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περι-
ουσίας του Δηµοσίου». , σελ. 2137 

ii. Οι Υπουργοί Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής
Άµυνας, Εσωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, Υγείας, Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Πολιτι-
σµού, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερι-
κών, καθώς και ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κατέθε-
σαν την 30η Αυγούστου 2023 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της
από 29 Μαρτίου 2023 Τροποποίησης και Κωδικοποίησης
της Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του Ελληνικού Δηµο-

σίου και της «Οργανισµός Λιµένος Ηγουµενίτσας Α.Ε.»- Κύ-
ρωση της από 29 Μαρτίου 2023 Συµφωνίας Τροποποίησης
της από 2 Φεβρουαρίου 2018 Σύµβασης Παραχώρησης µε-
ταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της «Οργανισµός Λιµένος
Θεσσαλονίκης Α.Ε.». , σελ. 2137 

2. Κατάθεση προτάσεων νόµου: 
i. Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής και οι Βουλευτές του Κόµµατός
του κατέθεσαν στις 21 Αυγούστου 2023 πρόταση νόµου:
«Αποκλεισµός εκλογιµότητας συνδυασµών στις εκλογές για
την ανάδειξη Δηµοτικών και Περιφερειακών Αρχών», σελ.
2137 

ii. Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και οι Βουλευτές του κόµ-
µατός του κατέθεσαν στις 29 Αυγούστου 2023 πρόταση
νόµου: «Μέτρα ανακούφισης της λαϊκής οικογένειας από τα
χρέη». , σελ. 2138 

iii. Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελλη-
νικής Λύσης Κυριάκος Βελόπουλος και οι Βουλευτές του
κόµµατός του κατέθεσαν σήµερα 31 Αυγούστου 2023 πρό-
ταση νόµου: «Μη υποχρεωτική η προσθήκη ηλεκτρονικού
κυκλώµατος (RFID τσιπ) στις νέες ταυτότητες και άλλες
διατάξεις», σελ. 2138 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 2137 – 2161, 2164 – 2167, 
2171 – 2187

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 2169 - 2171
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 2187 - 2190
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2161 – 2164, 2167 – 2169
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ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 2160, 2161, 2162, 2163, 

2164, 2165, 2174, 2183, 
2185, 2186, 2187

ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β., σελ. 2171, 2190
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 2169, 2170, 2171, 2188, 
2190

ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 2139, 2142, 2144, 2153, 
2171, 2172, 2174, 2175, 
2181, 2182, 2183

ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 2167, 2169, 2187
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 2153, 2156, 2157
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 2157
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 2144, 2145, 2147, 2148, 

2149, 2153, 2174, 2176, 
2177, 2178, 2179, 2182, 
2183

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 2138
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 2186
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ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 2171
ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ Β. , σελ. 2167
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 2150
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 2171
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 2188, 2189, 2190
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Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 2142
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 2163
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 2170, 2171, 2183, 2185
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ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 2185
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 2146, 2161, 2162, 2165



Αθήνα, σήµερα στις 31 Αυγούστου 2023, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.51’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση, κατόπιν αιτήµατος του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου
Μητσοτάκη, σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού της
Βουλής, µε αντικείµενο την ενηµέρωση του Σώµατος σχετικά µε
τις πρόσφατες πυρκαγιές που εκδηλώθηκαν στη χώρα, τα µέτρα
στήριξης των πληγέντων και τις πρωτοβουλίες που δροµολογεί
η Κυβέρνηση για την αντιµετώπιση των συνεπειών της κλιµατικής
κρίσης.

Συνεδριάζουµε σήµερα µετά από σχετικό αίτηµα του Πρωθυ-
πουργού που απεστάλη τη Δευτέρα 28 Αυγούστου και γνωστοποι-
ήθηκε άµεσα στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων
της Αντιπολίτευσης όπως ορίζει ο Κανονισµός της Βουλής. 

Σύµφωνα µε τα οριζόµενα, η ανακοίνωση γίνεται αυτοπροσώ-
πως από τον Πρωθυπουργό και προβλέπει ο Κανονισµός της
Βουλής τη διάρκεια των οµιλιών και του Πρωθυπουργού και των
Αρχηγών. Αυτή τη διάρκεια χθες η Διάσκεψη των Προέδρων τη
µεγάλωσε λόγω της σηµασίας του θέµατος αλλά και της ανάγκης
να διατυπωθούν πληρέστερα οι απόψεις των πολιτικών Αρχηγών. 

Προτείνω, συνεπώς, έπειτα από την απόφαση της Διάσκεψης
των Προέδρων σύµφωνα µε την κοινοβουλευτική πρακτική που
ακολουθούµε και στις προηγούµενες αντίστοιχες διαδικασίες, οι
χρόνοι οµιλίας του Πρωθυπουργού και των Προέδρων των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολιτεύσεως να διευρυνθούν εις
τρόπον ώστε ο µεν Πρωθυπουργός να οµιλήσει στην πρωτολογία
του για πενήντα λεπτά, στη δευτερολογία του για είκοσι πέντε
λεπτά και στην τριτολογία του επίσης για είκοσι πέντε λεπτά, οι
δε Πρόεδροι των λοιπών Κοινοβουλευτικών Οµάδων να λάβουν
τον λόγο στην πρωτολογία τους για είκοσι πέντε λεπτά και στη
δευτερολογία τους για δεκαπέντε λεπτά.

Λόγω ασθενείας -και ευχόµεθα περαστικά προφανώς- του
Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Κουτσούµπα στη συζήτηση τον αναπληροί
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος που ορίστηκε απ’ αυτόν –µε
επιστολή- κ. Παφίλης Αθανάσιος, σύµφωνα επίσης µε τον Κανο-
νισµό της Βουλής.

Δέχεται το Σώµα αυτή την πρόταση της Διάσκεψης των Προ-
έδρων; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η πρόταση έγινε

δεκτή οµοφώνως. 
Ήθελα προηγουµένως να παρακαλέσω τον Πρωθυπουργό και

τους Αρχηγούς για την τήρηση του χρόνου πέραν της τυπικότη-
τας του πράγµατος και για έναν επιτακτικό πραγµατικό λόγο. Σή-
µερα ο Πρωθυπουργός έχει σοβαρό ραντεβού εξωτερικής
πολιτικής µε την Πρωθυπουργό της Ιταλίας. Θα χρειαστεί να απο-
χωρήσει κάποια στιγµή νωρίς το απόγευµα. Εάν τηρηθούν οι χρό-
νοι, το πράγµα θα είναι συµβατό µε τις σοβαρές του υποχρεώ-
σεις. 

Πριν καλέσω στο Βήµα τον Πρωθυπουργό, επιτρέψτε µου να
κάνω κάποιες ανακοινώσεις προς το Σώµα που πρέπει να µπουν
στα Πρακτικά. 

Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών,
Εσωτερικών, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης,
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, Επικρατείας και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών κατέθεσαν στις
25 Αυγούστου 2023 σχέδιο νόµου: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2021/514 του Συµβουλίου της 22ας Μαρτίου 2021 για την
τροποποίηση της οδηγίας 2011/16/ΕΕ σχετικά µε τη διοικητική
συνεργασία στον τοµέα της φορολογίας και άλλες διατάξεις για
τη φορολογική διαδικασία, την κατάρτιση του κρατικού προϋπο-
λογισµού και το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του
Δηµοσίου».

Παραπέµφθηκε στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Οι Υπουργοί Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτε-
ρικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας,
Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανά-
πτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Προστασίας του
Πολίτη, Δικαιοσύνης, Πολιτισµού, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, Τουρισµού, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
Εσωτερικών, καθώς και ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κα-
τέθεσαν στις 30 Αυγούστου 2023 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της
από 29 Μαρτίου 2023 Τροποποίησης και Κωδικοποίησης της Σύµ-
βασης Παραχώρησης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της
«Οργανισµός Λιµένος Ηγουµενίτσας Α.Ε.»- Κύρωση της από 29
Μαρτίου 2023 Συµφωνίας Τροποποίησης της από 2 Φεβρουαρίου
2018 Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου
και της «Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε.». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κι-

νήµατος Αλλαγής και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν
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στις 21 Αυγούστου 2023 πρόταση νόµου: «Αποκλεισµός εκλογι-
µότητας συνδυασµών στις εκλογές για την ανάδειξη Δηµοτικών
και Περιφερειακών Αρχών». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας και οι Βουλευτές του κόµµατός του κα-
τέθεσαν στις 29 Αυγούστου 2023 πρόταση νόµου: «Μέτρα
ανακούφισης της λαϊκής οικογένειας από τα χρέη». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής

Λύσης Κυριάκος Βελόπουλος και οι Βουλευτές του κόµµατός του
κατέθεσαν σήµερα 31 Αυγούστου 2023 πρόταση νόµου: «Μη
υποχρεωτική η προσθήκη ηλεκτρονικού κυκλώµατος (RFID τσιπ)
στις νέες ταυτότητες και άλλες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 1 Σεπτεµ-
βρίου 2023.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)  

1. Η µε αριθµό 55/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Μάριου Σαλµά προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Μη αποδοτική λειτουργία του Γενικού Νοσοκοµείου Αγρινίου».

2. Η µε αριθµό 47/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεανώς Φωτίου προς την
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Βρέφη και νήπια, µε voucher ή
χωρίς, σε δηµοτικούς βρεφονηπιακούς σταθµούς που δεν τη-
ρούν τον Κανονισµό Πυροπροστασίας».

3. Η µε αριθµό 46/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Στέφανου Παραστατίδη προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ετοιµότητα Υπουρ-
γείου ως προς την καταγραφή και την κάλυψη των κενών σε εκ-
παιδευτικό και βοηθητικό προσωπικό γενικής και ειδικής
εκπαίδευσης και λειτουργίας των Ολοήµερων Δηµοτικών Σχο-
λείων».

4. Η µε αριθµό 44/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Κατασκευή του επαρχιακού δρόµου Λάρισας –
Φαρσάλων».

5. Η µε αριθµό 43/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών κ.
Αλέξανδρου Ζερβέα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε
θέµα: «Ουκρανοί πιλότοι θα εκπαιδεύονται µε ελληνικά F-16. Νέο
πακέτο στρατιωτικής βοήθειας στην Ουκρανία. Εθνικά επικίνδυνη
η περαιτέρω εµπλοκή της πατρίδας µας στον ρωσοουκρανικό πό-
λεµο».

6. Η µε αριθµό 41/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης
κ. Τάσου Οικονοµόπουλου προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Χρήση µη Επανδρωµένων
Αεροχηµάτων (ΜΕΑ) στην επιτήρηση δασών».

7. Η µε αριθµό 60/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βου-
λευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών, κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Η δολο-
φονία του Μιχάλη Κατσούρη και οι ευθύνες της Κυβέρνησης».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 48/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Έλενας Ακρίτα προς τον Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη, µε θέµα: «Φαινόµενα φαρ-ουέστ στη χώρα-
ακροδεξιοί «πολιτοφύλακες» αιχµαλωτίζουν µετανάστες και κα-
λούν σε πογκρόµ».

2. Η µε αριθµό 45/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Πο-
λιτισµού, µε θέµα: «Για τη µεταστέγαση του Κρατικού Ωδείου
Θεσσαλονίκης σε έναν ενιαίο χώρο».

3. Η µε αριθµό 56/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών και Βουλευτή του
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών κ. Βασιλείου Στίγκα προς τον Υπουργό
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Φονικές
πυρκαγιές και πλήρης αδυναµία αντιµετώπισής τους από την Κυ-
βέρνηση».

4. Η µε αριθµό 53/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Γεωργίου
Ρούντα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Κίνδυνος
Καταστροφής Στρατιωτικών Εγκαταστάσεων από τις Πυρκαγιές».

5. Η µε αριθµό 61/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευ-
θερίας κ. Αλέξανδρου Καζαµία, προς την Υπουργό Πολιτισµού,
µε θέµα: «Η διεκδίκηση των Γλυπτών του Παρθενώνα ενόψει της
πρόσφατης αποκάλυψης της κλοπής χιλιάδων αντικειµένων από
το Βρετανικό Μουσείο».

6. Η µε αριθµό 49/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεωργίου Καραµέρου προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Πρόγραµµα ανα-
βάθµισης ψηφιακών δεξιοτήτων των στρατεύσιµων».

7. Η µε αριθµό 51/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Παραµένει και οξύνεται το
πρόβληµα της δυσοσµίας σε περιοχές της πόλης Κατερίνης στην
Περιφερειακή Ενότητα (Π.Ε.) Πιερίας».

8. Η µε αριθµό 57/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών και Βουλευτή του
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών κ. Βασιλείου Στίγκα προς τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Διαρροή άκρως απόρρητου εγγρά-
φου, ακύρωση σύµβασης και απόσυρση Ρωσικών οπλικών συ-
στηµάτων».

9. Η µε αριθµό 54/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Πιερίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Κοµνηνού
Δελβερούδη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε θέµα: «Αναποτελεσµατικότητα του υφιστάµενου
µηχανισµού δασοπροστασίας».

10. Η µε αριθµό 62/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευ-
θερίας κ. Αλέξανδρου Καζαµία, προς την Υπουργό Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας, µε θέµα: «Η ανεπάρκεια κρατικής µέ-
ριµνας προς τους αστέγους».

11. Η µε αριθµό 50/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Πέτρου Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας,
«Άρση οικονοµικών αδικιών εις βάρος του στρατιωτικού προσω-
πικού των Ενόπλων Δυνάµεων».

12. Η µε αριθµό 52/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, µε θέµα: «Για την έλλειψη
Δηµόσιων Δοµών Φροντίδας Ηλικιωµένων στην Κρήτη».

Τέλος, είναι βεβαίως και η επιστολή του κ. Κουτσούµπα για την
οποία αναφέρθηκα προηγουµένως. 

Συγγνώµη γι’ αυτή την κόπωση των πολλών ανακοινώσεων,
αλλά επειδή τώρα ανοίγει η Ολοµέλεια έπρεπε να ανακοινωθούν. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ-Κινήµα-
τος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ. Έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ-Κινήµα-
τος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι έχουµε χρέος να κρα-
τήσουµε ενός λεπτού σιγή για τους συνανθρώπους µας που
έχασαν άδικα τη ζωή τους και στον Έβρο και σε άλλα µέρη της
χώρας από τις πυρκαγιές.
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Βεβαίως. 
(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Καλείται στο Βήµα ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα) 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς να ευ-
χηθώ περαστικά στον Γενικό Γραµµατέα του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος.

Προσέρχοµαι στη σηµερινή συζήτηση πριν ακόµα κλείσει αυτό
το δύσκολο καλοκαίρι και δυστυχώς µε την φωτιά στον Έβρο να
είναι ακόµα ενεργή µε πρώτο στόχο να αναζητήσουµε εξηγήσεις
και να συγκλίνουµε σε λύσεις για τις φετινές πυρκαγιές. 

Ελπίζω και εύχοµαι να κάνουµε µια ουσιαστική και τεκµηριω-
µένη συζήτηση, εµφανίζοντας πραγµατικά στοιχεία, περιγράφο-
ντας τις πρωτοβουλίες που έχουµε αναλάβει, εντοπίζοντας µε
θάρρος πιθανές αδυναµίες της πολιτείας και ακούγοντας όχι
µόνο τις αυτονόητες ενστάσεις που αναµένει κανείς πάντα στη
σηµερινή κοινοβουλευτική διαδικασία, αλλά κυρίως προτάσεις,
συγκεκριµένες και τεκµηριωµένες, για την επόµενη µέρα, γιατί
δυστυχώς, η κλιµατική κρίση είναι εδώ. Είναι εδώ, ολοένα πιο
απειλητική για όλους µας. Σε έναν κίνδυνο που αφορά τους πά-
ντες, η απάντηση προφανώς πρέπει να δοθεί από όλους και πι-
στεύω ότι το τελευταίο το οποίο αναζητούν σήµερα οι πολίτες
είναι ακόµα µία συνηθισµένη κοινοβουλευτική κοκοροµαχία. Αυτό
το οποίο περιµένουν είναι λογοδοσία, σοβαρότητα, ωριµότητα,
υπευθυνότητα, απέναντι σε ένα φαινόµενο, το οποίο προφανώς
ταλανίζει και δοκιµάζει την πατρίδα µας, αλλά ταυτόχρονα ταλα-
νίζει και δοκιµάζει ολόκληρο τον πλανήτη. 

Είναι αυτονόητο ότι οι φωτιές δεν έχουν κοµµατικό χρώµα.
Έτσι, συνεπώς, πρέπει να είναι και οι τοποθετήσεις µας ψύχραι-
µες, ρεαλιστικές, αυστηρές όπου χρειάζεται, κυρίως, όµως, δο-
κιµασµένες στη ζυγαριά του αληθινού, του συγκεκριµένου, του
δοκιµασµένου, του εφαρµόσιµου, του κοστολογηµένου. Διαφο-
ρετικά, το συµπέρασµα θα είναι κάτι χειρότερο από άστοχο, θα
είναι απλά αναποτελεσµατικό. Θα είναι ακόµα µία συζήτηση, που
θα καταγραφεί στο συλλογικό υποσυνείδητο ως κοινοβουλευτικά
αδιάφορη. 

Θέλω κατ’ αρχάς να εκφράσω από το Βήµα της Βουλής τη συ-
µπαράστασή µου σε όλες και σε όλους που δοκιµάστηκαν και δο-
κιµάζονται ακόµα από την πύρινη λαίλαπα, που πολιόρκησε
φέτος το καλοκαίρι την πατρίδα µας και να διαβεβαιώσω ότι -θα
έχω την ευκαιρία στη συνέχεια να είµαι και πιο αναλυτικός- το
κράτος θα ολοκληρώσει µε µεγάλη ταχύτητα όλες τις διαδικασίες
αποζηµιώσεων, ξεκινώντας άµεσα -όπως οφείλουµε να κάνουµε-
και την αποκατάσταση των περιοχών που χτυπήθηκαν.

Από την άλλη πλευρά, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι όλοι
είµαστε πληγωµένοι από όσα προηγήθηκαν. Έχουµε επίγνωση
των απωλειών και οφείλουµε να διδαχθούµε από τα λάθη µας.
Θα πρέπει, όµως, να συµφωνήσουµε και σε µία παραδοχή, κοινή
παραδοχή, η οποία προκύπτει από την παγκόσµια εµπειρία: Να
συνειδητοποιήσουµε δηλαδή κάτι το οποίο δεν βιώνουµε µόνο
στην Ελλάδα, αλλά σε πολλές περιοχές του κόσµου, ότι οι κλι-
µατικές απειλές -δεν αναφέροµαι µόνο στις πυρκαγιές, τις πληµ-
µύρες, σε ακραία καιρικά φαινόµενα- βρίσκονται συχνά -όχι
πάντα, αλλά συχνά- ένα βήµα µπροστά από την άµυνα του αν-
θρώπου. Αυτό, όµως, σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να σηµαί-
νει, ότι η δική µας κινητοποίηση δεν πρέπει να προχωρήσει και
δεν πρέπει να προσαρµοστεί στα νέα δεδοµένα. 

Αυτά που κάνουµε σήµερα µπορεί να είναι αρκετά για αυτά
που συνέβαιναν πριν από κάποια χρόνια. Κάθε χρόνο, όµως, πρέ-
πει να κάνουµε περισσότερα, διότι το ίδιο το φαινόµενο αλλάζει
και αποκτά τη δικιά του δυναµική, σε µία πρωτόγνωρη εποχή.
Στην Αµερική κάηκε µια ολόκληρη πόλη, στη Χαβάη, χωρίς δυ-
στυχώς οι αρχές να προφτάσουν να την εκκενώσουν, µε εκατο-
ντάδες νεκρούς, δεν γνωρίζουµε ακόµα πόσοι είναι οι νεκροί, το
πιο πιθανό είναι ότι δεν θα το µάθουµε ποτέ καθώς είναι πρακτικά
αδύνατη πια η ταυτοποίηση του DNA όσων έχουν δηλωθεί ως
αγνοούµενοι. 

Όλος ο µεσογειακός Νότος δοκιµάστηκε από πυρκαγιές, στην
Τενερίφη είχαµε µία φωτιά, η οποία έκαψε το µισό νησί, στον Κα-

ναδά έχουµε πυρκαγιές πρωτοφανείς, οι οποίες πρακτικά δεν
σβήνουν, διαρκούν ολόκληρους µήνες. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα της νέας κλιµατικής κρίσης, η οποία είναι ήδη εδώ. 

Και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο στον τόπο µας, αν και προετοι-
µαστήκαµε -και θα επιµείνω σε αυτό και είµαι έτοιµος να απα-
ντήσω και σε όποια καλόπιστη κριτική- προετοιµαστήκαµε, ναι,
καλύτερα από οποιαδήποτε άλλη χρονιά, βρεθήκαµε αντιµέτωποι
µε έναν συνδυασµό γεγονότων χωρίς προηγούµενο. 

Πάµε, λοιπόν, να τα διατρέξουµε. Αυτό το καλοκαίρι ήταν το
πιο θερµό καλοκαίρι από τότε που γίνονται καταγραφές. Είχαµε
έναν από τους πιο έντονους και διαρκείς καύσωνες τον οποίον
ακολούθησαν συστηµατικά ισχυροί άνεµοι. Υπήρξε, δηλαδή, αυ-
τός ο εξαιρετικά επικίνδυνος συνδυασµός του ζεστού, του ξηρού,
µαζί µε ανέµους, αυτό που αποκαλείται στη διεθνή βιβλιογραφία
hot, dry wind, σε πολλές περιοχές της χώρας. Στον Έβρο είχαµε
ανέµους εξαιρετικά ασυνήθιστους –παρ’ ότι ο Έβρος επηρεάζε-
ται από τα µελτέµια- ως προς την επιµονή τους και τη διάρκειά
τους. Υπήρξαν εβδοµάδες που είχαµε παραπάνω από πεντακό-
σιες πυρκαγιές, υπήρχαν σαρανταοκτάωρα που είχαµε διακόσιες
είκοσι φωτιές που έπρεπε να διαχειριστεί η Πυροσβεστική. 

Θα το ξαναπώ και στη συνέχεια, οι φωτιές οι οποίες βλέπουµε
στην τηλεόραση, είναι οι ελάχιστες φωτιές οι οποίες ξεφεύγουν,
γίνονται µεγάλες και ενίοτε µετατρέπονται σε µέγα πυρκαγιές,
όπως αυτή στον Έβρο. Για όλες τις υπόλοιπες πυρκαγιές, δεν θα
µάθουµε ποτέ τίποτα, γιατί είναι αυτές οι οποίες έσβησαν το
πρώτο δεκάλεπτο, την πρώτη ώρα, µε ελάχιστες επιπτώσεις στο
φυσικό περιβάλλον, επειδή ακριβώς υπήρξε γρήγορη προσβολή
από τις πυροσβεστικές δυνάµεις και από τους εθελοντές µας. 

Τον Ιούλιο και τον Αύγουστο, όπως ξέρετε, έχουµε µια κλίµακα
επικινδυνότητας στην Πολιτική Προστασία από το 1 έως το 5. Κλί-
µακα 5 σηµαίνει ακραίος συναγερµός. Επίπεδα ακραίου συνα-
γερµού 5, όχι µόνο σε µία περιοχή αλλά σε πολλές περιοχές της
χώρας, είχαµε επτά φορές φέτος το καλοκαίρι. Το 2021 οι ανά-
λογες περιπτώσεις ήταν µόνο τέσσερις. Πέρυσι δεν ήταν καµµία.
Δεν κάναµε καθόλου συζήτηση την περσινή χρονιά. Η περσινή
χρονιά ήταν µια χρονιά εξαιρετικά καλή: Κάηκαν γύρω στα δια-
κόσιες πενήντα χιλιάδες στρέµµατα, το µισό δηλαδή από τον
µέσο όρο. Και πρέπει να µας προβληµατίσει τι είναι αυτό το οποίο
κάνει µια χρονιά καλή και τι είναι το άλλο το οποίο κάνει µια χρο-
νιά κακή, όταν έχουµε περισσότερα µέσα στη διάθεσή µας φέτος
απ’ ό,τι είχαµε πέρυσι. Το 2021 είχαµε τέσσερις περιπτώσεις συ-
ναγερµού 5, το 2019 είχαµε δύο, το 2012 µόλις µία και όλες τις
υπόλοιπες χρονιές καµµία. Αυτό για να αντιληφθούµε το ακραίο
των συνθηκών που έπρεπε να διαχειριστούµε. Και αυτό είναι κάτι
που επιβεβαιώνει τη ραγδαία αύξηση και τη διαφοροποίηση του
είδους του κινδύνου: Μικρές εστίες οι οποίες περνούν µε πάρα
πολύ µεγάλη ταχύτητα εφιαλτικές διαστάσεις, ακόµα και όταν
υπάρχει έγκαιρη κινητοποίηση, όχι απλά έγκαιρη, αλλά άµεση κι-
νητοποίηση των πυροσβεστικών δυνάµεων και των εναέριων
µέσων. 

Να αναφερθώ παραδειγµατικά στη φωτιά της Πάρνηθας. Η
φωτιά της Πάρνηθας εντοπίστηκε σχεδόν αµέσως από µια αστυ-
νοµική δύναµη η οποία βρισκόταν κοντά στο Μοναστήρι της Ζωο-
δόχου Πηγής και το ελικόπτερο το οποίο προσέβαλε τη φωτιά
έφτασε στη φωτιά πέντε µε έξι λεπτά αφότου η φωτιά εντοπί-
στηκε. Είχε δηλαδή προσβολή από αέρα από ένα ελικόπτερο το
οποίο κουβαλάει οκτώ τόνους νερό. Αυτό δεν ήταν αρκετό για να
σταµατήσει τη φωτιά. Και όταν η φωτιά καβάλησε τη ράχη και
έφτασε στο νότιο τµήµα της Πάρνηθας είχαµε αυτό το φαινό-
µενο, το οποίο θέλω να σας το δείξω, για να αντιληφθούµε ακρι-
βώς τι πρέπει να διαχειριστούν οι πυροσβέστες µας: Η φωτιά
βρίσκεται από τη µία µεριά της χαράδρας και µέσα σε ελάχιστο
χρονικό διάστηµα περνάει πάνω από µία χαράδρα τριακοσίων µέ-
τρων για να βρεθεί στην άλλη πλευρά της χαράδρας. 

Αυτή, κύριε Φάµελλε, κύριε Ανδρουλάκη, κύριε Παφίλη, ήταν
η πραγµατικότητα την οποία έπρεπε να αντιµετωπίσουν οι πυρο-
σβέστες µας στο πεδίο αυτό. Το λέω αυτό επειδή συχνά ακούµε
αναλύσεις για την προετοιµασία την οποία µπορούµε να κάνουµε,
τεκµηριωµένη εν πολλοίς, τη σηµασία που αποδίδουµε στις αντι-
πυρικές ζώνες. 

Κοιτάξτε να δείτε, υπάρχουν όρια στο πόσο µπορεί να διαχει-
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ριστεί κανείς µια φωτιά στο πεδίο και υπάρχουν φωτιές που δυ-
στυχώς καµµία αντιπυρική ζώνη δεν µπορεί να τη σταµατήσει,
όπως έχει πιστοποιηθεί πολλές φορές στο παρελθόν.

Το ίδιο είδαµε -και ακόµα χειρότερο- στη φωτιά του Έβρου.
Στην Αλεξανδρούπολη παρατηρήθηκε για πρώτη φορά –αυτό
τουλάχιστον µας λένε οι ειδικοί- το φαινόµενο του πυρονέφους
της νύχτας, ένα φαινόµενο το οποίο είχε να παρατηρηθεί σε πυρ-
καγιά από τις καταστροφικές πυρκαγιές της Καλιφόρνιας του
2018, όταν έχασαν τη ζωή τους δεκαοκτώ άνθρωποι. Αυτή η πυρ-
καγιά της Αλεξανδρούπολης, του Έβρου, θα µελετάται για πολλά
χρόνια ακόµα από τους επιστήµονες.

Αυτή είναι η έκταση της πρώτης πυρκαγιάς, σχετικά µικρή, η
οποία ελεγχόταν από τις πυροσβεστικές δυνάµεις έως ότου
άναψε για λόγους τους οποίους δεν γνωρίζουµε ακόµα -θα ανα-
φερθώ σε αυτό στη συνέχεια-, µια µεγάλη πυρκαγιά στο βόρειο
κοµµάτι, η οποία κατέκαψε όλο αυτό το πορτοκαλί το οποίο βλέ-
πετε στον χάρτη µέσα σε ελάχιστες ώρες. Η φωτιά στον Έβρο
στην αρχή της έκαψε σε πέντε ώρες όσο έκαψε µια άλλη φωτιά
το 2021 σε πέντε µέρες. Σε πέντε ώρες κάηκε η ίδια έκταση που
έκαψε µια πυρκαγιά αντίστοιχη στον Έβρο σε πέντε ηµέρες.

Δεν επικαλούµαι τα παραπάνω για να δικαιολογήσω χειρι-
σµούς που έγιναν. Εκ του αποτελέσµατος, όταν έχουµε αυτό το
µέγεθος της καταστροφής, αυτοί δεν αποδείχθηκαν αντίστοιχοι
των συνθηκών. Θα επιµείνω ωστόσο ότι διαµορφώνονται συνθή-
κες που κάνουν αυτή τη µάχη ολοένα και πιο άνιση, αλλά σε καµ-
µία περίπτωση δεν πρέπει να θεωρούµε τη µάχη αυτή χαµένη.
Παλιά αναρωτιόµασταν πού είναι το κράτος, πότε θα πετάξουν
τα αεροπλάνα. Σήµερα το κράτος είναι παρών, είναι παρών αµέ-
σως και παντού, αλλά η φωτιά επιµένει. Τα εναέρια µέσα επιχει-
ρούν, συχνά όµως η γεωµορφολογία και ο καπνός τα εµποδίζουν.
Το νερό το οποίο ρίχνουν συχνά εξατµίζεται πριν φτάσει στον
στόχο του.

Για να το πω διαφορετικά, τίποτα πια δεν είναι όπως το ξέραµε
σε σχέση µε τις φυσικές απειλές. Αυτό, όµως, σε καµµία περί-
πτωση δεν πρέπει να µας επιτρέψει να µηδενίσουµε τα µεγάλα
βήµατα τα οποία έκανε η Ελλάδα, µε πρώτα απ’ όλα τη θεµε-
λίωση και την οργάνωση της Πολιτικής Προστασίας. Ούτε πολύ
περισσότερο µπορεί να ισοπεδώνεται ο αγώνας των µαχητών της
πρώτης γραµµής. Είναι άγρυπνοι για εικοσιτετράωρα. Πιλότοι,
πυροσβέστες, αστυνοµικοί, λιµενικοί, ο στρατός, οι εθελοντές
σώζουν ζωές και περιουσίες. Τους αξίζει ευγνωµοσύνη και τιµή
και όχι εύκολη κριτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλω, τιµώντας αυτούς τους ανθρώπους, να καταθέσω και να

διαβάσω στο Σώµα µια ανάρτηση η οποία έγινε από κάποιον κά-
τοικο, ο οποίος έδωσε και δίνει τη µάχη ως εθελοντής µαζί µε τις
δυνάµεις µας, αλλά και ξένες δυνάµεις, στην περιοχή του Σου-
φλίου. Διαβάζω: «Πέρασε άλλη µια πολύ δύσκολη µέρα για τους
οικισµούς του δήµου Σουφλίου και τα δάση µας. Δυστυχώς χά-
θηκαν τεράστιες εκτάσεις δάσους για άλλη µια µέρα, παίρνοντας
φωτιά δρόµους και αντιπυρικές τη µια µετά την άλλη, δείχνοντας
την ασταµάτητη µανία της να κάψει τα πάντα. Στα θετικά νέα της
ηµέρας, δεν χάθηκε κανένα σπίτι των οικισµών Κοτρωνιάς και
Γιαννούλη. Ένα µεγάλο ευχαριστώ από όλους µας προς τους Έλ-
ληνες και Τσέχους πυροσβέστες που παρέµειναν χθες στον οικι-
σµό Γιαννούλη και ενώ εγκλωβίστηκαν µέσα στο χωριό και η
φωτιά πήγαινε καταπάνω τους, δεν έκαναν ούτε ένα βήµα πίσω
από τη θέση τους, προστατεύοντας κάθε σπίτι και ανθρώπινη
ζωή. Καλή δύναµη και καλό κουράγιο σε όλους για σήµερα».

(Στο σηµείο αυτό ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επειδή θα ακουστούν πολλά σε αυτή την Αίθουσα, να έχετε

πάντα υπ’ όψιν σας ότι τις φωτιές τις σβήνουν αυτοί οι άνθρωποι
που είναι στο πεδίο. Και όταν θα αναρωτιέστε γιατί η φωτιά καίει
για δωδέκατη ηµέρα, θα πρέπει να µας πείτε ευθέως αν επιρρί-
πτετε ευθύνες σε αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι δίνουν τη
µάχη στην πρώτη γραµµή για να σβήσουν τη φωτιά. Λίγο προ-
σοχή, λοιπόν, στον λόγο σας, διότι -ξέρετε- αυτά τα οποία λέτε

εδώ και θα ειπωθούν εδώ πέρα θα τα ακούσουν και κάποιοι άν-
θρωποι οι οποίοι είναι ξάγρυπνοι και οι οποίοι παλεύουν. Το ελά-
χιστο το οποίο απαιτούν από όλους µας είναι αν µη τι άλλο
σοβαρότητα και αναγνώριση της δυσκολίας της πραγµατικής κα-
τάστασης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Παρά τις νέες αντιξοότητες και την έξαρση της κλιµατικής κρί-

σης, αναγνωρίζω ότι υπάρχουν πολλά ερωτήµατα, εύλογα, κα-
λοπροαίρετα, τα οποία πρέπει να απαντηθούν. Αν και απαντήσεις
σε πολλά από αυτά σε έναν βαθµό -νοµίζω- έχουν δοθεί, θα επι-
χειρήσω σήµερα µε αφορµή αυτή την πιο αναλυτική συζήτηση
να προσεγγίσω αναλυτικότερα κάποια από αυτά και προφανώς
επιφυλάσσοµαι στη δευτερολογία µου να απαντήσω και στην κρι-
τική την οποία θα ακούσω από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.
Επαναλαµβάνω, χωρίς διάθεση να δικαιολογήσω ενέργειες, αλλά
χωρίς να επιτρέψω και ταυτόχρονα µια άγονη αντιπολιτευτική κα-
ταστροφολογία.

Γιατί, λοιπόν, κάηκαν τόσα πολλά στρέµµατα φέτος στην Ελ-
λάδα; Οι ζηµιές στον δασικό πλούτο πράγµατι είναι σηµαντικές.
Θα ξεπεράσουν λογικά το ενάµισι εκατοµµύριο στρέµµατα σε
πρώτη εκτίµηση -θα έρθω στη συνέχεια στον τρόπο µε τον οποίο
υπολογίζουµε τα καµένα στρέµµατα, γιατί και αυτό νοµίζω ότι
έχει µια ξεχωριστή σηµασία-, µε κυρίαρχη φυσικά εκείνη της Δα-
διάς του Έβρου που χαρακτηρίστηκε ως η µεγαλύτερη πυρκαγιά
της Ευρώπης. Αν έλειπε αυτή η φωτιά, θα ήµασταν λίγο πάνω
από τον µέσο όρο των καµένων εκτάσεων για την τελευταία δε-
καετία.

Δεν θα ξαναπώ ότι οι φετινές συνθήκες ήταν πρωτόγνωρες. Αν
λάβει τον λόγο στη συνέχεια και ο Υπουργός, µπορεί να δώσει
τα λεπτοµερή στοιχεία για το πόσες φωτιές άναψαν ταυτόχρονα
και έπρεπε να διαχειριστούµε στον Έβρο εκείνη τη δύσκολη
µέρα. Αυτό βέβαια επιβάλλει –και να το γνωρίζουµε- ότι οι δυνά-
µεις που έχουµε δεν είναι ατελείωτες και κάθε νέα φωτιά η οποία
ανάβει, για να περιοριστεί στην αρχή και να µην γίνει µεγάλη,
απαιτεί την εκτροπή µέσων. Είχαµε, παραδείγµατος χάριν, χθες
µια φωτιά στα Φάρσαλα, αρκετά επικίνδυνη. Για να σβήσει αυτή
η φωτιά έπρεπε να πάρουµε κάποια αεροπλάνα τα οποία υπό
άλλες συνθήκες θα µπορούσαν να επιχειρούν –ενδεχοµένως- στη
Δαδιά και να τα κατευθύνουµε προς τα εκεί. Άρα, εκ των πραγµά-
των αυτός ο καταµερισµός των δυνάµεων -αναγκαστικός βέβαια
για να περιορίσουµε τις πολλές φωτιές- δηµιουργεί προβλήµατα
στο να µπορέσουµε να ρίξουµε όλες µας τις δυνάµεις στη µια µε-
γάλη φωτιά η οποία µας προβληµατίζει ακόµα.

Είχαµε και µια απρόβλεπτη συγκυρία. Όσο κι αν ακούγεται πα-
ράδοξο, οι πολλές βροχές του Μαΐου και του Ιουνίου δεν ήταν
δυστυχώς τελικά ευχή. Μάλλον κατάρα ήταν, γιατί συνέτειναν -
όπως µας λένε οι ειδικοί, δεν τα λέµε εµείς αυτά- στη γρήγορη
ανάπτυξη πολλών εύφλεκτων χόρτων. Έκανε ακόµα µεγαλύτερο
το πρόβληµα των καθαρισµών και της αντιπυρικής προστασίας.

Ας είµαστε λίγο προσεκτικοί στις εκτιµήσεις των απωλειών.
Αυτό το οποίο µετράµε αυτή τη στιγµή και εµφανίζεται από τους
επιστήµονες ως καµένη έκταση αφορά τη συνολική περίµετρο
της φωτιάς, η οποία πράγµατι σήµερα στη Δαδιά υπολογίζεται
ότι έχει ξεπεράσει τα οκτακόσιες χιλιάδες στρέµµατα και δυστυ-
χώς καθώς φαίνεται ο αριθµός αυτός ακόµα θα αυξηθεί. Όµως
όταν θα κάνουµε την πλήρη αποτύπωση, ευχόµαστε και ελπί-
ζουµε -όπως έγινε και πέρυσι- ότι θα υπάρχουν αρκετά άκαυτα
κοµµάτια µέσα σε αυτή την περίµετρο. Αυτό προφανώς δεν µε-
τριάζει την έκταση του προβλήµατος, κάνει όµως πιο εύκολη στη
συνέχεια τη διαδικασία της φυσικής αναγέννησης. Άρα, τα πρά-
γµατα ενδεχοµένως θα είναι οριακά καλύτερα από αυτό το οποίο
µπορεί να παρουσιάζεται από κάποιους επιστήµονες σήµερα, στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

Και κάτι ακόµα, όµως. Όλες οι φωτιές δεν έχουν την ίδια οικο-
λογική σηµασία ούτε όλες οι φωτιές έχουν την ίδια επίπτωση τε-
λικά στο περιβάλλον. Θυµάστε την µεγάλη συζήτηση, η οποία
έγινε για την πυρκαγιά της Ρόδου, την οποία µάλιστα θα επισκε-
φθώ και αύριο για να µπορέσουµε να δροµολογήσουµε επιτόπου
τις διαδικασίες ανάταξης και αποκατάστασης. Θυµάστε, έβγαινε
η Αντιπολίτευση και λέγατε εκατόν εξήντα χιλιάδες καµένα
στρέµµατα. Έτσι δεν είναι; Πράγµατι. Αυτή ήταν η περίµετρος
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της φωτιάς. Αυτό µας έδινε ο «Κοπέρνικος» στην αρχή. Ήταν
σωστό το νούµερο αυτό. Ήρθε όµως, ο «Κοπέρνικος» µετά και
έκανε την εκτίµηση της πραγµατικής οικολογικής επίπτωσης στη
ζηµιά στη Ρόδο. Και αυτός είναι ο τελικός χάρτης του «Κοπέρνι-
κου». 

Για να τον εξηγήσω µε απλά λόγια, το κίτρινο είναι αµελητέα
ζηµιά, το πορτοκαλί είναι µικρή έως µεσαία ζηµιά και µόνο το κόκ-
κινο είναι πραγµατικά σοβαρή οικολογική ζηµιά. Το κόκκινο εδώ
αντιστοιχεί σε λίγο παραπάνω από το 10% της συνολικής καµέ-
νης έκτασης. Αυτό, για να µπορούµε πραγµατικά να τεκµηριώ-
νουµε επιστηµονικά και να αντιλαµβανόµαστε ότι όλα τα καµένα
στρέµµατα, τα οποία µπορεί να παρουσιάζονται σε ένα συνολικό
απολογισµό δεν έχουν την ίδια αξία. Όταν στον κάµπο, παραδεί-
γµατος χάριν, της Θεσσαλίας καίγεται ένα χωράφι, το οποίο είναι
θερισµένο, αυτό δεν έχει πρακτικά καµµία οικολογική επίπτωση.
Θα προσµετράται όµως στα καµένα στρέµµατα. Όταν όµως χά-
νουµε -για να πούµε και την άλλη όψη του νοµίσµατος- ένα δάσος
µε µεγάλη οικολογική σηµασία, όπως είναι η Δαδιά, αυτό είναι
πράγµατι µια µεγάλη ζηµιά, η οποία θα πάρει χρόνια, δεκαετίες
να αποκατασταθεί. 

Σε ορισµένες δε περιπτώσεις όπως στην καταστροφική φωτιά
της Πάρνηθας του 2007, η ζηµιά µπορεί να είναι πραγµατικά µη
αναστρέψιµη. Όταν δηλαδή καίγονται δάση τα οποία µπορεί να
αναπτύχθηκαν πριν από χιλιάδες χρόνια σε άλλες κλιµατολογικές
συνθήκες και πολύ απλά αυτά δεν µπορούν πια να αναπληρω-
θούν. Γι’ αυτό και είχε πολύ µεγάλη σηµασία στη φωτιά της Πάρ-
νηθας, παρά το γεγονός ότι έγινε µια σηµαντική ζηµιά, ότι
τουλάχιστον προστατεύθηκε ο βασικός πυρήνας του εθνικού
δρυµού και δεν έφτασε η φωτιά στα έλατα, όπως δυστυχώς είχε
φτάσει το 2007. Και αυτό δεν έγινε από µόνο του. Έγινε επειδή
κάποιοι άνθρωποι κατέβαλαν υπεράνθρωπες προσπάθειες -υπε-
ράνθρωπες προσπάθειες- πολλές φορές -και θα το πω αυτό δη-
µόσια-, ξεπερνώντας τα όρια και τους κανόνες ασφαλείας, που
η ίδια η φύση του επαγγέλµατός τους επιβάλλει να τους σέβο-
νται.

Θα επαναλάβω ακόµα µία φορά ότι οι φωτιές είναι ένα ζήτηµα
σε µεγάλο βαθµό που σχετίζεται µε την ίδια την αριθµητική. Το
95% των πυρκαγιών σβήνονται πρακτικά εν τη γενέσει τους και
είναι αυτές για τις οποίες δεν θα µάθουµε ποτέ απολύτως τίποτα.
Δεν έσβησαν όµως από µόνες τους. Έσβησαν επειδή κάποιοι
έτρεξαν και τις αντιµετώπισαν νωρίς πριν γίνουν µεγάλες. Και τέ-
τοιες φωτιές, οι οποίες µάλιστα ήταν πολλές, που µας απασχό-
λησαν ιδιαίτερα ήταν οι φωτιές που µπήκαν από συνειδητό
εµπρηστή, καθώς φαίνεται, στον Αυλώνα την ώρα που έπρεπε να
αντιµετωπίσουµε την πυρκαγιά στο νότιο µέτωπο της Πάρνηθας
και οι οποίες έσβησαν µέσα σε µία ώρα. Και αν δεν είχαν ελεγχθεί
µέσα σε µία ώρα µε τον βόρειο άνεµο ο οποίος φυσούσε, η ζηµιά
ενδεχοµένως θα µπορούσε να είναι πάρα πολύ µεγάλη. 

Δεύτερη απορία: Μόνο η Ελλάδα άραγε έχει προβλήµατα στη
διαχείριση των πυρκαγιών; Το είπα και πριν, δυστυχώς αυτό το
οποίο αποκαλούµε megafires, µεγάλες πυρκαγιές, αποτελεί φαι-
νόµενο όπου κράτη που έχουν ακόµα µεγαλύτερη οικονοµική δυ-
νατότητα από εµάς δεν µπορούν να διαχειριστούν, όπως ο
Καναδάς, η Ισπανία και η Ιταλία. Είναι µία πραγµατικότητα δη-
λαδή και αυτό το οποίο πρέπει να µας απασχολήσει και επιστη-
µονικά είναι γιατί εκδηλώνονται στατιστικά περισσότερες τέτοιες
φωτιές και τι µπορούµε να κάνουµε για να είµαστε πιο έτοιµοι για
ένα φαινόµενο το οποίο, όπως σας περιέγραψα, όταν πάρει τέ-
τοιες διαστάσεις είναι πάρα πολύ δύσκολο πια να µπορέσει να
ελεγχθεί. 

Και επειδή πολλά θα ακούσουµε για στατιστικά, για συγκρί-
σεις, για το τι γίνεται σε άλλες µεσογειακές χώρες, να πω µόνο
ότι το ίδιο πρόβληµα αντιµετωπίζουν πολλές χώρες. Στην Πορ-
τογαλία, στην οποία αναφερόµαστε συχνά και η οποία πράγµατι
έχει κάνει µία πολύ σοβαρή προσπάθεια, αξιόλογη προσπάθεια,
να αλλάξει την πολιτική της για την αντιµετώπιση των δασικών
πυρκαγιών, ξεκίνησε αυτή την προσπάθεια µετά από ένα κατα-
στροφικό καλοκαίρι του 2017, όταν έχασαν τη ζωή τους εκατόν
τριάντα άνθρωποι και κάηκαν –προσέξτε, στην Πορτογαλία- 5,5
εκατοµµύρια στρέµµατα. Αυτή ήταν η πραγµατικότητα της Πορ-
τογαλίας. Η Ισπανία έχασε πέρυσι τρία εκατοµµύρια στρέµµατα. 

Η αλήθεια για όποιον µελετάει τα στατιστικά των πυρκαγιών
είναι ότι υπάρχουν καλές χρονιές και µετά υπάρχουν κάποιες
πολύ κακές χρονιές. Το πρόβληµα είναι ότι οι κακές χρονιές αρ-
χίζουν να εµφανίζονται µε µεγαλύτερη συχνότητα και αυτό είναι
που πρέπει να µας προβληµατίσει και γι’ αυτό πρέπει να κάνουµε
κάτι ουσιαστικό και διαφορετικό από αυτά που έχουµε κάνει
µέχρι σήµερα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι δηλαδή, θα µου πείτε και θα το ακούσω σίγουρα σήµερα,
η κλιµατική κρίση το άλλοθι για όλα; Όχι δεν είναι άλλοθι. Είναι
όµως –θα το ξαναπώ- µέρος της ερµηνείας, γιατί η κλιµατική
κρίση έρχεται να ευνοήσει και να πολλαπλασιάσει την εξάπλωση
της πυρκαγιάς, την οποία για να µην κρυβόµαστε πίσω από το
δάχτυλό µας, την προκαλεί συνήθως ανθρώπινο χέρι είτε από
πρόθεση είτε από αµέλεια. Ο εµπρησµός είναι µία από τις πιο
αντικοινωνικές πράξεις, που απειλούν την ευηµερία όσο και την
ασφάλεια της πατρίδας. Ειδικά σε ευαίσθητες περιοχές, όπως
στον Έβρο ερευνάται το αίτιο της πυρκαγιάς. Είναι περίπου βέ-
βαιο ότι η αιτία ήταν ανθρωπογενής και είναι επίσης περίπου βέ-
βαιο ότι η φωτιά αυτή άναψε πάνω σε διαδροµές, που συχνά
χρησιµοποιούν παράνοµοι µετανάστες οι οποίοι έχουν µπει στην
πατρίδα µας. Αυτό δεν αποτελεί άλλοθι, αλλά αποτελεί την αλή-
θεια για τη γενεσιουργό αιτία της πυρκαγιάς. Δεν ξέρουµε αν
είναι από αµέλεια ή από πρόθεση. Η υπόθεση ερευνάται. Δεν θα
πω κάτι περισσότερο σε αυτήν τη στιγµή. Εφόσον υπάρχουν ένο-
χοι, θα φροντίσουµε να τους εντοπίσουµε. Το ξαναλέω όµως,
αυτή είναι η δουλειά των αρχών και µόνο των αρχών. Φαινόµενα
αυτοδικίας και αυτόκλητοι σερίφηδες δεν πρόκειται να γίνουν
ανεκτά από αυτή την Κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το µαρτυρά εξάλλου ο αριθµός των συλλήψεων που ήδη έχουν

γίνει για εµπρησµό από αµέλεια, αλλά δυστυχώς και για εµπρη-
σµό από πρόθεση. Η αλήθεια είναι ότι ο κίνδυνος καραδοκεί πα-
ντού, από τον αγρότη που καίει χόρτα στο κτήµα του, µέχρι τον
µελισσοκόµο που καπνίζει τις κυψέλες του, τον παράνοµο σκου-
πιδότοπο, µέχρι ένα τσιγάρο ή ένα άσκοπο πικνίκ στο δάσος.

Άλλη ερώτηση: Θα αυστηροποιήσετε τις ποινές για τους εµπ-
ρηστές; Οι ποινές είναι ήδη πολύ αυστηρές, σύµφωνα µε τον νέο
Ποινικό Κώδικα. Η πρόκληση πυρκαγιάς από δόλο σε δάσος συ-
νιστά κακούργηµα και συµπληρωµατικά µάλιστα σε συνεννόηση
µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης και το Υπουργείο Πολιτικής Προ-
στασίας θα κατατεθούν και κάποιες επιπρόσθετες διατάξεις για
αύξηση των προστίµων και άµεση φυλάκιση, ακόµα και για τις
περιπτώσεις απλής αµέλειας. 

Άλλο ερώτηµα: Μας λείπουν, κύριε Φάµελλε, κύριε Ανδρου-
λάκη, πυροσβέστες και τα µέσα, όπως συχνά ισχυρίζεστε; Δια-
θέτουµε περισσότερες δυνάµεις από ποτέ. Εξήντα ένα αερο-
σκάφη είχαµε το 2019, ογδόντα εννέα είχαµε φέτος, µαζί µε τα
αεροσκάφη τα οποία προστίθενται από τον µηχανισµό του RE-
SCEU. Τρεις χιλιάδες τετρακόσια δέκα οχήµατα είχαµε, τρεις χι-
λιάδες εξακόσια πενήντα τέσσερα έχουµε σήµερα. Δεκαπέντε
χιλιάδες εκατόν πενήντα οκτώ µόνιµοι και εποχικοί πυροσβέστες
το 2019, δεκαέξι χιλιάδες ογδόντα σήµερα. Και αριθµός υπερδι-
πλάσιος, υπερδιπλάσιος, της Ευρώπης µε βάση τον πληθυσµό.
Αυτό λένε τα απόλυτα και αντικειµενικά στοιχεία. Δίπλα σε αυτό
να προσθέσουµε και κοντά στους πεντέµισι χιλιάδες εκπαιδευ-
µένους εθελοντές, οι οποίοι είναι υπερδιπλάσιοι σε σχέση µε αυ-
τούς που βρήκαµε το 2019.

Και να προσθέσω, όπως είπα, τις δυνάµεις τις ευρωπαϊκές, οι
οποίες προστίθενται, κάποιες οι οποίες είναι µόνιµα σταθµευµέ-
νες στην Ελλάδα στα πλαίσια του µόνιµου µηχανισµού αλληλεγ-
γύης του RESCEU ή αυτές οι οποίες κινητοποιήθηκαν κατόπιν
αιτήµατος της ελληνικής Κυβέρνησης.

Θέλω να πω εδώ από το Βήµα της Βουλής ένα µεγάλο ευχαρι-
στώ στους φίλους µας από το εξωτερικό, από πολλές χώρες, που
ήρθαν και πολέµησαν δίπλα στους Έλληνες πυροσβέστες, δίνο-
ντας αυτήν την συχνά άνιση µάχη και βέβαια στην Ειδική Μονάδα
Ελλήνων Δασοκοµάντων, στην ΕΜΟΔΕ, για την οποία θα µιλή-
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σουµε και στη συνέχεια. Η δυνατότητά µας να φιλοξενούµε σε
µόνιµη βάση ευρωπαϊκές δυνάµεις κατά τη διάρκεια των δύσκο-
λων µηνών του Ιουλίου και του Αυγούστου, είναι κάτι το οποίο σί-
γουρα θέλουµε από εδώ και στο εξής να ενισχύσουµε.

Είναι καιρός, λοιπόν, να σταµατήσει αυτό το απλοϊκό επιχεί-
ρηµα, παραµύθι µερικές φορές θα το έλεγα, των προσλήψεων
που δηµιουργούν όσοι τους αρέσουν οι αριθµητικές αλχηµείες.
Έχουµε σήµερα περισσότερα µέσα και περισσότερες πυροσβε-
στικές δυνάµεις από ό,τι είχαµε. Το πώς πρέπει να τις εκπαιδεύ-
σουµε και το πώς πρέπει να επιχειρούν είναι ένα ζήτηµα το οποίο
είµαι έτοιµος να συζητήσω. Το θέµα, όµως, δεν είναι τόσο αριθ-
µητικό. Ενδεχοµένως να είναι ένα ζήτηµα καλύτερης εκπαίδευ-
σης και µεγαλύτερης παρουσίας της Πυροσβεστικής της ίδιας
µέσα στα ίδια τα δάση, όπως έχουµε ήδη αποδείξει ότι µπορούµε
να κάνουµε µε την ΕΜΟΔΕ. Αυτή είναι σίγουρα µια κατεύθυνση
στην οποία πιστεύω ότι πρέπει να κινηθούµε στο µέλλον.

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, απάντησα µε στοιχεία
σε πέντε βασικά ερωτήµατα που διατρέχουν τον δηµόσιο διά-
λογο γύρω από την κλιµατική κρίση και την άµυνα της χώρας
απέναντι σε αυτή. Επιτρέψτε µου µε την ίδια ευθύτητα να τοπο-
θετηθώ και για τις αιτιάσεις, τα επιχειρήµατα που ακούγονται
σχετικά µε δύο κρίσιµα θέµατα. Πρώτον, για την επιλογή των ορ-
γανωµένων εκκενώσεων και της πρόληψης. Και δεύτερον, τη συ-
νέπεια της Κυβέρνησης στις επιστηµονικές εισηγήσεις και κυρίως
στο περιβόητο -φαντάζοµαι ότι θα αναφερθείτε και σε αυτό,
κύριε Φάµελλε- πόρισµα της επιτροπής Γκολντάµερ, την οποία
επιτροπή και το πόρισµά της επικαλούνται ως ευαγγέλιο κάποια
κόµµατα. 

Εξηγούµαι, λοιπόν. Σε ό,τι αφορά το επίκεντρο της πολιτικής
µας, δεν θα κουραστώ να το τονίζω ότι δική µας προτεραιότητα
ήταν, είναι και θα είναι πρώτα και πάνω απ’ όλα η προστασία της
ανθρώπινης ζωής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι η µόνη που δεν αντικαθίσταται και δεν µπορεί να δηµι-

ουργηθεί ξανά, µαζί φυσικά και µε την προστασία των ζώων, πα-
ραγωγικών και µη, που κι αυτά βρίσκονται συχνά εγκλωβισµένα,
στον δρόµο της πύρινης λαίλαπας. Ακολουθεί η προστασία της
περιουσίας, των κρίσιµων υποδοµών και φυσικά του φυσικού πε-
ριβάλλοντος. Μιλώ προφανώς για µία ιεράρχηση απωλειών, αλλά
και αξιών. Δεν θα µπορούσε, λοιπόν, να είναι διαφορετική από
µία Κυβέρνηση που βάζει πρώτα και πάνω απ’ όλα τον άνθρωπο
και την κοινωνία. Όποιος διαφωνεί µε αυτή την ιεράρχηση, να το
δηλώσει ευθέως. Εµείς θα συνεχίσουµε να αξιοποιούµε το 112
και να σώζουµε ανθρώπινες ζωές!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και µην µας πείτε, ειδικά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ότι αυτό

ήταν αυτονόητο. Ειδικά εσείς να µην το πείτε αυτό.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Ποιο πράγµα;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ µην δια-

κόπτετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Δίπλα στη θλίψη η χρήση του 112 και οι οργανωµένες εκκενώ-
σεις, κυρία Γεροβασίλη. Δεν ήταν καθόλου αυτονόητο στη χώρα
µας αυτό το οποίο έχουµε καταφέρει να πετύχουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δίπλα στη µεγάλη θλίψη για τα στρέµµατα που χάσαµε, θα εί-

µαστε περήφανοι για τους πολίτες που προστατεύσαµε, θα είµα-
στε περήφανοι για το γεγονός ότι στην Αλεξανδρούπολη µετα-
κινήθηκαν δεκαπέντε χιλιάδες άνθρωποι, εκκενώθηκε ένα ολό-
κληρο νοσοκοµείο µε τους ασθενείς, το προσωπικό, τον εξοπλι-
σµό τους. 

Θα ήθελα να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ στην ελληνική Αστυ-
νοµία, η οποία υποδειγµατικά έχει συνεισφέρει σε αυτή τη µε-
γάλη προσπάθεια µερικές φορές ξεπερνώντας και τις ενστάσεις,
τις επιφυλάξεις των πολιτών που δεν θέλουν να εγκαταλείψουν
τα σπίτια τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και βέβαια να πω και κάτι ακόµα. Όταν µας υποδείχθηκε από

τους ειδικούς της Πυροσβεστικής -το θυµάται και ο Υπουργός,
έτυχε να είµαι και εγώ εκείνες τις ώρες στο Συντονιστικό Κέντρο-
ότι έπρεπε να εκκενωθεί το Νοσοκοµείο Αλεξανδρούπολης η

φωτιά ήταν ακόµα πολύ µακριά και χρειαζόταν πολύ µεγάλη
εµπειρία και δυνατότητα γρήγορης παρέµβασης για να προβλέ-
ψει κανείς ότι λίγες ώρες µετά η φωτιά θα έφτανε εκεί που τελικά
έφτασε. Το λέω αυτό, διότι αυτοί οι οποίοι βρίσκονται στο συντο-
νιστικό της Πυροσβεστικής κάνουν µία πολύ δύσκολη δουλειά
και µια από τις πολύ σηµαντικές τους υποχρεώσεις είναι να προ-
βλέπουν προς τα πού θα κινηθεί η φωτιά, έτσι ώστε να µπορούν
ακριβώς να κάνουν αυτές τις εκκενώσεις µε όσο το δυνατόν πιο
εύστοχο τρόπο. 

Στη Ρόδο έφυγαν µε ασφάλεια είκοσι χιλιάδες κάτοικοι και του-
ρίστες. Είναι µια επιχείρηση, η οποία εκθειάστηκε στο εξωτερικό,
λοιδορήθηκε από κάποιους εδώ στη χώρα µας. Λυπάµαι πραγµα-
τικά γι’ αυτό. Και αναρωτιέµαι πραγµατικά τι έλεγαν όλοι αυτοί
οι κήνσορες του καναπέ βλέποντας τις τραγικές εικόνες στη
Χαβάη όπου κανένα 112 δεν χτύπησε, καµµία εκκένωση δεν έγινε,
εκατοντάδες άνθρωποι, όπως είπα, έχασαν τη ζωή τους µε τρα-
γικό τρόπο κατά πάσα πιθανότητα δεν θα ταυτοποιηθούν ποτέ.
Η κριτική, η οποία ασκήθηκε στην αµερικανική κυβέρνηση και
στην πολιτεία της Χαβάης δεν ήταν ότι δεν σταµάτησαν τη φωτιά,
ήταν ότι κατέρρευσαν οι επικοινωνίες και τα συστήµατα έγκαιρης
ειδοποίησης, ότι δεν υπήρχε αστυνοµία, ότι δεν υπήρχε καθοδή-
γηση και ότι οι πολίτες βρέθηκαν απροστάτευτοι απέναντι στην
πύρινη λαίλαπα. 

Σήµερα, η Ρόδος ανακάµπτει ευτυχώς τουριστικά. Η Αλεξαν-
δρούπολη είναι και θα είναι ζωντανή, θα γιατρέψει τις πληγές της,
όπως τις γιάτρεψε και η Εύβοια, η οποία έχει κάνει πια µε πολύ
µεγάλη στήριξη από το κράτος ένα νέο παραγωγικό ξεκίνηµα. 

Δεύτερο επιχείρηµα -θα το ακούσουµε πολύ σήµερα- δώστε
έµφαση στην πρόληψη και όχι τόσο στην καταστολή. Το όχι τόσο
στην καταστολή θα ήθελα να εξηγηθεί λίγο περισσότερο. Δη-
λαδή, να πάρουµε χρήµατα από τις ενοικιάσεις των ελικοπτέρων
για να τα ρίξουµε στην πρόληψη ή να δώσουµε περισσότερα χρή-
µατα στην πρόληψη; Να µας τα εξηγήσετε όλα αυτά, γιατί θα σας
ζητήσω να γίνετε συγκεκριµένοι σε αυτά τα οποία θα προτείνετε.

Συµφωνούµε ότι η πρόληψη είναι απαραίτητη. Μόνο για δρά-
σεις καθαρισµού από εύφλεκτα υλικά και διανοίξεις αντιπυρικών
ζωνών διατέθηκαν φέτος περισσότεροι πόροι από κάθε άλλη
χρονιά, γιατί είχαµε ακριβώς τη δυνατότητα να αξιοποιήσουµε
160 εκατοµµύρια ευρώ µόνο από το Ταµείο Ανάκαµψης, 67 εκα-
τοµµύρια από άλλες πηγές για δασικούς δρόµους, δεξαµενές και
πυροφυλάκια.

Στη Δαδιά, επειδή ακριβώς γνωρίζαµε τη σηµασία του δάσους
αυτού διατέθηκαν 6 εκατοµµύρια. Δεν είναι µικρό ποσό. Αν σκε-
φτείτε πόσα δάση έχουµε στη χώρα επιλέξαµε και διαθέσαµε 6
εκατοµµύρια στη Δαδιά. Αν ασκήσετε, λοιπόν, κριτική για τις δρά-
σεις πρόληψης που έγιναν στη Δαδιά να γίνετε συγκεκριµένοι.
Δεν έπρεπε να είναι 6, έπρεπε να είναι 12, 18, 20, 50, 100; Πόσα;
Δεν διατέθηκαν σωστά; Οι δασικοί οι οποίοι έκαναν τις µελέτες
δεν τις έκαναν σωστά; Οι αντιπυρικές δεν είχαν χαραχθεί σωστά;
Να τα πείτε όλα αυτά, γιατί θα µιλήσετε για πρόληψη φαντάζοµαι.
Στην πράξη, όµως, δυστυχώς η πραγµατικότητα είναι µία. Όπως
σας είπα οι αντιπυρικές ζώνες δεν είναι ικανές συχνά να σταµα-
τήσουν φωτιές, οι οποίες αποκτούν τη δικιά τους δυναµική. 

Και οι δήµοι -εύλογο ερώτηµα- έκαναν τη δουλειά τους; Προ-
φανώς αυτή είναι µια υπόθεση που δεν αφορά µόνο την οργανω-
µένη πολιτεία, αφορά και την τοπική αυτοδιοίκηση. Δεν θα υπεκ-
φύγω. Άλλοι ναι και άλλοι όχι. Υπάρχουν δήµοι υποδειγµατικοί µε
δικά τους συστήµατα πυρόσβεσης, µε δεξαµενές οι οποίες είναι
γεµάτες, µε drones, µε δίκτυα εθελοντών. Παραδείγµατος χάριν,
δήµοι οι οποίοι έχουν αναλάβει την οργάνωση των συνδέσµων
προστασίας και του Υµηττού και της Πεντέλης κάνουν µια εξαι-
ρετική δουλειά µε σηµαντική συµµετοχή και των εθελοντών.
Υπάρχουν, όµως και άλλοι δήµοι και δυστυχώς δεν είναι λίγοι, οι
οποίοι δεν πράττουν το αυτονόητο, ανέχονται παράνοµες χωµα-
τερές, κλείνουν τα µάτια σε επικίνδυνες πρακτικές δηµοτών. 

Το κράτος θα τους ελέγξει. Όµως, και οι δηµότες, καθώς έ-
χουµε σε λίγες εβδοµάδες δηµοτικές και περιφερειακές εκλογές,
έχουν χρέος να συνυπολογίσουν αυτή τη στάση στα κριτήρια της
ψήφου τους. 

Προσωπικά, πιστέψτε µε, ότι δεν το έχω κάνει ποτέ να ξεχω-
ρίσω αιρετούς της αυτοδιοίκησης µε βάση τα παραταξιακά χρώ-
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µατα. Μόνο τα χρώµατα της προόδου της περιοχής τους µε εν-
διαφέρουν. 

Γι’ αυτό και οι έλεγχοι του κεντρικού κράτους θα ενταθούν και
θα συνδεθούν ευθέως µε τη διάθεση πόρων ανάλογα µε τις επι-
δόσεις κάθε δήµου και στον τοµέα των δράσεων πρόληψης κατά
των δασικών πυρκαγιών. Όλοι οι τοπικοί άρχοντες θα αξιολογού-
νται βάσει συγκεκριµένων δεικτών που θα υποδεικνύουν πόσο
συνεπείς είναι µε τις οδηγίες για την προστασία του περιβάλλο-
ντος, αλλά και των δηµοτών τους. Τα συµπεράσµατα θα δηµο-
σιοποιούνται. Και ο καθένας πια ας αναλάβει τις ευθύνες του.

Τέλος, λίγα λόγια για την περίφηµη έκθεση Γκολντάµερ, η
οποία πράγµατι µετά την τραγωδία του Ματιού ήταν µια σωστή
πρωτοβουλία, το να φέρουµε ξένους ειδικούς να µας υποδείξουν
τι είναι αυτά τα οποία πρέπει να κάνουµε και πώς πρέπει να αλ-
λάξουµε την πολιτική µας για την προστασία των δασών µας. 

Σε πολύ µεγάλο βαθµό τα συµπεράσµατα της έκθεσης Γκολ-
ντάµερ έχουν εφαρµοστεί ή εφαρµόζονται από αυτή την Κυβέρ-
νηση. Θα δώσω λίγα παραδείγµατα µόνο. 

Βασική αιχµή οργανωτική της πρότασης τότε ήταν να δηµιουρ-
γηθεί ένας επιτελικός οργανισµός διαχείρισης των πυρκαγιών,
να διευρυνθεί η αντιπυρική περίοδος, να εξορθολογιστούν οι δα-
πάνες µεταξύ πρόληψης και καταστολής, να ολοκληρωθούν οι
δασικοί χάρτες για όλα τα δάση. 

Η έκθεση Γκολντάµερ απαιτούσε µεγαλύτερη συνεργασία µε-
ταξύ όλων των αρµόδιων φορέων. Ζητούσε να υιοθετηθεί το αντι-
πύρ ως αµυντική µέθοδος, να δοθεί µεγαλύτερη έµφαση στις
επίγειες δαπάνες, να µην υπάρχει απόλυτη εξάρτηση µόνο από
τα εναέρια µέσα. 

Τι κάναµε, λοιπόν, εµείς; Αυτά τα τέσσερα χρόνια προφανώς,
όχι τους τελευταίους µήνες, γιατί κυβερνούµε από το 2019. Δη-
µιουργήσαµε ένα Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας στη θέση ενός ερειπωµένου γραφείου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό ήταν η πολιτική προστασία επί ηµερών της προηγούµε-

νης θητείας, σε ένα κτήριο ετοιµόρροπο µάλιστα, το οποίο πιθα-
νόν σε έναν µεγάλο σεισµό, ο µη γένοιτο, θα ήταν το πρώτο το
οποίο θα είχε υποστεί ζηµιές. 

Από εκεί και πέρα, σας µίλησα για τους σηµαντικούς πόρους
που έχουν ήδη διατεθεί για δράσεις πρόληψης: 227 εκατοµµύρια.
Πόσα ήταν το 2019; Ήταν 20 εκατοµµύρια. 20 εκατοµµύρια το
2019! 

Έχουµε αναρτήσει και κυρώσει πάνω από το 90% των δασικών
χαρτών. Καµένες εκτάσεις πια αυτόµατα κηρύσσονται αναδασω-
τέες, γίνονται συστηµατικές ασκήσεις µε νέες τεχνολογίες, όπως
το αντιπύρ. Έχουµε πια πεντακόσιους δασοπυροσβέστες – δα-
σοκοµάντος, οι οποίοι µπορούν να µπουν σε εξαιρετικά δύσκολες
συνθήκες µέσα στα δάση και να επιχειρήσουν να σβήσουν τις
πυρκαγιές µέσα στο δάσος και µην περιµένοντας κατ’ ανάγκη
αυτή να φτάσει στον δρόµο. 

Τι πρότεινε η έκθεση Γκολντάµερ; Να ενισχύσουµε τη Δασική
Υπηρεσία και κυρίως να ενισχύσουµε τη συνεργασία µεταξύ της
Δασικής Υπηρεσίας, της Πολιτικής Προστασίας, της Πυροσβε-
στικής, και για τις δράσεις πρόληψης, αλλά και στις επιχειρήσεις
καταστολής. 

Πού ήταν οι δασικές υπηρεσίες όταν ήρθαµε εµείς στα πρά-
γµατα, πού ανήκαν οργανωτικά; Το θυµάστε φαντάζοµαι. Στις
αποκεντρωµένες διοικήσεις, ακέφαλες, ευνουχισµένες ουσια-
στικά, πολιτικά, χωρίς καµµία ουσιαστική κατεύθυνση. Τώρα είναι
υπό την αρµοδιότητα και υπό τον πολιτικό έλεγχο του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος. Και δεν υπάρχει µεγάλη φωτιά στην οποία
στο επιχειρησιακό κέντρο της φωτιάς να µην βρίσκονται οι τοπι-
κοί δασάρχες και οι δασολόγοι και να συνεργάζονται µε την Πυ-
ροσβεστική για την καλύτερη αντιµετώπιση της φωτιάς. Αυτό
γίνεται αυτή τη στιγµή, όπως ακριβώς µας υπέδειξε η έκθεση
Γκολντάµερ. 

Πρέπει να ενισχυθεί περισσότερο η Δασική Υπηρεσία; Προφα-
νώς. Θα το πω και στη συνέχεια. Αλλά, αυτό είναι κάτι το οποίο
γίνεται πια συστηµατικά, µεθοδικά και ναι, φέρνει αποτελέσµατα.
Διότι η Δασική Υπηρεσία, όπως την παραλάβαµε το 2019, όπως
σας είπα, δεν είχε κατεύθυνση και ουσιαστικά δεν είχε πολιτικό
προϊστάµενο. 

Η πλήρης ενεργοποίηση του συστήµατος Engage µας επιτρέ-
πει να µπορούµε να δούµε ανά πάσα στιγµή πού βρίσκονται όλα
τα πυροσβεστικά οχήµατα, πόσο νερό έχουν και διευκολύνει τον
συντονισµό σε πραγµατικό χρόνο. 

Και βέβαια, η κινητοποίηση της κοινωνίας, διπλασιάζοντας εκ-
παιδευµένους εθελοντές, ξεδιπλώνοντας µια µεγάλη καµπάνια
ενηµέρωσης. 

Και βέβαια, θα σταθώ στην πολύ σηµαντική κατάκτηση για το
κράτος, που δεν είναι άλλη από την τυποποίηση της διαδικασίας
της κρατικής αρωγής µετά από κάθε µεγάλη φυσική κατα-
στροφή. Είναι µια σηµαντική δουλειά του Υπουργείου Πολιτικής
Προστασίας και Κλιµατικής Κρίσης υπό τον Υφυπουργό, τον κ.
Τριαντόπουλο. Αυτή η διαδικασία τυποποιήθηκε µετά τις µεγάλες
φυσικές καταστροφές του «Ιανού», αλλά και τη φωτιά της Εύ-
βοιας, και έχει ήδη οδηγήσει σε αποτελέσµατα. Δεν χρειάζεται
να σας θυµίσω πόσα χρόνια περνούσαν και πόσες υποθέσεις
αποζηµιώσεων παλιών πυρκαγιών χρειάστηκε αυτή η Κυβέρνηση
να εκκαθαρίσει. 

Βέβαια, προσθέσαµε και σε αυτή τη συµµετοχή στην εθνική
προσπάθεια της αποκατάστασης και την έννοια του αναδόχου,
τον θεσµό του αναδόχου, για την αποκατάσταση περιοχών, όπου
µπορεί κάποιος ιδιώτης, υπό την καθοδήγηση της Δασικής Υπη-
ρεσίας, να αναλάβει να εκπονήσει µια µελέτη και µετά να χρηµα-
τοδοτήσει και τα έργα αποκατάστασης τα οποία πρέπει να γίνουν
για την όποια αναδάσωση. Διότι αναδάσωση απαιτείται σε λίγες
περιπτώσεις, προκειµένου να βοηθήσουµε το δάσος για να ξα-
ναγεννηθεί. 

Είµαι σίγουρος ότι πολλοί που µας ακούν αγνοούν όλα αυτά
τα οποία έγιναν. Ακούµε διάφορα, ότι το Υπουργείο Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας δεν έχει οργανόγραµµα. Επι-
καιροποιούµε τον οργανισµό µε προεδρικό διάταγµα. Αλλά, το
Υπουργείο –κύριε Ανδρουλάκη, θα το πείτε φαντάζοµαι αυτό-
που λειτουργούσε µε τον πρώτο Υπουργό, τον κ. Στυλιανίδη, έχει
δοµές, στήθηκε στα πρότυπα γαλλικών υπηρεσιών, µε συνεργα-
σία και τεχνογνωσία από το εξωτερικό. 

Είναι µια σηµαντική κατάκτηση το γεγονός ότι έχουµε σήµερα
ένα τέτοιο Υπουργείο. Διότι σας θυµίζω και πάλι τι παραλάβαµε
και πώς περάσαµε από µια ανενεργή Γενική Γραµµατεία σε ένα
οργανωµένο Υπουργείο, το οποίο προφανώς πάντα έχει περιθώ-
ρια να γίνει καλύτερο. 

Ναι, το Υπουργείο είναι αυτό το οποίο «τρέχει» και το πρό-
γραµµα «ΑΙΓΙΣ». Δική µας πρωτοβουλία, αυτής της Κυβέρνησης
ήταν. Είναι ένα πολύ µεγάλο πρόγραµµα πολιτικής προστασίας,
σχεδόν δύο δισεκατοµµύρια, µε άξονες και την καταστολή και
την πρόληψη, µε επίκεντρο το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης,
αλλά µε συντονισµό µε όλους τους φορείς και µε δράσεις οι
οποίες θα ξεδιπλωθούν σε βάθος χρόνου. Γιατί φαντάζοµαι ότι
θα ακούσουµε και σήµερα πάλι ότι «γιατί δεν έχετε υλοποιήσει
όλο το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» ήδη»;. 

Θα αναφέρω χαρακτηριστικά µόνο το παράδειγµα των πυρο-
σβεστικών αεροσκαφών, των νέων Καναντέρ, τα οποία η χώρα
θα προµηθευτεί πρώτη απ’ όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Φαντά-
ζοµαι το γνωρίζετε. 

Θα το επαναλάβω και σήµερα για όσους δεν το γνωρίζουν ότι
η γραµµή παραγωγής των Καναντέρ δεν λειτουργεί σήµερα καν.
Πρέπει πρώτα να µπει µπροστά, να υπάρχει ικανός αριθµός πα-
ραγγελιών, να υπάρχει εγγύηση από την καναδική κυβέρνηση, να
αρχίσουν να παράγονται τα αεροπλάνα και ελπίζουµε ότι το 2026,
το αργότερο το 2027, η χώρα θα είναι η πρώτη που θα παραλάβει
τα νέα Καναντέρ 515. 

Εν τω µεταξύ, όµως, δεν είµαστε ορφανοί από εναέρια µέσα.
Μισθώνουµε εναέρια µέσα και προσπαθούµε µε φιλότιµες προ-
σπάθειες να κρατήσουµε στον αέρα ειδικά τα παλαιότερα Κανα-
ντέρ, τα οποία πια αισίως υπηρετούν τον πόλεµο κατά των
πυρκαγιών σχεδόν πενήντα χρόνια. 

Έγιναν όλα τέλεια; Προφανώς και όχι. Και παρά τις τεράστιες
προσπάθειες οι οποίες καταβλήθηκαν, είµαστε ακόµα πίσω από
τις ανάγκες. Και επειδή δεν µου αρέσει να «µασάω» τα λόγια µου,
ένα πεδίο στο οποίο µπορούµε να γίνουµε καλύτεροι, όπου
ακόµα δεν κερδίσαµε αυτή τη µάχη, είναι εκείνο το πεδίο των τε-
χνολογικών συστηµάτων έγκαιρης προειδοποίησης και παρέµβα-
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σης σε µια πυρκαγιά, ώστε να είναι πιο γρήγορη η προσβολή, η
αµεσότητα της πρώτης παρέµβασης. 

Θα αναφέρω µόνο ενδεικτικά ορισµένα παραδείγµατα από τις
τεχνολογικές καινοτοµίες που δροµολογούνται από την Πολιτική
Προστασία στα πλαίσια του προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ»: Παραπάνω
από εκατό drones, που θα µπορούν να παρακολουθούν ευαί-
σθητα σηµεία, πολλές φορές και µε χρήση τεχνητής νοηµοσύνης,
έτσι ώστε να µπορούµε να ενηµερωνόµαστε αµέσως για µία
εστία φωτιάς όταν εκδηλωθεί. Αισθητήρες µέτρησης θερµοκρα-
σίας. Κάµερες σε όλους τους αρχαιολογικούς χώρους και στα
δάση υψηλού κινδύνου. Οφείλουµε να έχουµε καλύτερες δορυ-
φορικές εικόνες. Θα είµαστε συνδροµητές σε προηγµένα δορυ-
φορικά συστήµατα καταγραφής θερµότητας, που θα µας δίνουν
πιο κοντά σε real time ενηµέρωση για την πορεία µιας πυρκαγιάς.
Ναι, χρειαζόµαστε νέες προσλήψεις και νέους πυροσβέστες.
Δροµολογούνται άµεσα προσλήψεις για πεντακόσιους δασολό-
γους. Χίλιοι πυροσβέστες. Νέο εποχικό προσωπικό. Θα χρει-
αστούµε µία ενίσχυση ειδικά της Δασικής Υπηρεσίας, η οποία
είχε να κάνει προσλήψεις…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μετά την κατα-
στροφή όµως!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα έχετε τον λόγο
αµέσως. Το ξέρετε αυτό. Δεν θα σας αρέσει να σας διακόπτουν.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν
θυµάµαι να έγιναν προσλήψεις δασικών επί δικών σας ηµερών. 

Το Πυροσβεστικό Σώµα να µπορεί να αφιερώνει µεγαλύτερο
κοµµάτι του χρόνου του τον χειµώνα, που ασχολείται πρωτίστως
µε τις αστικές πυρκαγιές, σε προληπτικές δράσεις µέσα στο
δάσος. Όπως είπα, αύξηση του αριθµού των δασοκοµάντος οι
οποίοι παρεµβαίνουν µέσα στα δάση. Μεγαλύτερος ρόλος των
Ενόπλων Δυνάµεων σε επιτήρηση, κυρίως των ακριτικών περιο-
χών, για την αντιµετώπιση υβριδικών απειλών. 

Μια σηµαντική αναδιάταξη των πόρων του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης. Σήµερα είναι 31 Αυγούστου και η χώρα καταθέτει την ανα-
θεώρηση του Ταµείου Ανάκαµψης και στρέφει περισσότερους
πόρους, παραπάνω από 200 εκατοµµύρια, σε δράσεις πρόληψης
και προστασίας. Τονίζω, βέβαια, ότι αυτοί οι πόροι είναι πόροι οι
οποίοι είναι one-off. Μετά θα πρέπει να βρούµε αντίστοιχους πό-
ρους για να υποστηρίζουµε αυτές τις δράσεις στο µέλλον. 

Ψηφιακή πλατφόρµα στο Κτηµατολόγιο που θα εντοπίζει ακα-
θάριστα οικόπεδα και θα µπορεί να καταλογίζει και αυτόµατα
πρόστιµα στον ιδιοκτήτη και στον δήµο που αδιαφορεί. 

Ενίσχυση των πολιτικών των αναδασώσεων, αλλά τονίζω πάλι
στοχευµένα, διότι τα δάση τα οποία καίγονται είναι πρωτίστως
δάση τα οποία θα µπορέσουν να ξαναγεννηθούν υπό µία βασική
προϋπόθεση, ότι θα φροντίσουµε, όπως το κάναµε στην Εύβοια
πολύ επιτυχηµένα, να τρέξουµε γρήγορα τα αντιδιαβρωτικά και
τα αντιπληµµυρικά έργα έτσι ώστε να µπορέσουµε να σταθερο-
ποιήσουµε τα εδάφη και να διευκολύνουµε τη φυσική αναγέν-
νηση. Αυτό πρέπει να γίνει και τώρα και το Υπουργείο έχει µεγάλη
δουλειά να συντονίσει όλες αυτές τις δράσεις. 

Τέλος, έχω ήδη µιλήσει µε την Πρόεδρο της Επιτροπής, την κ.
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, και συµφώνησα ότι η µεγαλύτερη
φωτιά της Ευρώπης δικαιούται και µεγαλύτερη αλληλεγγύη από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι πόροι που µπορούν να διατεθούν στη
χώρα θα διατεθούν αφ’ ενός στη στήριξη αγροτών και κτηνοτρό-
φων και αφ’ ετέρου στις προσπάθειες αποκατάστασης και προ-
στασίας του εναποµείναντος δάσους της Δαδιάς.

Για τις αποζηµιώσεις όσων επλήγησαν η διαδικασία ξεκινά ήδη.
Όπως έχω πει, είναι πια είναι µια διαδικασία απόλυτα τυποποι-
ηµένη. Θα βοηθήσουµε όσους συµπολίτες µας δοκιµάστηκαν
από τη φωτιά να ξαναχτίσουν τα σπίτια τους, θα αποζηµιώσουµε
τους κτηνοτρόφους οι οποίοι έχασαν τα ζώα τους, θα στηρίξουµε
τους καλλιεργητές όσοι είδαν τις ελιές τους να καταστρέφονται.

Και, βέβαια, θα δηµιουργήσουµε ένα συνολικό πλαίσιο προ-
στασίας και θα υλοποιήσουµε ένα πλαίσιο προστασίας το οποίο
είναι ήδη θεσµοθετηµένο, µε αναστολές φόρων, ασφαλιστικών
εισφορών, υποχρεώσεων ΕΝΦΙΑ και βέβαια για τον Έβρο θα ακο-
λουθήσουµε το πολύ επιτυχηµένο παράδειγµα της Βόρειας Εύ-
βοιας δηµιουργώντας ένα Έβρος-pass µε σκοπό να στρέψουµε

περισσότερη τουριστική κίνηση προς την περιοχή αυτή.
Δεν αρκούν, όµως, µόνο αυτά. Θα χρειαστεί σίγουρα µία µε-

σοπρόθεσµη πολιτική ανασυγκρότησης της περιοχής και υπό την
ηγεσία του Υφυπουργού Κλιµατικής Κρίσης έως το τέλος του
έτους θα παρουσιάσουµε ένα ειδικό αναπτυξιακό σχέδιο για τον
Έβρο το οποίο θα λάβει υπ’ όψιν του και τα σηµαντικά συµπερά-
σµατα της αρµόδιας επιτροπής για τη Θράκη. 

Βέβαια, θα ζητήσουµε και από Ευρωπαίους ειδικούς να µελε-
τήσουν την πυρκαγιά στη Δαδιά, να µας ετοιµάσουν ένα αντικει-
µενικό πόρισµα για τα αίτιά της, αλλά να ενισχυθούν και οι ιδέες
και προτάσεις για την αναγέννηση, αλλά και την προστασία του
µοναδικού αυτού δάσους. 

Υπάρχει µία αχτίδα αισιοδοξίας. Όπως έχω ενηµερωθεί από
τους αρµόδιους, η Δαδιά είχε καεί και πάλι ολοσχερώς, πλήρως
κάποια στιγµή τη δεκαετία του 1950 και τριάντα χρόνια µετά ήταν
ήδη ένα ώριµο και παραγωγικό δάσος. Αυτή είναι η υποχρέωσή
µας τουλάχιστον για τις επόµενες γενιές, να φροντίσουµε να βοη-
θήσουµε τη φύση να αναγεννηθεί. 

Τέλος, θα ήθελα να προσθέσουµε στην εθνική µας ατζέντα ένα
ζήτηµα το οποίο στο παρελθόν µπορεί να έχει αποτελέσει για κά-
ποιους, για ιδεολογικούς και ιδεοληπτικούς λόγους, ταµπού. Ανα-
φέροµαι στο ζήτηµα της παραγωγικής αξιοποίησης των δασών
µας. Είναι κάτι που θα έφερνε από τη µια πλευρά ανάπτυξη στις
τοπικές οικονοµίες, µε την οργανωµένη εκµετάλλευση της ξυ-
λείας και της βιοµάζας. 

Είναι ενδιαφέρον να τονίσουµε ότι σήµερα οι ανάγκες της
χώρας σε ξυλεία καλύπτονται πρωτίστως από εισαγωγές. µία
χώρα που έχει εβδοµήντα εκατοµµύρια στρέµµατα δασοκάλυ-
ψης. Και για όσους δεν το γνωρίζουν, τα τελευταία πενήντα χρό-
νια η δασοκάλυψη έχει αυξηθεί στη χώρα µας, δεν έχει µειωθεί,
για τον απλούστατο λόγο ότι πολλές εργασίες στην ύπαιθρο
εγκαταλείφθηκαν και πολλοί αγροί δασώθηκαν. 

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, ένα νέο µοντέλο παραγωγικής εκµετάλ-
λευσης των δασών, µε επιδότηση ενδεχοµένως της βιοµάζας, µε
µεγάλους, σύγχρονους δασικούς συνεταιρισµούς, που µπορούν
να αποτελέσουν παράγοντες ασφάλειας και πρόληψης. Υπάρ-
χουν σκέψεις ήδη από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και έχω ζη-
τήσει τάχιστα να παρουσιαστεί ένα συγκεκριµένο σχέδιο για το
πώς µπορούµε και πάλι να κάνουµε τα δάση µας πιο παραγωγικά
και να καλύψουµε και πραγµατικές ανάγκες της ελληνικής οικο-
νοµίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας ότι είναι αδιέ-
ξοδο να προβάλουµε µοιρολατρικά τη σκοτεινιά της συγκυρίας
στο µέλλον. Αντίθετα, αυτό το οποίο πρέπει να κάνουµε είναι να
οπλιστούµε µε πείσµα ώστε να απαντήσουµε  πιο αποτελεσµα-
τικά τις προκλήσεις της κλιµατικής κρίσης. 

Αυτή την ώρα που µιλάµε, για να κλείσω µε µία νότα αισιοδο-
ξίας, στην Εύβοια, η οποία τόσο δοκιµάστηκε από τις πυρκαγιές
πριν από δύο χρόνια, εγκαινιάζεται ένα καινούργιο και ακµαίο δα-
σικό χωριό. Αυτές είναι δύο φωτογραφίες στη θέση µιας περιο-
χής η οποία ήταν ολοσχερώς καµένη πριν από δύο µήνες. Ας
γίνει, λοιπόν, αυτό το δασικό χωριό της Εύβοιας ένα σύµβολό
µας. Όπως οικοδοµήσαµε -και θα χρειαστούµε αρκετή δουλειά
ακόµα- την Εύβοια µετά, έτσι θα χτίσουµε και τον Έβρο µετά.

Η επίθεση της φύσης -και να κλείσω µε αυτό, για να ακούσω
µε προσοχή τις τοποθετήσεις των συναδέλφων Αρχηγών των
κοµµάτων- είναι πολύ µεγάλη για να προκαλεί µικρόψυχες κοµ-
µατικές διαιρέσεις. Ας µείνουµε όσο µπορούµε ενωµένοι, ας µι-
λήσουµε όσο το δυνατόν πιο συγκεκριµένα, ας καταλήξουµε
µετά την ολοκλήρωση αυτής της συνεδρίασης τουλάχιστον σε
κάποια συµπεράσµατα στα οποία να µπορούµε να συµφωνή-
σουµε. 

Αν µπορέσουµε να το πετύχουµε αυτό, νοµίζω ότι θα είναι µία
επιτυχία, µια καλή στιγµή αυτής της νέας Βουλής, αλλά πιστεύω
ότι θα έχουµε σταθεί τουλάχιστον αντάξιοι των προσδοκιών των
πολιτών σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα) 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά τον Πρωθυ-

πουργό καλείται στο Βήµα ο κ. Σωκράτης Φάµελλος, Αρχηγός
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της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Προ-
οδευτική Συµµαχία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, να ευχηθώ πρώτα απ’ όλα περαστικά στον Γε-
νικό Γραµµατέα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος κ. Κουτσούµπα
και να πω ότι η ελληνική Βουλή για µια ακόµη φορά, δυστυχώς,
γιατί και το 2021 κάναµε την ίδια συζήτηση, έρχεται µέσα σε µία
εξελισσόµενη πρωτοφανή φυσική καταστροφή να συζητήσει για
το θέµα των αγροδασικών πυρκαγιών, αλλά και για την ανθεκτι-
κότητα της κοινωνίας µας στις φυσικές καταστροφές που σε µε-
γάλο βαθµό συνδέονται και µε την εξελισσόµενη και εντεινόµενη
κλιµατική κρίση. 

Οφείλουµε πρώτα απ’ όλα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία να συγχαρούµε όλους και όλες που είναι στα µέ-
τωπα ή που ήταν στα µέτωπα αυτό το τραγικό καλοκαίρι, στελέχη
των επιχειρησιακών µηχανισµών των αρµόδιων φορέων, προφα-
νώς της πολιτείας και της αυτοδιοίκησης, αλλά και εθελοντές πο-
λίτες, επιχειρηµατίες, επαγγελµατίες. 

Να ευχαριστήσουµε τις αποστολές των άλλων χωρών που
ήρθαν, και τους ανθρώπους και τις χώρες, και να εκφράσουµε
πάνω απ’ όλα τον θαυµασµό µας και τη στήριξή µας ιδιαίτερα για
τους εθελοντές που έδωσαν τη µάχη πολλές φορές χωρίς συντο-
νισµό και χωρίς εξοπλισµό για να σώσουν τις περιουσίες τους και
τον τόπο τους και το περιβάλλον που απειλήθηκε. 

Τη στήριξή µας σε αυτούς τους µαχητές και των θεσµικών φο-
ρέων, αλλά και των εθελοντών τη δώσαµε µε πάρα πολλούς τρό-
πους στο Υπουργείο, κύριε Υπουργέ, που σας επισκεφθήκαµε,
και στο συντονιστικό κέντρο, στην Πυροσβεστική Υπηρεσία Θεσ-
σαλονίκης, αλλά και στους συµβασιούχους πυροσβέστες στη
βάση των Καναντέρ στην Ελευσίνα που πήγαµε, στη Ρόδο, στον
Έβρο, στη Ροδόπη που πήγαµε, σε όλα τα µέτωπα στη δυτική
Αττική που βρεθήκαµε είτε για να στηρίξουµε την κατάσβεση είτε
για τις δράσεις αλληλεγγύης και τους πυρόπληκτους.

Και οφείλουµε ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία να καταθέ-
σουµε τα συλλυπητήριά µας πρώτα απ’ όλα στις οικογένειες των
δύο ηρώων, των πιλότων του Καναντέρ που χάθηκαν, του Χρή-
στου Μουλά και του Περικλή Στεφανίδη αλλά και στα δεκάδες
ανθρώπινα θύµατα αυτών των τραγικών πυρκαγιών. Γιατί η αξία
της ανθρώπινης ζωής είναι αδιαπραγµάτευτη. 

Είναι, όµως, ανήκουστο ότι φτάσαµε ξανά σε µια συζήτηση,
γιατί έχουµε ανήκουστες και ανυπολόγιστες και αναντίστρεπτες
ζηµιές, ζωές, περιβάλλον, προστατευόµενες περιοχές, βασικές
υποδοµές, εµβληµατικά οικοσυστήµατα όπως η Δαδιά και η Πάρ-
νηθα. Κινδύνευσαν πόλεις, πρωτεύουσες νοµών, εκκενώθηκε το
µεγαλύτερο περιφερειακό νοσοκοµείο στη βόρεια Ελλάδα, ανα-
τινάχτηκε αποθήκη πυροµαχικών και κινδύνευσαν στρατιωτικές
εγκαταστάσεις. 

Η σηµερινή συνεδρίαση της Βουλής, όµως, σηµαδεύεται από
κάτι που είναι πάρα πολύ κρίσιµο και οφείλω να το βάλω γιατί δε-
χτήκαµε και µηνύµατα την ώρα της οµιλίας του κυρίου Πρωθυ-
πουργού. Σήµερα για δέκατη τρίτη µέρα καίγεται ο Έβρος και η
Ροδόπη. Εξελίσσεται η µεγαλύτερη σε έκταση πυρκαγιά της Ευ-
ρώπης, τουλάχιστον µε καταγεγραµµένα στοιχεία της τελευταίας
εικοσαετίας. Είναι επί της πρωθυπουργίας σας, κύριε Μητσο-
τάκη. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και σήµερα κινδυνεύει ο τε-
λευταίος εναποµείναν πυρήνας του δάσους της Δαδιάς, γιατί ο
κεντρικός πυρήνας καταστράφηκε, αυτός µε τα προστατευόµενα
µοναδικά είδη των αρπακτικών πτηνών. Και η αγωνία των επιστη-
µόνων του πεδίου που τα µηνύµατα τα έλαβα, λένε ότι δεν έχουν
την απαραίτητη υποστήριξη στην κατάσβεση. Και οφείλω να το
καταθέσω µε όποια επιφύλαξη και µε την ευθύνη της θέσης µου,
αλλά το διασταυρώσαµε από δύο πηγές µε τον κ. Καλαµατιανό. 

Αυτό, λοιπόν, είναι κάτι το οποίο πρέπει να το καταθέσουµε,
διότι επειδή είναι η δέκατη τρίτη µέρα το ότι η φωτιά έχει περάσει
από τον πυρήνα, το ότι απ’ όλες τις πληροφορίες γνωρίζουµε ότι

κινδυνεύει το εναποµείναν βόρειο τµήµα, το ότι εγώ το είπα χωρίς
να το δηµοσιοποιήσω στον κ. Κικίλια, γιατί οφείλω να λειτουργώ
υποστηρικτικά στην πολιτεία εδώ και τρεις µέρες, αλλά και γιατί
χθες το βράδυ το «112» έστειλε µήνυµα για κίνδυνο στο Σουφλί,
είναι πραγµατικότητα, δεν είναι διαδόσεις.

Θα µπορούσα, κύριε Μητσοτάκη, να ξεκινήσω τη συζήτηση
αυτή κατακρίνοντας σας καθαρά για τον τρόπο που διαχειριστή-
κατε την κουβέντα, ότι προσπαθήσατε να το παρουσιάσετε σαν
δική σας πρωτοβουλία. Το είπα στη Βουλή στις 24 Ιουλίου. Το
ξαναφέραµε στις 26 Ιουλίου. Υπήρχε γραπτή µας ερώτηση στις
3 Αυγούστου που προµηνύαµε ότι θα το φέρουµε και για εκτός
ηµερησίας. Το έκανε ο κ. Ανδρουλάκης, το κάναµε εµείς. Υπήρ-
χαν δελτία Τύπου και τώρα έρχεστε και λέτε ότι το κάνατε µε
πρωτοβουλία σας. Κάλλιο αργά παρά ποτέ! Το θέµα είναι να λύ-
σουµε το πρόβληµα.

Η ευθύνη σας όµως, κύριε Μητσοτάκη, είναι ότι το θέµα αυτό
το είχατε ξεκάθαρα, ρητά αναφέρει στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις του 2019, στις προγραµµατικές δηλώσεις του 2023. Είχατε
αναφέρει τα ίδια ακριβώς ζητήµατα στη συζήτηση που κάναµε
εδώ το 2021 µε πρωτοβουλία και της αειµνήστου Φώφης Γεννη-
µατά. Τα ίδια ζητήµατα είπατε τότε, τις ίδιες δικαιολογίες -επι-
τρέψτε µου να σας πω- που µπορεί να είναι πραγµατικότητα,
αλλά είναι δικαιολογίες πλέον στο στόµα σας και δεσµεύσεις, οι
οποίες δεν έγιναν πράξη. Τα ίδια ακούσαµε και πέρυσι στη φωτιά
της Δαδιάς, γιατί και πέρυσι κάηκε ένα πολύ µικρότερο κοµµάτι
του πυρήνα. Και τις ίδιες µεγαλόστοµες δηλώσεις ακούσαµε και
7 Ιουλίου, όταν ανακοινώσατε ότι είµαστε πιο έτοιµοι από ποτέ. 

Το ζήτηµα, κύριε Μητσοτάκη, είναι ότι πάρα τα λεγόµενά σας
η πραγµατικότητα αποδεικνύει ότι αφήσατε τη χώρα ανέτοιµη και
αθωράκιστη µπροστά σε αυτόν τον πραγµατικό κίνδυνο. Και η
εξέλιξη των πυρκαγιών και οι επιπτώσεις των πυρκαγιών είναι
δική σας πολιτική ευθύνη. Και τολµώ να πω -και είµαι πολύ προ-
σεκτικός στις διατυπώσεις µου και το γνωρίζετε όλοι- ότι, κύριε
Μητσοτάκη, είναι και προσωπική σας ευθύνη. Και επειδή µιλή-
σατε και για λογοδοσία, εµείς περιµένουµε τη λογοδοσία. Δεν
περιµένουµε, κύριε Μητσοτάκη, από τον Πρωθυπουργό της
χώρας ένα ρεπορτάζ σαραντάλεπτο για το τι συνέβη. Το έχουµε
ζήσει. Το ζουν πολύ χειρότερα από εµάς οι άνθρωποι που είναι
δίπλα στις πυρκαγιές, που έχασαν περιουσίες, που εκκένωσαν
νοσοκοµείο. 

Αλήθεια είναι επιτυχία σας το ότι εκκενώθηκε ένα νοσοκοµείο;
Είναι επιτυχία της Κυβέρνησης; Δηλαδή το ότι την τρίτη της πυρ-
καγιάς δεν διαχειριστήκατε τον κίνδυνο της πυρκαγιάς στον
Έβρο και έφτασε στο νοσοκοµείο, ώστε να αναγκαστούν -
µπράβο τους!- οι υγειονοµικοί, οι γιατροί να το εκκενώσουν, είναι
δική σας επιτυχία; Όχι! Μειονέκτηµά σας είναι, κύριε Μητσοτάκη.
Δεν είναι επιτυχία. Δεν είναι επιτυχία το ότι φυγαδεύσατε τα αε-
ροπλάνα από τη Νέα Αγχίαλο για να µην κινδυνεύσουν και ανατι-
νάχτηκε µόνο η αποθήκη των πυροµαχικών. Όχι, µειονέκτηµα της
χώρας είναι. Εκθέσατε τη χώρα. 

Γι’ αυτό µας βλέπετε µε αυτή την ένταση. Γιατί εκθέτετε τη
χώρα, την ασφάλεια των πολιτών, την ασφάλεια των εγκαταστά-
σεων. Δεν είναι αυτά επιτυχίες. Πρέπει να ντρεπόµαστε και εσείς
λίγο παραπάνω από εµάς, γιατί έχετε την ευθύνη του Πρωθυ-
πουργού. Γιατί και εµείς στεναχωριόµαστε για τη χώρα µας.

Σας είπε κανείς ότι είµαστε χαρούµενοι που µιλάµε για κατα-
στροφές; Όχι, εµείς θέλουµε να προοδεύει η πατρίδα µας και να
προσθέτουµε στην πρόοδο µε την κριτική µας ως Αντιπολίτευση,
ως πολιτικά πρόσωπα. Δεν µας το επιτρέπετε όµως. 

Και να πω κάτι; Κάποια στιγµή εσείς λαϊκίζοντας σε θέµατα φυ-
σικής καταστροφής ήρθατε και ζητήσατε παραιτήσεις για την ευ-
θύνη. Πού είναι τώρα οι παραιτήσεις; Το είχατε απαιτήσει, ότι δεν
υπάρχει πολιτική ευθύνη χωρίς παραιτήσεις. Οφείλω να πω ότι
“παραιτήσατε” τον κ. Μηταράκη για κάτι πολύ µικρότερο, αλλά
αυτό είναι δική σας δουλειά. Περιµένουµε, λοιπόν, και τη λογο-
δοσία και την ευθύνη.

Μετά από τέσσερα χρόνια διακυβέρνησης -το έχουµε ξαναπεί-
και επειδή δεν είστε νέα κυβέρνηση, δεν υπάρχει χώρος και χρό-
νος ούτε για δικαιολογίες ούτε για συγγνώµη. Και δυστυχώς οι
νέες εξαγγελίες δεν είναι αξιόπιστες, γιατί τις έχετε κάνει δυο-
τρεις φορές. Και έτσι δεν είναι µόνο το πρόβληµα της δικής σας
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αξιοπιστίας. Εγώ στεναχωριέµαι, κύριε Μητσοτάκη, γιατί θίγετε
ως πολιτικό πρόσωπο την αξιοπιστία της πολιτικής και των υπό-
λοιπων πολιτικών. Δεν µας πιστεύει ο κόσµος! Γιατί αυτά που εί-
πατε το 2021, δεν έγιναν. Αυτά που είπατε το 2022, δεν έγιναν.
Αυτά που είπατε το 2019, δεν έγιναν. Και τώρα ο κόσµος κινδύ-
νευσε. Αυτό ξέρετε, είναι ρωγµή στο υπόβαθρο της της πολιτι-
κής.

Και εκ των υστέρων είναι γεγονός, θα κάνετε ό,τι µπορείτε για
να αποφύγετε το πολιτικό κόστος. Για ποιον λόγο; Γιατί δεν µπο-
ρείτε να εγγυηθείτε την υποχρέωση που έχει η πολιτεία, το αί-
σθηµα ασφάλειας των πολιτών. Δεν µπορείτε να το εγγυηθείτε.
Γιατί αυτό δεν εµπεδώνετε µε συγγνώµες ή µε τις αποκαλύψεις
που έχουµε τώρα τελευταία για το τραγικό δυστύχηµα των Τε-
µπών. Δεν υπάρχει ασφάλεια. Βγήκαν πορίσµατα. Γιατί σίγουρα
δεν εµπεδώνεται αίσθηµα ασφάλειας µε την ανατίναξη πυροµα-
χικών σε µία από τις κρισιµότερες αµυντικές εγκαταστάσεις της
χώρας. Ούτε βέβαια υπάρχει αίσθηµα ασφάλειας όταν πάνω από
εκατό ακροδεξιοί Κροάτες χούλιγκαν διασχίζουν όλη τη χώρα για
µια αποστολή θανάτου και σχέδιο δολοφονίας. Ούτε και µε τον
αποκλεισµό δεκάδων, για να µην πω εκατοντάδων χιλιάδων αν-
θρώπων στην εθνική οδό Αθηνών-Κορίνθου για τη µη αποτελε-
σµατική διαχείριση του ατυχήµατος µε το βυτιοφόρο, ούτε
φυσικά µε τις πρόσφατες πυρκαγιές. Αυτά είναι πρόσφατα όλα
και είναι επιτελικά επιτεύγµατα της Κυβέρνησής σας.

Κύριε Πρωθυπουργέ, ας το ξεκαθαρίσουµε. Προφανώς και
συµφωνούµε ότι υπάρχει κλιµατική κρίση και εντεινόµενη, γιατί
πρέπει να ξεκινήσουµε από κάποια βασικά ζητήµατα της πολιτι-
κής. Ο Αλέξης Τσίπρας από αυτό το Βήµα το 2021 στην αντί-
στοιχη συζήτηση σας είχε προειδοποιήσει ως εξής: «Δεν πρέπει
να δικαιολογείτε την ανεπάρκειά σας επικαλούµενος κάθε φορά
την κλιµατική κρίση, γιατί ευτελίζετε τη σηµασία που δίνουν στην
αντιµετώπισή της και οι πολίτες και η πολιτεία». Και εσείς συνε-
χίζετε. Πρέπει να το καταλάβετε. Δηµιουργείτε µια γενικότερη
αναξιοπιστία και -οφείλω να πω- καλλιεργείτε και την παραδοξο-
λογία για το ζήτηµα αυτό. Έχετε ευθύνη για αυτό το θέµα, γιατί
είναι πολύ σηµαντικό. Και δυστυχώς κάνετε την κλιµατική κρίση
µια βολική δικαιολογία οµιλία και ένα κυβερνητικό άλλοθι. Συµ-
φωνώ απολύτως. 

Η κλιµατική κρίση όµως είναι εδώ και το συζητάµε τουλάχιστον
από το 2019. Οφείλω να σας πω ότι η εθνική στρατηγική για την
προσαρµογή στην κλιµατική κρίση νοµοθετήθηκε από την κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2016 µε ένα πολύ προχωρηµένο νοµοθέτηµα
που τότε ήταν κορυφαίοι επιστήµονες, η Τράπεζα της Ελλάδας.
Δεν είναι η πρώτη φορά που το συζητάµε. Εσείς κάνετε λες και
ανακαλύψατε τον τροχό. Όταν κάποτε µιλάγαµε για κλιµατική
κρίση, δεν συµφωνούσατε. Μετά πήγατε στον ΟΗΕ και το παρα-
δεχθήκατε το 2019.

Επειδή όµως ακούσαµε τα ίδια ακριβώς και πέρυσι στη Δαδιά,
όταν επισκέφθηκα και εγώ προσωπικά τον χώρο και την πέµπτη
µέρα βρήκαµε ότι δεν έχει γίνει ακόµα καν κήρυξη σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης, οφείλω να πω το εξής που είναι νοµίζω κε-
ντρικό στη συζήτησή µας: Δυστυχώς µε την Κυβέρνησή σας το
πάθηµα δεν έγινε µάθηµα και είναι πάθηµα όλης της χώρας. Δεν
είναι δικό σας! Γι’ αυτό µας βλέπετε να ανησυχούµε. Μην αναζη-
τείτε, λοιπόν, άλλοθι σε εξωγενείς λόγους και παράγοντες, ότι
πάντα κάποιος άλλος φταίει. Μία φταίει η ένταση των φαινοµέ-
νων, µία φταίει η κλιµατική κρίση, φταίνε οι εµπρησµοί από αµέ-
λεια ή από πρόθεση που υπήρχαν στην ελληνική ιστορία. Δεν
θέλω να σας καλωσορίσω για πρώτη φορά στην Ελλάδα. Υπήρ-
χαν. Και τώρα τελευταία βλέπω ότι φταίνε και σενάρια συνωµο-
σίας. Θα αναφερθώ όµως στη δευτεροµιλία µου γι’ αυτό. 

Γιατί και αυτό είναι ιδιαίτερα επικίνδυνο που κάνετε. Γιατί εγώ
γνωρίζω την αναφορά για την έναρξη στον Έβρο από κεραυνό.
Αλλά θα αναφερθώ στη συνέχεια µε στοιχεία. Γιατί εσείς δεν
έχετε στοιχεία όταν µιλάτε. Και αυτό είναι διπλά επικίνδυνο.
Όµως η ευθύνη είναι δική σας και δεν είστε καινούργια Κυβέρ-
νηση. Κυβερνάτε τέσσερα χρόνια τώρα και αντίστοιχες δικαιολο-
γίες επικαλεστήκατε το 2021 όταν υπήρχαν 1,3 εκατοµµύριο
στρέµµατα καµένες εκτάσεις. Οι επιστήµονες µίλαγαν για την
κρισιµότητα της κλιµατικής κρίσης, για το ότι η Ελλάδα είναι hot
spot κλιµατική αλλαγής. Και ερχόµαστε σήµερα και µας µιλάτε

πάλι για ανεπάρκειες της πολιτείας και για τον αναγκαίο εκσυγ-
χρονισµό.

Και ρωτώ: Από ποιον παραλάβατε την κυβέρνηση πριν από δύο
µήνες; Δεν ήσασταν εσείς κυβέρνηση; Σε λίγο είστε ικανός να
µας πείτε ότι παραλάβατε καµένη γη. Όµως όσο κάνετε επικοι-
νωνιακή διαχείριση των ελλειµµάτων, στερείτε από τη χώρα σο-
βαρές µεταρρυθµίσεις που χρειάζεται. Άρα στερείτε από τους
πολίτες την πρόοδο. Για µας επειδή θέλουµε να είναι επαρκής η
χώρα µας, ακόµα και έτσι είναι χρήσιµη αυτή η συζήτηση. Εµείς
θέλουµε αναβάθµιση των εργαλείων της πολιτείας. Και το πρό-
βληµα ξέρετε είναι το εξής: Θέλουµε και συνέχεια της πολιτείας
την οποία εσείς δεν υπηρετήσατε. Γιατί; 

Γιατί παραλάβατε δασική στρατηγική το 2019 και παραλάβατε
θεσµοθετηµένη δηµόσια πολιτική πρόληψης πυρκαγιών και την
ακυρώσατε, την παγώσατε. Είχε θυµάµαι τότε, 140 εκατοµµύρια
ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και προσλήψεις
πεντακοσίων δασολόγων και δασοπόνων και τα σταµατήσατε.
Ήταν θεσµικά κατοχυρωµένα. Ήταν δηµοσιευµένα, κύριε Καλα-
φάτη. Υπήρχαν σε θεσµικά έγγραφα, σε Φύλλα Εφηµερίδας της
Κυβέρνησης. 

Εµείς φροντίσαµε όσο επέτρεπαν οι µνηµονιακές συνθήκες και
όσο υπήρχε τότε χρόνος και περιθώριο, να εξοπλίσουµε τη χώρα,
να την θωρακίσουµε. Δυστυχώς όµως όλα αυτά έµειναν στα συρ-
τάρια, τα παγώσατε. Και το αποτέλεσµα το βλέπουµε. Σας έχει
ξεπεράσει η κατάσταση και έχουµε πλέον µεγάλες απώλειες και
σε ζωές και ρεκόρ καµένων εκτάσεων. Δεν είναι εύκολο να συζη-
τάµε για τη χώρα µας και βλέπουµε τα στοιχεία του EFFIS ότι η
χώρα µας έχει αναντίστοιχα µε τις άλλες χώρες µεγαλύτερες
εκτάσεις καµένες από το µέσο όρο -τριπλάσιο βλέπω- τουλάχι-
στον της τελευταίας δεκαπενταετίας. Και είναι τα ευρωπαϊκά
στοιχεία αυτά. 

Θέλω, όµως, να συζητήσουµε για κάτι πιο συγκεκριµένο που
φορά τον ακριτικό Έβρο, στον οποίο απ’ ότι θυµάµαι ήσασταν
και υποψήφιος Βουλευτής, κύριε Μητσοτάκη. 

Σας είπα για το νοσοκοµείο ότι δεν ήταν σίγουρα επιτυχία σας.
Όµως προσέξτε. Δοµήσατε µία στρατηγική ότι ο ακριτικός Έβ-
ρος θα είναι πυλώνας ασφάλειας και προόδου της χώρας µας,
ότι θα είναι ένα συγκοινωνιακός και ενεργειακός κόµβος, ότι θα
είναι η πύλη της Ευρώπης. Τα είχατε υποσχεθεί όλα αυτά. Και
τώρα ο Έβρος ακόµα και σήµερα, τι είναι; Είναι συνώνυµο δυ-
στυχώς της καταστροφής. Είναι συνώνυµο της αγωνίας. Είναι συ-
νώνυµο της ανασφάλειας. 

Είπατε ότι για συµβολικούς και ουσιαστικούς λόγους θα κατε-
βείτε υποψήφιος στον Έβρο. Τώρα τι ζουν οι πολίτες στον Έβρο
για τους λόγους για τους οποίους ήσασταν υποψήφιος εκεί; Ζουν
τις επιπτώσεις των λόγων που επικαλεστήκατε, αλλά ζουν και τα
τραγικά αποτελέσµατα πολιτικής σας. 

Και οφείλω να πω ότι δεν πάει στον Έβρο. Είναι η δέκατη τρίτη
µέρα σήµερα. Αύριο µάθαµε ότι θα πάτε στη Ρόδο, προφανώς
κατόπιν εορτής, για να δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα. Γιατί
και εκεί δεν είναι επιτυχία το ότι εκκενώσατε από τα παράλια δε-
κάδες χιλιάδες πολίτες. Είναι αποτυχία το ότι έφτασε η φωτιά
στα παράλια. Είναι η αποτυχία της στρατηγικής ότι σβήνει η
φωτιά στη θάλασσα. Και αυτά πρέπει να συζητήσουµε. Αυτά πρέ-
πει να αλλάξουµε, όχι να λέµε τι καλά που πήραµε τον κόσµο µε
πλωτά µέσα, που κινδύνευσαν οι τουρίστες ή που µεταδόθηκε
µια τέτοια εικόνα για τη χώρα. Δεν θέλουµε να συµβαίνουν τέ-
τοια.

Γιατί πρέπει να πω ότι εκτός από εσάς που δεν έχετε πάει στον
Έβρο και ο κ. Κικίλιας που πήγε, από το ελικόπτερο είδε την κα-
τάσταση. Δεν µίλησε µε τους πολίτες και τους επαγγελµατίες.
Εµείς όµως πήγαµε και είδαµε απόγνωση, είδαµε θυµό, είδαµε
ανασφάλεια, είδαµε καµένες παραγωγικές µονάδες, καµένα σχο-
λεία. Και ήταν µόνο η έκτη µέρα που εξελισσόταν η πυρκαγιά.
Και ήδη το θέµα -πρέπει να πω- µε πρωτοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ και
του Κώστα Αρβανίτη έχει πάει στο Ευρωκοινοβούλιο. Εµείς, λοι-
πόν, παίρνουµε πρωτοβουλίες. 

Η χώρα µας όµως έχει έρθει αντιµέτωπη από άκρη σε άκρη µε
την ανασφάλεια…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Πήγε µε ελικόπτερο για να δει την
κατάσταση. Δεν πήγε για ψηφοθηρία! 

2146 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εµείς πήγαµε
για ψηφοθηρία, κύριε Χατζηδάκη;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ όχι διακο-
πές! Είναι γνωστό ότι δεν πήγε για ψηφοθηρία. Δεν χρειάζεται
να το πείτε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Χατζη-
δάκη, διαβάζετε την πολιτική µε τα µέτρα του κόµµατός σας. Η
ψηφοθηρία και η ψηφολαγνεία πολλές φορές είναι οι συµβολικοί
λόγοι που καταντούν όµως οι ουσιαστικές καταστροφές.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, µην
απευθύνεστε σε Βουλευτές.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Αυτό επικαλέ-
στηκα και αυτό απέδειξα. Ότι οι συµβολικοί και ουσιαστικοί λόγοι
των εξαγγελιών για τον Έβρο έχουν καταντήσει σήµερα ανασφά-
λεια και καταστροφή. Αυτή είναι η πραγµατικότητα για την οποία
πρέπει να µιλήσετε και να απολογηθείτε.

Λέω, λοιπόν, ότι έχουµε µία καταστροφή στη χώρα µας η οποία
είναι ανυπολόγιστη και ακούµε και πιστεύουµε τον φόβο της επι-
στηµονικής κοινότητας ότι το δάσος της Δαδιάς δεν θα το ξανα-
δούµε. Αυτή τη µεγάλη οικολογική καταστροφή ενός µοναδικού
παγκόσµια προστατευόµενο οικότοπο. Βλέπουµε και τα στοιχεία
των καταστροφών. Τα ίδια µε τα ευρωπαϊκά ανακοίνωσε και το
εθνικό Αστεροσκοπείο. Φτάσατε βέβαια στο σηµείο να αµφισβη-
τήσετε ακόµα και τα στοιχεία του Αστεροσκοπείου µε δηλώσεις
και του ΥΠΕΝ και της κ. Βούλτεψη. Γιατί άραγε; αυτό Επειδή έδει-
χναν τα στοιχεία ότι µε 50% λιγότερες µεγάλες πυρκαγιές είχαµε
τριπλάσια έκταση καµένων εκτάσεων; Εµείς οφείλω να πω ότι συ-
ντασσόµαστε µε κάθε λέξη της ανακοίνωσης του Αστεροσκο-
πείου που ξεκαθαρίζει ότι είναι υποχρέωση της επιστήµης να
ενηµερώνει την πολιτεία και την κοινωνία και να τους στηρίζει.
Αλίµονο αν δεν είναι αυτό υποχρέωση της επιστήµης και αν είναι
δουλειά της πολιτείας και των πολιτικών να φιµώνουν την επι-
στήµη όµως επιδιώκετε όταν δεν σας συµφέρει! Γιατί σας ενοχλεί
η αλήθεια και σας εκθέτει η αλήθεια.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι διακοπές παρα-

καλώ! Μη διακόπτετε τον οµιλητή!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Αλήθεια τα απο-
τελέσµατα που ανακοίνωσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προχθές πάλι
για τη µεγαλύτερη σε έκταση πυρκαγιά της Ευρώπης στον Έβρο,
θα τα διαψεύσετε και αυτά, γιατί δεν σας συµφέρουν; 

Η χώρα όµως είναι αθωράκιστη και τρέχετε να καλύψετε ελ-
λείψεις. Γιατί; Γιατί έρχεστε σήµερα να παραδεχτείτε ότι -προσέ-
ξετε αυτό είναι κοµβικό- τον Ιούλιο που είπατε ότι είµαστε έτοιµοι
και κάναµε το καλύτερο δυνατό σε σχέση µε κάθε άλλη χρονιά,
υπήρξαν πλέον δύο εξηγήσεις: Ή δεν ξέρατε, το οποίο είναι επι-
κίνδυνο να κάνετε τέτοιες δηλώσεις ενώ δεν ξέρατε ή ξέρατε και
παραπλανούσατε. 

Κύριε Μητσοτάκη, εάν είστε ένας Πρωθυπουργός που εξαγ-
γέλλει επάρκεια µέσων και ετοιµότητα ενώ δεν γνωρίζει, είστε
επικίνδυνος. Αν είστε ένας Πρωθυπουργός που γνωρίζει ότι δεν
υπάρχει επάρκεια µέσων και παραπλανεί, είναι και αυτό το ίδιο
επικίνδυνο. Εγώ θέλω στη δευτερολογία σας να µας απαντήσετε
τι από τα δύο ισχύει. 

Στις αρχές Ιουλίου που πήγατε στο αρµόδιο Υπουργείο και εί-
πατε ότι έχουµε κάνει το καλύτερο δυνατό και τα περισσότερα
από κάθε άλλη χρονιά, γνωρίζατε την ανεπάρκεια ή δεν την γνω-
ρίζατε; Γνωρίζατε ότι υπάρχει περίπτωση να υπάρχουν κλιµατικά
φαινόµενα τα οποία δεν µπορείτε να αντιµετωπίσετε όπως παρα-
δεχθήκατε σήµερα ή δεν γνωρίζατε; Ότι παραδεχθείτε από τα
δύο είναι επικίνδυνο. Διότι πράγµατι µας µεταφέρθηκε και εµάς
ότι δεν περιµένατε αυτή την έκταση των κλιµατικών φαινοµένων,
ενώ είχατε επικαλεστεί το 2021 τα ακραία φαινόµενα κλιµατικής
κρίσης. Τελικά τι ισχύει; Πότε µας λέγατε την αλήθεια;

Να µιλήσουµε όµως µε συγκεκριµένες προτεραιότητες και µε
συγκεκριµένες αποδείξεις. Πρώτον, επειδή θέλουµε αποδείξεις
ότι στη συζήτηση για να πάρουµε µέτρα. Δεν είναι προτεραιότητά

σας η ενίσχυση της πυροσβεστικής υπηρεσίας. Όχι, κύριε Μη-
τσοτάκη, δεν είναι. Πρώτον, διότι σήµερα µε το οργανόγραµµα
της πυροσβεστικής το επίσηµο δηµοσιευµένο σε προεδρικό διά-
ταγµα, έχουµε τρεις χιλιάδες εξακόσια κενά. Δεν δίνεις τη µάχη
απέναντι στην κλιµατική κρίση και σε έκτακτο ακραίο καύσωνα
µε τρεις χιλιάδες εξακόσια κενά στην Πυροσβεστική. Δεν είστε
έτσι έτοιµοι για τα ακραία φαινόµενα, τα οποία επικαλεστήκατε
στην οµιλία σας. Θα έπρεπε τουλάχιστον αυτά που λένε τα προ-
εδρικά διατάγµατα που δηµοσιεύθηκαν στη δική σας κυβέρνηση
να τα σέβεστε. Και σίγουρα δεν αφήνεις εκτός δυόµισι χιλιάδες
τουλάχιστον συµβασιούχους Πυροσβεστικής και τους απολύεις
στο τέλος του Οκτωβρίου και µάλιστα τους αντιµετωπίζεις µε
ΜΑΤ και µε αύρες έξω από το Υπουργείο όταν διεκδικούν µόνιµη
εργασία, γιατί έγινε µε την κυβέρνησή σας.

Ναι, υπάρχει αύξηση των εναέριων µέσων. Βλέπετε όµως ότι
δεν φτάνουν; Γιατί όλοι γνωρίζουµε ότι δεν φτάνουν µόνο τα ενα-
έρια και πιθανά και τα νούµερα τους σήµερα δεν είναι επαρκή.
Γιατί µας είπατε και εσείς ότι υπήρχαν σε ακραία σηµεία της γε-
ωγραφίας της χώρας µας παράλληλες πυρκαγιές που δεν µπο-
ρούσατε να αντιµετωπίσετε; Άρα υπάρχουν ελλείψεις και στα
εναέρια και στα επίγεια.

Και εγώ αναρωτιέµαι: Αφού τόσο πολύ θέλετε να υποστηρί-
ξετε, κύριε Κικίλια, την πυροσβεστική υπηρεσία, γιατί δεν είπατε
στις προγραµµατικές δηλώσεις έστω µία κουβέντα για προσλή-
ψεις; Και ήρθατε µετά τις καταστροφικές πυρκαγιές Ιουλίου και
αναφερθήκατε σε πεντακόσιες προσλήψεις και σήµερα ο Πρω-
θυπουργός είπε χίλιες; 

Μετά τις καταστροφές; Αυτό δεν είναι θέµα αξιοπιστίας; Μη
συγκρίνετε τον αριθµό των πυροσβεστών µε τις άλλες ευρωπαϊ-
κές χώρες που γίνεται πρόληψη. Διότι αυτά τα βλέπουµε όλα µαζί
και θα αναφερθώ σε αυτά. Όµως, αφού λέτε ότι τιµάτε τον αγώνα
που δίνουν οι πυροσβέστες στα µέτωπα -κι εγώ συµφωνώ µαζί
σας- πώς δικαιολογείτε την ανακοίνωση της Ένωσης Υπαλλήλων
του Πυροσβεστικού Σώµατος της Περιφέρειας Ηπείρου που
κάνει λόγο για εξόντωση πυροσβεστών, όταν εδώ και δέκα µέρες
δέκα πυροσβέστες -ακούστε το αυτό- καλούνται καθηµερινά να
καλύψουν αποστάσεις άνω των χιλίων διακοσίων χιλιοµέτρων,
γιατί πηγαίνουν από τα Γιάννενα στον Έβρο και επιστρέφουν,
γιατί δεν υπάρχει πρόβλεψη για τη διαµονή τους; Έτσι στηρίζετε
τους ανθρώπους του µετώπου; Θέλω να τους χειροκροτούµε
µαζί, αλλά πρέπει να είµαι συνεπής. 

Εγώ αυτό το διάβασα, αλλά µιας και µιλάµε για το Υπουργείο
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, αφού πιστεύετε
ότι είναι τόσο κρίσιµο και θέλατε να το στηρίξετε, γιατί το αφή-
σατε χωρίς οργανόγραµµα; Διότι πρέπει να πω ότι ιδρύθηκε το
2021 για να στηρίξετε την ανεπάρκεια εκείνης της περιόδου στις
πυρκαγιές. Χωρίς οργανόγραµµα; Και µάλιστα διασπάσατε την
πολιτική για το κλίµα αφαιρώντας την από το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας. Δεν ενισχύσατε πολιτικές, διασπάσατε
πολιτικές. 

Ταυτόχρονα, έχετε απορρίψει τη δική µας πρόταση για την
Εθνική Αρχή Πολιτικής Προστασίας, που στηρίχθηκε στο πόρι-
σµα Γκολντάµερ, φέρατε έναν δικό σας νόµο το 2020 για την πο-
λιτική προστασία, τον ψηφίσατε και τον κρατάτε ανενεργό. Πάρα
πολύ ωραία, πάρα πολύ ωραία, αριστεία κυριολεκτικά. 

Όσον αφορά δε τα έργα πολιτικής προστασίας, δεν προχωρή-
σατε στην απορρόφηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης,
αλλά όπως προέκυψε από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο που έκανε
από τον ΣΥΡΙΖΑ έχετε απορρόφηση µόλις 0,5%. Αυτή είναι, λοι-
πόν, η προσοχή που δίνετε στην πολιτική προστασία. 

Πάµε, λοιπόν, στην πρόληψη. Όπως ήδη ανέφερα, παρ’ ότι πα-
ραλάβατε εθνική πολιτική, δηµόσια πολιτική για την πρόληψη των
πυρκαγιών, 2019 µε 2021 τη βάλατε στο συρτάρι, δεν κάνατε
προσλήψεις, δεν ενεργοποιήσατε το πρόγραµµα δηµοσίων επεν-
δύσεων. Αυτά έλεγε το πόρισµα Γκολντάµερ. Διότι εµείς θέλουµε
να είµαστε συνεπείς. 

Και όπως βλέπουµε από τη Δαδιά, τώρα που προχώρησε το
πρόγραµµα «ANTI-NERO», µετά τις καταστροφικές πυρκαγιές -
έπρεπε να πάθουµε για να µάθετε, να πάθει η Ελλάδα για να µά-
θετε εσείς- προχωράει µόνο σε αντιπυρικές ζώνες και δρόµους
και καθαρισµό κοντά στους δρόµους και όχι προς τα µέσα. Δεν
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µπαίνει, δηλαδή, µέσα στον χώρο των δασικών εκτάσεων. Αυτό
έχει κατατεθεί στον δηµόσιο διάλογο, και αν χρειαστεί θα το
φέρω στη δευτερολογία µου, και από ανεξάρτητους επιστήµονες
της Επιτροπής Γκολντάµερ. Άρα γίνεται λανθασµένα και το έργο
της πρόληψης ή περιορισµένα.  

Ταυτόχρονα, δεν ενισχύσατε τις δασικές υπηρεσίες γιατί στα-
µατήσατε τις πεντακόσιες προσλήψεις δασολόγων και δασοπό-
νων, έγιναν µόνο συνταξιοδοτήσεις, και ενώ κάνατε, µε πρόχειρο
τρόπο και αποσπασµατικό, τη µεταφορά των δασικών υπηρεσιών
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, αφήσατε -ακούστε!- τις δασικές
υπηρεσίες χωρίς διοικητική στήριξη, χωρίς υπαλλήλους για το
διοικητικό-οικονοµικό και τώρα µε χίλια προβλήµατα προσπαθούν
οι δασολόγοι-δασοπόνοι να παίξουν αυτόν τον ρόλο, µε αποτέ-
λεσµα να εκκρεµούν ακόµη δεδουλευµένα και υπερωρίες των
προγραµµάτων του 2021 και του 2022. Αυτή είναι η φροντίδα για
τις δασικές υπηρεσίες. Και σταµατήσατε τους πέντε χιλιάδες ερ-
γαζόµενους στο πρόγραµµα δασοπροστασίας, που έτρεχε το
2018 και το 2019, ενώ για τα δύο πρώτα χρόνια παγώσατε τους
δασικούς χάρτες και τώρα έχουµε έναν κυκεώνα εκκρεµοτήτων,
αντιρρήσεων, προβληµάτων, ενώ και οι οικιστικές πυκνώσεις, κι
αυτές, πάνε στο πουθενά.

Πού βρίσκεται ο συνολικός σχεδιασµός για την κλιµατική
κρίση; Ο συνολικός σχεδιασµός, λοιπόν, της εθνικής στρατηγικής
του 2016, ενώ εµείς βρήκαµε χρηµατοδότηση από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, το πρόγραµµα «ADAPT», ένα πιλοτικό πρόγραµµα
«LIFE», για να επικαιροποιηθεί, προφανώς δεν έχει επικαιροποι-
ηθεί. Διότι έπρεπε να επιταχύνετε τα βήµατα, ακόµη και αυτά που
αφήσαµε εµείς. Διότι εµείς τουλάχιστον ξεκινήσαµε βηµατισ-
µούς. 

Σήµερα, όµως, κοιτάµε τις εξελίξεις και τις τραγικές συνέπειες
και οφείλω να σας πω ότι επιπλέον των θεµάτων της πρόληψης,
της πολιτικής προστασίας και της πυρόσβεσης προκύπτει ένα µε-
γάλο ζήτηµα για τις προστατευόµενες περιοχές. Διότι έχουµε τον
πυρήνα µιας περιοχής «NATURA», αλλά και στην Πάρνηθα και σε
άλλες περιοχές, που έχει πληγεί, και στη Βοιωτία νοµίζω. Είναι
αρκετές οι περιοχές. Πώς θα γίνει η αποκατάσταση των προστα-
τευόµενων περιοχών, όταν παγώσατε τις ανατεθειµένες από το
2019 διαχειριστικές µελέτες στα ειδικά περιβαλλοντικά σχέδια,
τις ΕΠΜ, για τις περιοχές «NATURA»; Θα έπρεπε να είναι ήδη
προεδρικά διατάγµατα και σχέδια διαχείρισης. Δεν υπάρχουν
όµως. Τα πάγωσε ο αντιπεριβαλλοντικός ν.4685/2010. 

Ακόµα και η Ειδική Περιβαλλοντική Μελέτη για τον Έβρο και
τη Ροδόπη, που είναι η περιοχή που κινδυνεύει τώρα, σήµερα, η
οποία δηµοσιοποιήθηκε τον Δεκέµβρη του 2021, µπήκε στα συρ-
τάρια και αγνοείται, ενώ θα µπορούσαµε να έχουµε ένα εργαλείο,
ακόµη και αυτό. Είχα την τιµή να υπογράψω εγώ τη σύµβαση γι’
αυτές τις περιοχές. 

Ποιος θα αναλάβει την αποκατάσταση; Μαθαίνουµε ότι θα φέ-
ρετε τον κ. Αµυρά. Τον κ. Αµυρά, ο οποίος ήταν συνυπεύθυνος
για το ότι έκλεισε ο φορέας της περιοχής «NATURA 2000» στη
Δαδιά, γιατί έκλεισε ο φορέας της προστατευόµενης περιοχής
στην Πάρνηθα. Πάρα πολύ ωραία, πάρα πολύ ωραία.

Γιατί δεν προχωράτε, έστω και τώρα, στην αποκατάσταση
αυτού του ολέθριου λάθους; Γιατί δεν ξανασυγκροτείτε τα διοι-
κητικά συµβούλια των φορέων προστατευόµενων περιοχών; Διότι
γι’ αυτές τις περιοχές οφείλω να πω -και δεν θα παρεκκλίνω από
την τοποθέτησή µου- ότι έχουµε και πληροφορίες για αδειοδοτή-
σεις έργων και αιολικών πάρκων µέσα στις ζώνες αποκλεισµού
και στις ζώνες αυξηµένης προστασίας, παρ’ ότι ακόµα και ο ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ και οι περιβαλλοντικές υπηρεσίες του δηµοσίου και της πο-
λιτείας έχουν γνωµοδοτήσει αρνητικά. 

Εδώ, λοιπόν, εγώ θέλω να πω και κάτι. Επειδή υπάρχει µεγάλη
καθυστέρηση στις δασικές διαχειριστικές µελέτες που το 2019
ξεκινήσαµε και τη θεσµική επικαιροποίηση των προδιαγραφών,
αλλά και στις αντιπυρικές µελέτες, που εµείς µάθαµε στη Ρόδο
ότι δεν υπάρχουν καθόλου, χρειάζεται να παρέµβουµε µε ένα συ-
νολικό πλαίσιο θεσµικών αλλαγών στα θέµατα περιβάλλοντος,
δασικής πολιτικής, πυροπροστασίας και αντιµετώπισης. 

Διότι είναι γεγονός ότι εσείς δεν προλάβατε τα τέσσερα χρόνια
της διακυβέρνησής σας να κάνετε κάποια πράγµατα, όπως δεν
προλάβατε, παραδείγµατος χάριν, να ενισχύσετε το ΕΚΑΒ και

πρόσφατα νοµοθετήσατε ότι οι πυροσβέστες θα παρέχουν υπη-
ρεσίες στο ΕΚΑΒ, µιας και µιλάµε για Πυροσβεστική. 

Πρέπει να οµολογήσω όµως, κύριε Μητσοτάκη, -και θέλω να
είµαι ειλικρινής- ότι κάποια πράγµατα προλάβατε να τα κάνατε
την πρώτη τετραετία, γιατί αυτά από ό,τι φαίνεται που µας είπατε
εσείς δεν προλάβατε, το παραδεχθήκατε. Τι προλάβατε βέβαια;
Προλάβατε να καταργήσετε το οκτάωρο και την αµοιβή των υπε-
ρωριών, προλάβατε να δώσετε ασυλία στους τραπεζίτες, να δώ-
σετε επίσης ασυλία και στα funds, προλάβατε να ιδιωτικο-
ποιήσετε ενεργειακές υποδοµές, τη ΔΕΗ, να χάσουµε το διοικη-
τικό συµβούλιο των ΕΛΠΕ, προλάβετε να αφήσετε την ακρίβεια
να τρέχει, την αισχροκέρδεια, ιδιαίτερα στο καρτέλ ενέργειας,
προλάβατε τις τελευταίες µέρες επίσης να έχουµε ακόµη και
ακραία ακρίβεια στα καύσιµα, να κινδυνεύει το κόστος του ψω-
µιού. Προλάβατε όµως και να καταψηφίσετε τον νόµο για την
αποκατάσταση του περιβάλλοντος στο Ευρωκοινοβούλιο µαζί µε
τους ακροδεξιούς. Η Νέα Δηµοκρατία το έκανε αυτό και οι Ευ-
ρωβουλευτές σας. Όλα αυτά είναι αποδείξεις. 

Λοιπόν, βλέπουµε ότι κάποια πράγµατα προλάβατε να τα κά-
νετε, γιατί είπατε ότι στην πολιτική προστασία και στην πυρό-
σβεση δεν προλάβατε κάποια να τα κάνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, τον
χρόνο συµφωνήσαµε να µην τον ξεπερνάµε. Ο Πρωθυπουργός
το τήρησε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ναι, κύριε Πρό-
εδρε. 

Όµως τι χρειάζεται να κάνουµε την επόµενη µέρα; Για να προ-
χωράµε λιγάκι. Οι άνθρωποι στον Έβρο, κύριε Πρόεδρε, αλλά
και σε όλη την Ελλάδα αγωνιούν για την επόµενη µέρα. Χρει-
άζεται, λοιπόν, ένα πρόγραµµα, ένα πλαίσιο αρωγής και αποκα-
τάστασης. Δεν χρειάζεται να κάνετε σύσκεψη Υπουργών για τα
µέσα ενηµέρωσης για κάτι που λέει η νοµοθεσία, γιατί σε αυτή
που είδα την προχθεσινή προβλέπεται ήδη από τη νοµοθεσία τι
πρέπει να γίνει στις καµένες εκτάσεις. Είναι υποχρέωση του κρά-
τους και οι αποζηµιώσεις, και η αποκατάσταση και η οριοθέτηση
των πυρόπληκτων περιοχών, τα αντιδιαβρωτικά-αντιπληµµυρικά
έργα, είναι σε εγκύκλιο του 2017. Θυµάµαι ότι είχα την ευθύνη
τότε. Και η κήρυξη του αναδασωτέου χαρακτήρα των καµένων
εκτάσεων και η απαγόρευση των επιβαρυντικών χρήσεων. 

Χρειάζεται, όµως, ένα σχέδιο ανόρθωσης της οικονοµίας. Δεν
ακούσαµε γι’ αυτό κάτι, µόνο για αποζηµιώσεις ακούσαµε. Εµείς
έχουµε καταθέσει µια πρόταση για τη Ρόδο. Θα ετοιµάσουµε και
για τον Έβρο. Εγώ σας δίνω την πρόταση για τη Ρόδο, µιας και
θα πάτε αύριο, για να τη δείτε, γιατί έχει στοιχεία πολύ σηµα-
ντικά. Την καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Φάµελλος καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως χρειάζεται να δούµε και κάποια ειδικότερα µέτρα για τις
προστατευόµενες περιοχές. Σας πρότεινα τη συγκρότηση ξανά
των φορέων προστατευόµενων περιοχών αλλά και ειδικές µελέ-
τες για την αποκατάσταση των περιοχών αυτών. Διότι δεν είναι
εύκολο να αναταχθούν αυτά τα οικοσυστήµατα και σίγουρα δεν
αρκεί πολιτικά η τοποθέτηση ενός συντονιστή στο Μαξίµου στην
Αθήνα. Σίγουρα όχι. 

Αλλά εφόσον έχουν καθυστερήσει τόσο πολύ τα προεδρικά
διατάγµατα και τα σχέδια διαχείρισης για τις περιοχές «NA-
TURA», σας προτείνουµε ακόµη ένα µέτρο: να ανασταλεί η περι-
βαλλοντική αδειοδότηση όλων των έργων Α1 περιβαλλοντικής
σηµασίας, δηλαδή αυτά που είναι βαρύνουσας περιβαλλοντικής
σηµασίας, απ’ όλες τις περιοχές «NATURA 2000» και ιδιαίτερα
αυτές που επλήγησαν από τις πυρκαγιές. Αυτό θα είναι ένα µέτρο
προστασίας. Το έχουµε προτείνει ήδη στο πρόγραµµά µας. Διότι
ιδιαίτερα σε αυτές τις συνθήκες, όπως καταλαβαίνετε, στις κα-
µένες εκτάσεις δεν µπορεί να γίνει και η απαιτούµενη ειδική οι-
κολογική αξιολόγηση. Και να τελειώσετε τα προεδρικά διατάγ-
µατα γι’ αυτές τις περιοχές. Διότι µην ξεχνάτε ότι έχουµε ήδη µια
καταγγελία και µια καταδίκη από την Ευρωπαϊκή Ένωση.
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Κύριε Πρόεδρε, θα κρατήσω και λίγο χρόνο από µετά, κύριε
Πρόεδρε, γιατί πρέπει να καταθέσω τις προτάσεις µου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, δεν
θα σας δώσω περισσότερο από τον Πρωθυπουργό, έχετε ακόµα
τρία λεπτά. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Σε θεσµικό επί-
πεδο, χρειαζόµαστε έναν σύγχρονο και λειτουργικό νόµο για την
πολιτική προστασία. Ο νόµος του 2020 έχει παγώσει, γιατί εκτι-
µάται ότι έχει και κενά. Σας προτείνουµε να συζητήσετε πάνω
στην πρόταση νόµου τη δικιά µας, που έχει και χαρακτηριστικά,
αν θέλετε, µη κοµµατικής διοίκησης της πολιτικής προστασίας.
Η κ. Γεροβασίλη θυµάται αυτή την πρόταση. Και φέρτε όσες
διορθώσεις χρειάζεται. Αλλά χρειάζεται και στελέχωση στην πο-
λιτική προστασία. Αφού θα πάτε αύριο στη Ρόδο, ρωτήστε πόσα
στελέχη έχει η περιφέρεια κι ο δήµος για την πολιτική προστασία.
Εµείς ρωτήσαµε. Δεν έχουν. Ένα ή δύο νοµίζω είχαµε. 

Επίσης πρέπει να πληρωθούν ταχύτατα τα κενά στην Πυρο-
σβεστική µε προσλήψεις. Και εδώ, που πρέπει να αξιοποιήσετε
την εµπειρία των συµβασιούχων, σας λέω ότι δεν πρέπει να µπει
η προκρούστεια κλίνη της ηλικίας. Και είναι τραγικό και προκλη-
τικό να καίγεται εδώ και δύο βδοµάδες ο Έβρος και η Ροδόπη
και απ’ ό,τι έµαθα οι Υπουργοί σας να εξαγγέλλουν στην περιοχή
προσλήψεις συνοριοφυλάκων. 

Με πυροσβέστες σβήνει η φωτιά, κύριε Μητσοτάκη, όχι µε συ-
νοριοφύλακες. Αυτό πρέπει να το καταλάβετε. Εδώ χρειαζόµαστε
λύσεις και χρειάζεται µια στελέχωση η Δασική Υπηρεσία, και σε
επιστήµονες, και σε διοικητικό προσωπικό, αλλά και σε δασοφύ-
λακες, και πρέπει να ενισχυθούν και οι εθελοντές µε καλύτερη
εκπαίδευση, µε εξοπλισµό, µε προσοµοίωση σεναρίων κινδύνου,
και να υλοποιήσετε την κλιµατική πολιτική στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε τη χωροταξία, µε τα δάση, µε το φυ-
σικό περιβάλλον και µε την ενεργειακή πολιτική. Διότι πρέπει η
πολιτική προστασία να είναι οριζόντια πολιτική και να έχει τα κα-
ταστατικά της αρχής που προτείναµε. 

Όµως η κοινωνία αγωνιά και για λύσεις θεσµικές. Τι σηµαίνει
αυτό; Σας το είπα και στην τοποθέτησή µου, νοµίζω, στο νοµο-
σχέδιο για τη διευκόλυνση ψήφου αποδήµων. Χρειαζόµαστε έναν
άλλο σχεδιασµό πολιτικής προστασίας. Να ενισχύσουµε την πρό-
ληψη, τη δασική διαχείριση, αλλά θέλουµε νέα εργαλεία. Δεν
χρειαζόµαστε µόνο απαντήσεις στα παλιά προβλήµατα, που κι
αυτές δεν έχετε δώσει. 

Δηλαδή θέλουµε µεταρρυθµίσεις. Οι µεταρρυθµίσεις τι σηµαί-
νουν; Θέλουµε νέα εθνική στρατηγική προσαρµογής στην κλιµα-
τική κρίση. Έχουµε καθυστερήσει -σας το θυµίζω, για να µην
τρέχουµε τον χειµώνα- στα σχέδια διαχείρισης κινδύνων πληµ-
µύρας που έπρεπε να επικαιροποιηθούν το 2021 και δεν το έχετε
κάνει. Στην πολιτική προστασία όµως θέλουµε σχεδιασµό µε σε-
νάρια και ασκήσεις που δεν έχουν τρέξει στο πεδίο ακόµα, που
να έχουν µέσα τους δήµους, τους εθελοντές και να έχουν στε-
λέχη πολιτικής προστασίας και στην αυτοδιοίκηση. 

Θέλουµε, παραδείγµατος χάριν, αντιπυρικές µελέτες. Ρωτήστε
στη Ρόδο, έχουµε αντιπυρική δασική µελέτη; Θέλουµε επιπλέον
ειδικές αντιπυρικές µελέτες στα δασικά προστατευόµενα οικο-
συστήµατα, όπως ας πούµε στη Δαδιά. Και χρειαζόµαστε τα πι-
λοτικά έργα στη µεικτή ζώνη δάσους-κατοικίας, που τα είχαµε
βάλει εµείς στην πολιτική πρόληψης πυρκαγιών το 2019 και δεν
έχουν προχωρήσει, και πιθανά νέα σχέδια πυρασφάλειας για
τους οικισµούς, που να διευρύνουν τη ζώνη πυρασφάλειας. Με
τα νέα φαινόµενα πρέπει να διευρύνουµε τη ζώνη ή τις αποστά-
σεις κτηρίων από τα δέντρα ή τα είδη των δέντρων. Ναι, αυτά
πρέπει να γίνουν προδιαγραφή όµως. Πρέπει να γίνουν σχεδια-
σµός. 

Επίσης τα έργα πρόληψης να µην σταµατάνε στον δασικό
δρόµο γιατί βολεύει τον εργολάβο στο πρόγραµµα «ANTI-
NERO», γιατί έχουµε αυτές τις καταγγελίες, κύριε Μητσοτάκη.
Ζητήστε να σας κρίνουν τα έργα πρόληψης. Σας καταθέτω λοι-
πόν προτάσεις. Και να γίνονται µε διαφάνεια, όχι µε αδιαφάνεια.
Και να γίνονται από τις δασικές υπηρεσίες, όχι από το ΤΑΙΠΕΔ.
Διότι θυµάµαι ότι ο εκλεκτός σας κ. Χαρδαλιάς, στην αρχή των
έργων πρόληψης, είχε µπει µε δική του εντολή στην προστατευό-

µενη περιοχή του Σχινιά χωρίς να πάρει έγκριση από τις δασικές
υπηρεσίες για την παρέµβαση αυτή. Όχι, δεν θέλουµε τέτοια
πρόληψη. Θέλουµε από τις δασικές υπηρεσίες να γίνεται η πρό-
ληψη και θέλουµε ενίσχυση των κονδυλίων για να µπούνε µέσα
στον τακτικό προϋπολογισµό και σε ενιαίο προγραµµατισµό. 

Και µην ψάχνετε για άλλοθι στους δήµους, γιατί το άκουσα κι
αυτό. Προσέξτε: Μίλησε ο κύριος Πρωθυπουργός για ευθύνες
των δήµων. Πήγα όµως στις Κασσιτερές, που υπάρχει σήµερα
ένα όριο φωτιάς στη Ροδόπη, και µίλησα µε τον Δήµαρχο Σαπών-
Μαρωνείας. Η έκταση του δήµου αυτού είναι εξακόσιες σαράντα
µία χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόµετρα. Ξέρετε πόσα λεφτά πήρε
για την πυροπροστασία; 25.000 ευρώ. Και ζητάει τα ρέστα σή-
µερα ο κ. Μητσοτάκης. Ναι, προφανώς να ελέγχονται οι δήµοι,
προφανώς να ελέγχονται, και να χρηµατοδοτούνται ή να χρηµα-
τοδοτείται καλύτερα η δασική υπηρεσία. Αλλά εσείς ούτε χρηµα-
τοδότηση κάνετε ούτε έλεγχο και ρίχνετε το βάρος στους άλ-
λους.

Προφανώς χρειαζόµαστε στελέχωση και των δύο φορέων, δα-
σική υπηρεσία και πυροσβεστική, αλλά χρειάζεται συνεργασία
που επικαλεστήκατε ότι γίνεται και πρέπει να σας πω ότι προσω-
πικά εγώ και η κ. Γεροβασίλη είχαµε υπογράψει την υπουργική
απόφαση για τη συνεργασία των δύο υπηρεσιών. Αλλά οι καταγ-
γελίες που έχουµε -και ψάξτε το απολογιστικά- είναι ότι δεν γίνε-
ται αυτή η συνεργασία. 

Αντί αυτού -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- τι ακούµε; Ακούµε ότι
θα έχουµε ανάδοχο στην αποκατάσταση των δασών, δηλαδή χο-
ρηγούς, δηλαδή αδυναµία της πολιτείας να αναλάβει τη θεσµική
ευθύνη. Μάλιστα. Και θα γίνονται κατά το µέτρο του συµφέρο-
ντος και ενδιαφέροντος του χορηγού οι αποκαταστάσεις; Λέτε
ότι θα εγκρίνονται από τη δασική υπηρεσία. Κι αυτά τα δάση που
δεν έχουν χορηγό πώς θα αποκαθίστανται; 

Δεν πρέπει εσείς να πείτε και να δεσµευτείτε ότι µε τις ίδιες
προδιαγραφές, µε την ίδια προτεραιότητα, µε το ίδιο χρονοδιά-
γραµµα θα γίνουν όλες οι αποκαταστάσεις, τα αντιπληµµυρικά-
αντιδιαβρωτικά έργα; Αυτό δεν είναι πολιτεία; 

Και µην µπλέκεστε µε την αξιοποίηση του ιδιωτικού τοµέα.
Εµείς θέλουµε να το ξεκαθαρίσουµε: Ιδιώτες, µε τη λογική, δα-
σεργάτες, µελετητές, επαγγελµατίες, δασικοί συνεταιρισµοί, και
εργολαβικές εταιρείες και εργολάβοι δασολόγοι µπαίνουν στα
δάση και δουλεύουν. Και δεν λέµε όχι. Αλλά µε µελέτες, επίβλεψη
και ευθύνη της δασικής υπηρεσίας, όχι κατά το δοκούν του συµ-
φέροντος του αναδόχου, όχι µόνο για όσους προσελκύουν χο-
ρηγούς. Διότι στην αποκατάσταση και στη διαχείριση των
δασικών εκτάσεων η προτεραιότητα δεν είναι το κέρδος, αλλά το
κοινωνικό συµφέρον και η προστασία του περιβάλλοντος. Μια
αδυνατισµένη δασική υπηρεσία χωρίς στελέχη σάς δίνει το δι-
καίωµα να µιλάτε και για ιδιωτική διαχείριση των δασών, όπως
κάνει ο κ. Σκυλακάκης. 

Εµείς χρειαζόµαστε στελέχωση, χρειαζόµαστε γνώση και µια
πολιτεία που θα υλοποιεί τον σχεδιασµό και θα επιβάλλει τους
κανόνες. Αυτή η πολιτεία µπορεί να είναι δηµοκρατική και δίκαιη
και να αξιοποιεί την καινοτοµία για όφελος όλων και να εξασφα-
λίζει τα δηµόσια κοινά αγαθά. Αυτή είναι η απάντηση στην παν-
δηµία. Αυτή είναι η απάντηση στην ενεργειακή κρίση. Αυτή είναι
η απάντηση στην κλιµατική καταστροφή. 

Διότι η ουσία της δικής σας πολιτικής, κύριε Μητσοτάκη, είναι
ότι κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησής σας η πολιτεία αδυνατί-
ζει, ιδιωτικοποιείτε κοµµάτια της λειτουργίας της πολιτείας και
τελικά η πολιτεία γίνεται ένα «Γραφείο Μαξίµου» για να αναθέτει
σε κολλητούς κοµµάτια της διαχείρισης του δηµοσίου εις βάρος
του δηµοσίου συµφέροντος και εις βάρος του περιβάλλοντος.
Και αυτό βλέπουµε µε αδύνατη πυροσβεστική, αυτό βλέπουµε µε
αδύνατες δασικές υπηρεσίες, αυτό βλέπουµε µε απούσα πολιτική
προστασία. Αυτό είναι το αποτέλεσµα το οποίο συζητάµε σή-
µερα. Αυτό είναι το θέµα µε το οποίο πρέπει να αναµετρηθείτε. 

Εµείς θα συνεχίσουµε να καταθέτουµε αυτές τις προτάσεις,
γιατί η κρίση δηµιουργεί αβεβαιότητες. Και θα είναι τραγικό να
επιµένετε ότι όλα θα λυθούν µε τους ιδιώτες. Η πρότασή µας
είναι η ισχυρή πολιτεία, γιατί οι ιδεοληψίες του δικού σας νεοφι-
λελευθερισµού έχουν φτάσει να καταστρέφουν και τους πνεύµο-
νες της φύσης, αλλά να καταστρέφουν και τους φορείς και να
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δηµιουργούν προβλήµατα και στην οικονοµία του τόπου, να αµ-
φισβητούνται υποδοµές όπως το νοσοκοµείο της Αλεξανδρού-
πολης, όπως αµυντικές εγκαταστάσεις. Αυτά είναι αποτελέσµατα
τα οποία εµείς θέλουµε να τα προλάβουµε, να τα ανατρέψουµε
και να λειτουργήσουµε προς όφελος της πατρίδας µας. 

Κύριε Μητσοτάκη, θα περιµένουµε τη λογοδοσία της δευτερο-
λογίας σας και την κατανοµή ευθυνών, αλλά θα περιµένουµε να
µας δώσετε και απαντήσεις για τις αλλαγές που πρέπει να γίνουν.
Η νεολαία της χώρας µας, συνολικά η κοινωνία και η οικονοµία,
αλλά και η νεολαία που µας παρακολουθεί σήµερα περιµένει να
δώσετε µια απάντηση: Μπορείτε να εξασφαλίσετε ότι στη χώρα
µας θα υπάρχει πρόοδος και όχι ανασφάλεια; Μπορείτε να εξα-
σφαλίσετε ότι θα ζούµε καλύτερα; Το φετινό καλοκαίρι και οι
πυρκαγιές βεβαιώνουν για το αντίθετο. 

Εµείς δεν θέλουµε να είµαστε µια ανασφαλής χώρα. Θέλουµε
να είµαστε χώρα της ασφάλειας και της προόδου. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρίες και κύριοι. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Επιµένω στην τή-

ρηση του χρόνου. Πρέπει κάποτε να προσαρµοστούµε σε αυτή
την πραγµατικότητα. Είναι µεγάλο το θέµα το σηµερινό, είναι ση-
µαντικό, αλλά δεν µπορεί να µιλάει ο Αρχηγός της Αντιπολιτεύ-
σεως περισσότερο χρόνο από τον Πρωθυπουργό, στο οποίο
έχουµε συµφωνήσει όλοι. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Μα δεν µί-
λησε, τριάντα πέντε λεπτά µίλησε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακούστε, ακούστε.
Πρέπει κάποτε να κάνουµε την αρχή. Έχει ενδιαφέρον να κά-
νουµε την αρχή, συµπαθάτε µε που δεν µιλάω για µεγαλοπρεπή
θέµατα ή ιστορικά, αλλά πρέπει κάποτε να τηρούµε και τους χρό-
νους. Είµαστε οκτώ κόµµατα εδώ. Αν δεν τηρούµε τους χρόνους,
δεν θα µας παρακολουθεί κανείς µε αυτή την αργόσυρτη διαδι-
κασία. 

Είµαι βέβαιος ότι ο κ. Ανδρουλάκης, εξοικειωµένος και από το
Ευρωκοινοβούλιο, θα ξεπεράσει ακόµη και τον κ. Μητσοτάκη
στην τήρηση του χρόνου. 

Καλώ τον κ. Ανδρουλάκη, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Ο-
µάδας του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής για τη δική του οµιλία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είθισται οι κυβερνήσεις να θέλουν τις πρώτες εκατό ηµέρες να
δείξουν ένα θετικό πρόσωπο, ένα πρόσωπο για να επιβεβαιώσουν
αυτό που λέει ο θυµόσοφος ελληνικός λαός, ότι η καλή µέρα από
το πρωί φαίνεται. Νοµίζω όµως ότι στην περίπτωσή σας κάθε Ελ-
ληνίδα και κάθε Έλληνας καταλαβαίνει ότι οι δικές σας πρώτες
εκατό ηµέρες, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, είναι τα αποκαλυ-
πτήρια µιας κυβέρνησης αυξηµένης αλαζονείας, αυξηµένης αυ-
ταρέσκειας και µηδενικής αποτελεσµατικότητας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Καθηµερινά γινόµαστε µάρτυρες µιας οργανωµένης ανευθυ-
νότητας στη διαχείριση κρίσιµων προβληµάτων του ελληνικού
λαού. Η ακρίβεια στη χώρα συνεχίζει να καλπάζει µε αµείωτο
ρυθµό, να συρρικνώνεται η αγοραστική δύναµη των πολιτών και
η Κυβέρνηση απλώς ενδυναµώνει και επιδοτεί την αισχροκέρδεια
µε τα υπερπλεονάσµατα από τους έµµεσους φόρους. Οι τιµές
στα τρόφιµα καλπάζουν µε διψήφια ποσοστά και αναµένεται νέος
ανοδικός κύκλος τον Σεπτέµβριο. Η βενζίνη προσεγγίζει τα 2
ευρώ ανά λίτρο στα αστικά κέντρα, ενώ στην υπόλοιπη Ελλάδα
τα έχει υπερβεί. 

Το στεγαστικό πρόβληµα διογκώνεται ραγδαία. Τα ενοίκια αυ-
ξάνονται, µε αποτέλεσµα οι φοιτητές, και φέτος, να είναι σε πολύ
δύσκολη θέση και να µην µπορούν να βρουν µια ποιοτική, φθηνή
στέγη. 

Το επιτελικό κράτος, που τόσο έχετε διαφηµίσει, αποδεικνύε-
ται πως είναι ένας µηχανισµός συγκέντρωσης εξουσίας, αλλά και
διάχυσης της ευθύνης, για να καλύπτονται οι πραγµατικά υπεύ-
θυνοι.

Για το δυστύχηµα στα Τέµπη φταίει για εσάς µόνο ο µοιραίος
σταθµάρχης, όχι αυτός που τον διόρισε παράνοµα στη θέση του
ούτε αυτοί που επτά χρόνια άφηναν τα τρένα να πηγαίνουν στα
τυφλά δίνοντας αλλεπάλληλες παρατάσεις στη Σύµβαση 717.
Έχετε να µας πείτε κάτι γι’ αυτό; Η δικογραφία της Ευρωπαϊκής
Εισαγγελίας έχει διαβιβαστεί στη Βουλή και αφορά τον κ. Καρα-
µανλή και τον κ. Σπίρτζη. 

Για την επέλαση των διακοσίων νεοναζί χούλιγκαν, που, παρά
τις προειδοποιήσεις των αρχών των γειτονικών κρατών, δεν κά-
νατε τίποτα. Υπήρχε απαγόρευση µετακίνησης φιλάθλων από την
UEFA. Διέσχισαν ανενόχλητοι τη χώρα, έφτασαν στο κέντρο της
Αθήνας και δολοφόνησαν έναν νέο άνθρωπο. Για σας φταίνε κά-
ποια περιφερειακά στελέχη της Τροχαίας και ορισµένοι αξιωµα-
τικοί που µετακινούνται σε άλλες θέσεις, ενώ ο αρµόδιος
Υπουργός γυρνάει στα κανάλια και συµπεριφέρεται ως δηµοσιο-
γράφος-σχολιαστής.

Και να ήταν µόνο αυτά; Οι φωτιές απείλησαν νευραλγικές υπο-
δοµές του κράτους. Στην Αλεξανδρούπολη έφτασαν µία ανάσα
από το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο. Προφανέστατα σε τέτοιες
περιπτώσεις πρέπει να υπάρχει εκκένωση και προστασία. Το πρό-
βληµα δεν είναι αυτό. Το πρόβληµα είναι γιατί κατάφερε να φτά-
σει η φωτιά κοντά στο Νοσοκοµείο της Αλεξανδρούπολης; Η
πυρκαγιά στη Μαγνησία µπήκε µέσα σε στρατιωτικές εγκαταστά-
σεις στη Νέα Αγχίαλο προκαλώντας εκρήξεις πυροµαχικών. 

Δεν φταίει κανείς για όλα αυτά; Ο κ. Χαρδαλιάς θεωρεί ότι πα-
ραγράφονται αυτά που µόλις ανέφερα, όταν κατόπιν εορτής
πήγε για µια επιθεώρηση σε στρατιωτικές µονάδες, για να ελέγ-
ξει αυτά που όφειλε να ελέγξει προηγουµένως και µάλιστα πάνω
στο επικοινωνιακό του άγχος και στην αγωνία του να πετάξει από
πάνω του τις ευθύνες του δηµοσίευσε φωτογραφίες µε απόρρη-
τους στρατιωτικούς χάρτες!

Υποσχεθήκατε, κύριε Μητσοτάκη, ασφάλεια και αξιοκρατία.
Προβάλατε τη δήθεν αποτελεσµατικότητά σας ως ένα συγκριτικό
πλεονέκτηµα προεκλογικά. Όµως, αυτές οι πρώτες εκατό µέρες
και η πραγµατικότητα σας διαψεύδουν. Αυτό που βιώνουν οι πο-
λίτες είναι ανασφάλεια, αναξιοκρατία και αναποτελεσµατικότητα.
Με περισσή αλαζονεία είχατε πει µάλιστα ότι θα είστε κι η Αντι-
πολίτευση του εαυτού σας, αλλά τελικά δεν µπορείτε να ασκή-
σετε µε επάρκεια τα κυβερνητικά σας καθήκοντα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πάνω από ένα εκατοµµύριο εξακόσιες
χιλιάδες στρέµµατα καµένης γης, συνάνθρωποί µας που έχασαν
τη ζωή τους µε τραγικό τρόπο και εκτεταµένες ζηµιές σε περιου-
σίες είναι µέχρι σήµερα ο απολογισµός του φετινού καλοκαιριού. 

Ο Πρωθυπουργός προσήλθε στη Βουλή µε διάθεση δηµιουρ-
γικής λογιστικής, µιµούµενος την εποχή του κ. Καραµανλή. Ο κ.
Μητσοτάκης δεν αναγνώρισε κανένα λάθος στην προετοιµασία
της κρατικής µηχανής και θέλησε µε αλχηµείες, σοφιστείες και
φωτογραφίες να µας πείσει ότι δεν έγινε κάτι λάθος στον Έβρο
και στη Ρόδο. Έφτασε µάλιστα στο έσχατο σηµείο να επιχειρήσει
να βάλει ως ασπίδα της αποτυχίας του τους πυροσβέστες, τους
εθελοντές που δίνουν µάχη στην πρώτη γραµµή. 

Από ό,τι κατάλαβα, µάλλον κι εσείς αµφισβητείτε, κύριε Μη-
τσοτάκη, τα στοιχεία του δορυφορικού συστήµατος «Κοπέρνι-
κος» της Ευρωπαϊκής Επιτροπής αλλά και του Εθνικού Αστε-
ροσκοπείου Αθηνών, όπως έκαναν συστηµατικά τις προηγούµε-
νες ηµέρες και προβεβληµένοι Υπουργοί σας. Άλλωστε, δεν είναι
και έκπληξη αυτή η πρακτική. Το ίδιο κάνατε και µε τα στοιχεία
του ΟΟΣΑ που ανέφερα πριν από έναν µήνα, όταν αποκαθήλωσα
το αφήγηµά σας ότι τάχα χτυπάτε την ακρίβεια και προστατεύετε
το πραγµατικό εισόδηµα του ελληνικού λαού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πύρινη κόλαση στη Δαδιά χα-
ρακτηρίζεται ως η καταστροφικότερη σε ευρωπαϊκό επίπεδο
µετά το 2001, που υπάρχει καταγραφή δεδοµένων, πυρκαγιά.
Πάνω από οκτακόσιες δέκα χιλιάδες στρέµµατα έχουν καεί στον
Έβρο. Και δεν τελειώσαµε. Επί δεκατρείς µέρες παρακολου-
θούµε την καταστροφή ενός µοναδικού οικοσυστήµατος απαρά-
µιλλης οµορφιάς και βιοποικιλότητας, ενός πολύτιµου µνηµείου
φυσικής κληρονοµιάς. 

Στη Ρόδο απαιτήθηκαν προσπάθειες δέκα ηµερών, για να ελέγ-
ξετε το πύρινο µέτωπο. Η Πάρνηθα, ο ζωοδότης της Αττικής,
κάηκε φέτος το καλοκαίρι. Δεν µπορεί να θεωρείται κανονικότητα
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η καταστροφή του φυσικού µας πλούτου και η υποβάθµιση της
ποιότητας ζωής του ελληνικού λαού. Η πιθανότητα πλέον ερηµο-
ποίησης περιοχών δεν είναι ένα σενάριο επιστηµονικής φαντα-
σίας, αλλά είναι το µέλλον που µας επιφυλάσσετε, αν δεν
κάνουµε κάτι όλοι µαζί άµεσα.

Θέλω, βεβαίως, από αυτό το Βήµα να εκφράσω την ευγνωµο-
σύνη µας σε πυροσβέστες, αστυνοµικούς, πιλότους και εθελο-
ντές που ηρωικά δίνουν κάθε µέρα τη µάχη στα πύρινα µέτωπα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Και βεβαίως, κύριε Μητσοτάκη, αυτοί οι άνθρωποι αγωνίζονται
και σηκώνουν στις πλάτες τους την ευθύνη που εσείς προσπα-
θείτε να κρύψετε πίσω από αυτούς. 

Η κλιµατική αλλαγή είναι εδώ. Γι’ αυτό θα βρισκόµαστε αντι-
µέτωποι συνεχώς και τα επόµενα χρόνια µε διαρκώς κλιµακού-
µενα ακραία φαινόµενα. Ποτέ το κόµµα µας, ένα κόµµα του
ορθού λόγου, δεν αρνήθηκε τις επιπτώσεις αυτής της κλιµατικής
αλλαγής. Άλλωστε και προσωπικά προσπάθησα, αγωνίστηκα και
µε άλλους συναδέλφους στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για τη δη-
µιουργία του µηχανισµού του RESCEU, που βοηθά συστηµατικά
τη χώρα µας τα τελευταία χρόνια και τις τελευταίες ηµέρες. 

Το ΠΑΣΟΚ µίλησε πρώτο είκοσι χρόνια πριν για την ανάγκη
προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος, για τη δίκαιη πράσινη
µετάβαση, για τη βιώσιµη ανάπτυξη. Εµείς ενηµερώσαµε τους
πολίτες πολύ νωρίς γι’ αυτό που έρχεται σε παγκόσµιο επίπεδο,
για τις µεγάλες προκλήσεις της εποχής µας. Εσείς τι κάνατε
εκείνα τα χρόνια; Προετοιµάζατε τη χώρα; Προετοιµάζατε την
κοινή γνώµη; Κάνατε λόγο για «πράσινα άλογα»! Αυτή ήταν η
σχέση σας µε την κλιµακούµενη κλιµατική αλλαγή που σήµερα
βρίσκουµε µπροστά µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Μπορεί η ρητορική σας να έχει αλλάξει, όµως η πρακτική σας
παραµένει ίδια. Αποδείχθηκε και στη διάρκεια ψηφοφορίας στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για τον νόµο της αποκατάστασης της
φύσης, όπου οι Ευρωβουλευτές σας ακολουθώντας το Λαϊκό
Κόµµα και την ακροδεξιά καταψήφισαν. Αλήθεια, εσείς τι σκο-
πεύετε να κάνετε; Γιατί η υπηρεσιακή κυβέρνηση το ψήφισε στο
Συµβούλιο. Θα ακολουθήσετε την εθνική γραµµή ή τη γραµµή
του κ. Βέµπερ και του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος; Ο κανονι-
σµός προβλέπει µεταξύ άλλων και την προστασία δασικών οικο-
συστηµάτων, τη φύτευση στην Ευρώπη τριών δισεκατοµµυρίων
επιπλέον δένδρων µέχρι το 2030. Και, παρά την κινδυνολογία και
τη συνωµοσιολογία, δεν απειλείται η αγροτική παραγωγή. Μιλώ
για το άλλοθι του Λαϊκού Κόµµατος, για να µην ψηφίσει κάτι που
είναι πολύ σηµαντικό για το σύνολο των ευρωπαϊκών κρατών. 

Ποια άλλη απόδειξη χρειαζόµαστε, για να οµολογήσετε µετά
από αυτά τα γεγονότα την ανεπάρκεια στον σχεδιασµό και την
πρόληψη και τη δασοπυρόσβεση, όταν φέτος είχαµε τις λιγότε-
ρες αριθµητικά φωτιές, τις λιγότερες αριθµητικά εστίες, αλλά τα
καταστροφικότερα αποτελέσµατα σε όλη την Ευρώπη; Αυτά είναι
τα πραγµατικά στοιχεία και αφήστε τις φωτογραφίες. 

Και µάλιστα, πρέπει να δούµε γιατί η Ελλάδα κατατάσσεται
πρώτη µεταξύ είκοσι µεσογειακών χωρών σε καµένες δασικές
εκτάσεις. Οι αριθµοί είναι αµείλικτοι. Μολονότι οι φετινές µεγά-
λες φωτιές στην Ελλάδα ήταν κατά 52% λιγότερες από τον µέσο
όρο της προηγούµενης εικοσαετίας, οι καµένες εκτάσεις αυξή-
θηκαν κατά 195%. 

Ας δούµε, λοιπόν, άλλα ευρωπαϊκά παραδείγµατα, του Νότου,
για να έχουµε µέτρο σύγκρισης. Στην Ισπανία οι µεγάλες πυρκα-
γιές αυξήθηκαν κατά 78%, αλλά οι καµένες εκτάσεις µόλις 2%.
Στη Γαλλία ο αριθµός των µεγάλων πυρκαγιών αυξήθηκε κατά
194%, αλλά οι καµένες εκτάσεις κατά 66%. 

Ιδού, λοιπόν, και ο χάρτης -τον καταθέτω στα Πρακτικά- που
είναι τα πραγµατικά στοιχεία και όχι φωτογραφίες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Την ίδια ώρα που καταγράφεται αυτή η αποκαρδιωτική επί-

δοση, η χώρα µας, σύµφωνα µε τα στοιχεία, κατευθύνει τον δεύ-
τερο µεγαλύτερο προϋπολογισµό για πυροπροστασία και διαθέ-
τει πλήθος εναέριων και επίγειων µέσων, περισσότερα από κάθε
άλλη χρονιά, κατά τη δήλωσή σας. Ο ίδιος έχετε παραδεχθεί ότι
στην Ελλάδα επιχειρούν δέκα από τα τριάντα πέντε ελικόπτερα
Erickson που υπάρχουν σε όλο τον κόσµο.

Κάτι, λοιπόν, πάει στραβά, όταν έχουµε µια τέτοια δύναµη
πυρός. Μήπως αυτό που πάει στραβά στο «βασίλειο» του πολυ-
διάστατου αποσυντονισµού είναι ότι δεν υπάρχει ούτε συντονι-
σµός ούτε ένα πραγµατικά ισχυρό ολοκληρωµένο σχέδιο πρόλη-
ψης;

Στο µεταξύ, από όλα είχε ο µπαξές σε επίπεδο δικαιολογιών -
και προκλητικών δικαιολογιών!- από τα κυβερνητικά στελέχη για
τις αιτίες της µεγάλης καταστροφής. Η κ. Βούλτεψη µας ενηµέ-
ρωσε ότι η κλιµατική κρίση σάς αιφνιδίασε, ότι «ήρθε νωρίτερα
από ό,τι περιµέναµε». Μάλλον η κ. Βούλτεψη πήρε το νήµα από
την εποχή του Καραµανλή. Ο κ. Σκέρτσος σηµείωσε δεκαπέντε
παράλληλες εστίες στη Δαδιά. Ο αρµόδιος Υπουργός κ. Κικίλιας,
που τη µια το Μαξίµου τον άδειαζε και την άλλη τον στήριζε, υπο-
σχόταν ότι θα τιµωρηθούν οι αλητήριοι. Ο κ. Βορίδης, πιστός
στην παράδοση της ακροδεξιάς, διερωτήθηκε δηµοσίως αν πίσω
από τη Ρόδο κρύβονται ξένοι πράκτορες.

Αν έχετε, κύριε Μητσοτάκη, τέτοια στοιχεία για πράκτορες και
οργανωµένο σχέδιο εµπρησµών, προσκοµίστε τα σήµερα στη
δευτερολογία σας εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία, για να ενη-
µερώσετε πραγµατικά τον ελληνικό λαό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Όµως, να σας πω τι πιστεύω, γιατί το έζησα και στο πετσί µου
πέρυσι τον Σεπτέµβρη. Επενδύετε πάλι σε επικοινωνιακά παιχνί-
δια, συνωµοσιολογίες, θολούρες, για να κρύψετε τις αστοχίες,
τις αδυναµίες, τις αποτυχίες, φέρνοντας στο µυαλό µας τις δο-
ρυφορικές αποδείξεις που παρουσίασε σε συνέντευξη Τύπου ο
κ. Τσίπρας µετά την τραγωδία στο Μάτι και δίνοντας τροφή στη
µισαλλοδοξία των «αυτόκλητων σερίφηδων».

Αυτή η παράταξη, η παράταξή µας, έχει µέτωπο απέναντι στον
ανορθολογισµό, απέναντι στο ψέµα, απέναντι στη φαυλότητα,
απέναντι στην προκατάληψη και σε ό,τι εµποδίζει να υπάρχει
πραγµατική αποτύπωση των δεδοµένων, ώστε ως σοβαρό ευρω-
παϊκό κράτος να αξιολογήσουµε σωστά και να επιλέξουµε λύσεις
οι οποίες µπορούν να αντιµετωπίσουν µακροχρόνιες αδυναµίες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Είναι ανεπίτρεπτο µπροστά σε τόσο σοβαρά ζητήµατα να επι-
λέγετε την παραπληροφόρηση, τη συσκότιση και όχι τον ειλικρινή
δηµόσιο διάλογο. Όταν, όµως, έρχεστε σε δύσκολη θέση -το ξα-
ναλέω, το θυµόµαστε από πέρυσι το καλοκαίρι- επιστρατεύετε
τα fake news, τη συνωµοσιολογία, µιµούµενοι τις πρακτικές των
υπολοίπων ορόφων της «δεξιάς πολυκατοικίας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω πει πολλές φορές ότι εθνι-
κής εµβέλειας προβλήµατα απαιτούν εθνικές λύσεις, µακριά από
κοµµατικούς ανταγωνισµούς. Σήµερα θα σας παρουσιάσω τις
προτάσεις του ΠΑΣΟΚ για ένα ολοκληρωµένο σχέδιο πρόληψης
και πολιτικής προστασίας που έχει ανάγκη η πατρίδα µας.

Πρώτα, όµως, θα µου επιτρέψετε να εντοπίσω κάποιες αδυνα-
µίες και κάποιες παθογένειες. Χθες συζήτησα µε επιστήµονες και
όλους τους εµπλεκόµενους στην πρόληψη, τη δασοπροστασία
και την κατάσβεση, µια συζήτηση που έπρεπε να έχει κάνει η Κυ-
βέρνηση προ καιρού, αν πραγµατικά ήθελε σήµερα να έρθει προ-
ετοιµασµένη και µε διάθεση να συγκρουστεί µε κατεστηµένα
συµφέροντα και να αλλάξει τα κακώς κείµενα. Αντίθετα, προτι-
µήσατε να κάνετε επικοινωνιακού τύπου σύσκεψη, να τα εξαγγεί-
λετε -τα αυτονόητα εξαγγείλατε δηλαδή, τα προβλεπόµενα από
το Σύνταγµα-, ότι θα κηρυχθούν αναδασωτέες οι καµένες εκτά-
σεις. Γιατί; Μπορούσατε να κάνετε κι αλλιώς; Είναι ζήτηµα πολι-
τικής βούλησης του κ. Μητσοτάκη ο σεβασµός στο Σύνταγµα;

Σηµείο πρώτον, λοιπόν: Το 2021, µετά τις καταστροφικές πυρ-
καγιές σε Εύβοια, Ηλεία, Βαρυµπόµπη, ανακοινώσατε την υπα-
γωγή των δασικών υπηρεσιών στο Υπουργείο Ενέργειας και
Περιβάλλοντος, διαδικασία που δύο χρόνια µετά έχει εξελιχθεί
σε ένα µετέωρο διοικητικά βήµα. Ο µέσος όρος ηλικίας των ερ-
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γαζοµένων στη δασική υπηρεσία είναι τα πενήντα οκτώ έτη. 
Τα δασαρχεία φαίνεται να είναι δραµατικά υποστελεχωµένα.

Το Δασαρχείο Πάρνηθας διαθέτει µόλις έναν δασολόγο, έναν τε-
χνολόγο και επτά δασοφύλακες, για να διαχειριστεί µια έκταση
τετρακοσίων πενήντα χιλιάδων στρεµµάτων, παρακαλώ. Το Δα-
σαρχείο στο Σουφλί για τετρακόσιες είκοσι πέντε χιλιάδες στρέµ-
µατα δασικής έκτασης δεν διαθέτει κανέναν δασολόγο και το
Δασαρχείο Καπανδριτίου µόλις έναν. 

Σταµατήστε, λοιπόν, τις παραστάσεις και προχωρήστε στην
προκήρυξη των θέσεων επιστηµόνων που ζητούν οι δασικές υπη-
ρεσίες και έχουν ήδη εγκριθεί! Χωρίς αυτές κανένα πρόγραµµα,
κανένας σχεδιασµός και καµµία πολιτική δεν µπορεί να εφαρµο-
στεί στην πράξη. Ήρθε η ώρα η νοµοθεσία να ορίζει επακριβώς
τα καθήκοντα της δασικής υπηρεσίας όσον αφορά την πρόληψη
και αυτή τη στιγµή δεν τα ορίζει, αλλά µόνο ορίζει τι δεν µπορούν
να κάνουν οι δασικές υπηρεσίες.

Σηµείο δεύτερο: Η Κυβέρνηση επαίρεται ότι φέτος δόθηκε νω-
ρίτερα από ποτέ το κονδύλι για την αντιπυρική προστασία στους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Σήµερα -το ακούσαµε και
τις προηγούµενες µέρες- προαναγγέλλει ένα σύστηµα παρακο-
λούθησης, αν τα κρατικά χρήµατα αξιοποιήθηκαν σωστά ή όχι.
Μάλιστα λέει ότι θα δηµοσιοποιείται ποιοι δήµαρχοι και περιφε-
ρειάρχες έκαναν καλά ή όχι τη δουλειά τους.

Άραγε, κύριε Μητσοτάκη, σταθµίσατε αυτό το δεδοµένο, όταν
δώσατε τα χρίσµατα πριν από µερικές µέρες στις περιφερειακές
εκλογές; Γιατί εσείς µιλάτε για ανθρώπους που προσφέρουν, που
αγωνίζονται, που φέρνουν αποτέλεσµα και όχι -λέτε- για κοµµα-
τικές σηµαίες. Με αυτά τα κριτήρια δώσατε το χρίσµα στον κ. Χα-
τζηµάρκο στο Νότιο Αιγαίο; Τα κατάφερε καλά ο κ. Χατζηµάρκος
µε αυτή την καταστροφή που έπαθε η Ρόδος; Μήπως µε τα ίδια
κριτήρια δώσατε το χρίσµα στον κ. Μέτιο στον Έβρο, στη Ρο-
δόπη; Τα κατάφερε και αυτός το ίδιο καλά µε τον κ. Χατζηµάρκο;

Σας άκουσα να προαναγγέλλετε το Πρόγραµµα Καθαρισµού
Δασών «ANTINERO III», αλλά δεν µας είπατε ότι οι εργασίες για
το «ANTINERO II» ξεκίνησαν από τη φωτιά στη Ρόδο εν µέσω
αντιπυρικής περιόδου, όταν ήδη ήταν πολύ αργά.

Σηµείο τρίτο: Πριν από δύο χρόνια ιδρύθηκε το αυτόνοµο
Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας, που αποδείχθηκε ένα κέλυφος
κενό περιεχοµένου. Είναι στην πραγµατικότητα ένα Υπουργείο
της Πυροσβεστικής. Δεκατρία περιφερειακά επιχειρησιακά σχέ-
δια υποσχεθήκατε, δεν καταρτίστηκε κανένα σχέδιο. Δύο χρόνια
µετά εκκρεµούν οι κανονιστικές πράξεις για ένα Υπουργείο λει-
τουργικό. Ο πολυδιαφηµισµένος νόµος, ο ν.4662/2020, για την
Πολιτική Προστασία παραµένει κατά ένα πολύ µεγάλο µέρος του
ανενεργός, είτε γιατί παραπέµπει σε προγενέστερα νοµοθετή-
µατα είτε γιατί η εξαγγελθείσα αναπροσαρµογή του δεν πραγµα-
τοποιήθηκε ποτέ. Σηµειώνεται ότι ο νόµος είχε εξήντα εξουσιο-
δοτήσεις για κανονιστικές πράξεις του Γενικού Γραµµατέα Πολι-
τικής Προστασίας, εκ των οποίων, ωστόσο, δεν φαίνεται να έχει
εκδοθεί καµµία µέχρι σήµερα.

Υπάρχει απάντηση µήπως γιατί µετά το 2020 αρνείστε να αξιο-
ποιήσετε το µοντέλο πρόβλεψης διασποράς πυρκαγιών του Εθνι-
κού Αστεροσκοπείου Αθηνών; Είναι µήπως περιττή πληροφορία
να γνωρίζει ένα συντονιστικό κέντρο µισή ώρα µετά την εκδή-
λωση της πυρκαγιάς πού θα είναι το µέτωπο έξι ώρες µετά;

Σηµείο τέταρτο: Το περίφηµο πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ». Για να κα-
λύψετε τις αδυναµίες σας, εξαγγέλλετε ξανά και ξανά προµή-
θειες που έχουν ανακοινωθεί πολλές φορές. Σας το είπα και τον
Ιούλιο: Η αγορά εναέριων µέσων είναι απαραίτητη. Άλλωστε,
ήµουν ο εισηγητής στη δηµιουργία αλλά και στον προϋπολογι-
σµό του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για το RESCEU, µε το οποίο
εξασφαλίσαµε την αγορά αυτών των πυροσβεστικών αεροπλά-
νων, για να ανοίξει η γραµµή παραγωγής στον Καναδά µε 100%
χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη δυνατότητα
η χώρα µας να συντηρεί τα αεροπλάνα της µε ευρωπαϊκά χρή-
µατα, όταν µπαίνουν στη δεξαµενή.

Όµως, πέρα από τις εξαγγελίες, πρέπει να περάσουµε και στην
εφαρµογή. Εµείς ελπίζουµε να ξεκινήσει άµεσα η νέα γραµµή πα-
ραγωγής των Καναντέρ, αλλά αυτό δεν εξαρτάται από τη χώρα
µας. Μακάρι να έρθουν το συντοµότερο δυνατό! Αυτό, όµως, δεν
αλλάζει ότι η χώρα πρέπει να αξιοποιήσει και έχει αξιοποιήσει

µόλις το 20% του συνολικού προϋπολογισµού του προγράµµα-
τος «ΑΙΓΙΣ». Τα drones και τα ραντάρ που έχετε υποσχεθεί εδώ
και δύο χρόνια θα έπρεπε τουλάχιστον να τα έχετε παραγγείλει,
δεν το έχετε κάνει. Αυτές είναι καθυστερήσεις που µαζί µε τις
άλλες αβελτηρίες πληρώνει η χώρα.

Σηµείο πέµπτο. Τι γίνεται µε την πρόληψη; Έχετε καταρτίσει
ένα ολοκληρωµένο σχέδιο; Η φετινή χρονιά αποδεικνύει ότι κάτι
γίνεται λάθος. Είµαστε η χώρα που έχει ενεργοποιήσει περισσό-
τερο από κάθε άλλη χώρα της Ευρώπης το πρόγραµµα RESCEU.
Μόνο φέτος δύο φορές. Και αυτό είναι ένα δείγµα ότι κάτι δεν
πάει καλά. Κάτι κάνουν καλύτερα οι άλλοι από εµάς. 

Ο Ευρωπαϊκός Μηχανισµός Πολιτικής Προστασίας δίνει τη δυ-
νατότητα να ζητήσει την ευρωπαϊκή συνδροµή και για τη σύνταξη
σχεδίων πρόληψης. Το έχετε κάνει; Μάλιστα σε συνεργασία και
µε τον κ. Στυλιανίδη, όταν ήταν Επίτροπος, είχαµε βάλει ειδική
διάταξη που προβλέπει ότι, όταν χώρες ζητούν πολλές φορές την
ευρωπαϊκή βοήθεια, να υπάρχει παροχή τεχνογνωσίας από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και να ελέγχονται ξανά και ξανά τα µέτρα
πρόληψης. Είναι µια δυνατότητα που, απ’ ό,τι φαίνεται, δεν έχετε
αξιοποιήσει.

Σηµείο έκτο. Αποκατάσταση. Έχουν περάσει δεκαέξι χρόνια
από την τραγωδία στην Ηλεία. Ακόµη και σήµερα που µιλάµε υλο-
ποιούνται ή δηµοπρατούνται έργα του πρώην ταµείου Μολυ-
βιάτη. Ως αποτέλεσµα αυτών των καθυστερήσεων οι αµιγώς
εξαρτώµενοι πολίτες από τη γεωργία και την κτηνοτροφία δεν
έχουν ορθοποδήσει ακόµη οικονοµικά. Άλλωστε στην Ηλεία εί-
χαµε το µνηµείο της πολιτικής υποκρισίας της παράταξής σας,
όταν κατά δήλωση του τότε Υπουργού της Νέας Δηµοκρατίας
επιλέξατε να µοιράσετε σακούλες µε χρήµατα, µόνο και µόνο για
να κερδίσετε τις εκλογές. Και µάλιστα έχετε τόσο πολύ µετανιώ-
σει από αυτή την πρακτική, που επαναφέρατε -απ’ ό,τι διάβασα
πριν από µερικές µέρες- τον κ. Δούκα στη Νέα Δηµοκρατία. Να
τον χαίρεστε, κύριε Μητσοτάκη, και τον κ. Δούκα και αυτές τις
πρακτικές εκείνης της εποχής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Στην Εύβοια, δύο χρόνια µετά την καταστροφή, επίσης παρα-
τηρούνται πάρα πολύ σοβαρά προβλήµατα. Από τα τετρακόσια
σπίτια που έχουν καταστραφεί ολοσχερώς στη Λίµνη Ευβοίας
µόνο τρία κατασκευάστηκαν, καθώς οι αποζηµιώσεις δεν επαρ-
κούν. Υπάρχει πρόβλεψη για την απασχόληση των ρητινοπαρα-
γωγών για ακόµη πέντε χρόνια, όταν η παραγωγή ρητίνης -στο
καλό σενάριο- θα αρχίσει µετά από είκοσι χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταθέτω µία δέσµη προτά-
σεων, για να αποκτήσει η χώρα την απαιτούµενη ανθεκτικότητα
και όχι να είναι έρµαιο των πυρκαγιών κάθε χρόνο, κάθε καλο-
καίρι. 

Πρώτον, είναι επείγον να επικαιροποιηθεί το πλαίσιο προστα-
σίας των δασών διότι το π.δ.575 ισχύει από το 1980. Επιπλέον,
απαιτείται η εκπόνηση ολοκληρωµένων σχεδίων προστασίας οι-
κισµών που βρίσκονται σε δασικές περιοχές ή περιοχές µίξης
αστικού και δασικού περιβάλλοντος. Το σχέδιο αντιµετώπισης
εκτάκτων αναγκών εξαιτίας δασικών πυρκαγιών «ΙΟΛΑΟΣ 2» πρέ-
πει να αναβαθµιστεί στα νέα δεδοµένα και να µην εξαντλείται σε
έναν κατάλογο χρήσιµων τηλεφώνων την ώρα της κρίσης. 

Δεύτερον, οι δασικές υπηρεσίες πρέπει να αναλάβουν πρωτα-
γωνιστικό ρόλο στην πρόληψη των δασικών πυρκαγιών και να
στελεχωθούν επαρκώς. Οι τελευταίες προσλήψεις έγιναν το
2001.

Τρίτο, δεν νοείται ενιαίο συντονιστικό κέντρο χωρίς τη συµµε-
τοχή επιστηµονικού προσωπικού και την αγαστή συνεργασία
όλων των φορέων που µπορούν να συµβάλουν, όπως το Αστερο-
σκοπείο και άλλα ερευνητικά ιδρύµατα. 

Τέταρτον, η πρόληψη πρέπει να σταµατήσει να είναι ο φτωχός
συγγενής. Όπως συναινούν όλοι οι ειδικοί παγκοσµίως, οι φωτιές
σβήνουν τον χειµώνα. Γι’ αυτόν τον λόγο πρέπει να αυξηθεί η
χρηµατοδότηση µέτρων πρόληψης και αποκοµιδής της καύσιµης
ύλης, µε ουσιαστικό βέβαια έλεγχο και λογοδοσία. Τα λεφτά των
φορολογουµένων να πιάνουν τόπο. 

Μιλήσατε για τον ιδιωτικό τοµέα. Δεν επιτρέπεται εργολάβοι
που ανοίγουν αντιπυρικές ζώνες και δασικούς δρόµους να αφή-
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νουν κοµµένα κλαδιά µέσα στο δάσος. Στη Δαδιά και στην Αλε-
ξανδρούπολη υπάρχουν πολλά τέτοια παραδείγµατα. 

Πέµπτον, είναι αναγκαία η κατάρτιση διαχειριστικών σχεδίων
για περιοχές «NATURA 2000», στις οποίες περιλαµβάνεται το σύ-
νολο των δασών. Πρέπει οι διαχειριστικές µελέτες να προβλέ-
πουν και τη διαχείριση της βιοµάζας στο πλαίσιο της κυκλικής
οικονοµίας. Αυτή τη στιγµή γίνεται µε πίνακες υλοτοµίας, µια
απαρχαιωµένη µέθοδο. 

Έκτον, ουσιαστική αξιοποίηση της πληθώρας των διαθέσιµων
εθελοντικών οµάδων βάσει της εξειδίκευσης που διαθέτουν µε
κατάλληλα προγράµµατα εκπαίδευσης και καλύτερη ενσωµά-
τωσή τους στον µηχανισµό πολιτικής προστασίας.

Έβδοµον, κάλυψη των κενών στο Πυροσβεστικό Σώµα και ανα-
βάθµιση του εξοπλισµού τους. Υπάρχουν παραδείγµατα και από
τη Ρουµανία και από τη Γαλλία που µπορούµε να ακολουθή-
σουµε. Ζούµε το παράδοξο, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι το 2023
οι πυροσβέστες δεν µπορούν να επικοινωνήσουν µεταξύ τους
µέσω ασυρµάτου. Χρειάζεται επαναπροσδιορισµός του δόγµα-
τος της δασοπυρόσβεσης στην Ελλάδα µε βάση τα σύγχρονα δε-
δοµένα και την εµπειρία. Και βέβαια, επιτέλους, να έχουµε αξιό-
πιστα στοιχεία. Χρειάζεται συλλογή αξιόπιστων στατιστικών δε-
δοµένων από κάθε πυρκαγιά στη χώρα, ώστε να µπορούµε να
βελτιώσουµε τους τρόπους αντιµετώπισης. Εάν καταγράφεται
κάθε χρόνο το πραγµατικό αίτιο κάθε πυρκαγιάς, θα µπορούµε
να σχεδιάσουµε µε αντικειµενικό και ολοκληρωµένο τρόπο τη
διαδικασία πρόληψης και όχι να γίνεται ένα παιχνίδι κυνήγι µα-
γισσών, όπως είδαµε το τελευταίο διάστηµα, για να πετούν τις
ευθύνες ο ένας στον άλλο οι δήθεν υπεύθυνοι και αρµόδιοι. Και
µετά να έρχονται κάθε καλοκαίρι και να χύνουν κροκοδείλια δά-
κρυα πάνω από τα καµένα. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το φετινό καλοκαίρι
πρέπει να µας γίνει µάθηµα. Πέρσι η φωτιά στη Δαδιά έσβησε µε
τη βροχή. Φέτος η καταστροφή στον Έβρο είναι ολοκληρωτική.
Και στην Πάρνηθα κάηκαν περισσότερες εκτάσεις σε σχέση µε
την πυρκαγιά του 2007. Ακόµη και περιοχές που µόλις είχαν αρ-
χίσει να αναζωογονούνται.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν
ξέρετε τι λέτε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Μητσοτάκη, θα µας απαντήσετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν
ξέρετε τι λέτε. Είναι εξοργιστική η ασχετοσύνη σας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Τι εκφράσεις
είναι αυτές; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Θα µας απαντήσετε και θα έπρεπε να είστε πιο
ευγενικός. Έπρεπε να είστε πιο ευγενικός στους χαρακτηρι-
σµούς σας, διότι είστε ο Πρωθυπουργός που στα χέρια του κα-
ταστράφηκε το κόσµηµα της Δαδιάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Είστε ο Πρωθυπουργός που θα αφήσει µία γενιά Ελλήνων να
περιµένουν πενήντα χρόνια για να ξανακούσουν τους ήχους
αυτού του κοσµήµατος που είχε η χώρα µας και όλη η Ευρώπη
ένα κόσµηµα της ορνιθοπανίδας παγκοσµίως. Γι’ αυτό να είστε
λίγο προσεκτικός στους χαρακτηρισµούς σας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε χρέος να είναι εθνική µας προ-
τεραιότητα η προστασία των δασών µας και του λιγοστού πρα-
σίνου που έχει αποµείνει στη χώρα. Αφορά την ποιότητα ζωής
του ελληνικού λαού. Αφορά τα παιδιά µας. Αφορά το µέλλον µας.
Γι’ αυτό εµείς είµαστε εδώ. Για να συζητήσουµε λύσεις και όχι να
υποστούµε τα σενάρια συνωµοσιολογίας που ακούγαµε όλο το
προηγούµενο διάστηµα. Προτάσεις και όχι περιγραφές. Γι’ αυτό
είναι εδώ το ΠΑΣΟΚ, κύριε Μητσοτάκη, και όχι για να ακούει εσάς
και τους Υπουργούς σας στα κανάλια να έχουν µόνο µία αγωνία:
να µην αναµετρώνται µε το πολιτικό κόστος. Έχουµε διαφορετι-
κές αγωνίες και αυτό το αποδεικνύει η πολιτική µας διαδροµή. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε, και για την τήρηση του χρόνου. 

Σειρά έχει τώρα ο κ. Αθανάσιος Παφίλης, ο οποίος ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας θα µιλήσει στη θέση του κ.
Κουτσούµπα, στον οποίον όλοι ευχόµεθα περαστικά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για µια ακόµη χρονιά είµαστε θεατές
όχι στο ίδιο έργο πια, αλλά στο ίδιο έγκληµα. Γιατί η αλήθεια είναι
ότι, όσες δικαιολογίες και να αναζητήσετε, η Κυβέρνηση αλλά και
τα άλλα κόµµατα, όσα προσχήµατα κι αν χρησιµοποιήσετε, όσα
βολικά άλλοθι ή φαντασιακούς αντιπάλους και αν επινοήσετε,
εσείς και η πολιτική σας είναι ο πραγµατικός αυτουργός αυτού
του πολιτικού εγκλήµατος. Του εγκλήµατος που θυσιάζει ανθρώ-
πινες ζωές. Του εγκλήµατος που αποψιλώνει τον φυσικό πλούτο
της χώρας µας. Του εγκλήµατος που καταστρέφει λαϊκές περι-
ουσίες, σπίτια, καλλιέργειες και κοπάδια, µικρές επιχειρήσεις που
έγιναν µε κόπους και ιδρώτα δεκαετιών. 

Για µια χρονιά ακόµη, λοιπόν, το ίδιο και ακόµη χειρότερο σκη-
νικό, αφού φέτος η καταστροφή αγκάλιασε όλη την Ελλάδα, από
την πολύπαθη Πάρνηθα και συνολικά την Αττική, η οποία σύµ-
φωνα µε τα επίσηµα στοιχεία έχει χάσει σε επτά χρόνια περίπου
το 33% των πολύτιµων για την ποιότητα ζωής των κατοίκων του
Λεκανοπεδίου δασών της, µέχρι την ανυπολόγιστη καταστροφή
στον Έβρο, τη µεγαλύτερη πυρκαγιά στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
µε τις πάνω από οκτακόσιες χιλιάδες στρέµµατα καµένες περιο-
χές. Δεκατρείς µέρες καίει. Τι έχετε να πείτε, αλήθεια; 

Από τα τουριστικά νησιά, όπως η Ρόδος, η Άνδρος, η Κέρκυρα,
µέχρι τις περιοχές µε εγκαταστάσεις στρατιωτικής σηµασίας,
όπως το Στεφανοβίκειο, η Αγχίαλος, οι Αβάντες της Θράκης και
η Ελευσίνα. Το 2023 υπερδιπλασιάστηκε το µέγεθος των καµέ-
νων εκτάσεων σε σχέση µε τον εθνικό µέσο όρο της τελευταίας
δεκαπενταετίας. Το ΚΚΕ είχε έγκαιρα προειδοποιήσει ξανά, όπως
κάνει κάθε χρόνο σε ώτα µη ακουόντων, αναδεικνύοντας τα επεί-
γοντα προβλήµατα και καταθέτοντας συγκεκριµένες προτάσεις
για τα βασικά µέτρα που έπρεπε γρήγορα να ληφθούν µε ερω-
τήσεις στη Βουλή, µε παρεµβάσεις σε περιφερειακά και δηµοτικά
συµβούλια, µε εκδηλώσεις και ανακοινώσεις.

Στα τέλη Μαρτίου, µε κατάθεση ερώτησης προς την κυβέρ-
νηση στη Βουλή, ζητούσαµε τη λήψη συγκεκριµένων µέτρων εν
όψει της αντιπυρικής περιόδου. Το ίδιο κάναµε πριν εκδηλωθεί ο
καύσωνας του Ιουλίου, τότε που οι επιστήµονες όλοι προειδοποι-
ούσαν. Ποια ήταν η απάντηση της Κυβέρνησης απέναντι στις
προειδοποιήσεις του ΚΚΕ; Μόνο εφησυχασµός και παρουσίαση
µαγικής εικόνας. Όποιος έχει αντίρρηση να δει τα Πρακτικά της
Βουλής. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έφτασε στο σηµείο να κάνει
λόγο για κοσµογονία στην Πολιτική Προστασία, µετά την επί-
σκεψή του στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, λίγο πριν από τις εκλογές. 

Οι τραγικές εξελίξεις διέψευσαν για ακόµα µια φορά την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, που διαβεβαίωνε για την καλύ-
τερη από ποτέ ετοιµότητα του κράτους απέναντι στις δασικές
πυρκαγιές. Σκεφτείτε να µην το έλεγε κιόλας, να έλεγε ότι δεν
ήµασταν ικανοί. Θα είχε καεί και η υπόλοιπη. 

Απέναντι σε όλα αυτά, απέναντι στην ανυπολόγιστη κατα-
στροφή και σε µια αµείλικτη πραγµατικότητα που αντιλαµβάνεται
ο καθένας και η καθεµιά και πάνω απ’ όλα τη ζουν οι κάτοικοι των
περιοχών που βίωσαν αυτές τις καταστροφές, τι αντιπαραθέτει
η Κυβέρνηση; Τι µας είπε και σήµερα ο Πρωθυπουργός, για µια
ακόµη φορά, όπως έκανε και πριν από δύο χρόνια σε µια αντί-
στοιχη προ ηµερησίας συζήτηση στη Βουλή µετά τις καταστρο-
φές, τότε, στη βόρεια Εύβοια και στην Πάρνηθα πάλι; Μας είπε
ότι «η Κυβέρνηση κάνει ό,τι µπορεί». Αυτό είναι πάρα πολύ σχε-
τικό, γιατί έχει σχέση µε τα κριτήρια, το τι µπορεί και τι δεν µπο-
ρεί. Ότι αγόρασε νέα πυροσβεστικά µέσα, ότι θεσµοθέτησε
ξεχωριστό Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας, κονδύλια από το
Ταµείο Ανάκαµψης, ότι διαµόρφωσε πρόγραµµα καθαρισµού των
δασών.

Μιλούσατε µονίµως για τον πυρήνα των δασών που πρέπει να
διασωθούν. Λέω «για τον πυρήνα των δασών που πρέπει να δια-
σωθούν», στρώνοντας ουσιαστικά το έδαφος για την κατάτµηση
των δασών, σε έναν πυρήνα που τυπικά και µόνο θα προστατεύε-
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ται και σε µια περίµετρο που θα δοθεί βορά στα επιχειρηµατικά
συµφέροντα, στο όνοµα της -δήθεν- συµβολής των ιδιωτών, στη
διαχείριση των δασών, όπως άλλωστε έχετε εξαγγείλει και τώρα. 

Σήµερα ακούσαµε πάλι υποσχέσεις, ότι αυτή τη φορά θα δοθεί
έµφαση στην πρόληψη, στο συντονισµό αρµόδιων φορέων, θα
αγοραστούν και άλλα µέσα από τον Καναδά, ο οποίος είναι έτοι-
µος να παράγει για µας, ότι θα υλοποιηθεί το πρόγραµµα πυρο-
προστασίας γης, ότι οι δηµοτικές αρχές θα αναλάβουν τις
ευθύνες τους, ενώ οι συνένοχοι για τη σηµερινή κατάσταση, κύ-
ριοι του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, συνέχισαν την άσφαιρη και πολύ
βολική κριτική, ότι η Κυβέρνηση δεν έχει σχέδιο. Άρα το πρό-
βληµα είναι το σχέδιο και όχι η στρατηγική που ακολουθήσατε
και εσείς -και οι δύο- και συνεχίζει πιο έντονα η ίδια η Κυβέρνηση. 

Ακούσαµε τα γνωστά επιχειρήµατα και τις δικαιολογίες και της
Νέας Δηµοκρατίας και πριν του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ πιο πριν,
ότι φταίνε οι καύσωνες, οι ακραίες και πρωτόγνωρες καιρικές
συνθήκες, οι δύσβατες περιοχές, οι εµπρηστές, οι ασύµµετρες
απειλές. Όλα αυτά που λέτε, µε απόγειο την καραµέλα της κλι-
µατικής κρίσης. 

Ξέρετε, εµείς δεν υποτιµάµε ούτε τις περιβαλλοντικές αλλαγές
ούτε τους εµπρησµούς ούτε ακόµα και το γεγονός ότι οι πυρκα-
γιές µπορεί να προκαλούνται ή και να αξιοποιούνται στο πλαίσιο
γεωπολιτικών ή άλλων ανταγωνισµών. Όµως το κράτος κρίνεται
και θα έπρεπε να είναι προετοιµασµένο για την αντιµετώπιση
ακριβώς τέτοιων δύσκολων συνθηκών, µε τον αντίστοιχο αντιπυ-
ρικό σχεδιασµό και µε επίκεντρο την πρόληψη -και το λέω µε κε-
φαλαία και θα εξηγήσουµε παρακάτω-, ώστε να επιτευχθεί
άριστος συνδυασµός οργάνωσης και δράσης των επίγειων και
εναέριων δυνάµεων, µε προϋπόθεση της εξασφάλισης των ανα-
γκαίων υποδοµών για να αντιµετωπιστεί η οποιαδήποτε πυρκα-
γιά. 

Σας έχουµε ρωτήσει κι άλλες φορές και θα σας ξαναρωτή-
σουµε, αν και δεν περιµένουµε να πάρουµε καµµιά πειστική απά-
ντηση. Αυτό που περιµένουµε είναι να καταλάβει ο λαός που
παρακολουθεί ότι δεν κινδυνεύει µόνο από τις «MEGA»-φωτιές
και τις ακραίες συνθήκες, κινδυνεύει εξίσου και ακόµα περισσό-
τερο από τη «MEGA»-υποκρισία, από τον «MEGA»-κυνισµό και κυ-
ρίως από την ακραία εγκληµατική πολιτική που ακολουθήθηκε
και ακολουθεί και σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Αλήθεια, ρωτάµε: Φταίει η κλιµατική κρίση για το γεγονός ότι
όλες οι κυβερνήσεις δίνετε 0,04% του προϋπολογισµού για τα
δάση; Για το ότι δεν υπάρχει κανένα ολοκληρωµένο σχέδιο δια-
χείρισης των δασών πανελλαδικά; Αν υπάρχει, πείτε µας. Για το
ότι κανένα δάσος δεν έχει σύγχρονη µελέτη αντιπυρικής προστα-
σίας στο πλαίσιο της διαχείρισής του και η Κυβέρνηση ετοιµάζε-
ται κάτω από τη γενική κατακραυγή που υπάρχει να δώσει τις
µελέτες αυτές σε ιδιωτικές εταιρίες, που θα στοιχίσουν τεράστια
ποσά, ενώ έπρεπε να γίνονται από τους αρµόδιους επιστήµονες,
δασολόγους όλων των δασαρχείων; Όµως, δεν υπάρχουν. Φταίνε
οι ακραίες συνθήκες για το γεγονός ότι λείπουν δυο χιλιάδες δα-
σολόγοι; Δύο χιλιάδες! Και δεν υπάρχει κανένας δασεργάτης σε
πολλά δασαρχεία της Ελλάδας. Παράδειγµα: Δασαρχείο Λαυ-
ρίου, δασεργάτες µηδέν. 

Απαντήστε. Αυτά τα στοιχεία δεν είναι δικές µας εφευρέσεις,
αλλά είναι η δική σας πολιτική. Ενώ πόσοι είναι απαραίτητοι, µε
βάση και τις δικές σας εκτιµήσεις, δασεργάτες; Δέκα χιλιάδες,
για να καλύπτονται µόνο σε ικανοποιητικό βαθµό οι βασικές ανά-
γκες προστασίας και διαχείρισης των δασών. Φταίει η κλιµατική
αλλαγή γι’ αυτό; Ξέρετε τι είναι όλα αυτά; Είναι η κατάργηση
στην πράξη του νευραλγικού κρίκου πρόληψης και αυτό είναι οι
δασικές υπηρεσίες. 

Ολοκληρώνετε, λοιπόν, έτσι την πορεία υποβάθµισης και απο-
ψίλωσης που ακολούθησαν όλες οι κυβερνήσεις, µε κορυφαίο
σταθµό αυτής της αρνητικής πορείας τον διαχωρισµό της πρό-
ληψης από την καταστολή και τη µεταφορά της αρµοδιότητας
δασοπυρόσβεσης από τη δασική υπηρεσία στο Πυροσβεστικό
Σώµα, χωρίς καµµία, µα καµµία, επιστηµονική τεκµηρίωση της
σκοπιµότητας αυτής. 

Πότε έγινε αυτή η επιλογή; Το 1998. Δεν άκουσα τον κ. Αν-
δρουλάκη ούτε τον κ. Φάµελλο να κάνουν κριτική για όλα αυτά
που διατήρησαν και διατηρεί ακόµα και σήµερα η Κυβέρνηση,

αυτόν τον αντιεπιστηµονικό διαχωρισµό, να βάζεις δηλαδή τον
πυροσβέστη στο δάσος, ενώ αρµόδιος στο δάσος είναι αυτός
που έχει και τον τίτλο και την ουσία την επιστηµονική, είναι ο δα-
σολόγος, είναι όλοι αυτοί που γνωρίζουν πολύ καλύτερα πάρα
πολλά πράγµατα. Και σήµερα -δεν θα πω ξεροκεφαλιά, είναι τρα-
γωδία- ακόµα και αυτοί που ήταν πρωταγωνιστές τότε σε αυτόν
τον διαχωρισµό επί κυβέρνησης Σηµίτη -να το πω πιο απλά- σή-
µερα λένε ότι ήταν λάθος αυτή η επιλογή. Και το ΚΚΕ, είκοσι
πέντε χρόνια, κάθε χρόνο, αυτό λέει. Είµαστε πολύ µπροστά και
σήµερα αρχίζει να το σκέφτεται και η Κυβέρνηση. Βέβαια, έχουµε
πολλές επιφυλάξεις. 

Παρακάτω, στην τελευταία πυρκαγιά της Δαδιάς, χρησιµοποι-
ήθηκαν ενενήντα δασεργάτες των έξι δασικών συνεταιρισµών του
νοµού. 

Και ενώ από όλους αναγνωρίστηκε η καθοριστική τους συµ-
βολή, η Κυβέρνηση ακόµα τους χρωστάει 50.000 ευρώ που είχε
να τους δώσει. Και ποια είναι η ειρωνεία; Στην πρόσφατη περιο-
δεία του Υπουργικού Συµβουλίου -µην πω καµµιά άλλη έκφραση-
στον νοµό, τους ειρωνεύτηκαν λέγοντας το εξής: «Καλά, πώς κά-
νετε έτσι για 50.000 ευρώ;». Μήπως κρίνετε από τα δικά σας οι-
κονοµικά δεδοµένα; Ξέρετε πόσα είναι 50.000 ευρώ; Για τους
δασεργάτες είναι θέµα ζωής.

Φταίει η κλιµατική αλλαγή για το ότι έγιναν καθαρισµοί; Και
άµα θέλει ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός ας το αµφισβητήσει.
Μόλις το 1% των δασικών εκτάσεων, που ήταν άµεσης προτεραι-
ότητας, ήταν αναθέσεις τελευταίας στιγµής, εντελώς τυχαία σε
συγκεκριµένες εταιρείες -και ο νοών νοείτω-, ενώ οι καθαρισµοί
συνεχίζονται ακόµα και σήµερα, τέλος Αυγούστου -σκεφτείτε τι
σχεδιασµός υπάρχει- µε συµβάσεις που προβλέπουν ότι τα έργα
πρέπει να ολοκληρωθούν τον Οκτώβριο του 2023. Ελπίζουµε να
µην καεί και η υπόλοιπη Ελλάδα για να ολοκληρώσουν τα έργα. 

Φταίει η κλιµατική αλλαγή για τα δίκτυα πυροσβεστικών κρου-
νών που είναι ελλιπή; Τα ξέρετε αυτά ή όχι; Δεν µπορούσαν να
συνδέσουν τις µάνικες, γιατί ήταν µεγαλύτερες ή µικρότερες
στους πυροσβεστικούς κρουνούς! Για το ότι λείπουν τεσσερισή-
µισι χιλιάδες πυροσβέστες και ότι τα µέσα καταστολής είναι κατά
µέσο όρο το ένα τρίτο αυτών που χρειάζονται για αποτελεσµα-
τική καταστολή; Αυτά δεν είναι δικά µας, είναι µε βάση τις µελέ-
τες της ίδιας της Πυροσβεστικής. Για το ότι οι υπάρχοντες πυ-
ροσβέστες κάνουν το καθήκον τους σε αντίξοες συνθήκες και ου-
σιαστικά αβοήθητοι; Τα πυροσβεστικά οχήµατα, πέρα από κά-
ποια καινούργια, είναι είκοσι πέντε έως σαράντα ετών. Φταίνε οι
ακραίες συνθήκες για την πολιτική χρήσεων γης, µε κριτήριο την
κερδοφορία του κεφαλαίου; 

Γιατί αυτά είναι, όλοι οι νόµοι σας αυτοί είναι, που έχουν οδη-
γήσει σε ανεξέλεγκτη συµβίωση δασών, κατοικίας, βιοµηχανίας,
τουριστικών επιχειρήσεων, ακόµα και στρατοπέδων µέσα σε ελά-
χιστα τετραγωνικά χιλιόµετρα, µε κίνδυνο πυρκαγιών, µε κατα-
στροφικές συνέπειες για τη λαϊκή περιουσία, τον λαό, µε υπαρκτό
τον κίνδυνο ακόµη -και ελπίζουµε να αποφευχθεί- ενός βιοµηχα-
νικού ατυχήµατος µεγάλης έκτασης. Μιλάµε για χηµικές βιοµη-
χανίες, διυλιστήρια κ.λπ., όπως είδαµε και τις φλόγες να καίνε
επιχειρήσεις στο Θριάσιο. Φταίει γι’ αυτό η κλιµατική αλλαγή;

Αυτές οι ζώνες µίξης δασών, κατοικίας και οικισµών τις έχει εκ-
θρέψει το ίδιο το καπιταλιστικό σας κράτος, από πολύ παλιά, για
να δώσει διέξοδο στο πιεστικό πρόβληµα της στέγασης, επειδή
δεν είχε ποτέ σχέδιο εργατικής λαϊκής κατοικίας, δίνοντας ταυ-
τόχρονα γρήγορο κέρδος στον καπιταλιστικό κατασκευαστικό
κλάδο. 

Ρητορικά είναι τα αιτήµατα. Γιατί η αλήθεια είναι ότι και η ση-
µερινή Κυβέρνηση -όπως και όλες οι προηγούµενες και εδώ δεν
υπάρχουν οι Πόντιοι Πιλάτοι, είναι συνυπεύθυνοι, γιατί είναι στην
ίδια γραµµή, για να µην πω ότι άνοιξαν κιόλας όλη αυτή µε βάση
τώρα τη γενικότερη πολιτική, στρατηγική- ούτε θέλει ούτε µπορεί
να αντιµετωπίσει το πρόβληµα, γιατί υλοποιεί κατά γράµµα -όπως
και οι άλλες δεν µπορούν και δεν µπόρεσαν- το σχέδιο της λεγό-
µενης «πράσινης» -κατάµαυρη είναι- µετάβασης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της εµπορευµατοποίησης των δασών και της γης συ-
νολικά προς όφελος των επιχειρηµατικών οµίλων. Αυτό καθορίζει
και αφήστε τα άλλα κόλπα. Διαφωνείτε µε αυτό; Σηκωθείτε και
πείτε το, «είµαστε αντίθετοι µε αυτήν την πολιτική της Ευρωπαϊ-

2154 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κής Ένωσης» και µην κάνετε αντιπολίτευση, ανταρτοπόλεµο της
πλάκας, για να το πω έτσι απλά. Αυτό καθορίζει τις ιεραρχίες.

Γι’ αυτό και η Κυβέρνηση δεν υλοποιεί ούτε τις δικές της εξαγ-
γελίες µε το πρόγραµµα καθαρισµού των δασών κ.λπ.. Γι’ αυτό
και τα έργα που εκτέλεσε -λέµε- ήταν 1% και υπερηφανεύεται για
το 1% η σηµερινή Κυβέρνηση. Τα περισσότερα, όµως, αυτά τι
αφορούσαν; Έργα σε άλση, πάρκα και εκτάσεις στα όρια κά-
ποιων οικισµών, χωριών, πόλεων, που, αν και αναγκαία -εµείς δεν
έχουµε αντίρρηση ότι είναι και αυτά αναγκαία-, δεν αφορούσαν
το κύριο αντικείµενο, που είναι οι καθαρισµοί µέσα στα δάση,
όπου συσσωρεύεται η καύσιµη ύλη και αναπτύσσονται τεράστιες
θερµοκρασίες. 

Γι’ αυτό δεν λήφθηκαν τα αναγκαία µέτρα και κάηκαν ξανά, για
δεύτερη χρονιά, τα πολύτιµα δάση στη Δαδιά, στην Πάρνηθα,
στην Εύβοια, παρά τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης το προηγού-
µενο φθινόπωρο. Γι’ αυτό και όλα αυτά τα χρόνια δεν υλοποι-
ήθηκε -είπε ο Πρωθυπουργός- το πόρισµα Γκολντάµερ. Τι λέει
αυτό; Ότι το 70% των κονδυλίων πρέπει να δαπανάται για την
πρόληψη των πυρκαγιών και γι’ αυτό δεν αποτέλεσε πραγµατι-
κότητα και δεν προχώρησε ουσιαστικά η απορρόφηση των κον-
δυλίων του προγράµµατος πυροπροστασίας «ΑΙΓΙΣ». 

Γι’ αυτό παραµένει τόσα χρόνια η αποδιοργάνωση και η υπο-
βάθµιση της δασικής υπηρεσίας, το αλαλούµ των σαράντα πέντε
συναρµόδιων φορέων για την πρόληψη και δεκαεπτά αντιστοίχων
για την καταστολή. Σαράντα πέντε και δεκαεπτά, κάντε εσείς τον
λογαριασµό. 

Σε αυτό το καταστροφικό έργο ευθυγραµµίζεται όλος ο κρατι-
κός µηχανισµός, οι περιφέρειες και οι δήµοι. Η διάσπαση των αρ-
µοδιοτήτων σε διάφορους κρίκους του κρατικού µηχανισµού
-υπουργεία, περιφέρειες, δήµοι- εκτός από το αναγκαίο µοίρα-
σµα της πίτας -τα γνωρίζουµε όλοι, εδώ ζούµε, σε αυτόν τον
τόπο, δεν κοιµόµαστε τι σηµαίνει µοίρασµα της πίτας της κρατι-
κής χρηµατοδότησης, σε «ηµέτερους», σε άλλους κ.λπ., στους
διαφορετικούς οµίλους- διασφαλίζει και έναν βολικό τρόπο.
Ποιος φταίει; Φταίει ο γάιδαρος, βαράµε το σαµάρι. Στη συγκε-
κριµένη περίπτωση το σαµάρι είναι η περιφέρεια και ο δήµος και
όχι η κεντρική κυβέρνηση, διαχέονται δηλαδή από όλες τις κυ-
βερνήσεις περιφερειακές και τοπικές αρχές.

Εφαρµόζεται διαχρονικά το ίδιο ενιαίο πλαίσιο, που οδηγεί στο
να υπάρχουν κάποια σχέδια ετοιµότητας για καταστροφές στα
χαρτιά, µε πολυδιάσπαση και περιγραφές ρόλων κάθε φορέα, και
στην πράξη χάνει ο σκύλος τον αφέντη, που λέµε και εµείς που
καταγόµαστε από χωριά, µε απουσία ενός ολοκληρωµένου σχε-
διασµού που θα παίρνει υπ’ όψιν την πραγµατική κατάσταση, την
αλληλεπίδραση παραγόντων, µε απουσία επαρκών υποδοµών,
µέσων και εξοπλισµού για αντιµετώπιση έκτακτων καταστάσεων,
µε απουσία κατάλληλου εκπαιδευµένου και επαρκούς σε αριθµό
µόνιµου προσωπικού, κύριε Κικίλια, για την εφαρµογή µέτρων
πρόληψης. 

Δεν θέλω να κάνω σχόλιο ότι τον χειµώνα οι πυροσβέστες παί-
ζουν τάβλι. Καλά, πεθαίνουν το καλοκαίρι -θα πω παρακάτω-,
αλλά µπορούν να αξιοποιηθούν σε πάρα πολλούς τοµείς, µε αντι-
µετώπιση εκτάκτων καταστάσεων, µε εξασφάλιση όλων των µέ-
τρων προστασίας της υγείας και της ασφάλειάς τους, µε απουσία
ουσιαστικής εκπαίδευσης και ασκήσεων ετοιµότητας, µε σενάρια
πολλαπλών κινδύνων. Η πολιτική ευθύνη των περιφερειακών και
δηµοτικών διοικήσεων αφορά τη συµπόρευση µε τη διαχρονικά
ασκούµενη πολιτική προστασία, ενώ έπρεπε να πρωτοστατούν
στη διεκδίκηση των προϋποθέσεων αποτελεσµατικής για τον λαό
πολιτικής προστασίας.

Πρέπει να σας θυµίσουµε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι αντί-
στοιχη συζήτηση στη Βουλή είχε πραγµατοποιηθεί το καλοκαίρι
του 2021, τέτοιες µέρες, µετά από τότε που αφανίστηκε κυριο-
λεκτικά η βόρεια Εύβοια. Ανοίγω µια παρένθεση να πω ότι αυτά
που είπε ο Πρωθυπουργός για τη βόρεια Εύβοια, για τις αποζη-
µιώσεις, για το σχέδιο ανάκαµψης και ανάπτυξης, δεν έχουν καµ-
µία σχέση µε την πραγµατικότητα. Γιατί; Σπίτια, στάβλοι και
άλλες εγκαταστάσεις δεν έχουν πάρει τίποτα. Τα προβλήµατα
υπάρχουν και άµα έχετε αντίρρηση πηγαίνετε µια βόλτα στη βό-
ρεια Εύβοια, αν δεν σας πάρουν µε τα γιαούρτια. Δεν συµφω-
νούµε, αλλά λέµε. Έχουν δοθεί κάποια ψιλά σε ελαιοπαραγω-

γούς, σε κάποιους κτηνοτρόφους, τα οποία κυριολεκτικά είναι
ψίχουλα, ενώ οι δασεργάτες δεν δουλεύουν όλοι και πληρώνο-
νται µε πάρα πολύ λίγα χρήµατα. Ο λαός της βόρειας Εύβοιας
κινητοποιείται -θα έλεγα- µια φορά τον µήνα τουλάχιστον, απορ-
ρίπτοντας το σχέδιο Μπένου, που λέει ότι θα µας φέρει στην ίδια
κατάσταση και διεκδικώντας τα αυτονόητα, να αποζηµιωθούν µε
όλα αυτά τα οποία έχασαν.

Πάµε, λοιπόν, και ξαναγυρίζουµε. Τι λέγατε τότε, το 2021; Τα
έχω από τα Πρακτικά της Βουλής: «Εξαιρετική, πρότυπη δουλειά,
πραγµατική τοµή φέτος, όχι µόνο όσον αφορά τα µέσα και τους
εξοπλισµούς, αλλά και το προσωπικό.». Αποτέλεσµα: 1,2 εκατοµ-
µύριο καµένα στρέµµατα. Μεγάλη επιτυχία, ε; Πώς το λέµε; Πρό-
τυπη δουλειά στο κάψιµο τελικά αποδείχθηκε και όχι στο στα-
µάτηµα. Βόρεια Εύβοια, Αττική, Ηλεία, Μεσσηνία, Αρκαδία και
αλλού. Λέγαµε εµείς τότε, πάλι από τα Πρακτικά της Βουλής που
µίλησε ο Γραµµατέας του κόµµατος µας, Δηµήτρης Κουτσού-
µπας και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, και ευχαρι-
στούµε για τα περαστικά που είπατε, θα έρθει πολύ γρή- γορα:
«Το πρόβληµα βρίσκεται στην απουσία ολοκληρωµένης διαχείρι-
σης και προστασίας των δασών και σε αυτό το πλαίσιο λείπει ένα
σύγχρονο συνολικό πλαίσιο αντιπυρικής προστασίας, µε επίκε-
ντρο την πρόληψη εξειδικευµένου για κάθε δασικό σύµπλεγµα.
Τέτοιο ολοκληρωµένο επιστηµονικό σχέδιο δεν είχε ούτε η κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ούτε και κάποια προηγούµενη.». 

Αν είχατε, πάρτε το θάρρος και να επιστρέψει ο Πρόεδρος, να
έλθετε να µας το πείτε. Και να µας πει και η Νέα Δηµοκρατία σή-
µερα, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ ποιο είναι αυτό το σχέδιό τους;
Όχι λεπτοµέρειες, αλλά τη συνολική στρατηγική. Ρωτούσαµε:
«Ποια κυβέρνηση, ενώ τα δάση αποτελούν το 65% του εδάφους
της χώρας µας, έδωσε πάνω από 0,04% του κρατικού προϋπο-
λογισµού για τα δάση και την προστασία τους;». Δώσατε η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, που κοκορεύεστε ότι φέρατε τον περιβαλ-
λοντικό νόµο; Έδωσε το ΠΑΣΟΚ; Και φυσικά και η ίδια η Νέα Δη-
µοκρατία. Ποια ενίσχυσε τα δασαρχεία, για να µπορούν να αντι-
µετωπίσουν τις τεράστιες ανάγκες δασοπροστασίας; Η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας τίποτα. 

Οι άλλοι κόπτεστε. Μα είναι υποκρισία, να µην πω καµµιά βαριά
έκφραση. Κόπτεστε τώρα για τα δασαρχεία και δεν κάνατε τίποτα
όσο ήσασταν κυβέρνηση και οι µεν και οι δε. Τότε σας είπαµε:
«Ολοκληρωµένη διαχείριση και προστασία των δασών», τα δια-
βάζω από τα Πρακτικά της Βουλής, «σηµαίνει µελέτη διαχείρισης
του δάσους, της βλάστησης, υλοτοµίες, δασοτεχνικά έργα, συ-
ντήρηση και βελτίωση υποδοµών και δικτύων. Σηµαίνει σύγχρονη
µελέτη αντιπυρικής προστασίας, που θα περιλαµβάνει όλα τα
µέτρα δασοκοµικά, διαχειριστικά, αντιπυρικά, σύµφωνα µε τους
κανόνες της επιστήµης -άγνωστη λέξη για σας-, που αυξάνουν
την ικανότητα του δάσους να αντιµετωπίζει τη φωτιά πριν αυτή
ξεσπάσει. Σηµαίνει εξασφάλιση προϋποθέσεων υλοποίησης µε
γενναία χρηµατοδότηση, προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, εξα-
σφάλισης όλων των αναγκαίων µέσων.».

Αυτά έλεγε το ΚΚΕ στη Βουλή. Το τι κάνατε; Μηδέν. Τότε κα-
ταγγέλλαµε ότι µε βάση τις προβλέψεις του Ευρωπαϊκού Μηχα-
νισµού Πολιτικής Προστασίας για την πρόληψη από φυσικές
καταστροφές, την περιβόητη οικονοµική αποδοτικότητα -εδώ
είναι το κουµπί- ανάλυση κόστους-οφέλους, που διαπερνά την
πολιτική όλων των κυβερνήσεων απέναντι στις καταστροφές που
απειλούν τον λαό, το κράτος υπολογίζει -και θα το πω ωµά- αν
είναι πιο οικονοµικό η πρόληψη για να µη γίνουν ή να καεί και να
δώσει κάποιες ψευτοαποζηµιώσεις. Έτσι είναι ό,τι και να πείτε.
Έτσι ακριβώς είναι. Αυτή είναι η λογική που διέπει όλους σας και
µη µας κάνετε οι υπόλοιποι τον καµπόσο. Διαφωνείτε µε αυτό; Ο
ΣΥΡΙΖΑ διαφωνεί; Αφού τα έχει ψηφίσει όλα αυτά και µάλιστα
βγαίνει µπροστά. Το ΠΑΣΟΚ διαφωνεί; Όχι. 

Κόστος-όφελος, λοιπόν. Κόστος είναι να προλάβουµε, όφελος
είναι να κερδίσει το κράτος, για να χρηµατοδοτήσει τους οµί-
λους. Τίποτα δεν αλλάξατε όλα αυτά τα χρόνια και µη µας λέτε
ποσοστά και αριθµούς, γιατί τις ελλείψεις -εδώ είναι µία από τις
µεγάλες διαφορές µας- δεν µπορείς να τις µετράς µε νούµερα
γενικά και αφηρηµένα, αλλά µε τις πραγµατικές ανάγκες που
υπάρχουν σήµερα και πολύ περισσότερο που κόπτεστε όλοι για
την κλιµατική κρίση που έχει εξογκωθεί στο έπακρο, θα λέγαµε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2023 2155



εµείς, για να δικαιολογήσει πολλά πράγµατα. 
Εδώ, λοιπόν, µιλάµε για έγκληµα, γιατί η πολιτική σας στον κα-

πιταλισµό -να το πω πιο απλά- αντιµετωπίζει το δάσος, τη γη, την
κατοικία ως εµπορεύµατα. Εδώ αντιµετωπίζει ανθρώπινα όργανα,
εδώ αντιµετωπίζει την ανθρώπινη ζωή και δεν θα αντιµετωπίζει κι
αυτά; Την υγεία, την παιδεία. Τα πάντα είναι εµπορεύµατα, για
να κερδίζουν οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, στη συγκεκριµένη
περίπτωση των κατασκευών, της ενέργειας κ.λπ.. Αυτοί υπηρε-
τούν οι δασοκτόνοι νόµοι όλων των κυβερνήσεων που ψηφίζονται
κατά παραγγελία των επιχειρηµατικών οµίλων και των κατευθύν-
σεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως οι fast track άδειες, οι εκ-
πτώσεις σε περιβαλλοντικές µελέτες, ο χαρακτηρισµός προστα-
τευόµενων περιοχών, η αλλαγή χρήσης γης κ.λπ.. Είναι η πολιτική
που διαµορφώνει το σηµερινό χωροταξικό και περιβαλλοντικό
πλαίσιο της άναρχης συνύπαρξης πολλών διαφορετικών χρή-
σεων γης, που υπάγονται σε διαφορετικούς αρµόδιους φορείς,
της έντασης της εµπορευµατοποίησης, της διεύρυνσης των επι-
χειρήσεων µέσα στα δάση, τις οποίες επιδοτούν πολύµορφα
όλες οι κυβερνήσεις. Θα πληρώνουµε εισιτήριο να πάµε στο
χωριό µας, συνεχίζοντας αυτή την πολιτική. Στο δάσος, επειδή
είµαι από ορεινό, και για πολύ περισσότερα.

Είναι η πολιτική σχεδιασµού της προστασίας της αντιπληµµυ-
ρικής, της αντισεισµικής µε βάση την κυνική λογική κόστους-οφέ-
λους. Τα µισά κτήρια τα δηµόσια δεν έχουν ελεγχθεί, δεν έχουν
αντισεισµικό έλεγχο και µιλάνε και από πάνω και δίνετε δισεκα-
τοµµύρια σε όλους τους επιχειρηµατικούς οµίλους! Και λέτε ότι
δεν έχουµε να δώσουµε λεφτά. Έχετε λεφτά να δίνετε σε πυρο-
µαχικά που τα πλήρωσε χρυσά ο ελληνικός λαός και όπλα στην
Ουκρανία, αλλά δεν έχετε για να πάρουµε σύγχρονα µέσα. Αρ-
νείστε για όλα αυτά. Έτσι από τη µία είναι το κόστος για τα µέτρα
προστασίας και από την άλλη το κόστος των υποτυπωδών απο-
ζηµιώσεων των πληγέντων. 

Και φτάνουµε και σε τραγικά σηµεία. Αλήθειες λέµε. Λέει άσ’
τη, θα φτάσει στη θάλασσα και θα σβήσει. Δεν λέω ότι είναι επί-
σηµη αυτή η γραµµή, αλλά στην πράξη έτσι εφαρµόζεται. Είναι
η συνέχεια της εγκληµατικής πολιτικής της πράσινης µετάβασης
που υλοποιείται από όλες τις κυβερνήσεις και µάλιστα ορισµένοι
την έχουν και σηµαία. Θα χρηµατοδοτήσουν τα κονδύλια του Τα-
µείου Ανάκαµψης για την επίσπευση των σχεδίων των ισχυρών
πράσινων οικονοµικών συµφερόντων που βάζουν στο µάτι ορει-
νούς όγκους ως επενδυτικές ευκαιρίες. 

Και µια υποκρισία ακόµα µεγάλη. Διαφηµίζετε αυτή την πολι-
τική όλοι σας, πλην ΚΚΕ, στο όνοµα της προστασίας του περι-
βάλλοντος και της µείωσης των εκποµπών διοξειδίου του άνθρα-
κα. Έτσι κλείσατε λιγνιτικές µονάδες, διαµορφώσατε πανάκριβο
ενεργειακό µείγµα, που χρυσοπληρώνει ο ελληνικός λαός. Δεν
βγάζετε άχνα για το γεγονός ότι τεράστιες εκτάσεις δασών που
καταστράφηκαν δεσµεύουν το διοξείδιο του άνθρακα, παράγουν
οξυγόνο και έχουν αφεθεί στην τύχη τους, αναδεικνύοντας πόσο
υποκριτική είναι η πολιτική της «µούφα» πράσινης µετάβασης.
Και τώρα η Κυβέρνηση ετοιµάζεται να εκχωρήσει τη διαχείριση
των δασών σε επιχειρηµατικούς οµίλους, οι οποίοι εκτός των
άλλων θα εξασφαλίσουν τζάµπα πρώτη ύλη και γη, για να βγά-
λουν περισσότερο χρήµα. Θα αξιοποιήσουν τζάµπα πρώτη ύλη,
ξύλο, βιοµάζα, πέλλετ, για να ενισχύσουν την αγορά της πράσι-
νης µετάβασης, να δηµιουργήσουν τουριστικά δασικά χωριά,
πάρκα ανεµογεννητριών και άλλες κερδοφόρες επενδύσεις. 

Αυτά έχουν αποδειχτεί και από την ίδια την πραγµατικότητα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Παφίλη, λίγη

προσοχή στον χρόνο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα χρησιµοποι-

ήσω τη δευτερολογία µου, οπότε µπορείτε να µε αφήσετε λίγο
να τελειώσω.

Αυτή, λοιπόν, η πολιτική ευθύνεται, αυτή είναι η βάση, η στρα-
τηγική που έχει κέντρο τα κέρδη του ίδιου του κεφαλαίου. Αυτή
ευθύνεται για την ανυπαρξία ειδικού σώµατος για τη δασοπυρό-
σβεση, την υποχρηµατοδότηση της δασικής υπηρεσίας και της
Πυροσβεστικής, τις τραγικές ελλείψεις σε προσωπικό και σε βα-
σικές υποδοµές από τους καθαρισµούς δασών και αντιπυρικές
ζώνες για να ανοιχτούν οι δασικοί δρόµοι, δίκτυα υδάτων δεξα-
µενών και άλλα που είπα προηγούµενα.

Τώρα να πούµε γι’ αυτούς τους ήρωες που χειροκροτήσατε,
όπως κάνατε και κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, χειροκροτή-
σατε τους ήρωες υγειονοµικούς και µετά τους µουτζώσατε. Με
συγχωρείτε για την έκφραση, γιατί βλέπω ότι ενοχλείστε, αλλά
στην πραγµατικότητα αυτό κάνατε. Δεν δώσατε ούτε βαριά και
ανθυγιεινά ούτε µεγάλες αυξήσεις. 

Οι µάχιµοι πυροσβέστες, λοιπόν, φτάνουν στα όριά τους για
να καλυφθεί η τεράστια έλλειψη προσωπικού. Έχουν εικοσιτε-
τράωρες βάρδιες σε πύρινα µέτωπα, τριάντα δύο ώρες βάρδιες
σε αστικές πυρκαγιές. Η εξάντλησή τους είναι τέτοια, που έχουµε
µόνο τις τελευταίες ηµέρες πάνω από εξήντα πυροσβέστες τραυ-
µατισµένους ή να έχουν παρουσιάσει σοβαρά αναπνευστικά προ-
βλήµατα. Αντίστοιχα υπήρχαν και τον Ιούλη τραυµατίες και µε
αναπνευστικά και καρδιολογικά προβλήµατα πυροσβέστες. Σε
πολλές περιπτώσεις, ειδικά τις πρώτες µέρες, επιχειρούσαν για
πάνω από είκοσι ώρες σε πυρκαγιές, µε µοναδική µέριµνα της
υπηρεσίας νερά κι ένα µικρό γεύµα και κατέληξε ο λαός να τους
πηγαίνει. Και αυτό είναι πάρα πολύ θετικό.

Όλοι µας νιώσαµε αγανάκτηση. Τους είδαµε. Τους φέρατε
δέκα µέρες µάχη µε τις φωτιές στη Ρόδο και κοιµόντουσαν στο
πάτωµα του καραβιού και σε καρέκλες. Κι όλα αυτά σε ένα προ-
σωπικό που ο µέσος όρος ηλικίας πλησιάζει τα πενήντα έτη. Και
αλήθεια τι άλλο πρέπει να κάνουν, για να τους εντάξετε στα
βαρέα και ανθυγιεινά; Τι άλλο; Να καίγονται ζωντανοί; 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, έχουµε και τις αποφάσεις
µετακίνησης στο ΕΚΑΒ πυροσβεστών, αποδυναµώνοντας την Πυ-
ροσβεστική. Και δεν έφταναν όλα αυτά, αλλά όλες οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις -ΣΥΡΙΖΑ, βλέπε, και διατηρεί η Νέα Δηµοκρα-
τία και συµφωνεί και το ΠΑΣΟΚ- δώρο δεκατέσσερα αεροδρόµια,
πυροσβέστες που τους πληρώνει ο ελληνικός λαός στη FRA-
PORT και σε άλλους αυτοκινητόδροµους.

Αυτή, λοιπόν, η πολιτική είναι ο πραγµατικός εµπρηστής των
δασών, όπως και ο καπιταλιστικός δρόµος ανάπτυξης, που είναι
ασυµβίβαστος µε την προστασία του περιβάλλοντος και της αν-
θρώπινης ζωής. Εµείς, για να είµαστε καθαροί, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, δεν σας κατηγορούµε για ανικανότητα, όπως κάνουν τα
άλλα κόµµατα. Δεν σας αναγνωρίζουµε αυτό, που κατά τη γνώµη
µας είναι ελαφρυντικό, γιατί εγκλωβίζει τη λαϊκή αγανάκτηση
ασφυκτικά στο πλαίσιο της διαχείρισης του ίδιου δρόµου. Εµείς
λέµε ότι είστε συνειδητοί και συνεπείς εφαρµοστές µιας τέτοιας
πολιτικής, που αποδεικνύεται από την πράξη ότι είναι εγκληµα-
τική. 

Άλλωστε και εσείς και το κράτος σας και µε τους άλλους, είστε
και ικανοί και αποτελεσµατικοί. Είστε ικανοί και γρήγορα να τρέ-
χετε τα επενδυτικά πρότζεκτ, ακόµα και σε περιοχές υψηλής προ-
στασίας. Είστε ανίκανοι, όµως, να προστατέψετε τα δάση, την
ανθρώπινη ζωή και τις λαϊκές περιουσίες. Είστε ικανοί να κάνετε
συµφωνίες εµπλοκής της χώρας µας σε επικίνδυνους ιµπεριαλι-
στικούς σχεδιασµούς, παραδείγµατος χάριν στον πόλεµο µε την
Ουκρανία, και όχι να προστατεύετε τον λαό και τον φυσικό
πλούτο της περιοχής.

Και επειδή η Αλεξανδρούπολη και η περιοχή του Έβρου παίζει
στρατηγική σηµασία στον συνολικό σχεδιασµό του ΝΑΤΟ που
µπαίνει και η χώρα, υπάρχουν και ορισµένα ερωτηµατικά, µήπως
αυτά που λέγονται -εµείς δεν έχουµε αποδείξεις για να το πούµε,
απλά λέω- συνδέονται µε το να δηµιουργηθεί ένα καλύτερο
τοπίο, για να φύγουν οι σιδηρόδροµοι, για να µπορούν να περ-
νάνε πιο γρήγορα.

Είστε ικανοί να φέρνετε νοµοσχέδια ένταξης της εκµετάλλευ-
σης ελαστικοποίησης της εργασίας. Καλά πού πάτε; Είστε καλά;
Πάτε εσείς να δουλέψετε δεκατρείς ώρες στο εργοστάσιο; Ακού-
στε. Για να πάρετε, λέει, σύνταξη. Ποια σύνταξη; Στο φέρετρο
θα πάτε, ειδικά σε ορισµένες επιχειρήσεις. Αυτό το θεωρείτε ότι
είναι κάτι που βοηθάει την εργατική τάξη. 

Είστε, όµως, ανίκανοι να προστατέψετε τους εργαζόµενους
από τα ατυχήµατα. Τα εργατικά ατυχήµατα τα µετράτε; Μέρα
παρά µέρα σκοτώνεται και ένας εργαζόµενος που πάει να δου-
λέψει. Είστε ανίκανοι. Είστε ικανοί να περνάνε µέσα όλα τα φασι-
σταριά, οι χούλιγκαν και να µην τους πιάνετε, αλλά η επιλεκτικό-
τητά σας είναι ταξική. 

Εµείς λέµε ότι υπάρχει και άλλος δρόµος. Υπάρχει η δυνατό-
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τητα αξιοποίησης των σηµερινών επιστηµονικών και τεχνολογι-
κών δυνατοτήτων. Και µιας και µιλάµε για κλιµατική κρίση, ακόµα
και µέσα στην υπερβολή, υπάρχουν τεράστιες δυνατότητες για
την ολοκληρωµένη διαχείριση και προστασία των δασών, του πε-
ριβάλλοντος, για τη διασφάλιση ολοκληρωµένης πολιτικής προ-
στασίας, την πρόληψη, την προστασία από φυσικές, τεχνολογι-
κές καταστροφές µεγάλης έκτασης. 

Ξεχωρίζουµε και ξαναλέµε -ας σηκωθεί ο καθένας στη δευτε-
ρολογία του και να πάρει θέση, ας µας απαντήσει και ο Πρωθυ-
πουργός και τα άλλα κόµµατα- άµεση κατάργηση της αντιεπιστη-
µονικής διάσπασης της ενιαίας διαχείρισης των δασών, που
ισχύει από το 1998, µε τον διαχωρισµό της πρόληψης από την
καταστολή της πυρκαγιάς. Η δασοπροστασία αποτελεί βασικό
αντικείµενο ολοκληρωµένης διαχείρισης και προστασίας των δα-
σικών οικοσυστηµάτων που αποτελούν ενιαίο και αδιάσπαστο
χώρο. Υπάρχει αντιεπιστηµονική και ανορθολογική προσέγγιση
µε τις αντίστοιχες πολιτικές επιλογές από όλες τις κυβερνήσεις
µέχρι σήµερα, για να κρύψει το πραγµατικό περιεχόµενο της
δήθεν δασοπροστασίας, το οποίο µε τη σειρά του θα αποκάλυπτε
τον προσανατολισµό της πολιτικής κάθε κυβέρνησης. 

Γι’ αυτό επαναλαµβάνουµε. Πρώτον, δασαρχείο. Τι λέτε, θα
µείνει στην Πυροσβεστική ή θα επιστρέψει στο δασαρχείο; Σε
ποιο δασαρχείο; Χωρίς προσλήψεις; Υπάρχει εδώ οργανόγραµµα
που λέει πόσοι χρειάζονται, πόσοι δασολόγοι, πόσοι δασεργάτες.
Είναι ένα κεντρικό θέµα. Τι λέτε; Εδώ σας κράζουν είκοσι πέντε
χρόνια και φιλικά µέσα ενηµέρωσης. Πέρασαν είκοσι πέντε χρό-
νια, έλεγε ένας µια µέρα, για να καταλάβουν ότι αυτοί που ήταν
αντίθετοι, είχαν δίκιο. Το ίδιο και οι κορυφαίοι που πρωταγωνί-
στησαν για αυτή την αλλαγή. Θα το κάνετε; Ας µας πει ο Πρωθυ-
πουργός. Μακάρι µε αυτές τις προϋποθέσεις που είπαµε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Παφίλη, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε, γιατί εξαντλείτε και τον χρόνο της
δευτερολογίας σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα ήθελα την ανοχή σας για τρία
λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.

Εµείς λέµε ότι η ολοκληρωµένη διαχείριση αφορά τη συνολική
εξέλιξη και βελτίωση του δάσους, την αναγέννησή του, την προ-
στασία και διαχείριση της άγριας πανίδας, των υδάτων, τις ανα-
δασώσεις, τη διευθέτηση των χειµάρρων, την προστασία των
εδαφών, τα αντιπληµµυρικά φράγµατα, τη συντήρηση και πύ-
κνωση του δασικού δικτύου. Αυτά αποτελούν µια άλλη στρατη-
γική. Δεν µπορεί να λες µόνο ανοίγω δρόµους ή αντιπυρικές
ζώνες, αν δεν υπάρχουν όλα τα υπόλοιπα και αν δεν υπάρχει επι-
στηµονική µελέτη.

Έχουµε προτάσεις. Και εδώ θα ολοκληρώσω, δεν θα τα πω τα
υπόλοιπα, για να µη µου κάνει κριτική ο κύριος Πρόεδρος. Εµείς
κάναµε µία ηµερίδα, στην οποία πήραν µέρος τα στελέχη του
ΚΚΕ, πήραν µέρος επιστήµονες που δεν έχουν καµµία σχέση πο-
λιτική µαζί µας, που ασχολούνται µε όλα αυτά, πήραν µέρος από-
στρατοι, υψηλόβαθµοι υποστράτηγοι της Πυροσβεστικής, πήραν
µέρος άλλοι επιστήµονες και βγήκε ένα βιβλιαράκι που σας το
κατάθεσε το ’21 ο κ. Κουτσούµπας, ο Γραµµατέας του κόµµατός
µας εδώ. Δεν κάνω την ερώτηση. Γιατί, αν κάνω την ερώτηση, αµ-
φιβάλλω αν κανένας κυβερνητικός ή από τα άλλα κόµµατα το διά-
βασε. Αµφιβάλλω. Δεν θέλω να είµαι απόλυτος, αλλά αµφιβάλλω. 

Εµείς, λοιπόν, έχουµε καταθέσει αυτές τις προτάσεις για να
καλυφτούν οι ανάγκες της δασικής υπηρεσίας, να µονιµοποι-
ηθούν πενταετής, επταετής και εποχικοί πυροσβέστες, να καταρ-
γηθεί η υπερεργασία µε το πρόσχηµα των εκτάκτων αναγκών,
σύγχρονο µισθολόγιο, να δοθούν τα ρεπό που δεν ξέρω πόσα
έχει ο καθένας, να υπάρξει ριζική αλλαγή στον τρόπο της εκπαί-
δευσης -εµείς µιλάµε για τρίχρονη και σύγχρονη εκπαίδευση- να
εξασφαλιστούν χρήµατα, ώστε να ενισχύσει τις αρµόδιες δυνά-
µεις πυροπροστασίας µε αναγκαία µέσα βελτίωσης των υποδο-
µών.

Εµείς καταγγέλλουµε αυτό το έγκληµα και τις αιτίες κυρίως,
όµως, δεν είµαστε θεατές.

Άλλωστε, από την πρώτη στιγµή, φέτος, αλλά και πέρυσι, ει-
δικά όµως φέτος, οι δυνάµεις του ΚΚΕ και της ΚΝΕ, που έχουν
εκπαιδευτεί από την Πολιτική Προστασία, τα στελέχη, τα µέλη
του και οι φίλοι, και µιλάµε για εκατοντάδες και χιλιάδες σε όλη

την Ελλάδα –κύριε Υπουργέ, είστε εδώ να το επιβεβαιώσετε-,
ήταν στην πρώτη γραµµή στα µέτωπα των πυρκαγιών, σε συνερ-
γασία µε την Πυροσβεστική.

Ναι, αλλά δεν το είπατε πουθενά. Αυτό δεν το λέµε για να δια-
φηµίσουµε το κόµµα µας, αλλά για να καταλάβει ο λαός. Οι δικοί
σας θα ήταν στη Μύκονο ή δεν ξέρω πού αλλού. Δεν υπάρχει
καµµία αµφιβολία. Δεν πειράζει. Επιλογή τους είναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Αυτό είναι άδικο και αναληθές.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εµείς, όµως, πήγαµε οργανωµένα ως

κόµµα. Οργανωµένα, µε διµοιρίες.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Διµοιρίες δεν έχουµε εµείς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τα ξέρουν. Ο κ. Κικίλιας τα ξέρει. Κάθε

µέρα µιλάγαµε και επικοινωνούσαµε µε αυτούς και µας έδιναν
πληροφορίες οι οποίες βοηθούσαν.

Φυσικά, η πολιτική καταγγελία είναι πολιτική καταγγελία. Αλλά,
λέω τι κάνεις στην πράξη, µαζί µε άλλους κατοίκους, µε εργαζό-
µενους. Διεκδικούµε και παλεύουµε, πέρα από αυτό, να προστα-
τευθεί ο φυσικός πλούτος κ.λπ., µε όλες αυτές τις προτάσεις.

Το σύνθηµα που βγήκε πέρυσι από τη βόρεια Εύβοια «ο λαός
σώζει τον λαό» γίνεται ακόµα περισσότερο επίκαιρο εδώ. Γιατί
βγήκε αυτό; Γιατί όταν έκανε πίσω όλο το κράτος, όλες οι δυνά-
µεις, µπήκαν µπροστά οι εργαζόµενοι, οι αγρότες και οι κοµµου-
νιστές και έσωσαν τα σπίτια τους. Αν έκαναν πίσω, δεν θα έµενε
«κολυµπηθρόξυλο». Και από εκεί βγήκε αυτό το σύνθηµα.

Γι’ αυτό καλούµε τον λαό να παλέψει για όλα αυτά και να κα-
ταλάβει ότι το σύστηµα δεν είναι απλά βάρβαρο. Είναι πολύ βάρ-
βαρο, δεν λογαριάζει ανθρώπινες ζωές. Αυτό που λογαριάζει
είναι το κέρδος. Γι’ αυτό, όσο πιο γρήγορα ανατραπεί, τόσο ο ερ-
γαζόµενος θα ζήσει σαν άνθρωπος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εν συνεχεία, σειρά

έχει ο κ. Βασίλειος Στίγκας, Πρόεδρος των Σπαρτιατών.
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρίες και

κύριοι, προφανώς θα είδατε σήµερα εδώ στο Κοινοβούλιο την ει-
κόνα Αρχηγός να µην έχει τους Βουλευτές του. Πιθανόν αυτό να
συµβαίνει για πρώτη φορά. Ήδη έχω µπει στο ρεκόρ Γκίνες.
Αλλά, πιστέψτε µε, δεν φταίω εγώ γι’ αυτό.

Οι κύριοι που λείπουν -θα πρέπει να το πω και δηµόσια- είναι
καθοδηγούµενοι και ποδηγετούµενοι από ξένα κέντρα, εξωκοι-
νοβουλευτικά. Το λέω µε το θάρρος της γνώµης µου που είχα
πάντοτε ως Έλληνας πολίτης. Από εκεί και πέρα, τα ξένα κέντρα
αυτά παραπέµπουν σε greek mafia ή, αν θέλετε, και σε Ντον Κορ-
λεόνε, που λένε τι θα κάνουν, πώς θα το κάνουν και πότε θα το
κάνουν.

Εδώ η χώρα µας καίγεται απ’ άκρη σε άκρη, ακόµα και σήµερα
που µιλάµε. Έχουµε τεράστια εθνικά θέµατα που είναι µπροστά
µας, στα ελληνοτουρκικά. Έχουµε τις ταυτότητες, το ψηφιακό
νόµισµα και χίλια δυο άλλα προβλήµατα ως χώρα. Και κάποιοι
επιλέγουν αυτή την κατάσταση, για να κάνουν το δικό τους.

Εγώ, όµως, δεν φοβάµαι. Ως Σπαρτιάτης, ως Βασίλης Στίγκας,
στέκοµαι όρθιος και θα στέκοµαι, διότι σε όλη τη ζωή µου έχω
πέσει πολλές φορές και έχω ξανασηκωθεί. Αλλά, πιστέψτε µε,
είµαι έντιµος και βαθιά δηµοκράτης. Δεν έχω να φοβηθώ τίποτα
και κανέναν.

Ας περάσουµε λίγο στα θέµατα τα σηµερινά.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα βρισκό-

µαστε εδώ για να συζητήσουµε βεβαίως τις καταστρεπτικές πυρ-
καγιές που καίνε τη χώρα µας και για τη µεγάλη συµφορά που
βρήκε τον τόπο µας. Όµως, όποιος τους τελευταίους δύο µήνες
έχει παρακολουθήσει την υπερασπιστική γραµµή της Κυβέρνη-
σης θα διαπιστώσει ότι είναι βγαλµένη µε «καρµπόν» από την
αντίστοιχη επιχειρηµατολογία που χρησιµοποιούσε και πέρυσι,
αλλά και πρόπερσι. Για όλα φταίει πρωτίστως η κλιµατική αλλαγή
και βεβαίως τα ακραία φυσικά φαινόµενα. Για όλα φταίει η φύση,
που έχει κηρύξει τον «πόλεµο» εναντίον του ανθρώπου και στέλ-
νει τις φλόγες της για τον µετατρέψει σε παρανάλωµα του πυ-
ρός.

Η πολεµική ρητορική επιστρατεύτηκε προσφάτως και από τον
κ. Χαρδαλιά, µε άρθρο στον Τύπο Θεσσαλονίκης στις 27-8-23, ο
οποίος µας «κούνησε το δάχτυλο» λέγοντας ότι «όταν πολεµάµε
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καλό είναι να µη µιλάµε». Δηλαδή, µας κάνει και µαθήµατα πώς
να το βουλώνουµε, ως αποτυχηµένος υγειονοµικός γκαουλάιτερ
της Νέας Δηµοκρατίας, τώρα και σε έκδοση περιφερειάρχη,
όπου είµαστε σίγουροι ότι προµηνύεται νέα µεγαλειώδης αποτυ-
χία.

Όπως, δηλαδή, και µε την υγειονοµική κρίση, αλλά και µε κάθε
άλλη κρίση, η Κυβέρνηση προσπαθεί να πείσει τους πολίτες ότι
επικρατούν πολεµικές συνθήκες και ότι ανάµεσά τους περιφέρο-
νται κάποιοι αόρατοι εχθροί που απειλούν την υγεία, τη ζωή τους,
τα εδάφη και τελικώς, βεβαίως, την ασφάλειά τους.

Θα έλεγε κανείς ότι η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη, εκτός από
τη µεγάλη επανεκκίνηση του Κλάους Σβαµπ, έχει ως «ευαγγέλιό»
της και το κλασικό δυστοπικό µυθιστόρηµα για τον ολοκληρωτι-
σµό, το «1984», στο οποίο βέβαια ο Τζορτζ Όργουελ έγραφε:
«Δεν έχει σηµασία αν γίνεται πραγµατικά πόλεµος. Δεν έχει ση-
µασία αν ο πόλεµος πηγαίνει καλά ή άσχηµα. Αυτό, όµως, που
είναι απαραίτητο είναι να υπάρχει µόνιµα µία πολεµική κατά-
σταση».

Πολλοί θα αναρωτηθούν γιατί είναι απαραίτητο να υπάρχει µο-
νίµως µια διάχυτη αίσθηση ότι ζούµε σε µία πολεµική κατάσταση.
Μα γιατί, όπως λέει και ο Όργουελ, η χειραγώγηση του πολίτη
επιτυγχάνεται πολύ πιο εύκολα σε µια ατµόσφαιρα πολέµου. Δη-
λαδή, µε τον φόβο.

Άρα έχουµε πόλεµο µε τον ιό; Να µην αντιµιλάµε, λέει η Κυ-
βέρνηση αυταρχικά. Έχουµε πόλεµο µε την κλιµατική αλλαγή και
τη φύση; «Όλοι τσιµουδιά», µας λέει η Κυβέρνηση. Θα κάνουµε
ό,τι νοµίζει εκείνη και οι συµβουλάτορές της.

Συνεπώς ένα ολοκληρωτικό καθεστώς που θέλει να κυβερνά
τον λαό, εξαπατώντας τον για τις πραγµατικές του προθέσεις,
δεν έχει παρά να τον παραµυθιάζει ότι βρισκόµαστε µονίµως σε
πόλεµο µε αόρατους εχθρούς και µε στοιχεία της φύσης.

Αν κάποιος τολµήσει να προβληµατιστεί µήπως τελικά αυτή η
κλιµατική αλλαγή είναι µία φτηνή δικαιολογία, µε άλλα λόγια µία
«χωµατερή» στην οποία κρύβονται πονηρά οι πραγµατικές αιτίες
των πυρκαγιών, θα βρεθεί αντιµέτωπος µε ευρηµατικές δηλώσεις
σαν και αυτές που έκανε προσφάτως ο κ. Κικίλιας.

Λέει: «Η κλιµατική κρίση δεν είναι θεωρία, είναι βίωµα», λανσά-
ροντας έτσι τη δικαιολογία της κλιµατικής αλλαγής ως ακλόνητη
και ανεπίδεκτη αµφισβήτησης αιτία, ντυµένη µε τα «ιερά άµφια»
της θρησκείας. Διότι τη θεωρία µπορεί κάποιος να την αποδοµή-
σει µε ορθολογικά επιχειρήµατα. Το βίωµα όµως, όπως και τη
θρησκευτική πίστη, ποτέ, όχι.

Και συνεχίζει απτόητος ο κ. Κικίλιας. Σε νέες δηλώσεις που
έκανε λέει το εξής: «Οι άτυχοι αλλοδαποί απαγορεύονταν να είναι
στο δάσος και, παρά τα πολλαπλά µηνύµατα του «112», δεν έφυ-
γαν». 

Πώς να φύγουν, κύριε Κικίλια; Μπορείτε να µας απαντήσετε;
Οι αλλοδαποί που κρύφτηκαν µέσα στο δάσος ή οπουδήποτε
αλλού ξέρουν τι σηµαίνει το «112»; Τους έχει ενηµερώσει κανέ-
νας; Το γράφει στα ελληνικά; Μήπως οι λαθροδιακινητές τούς
έχουν εξηγήσει τι ακριβώς είναι το «112» για να την «κοπανή-
σουν»; Και αν φύγουν, πού θα πάνε; Ξέρουν πού πρέπει να πάνε;
Δεν ξέρουν.

Όποιος θελήσει να πάει λίγο πιο πίσω, δηλαδή στην κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ του 2018, θα διαπιστώσει ότι σε πρώτο πλάνο για τη φο-
νική φωτιά στο Μάτι βρίσκονταν και πάλι οι δικαιολογίες που συν-
δέονταν µε τις µετεωρολογικές συνθήκες. Και όποιος θέλει να
πάει ακόµα πιο πίσω, στην κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή, θα
θυµηθεί ότι για τις καταστρεπτικές φωτιές στην Ηλεία ευθυνόταν
και το µικροκλίµα, αλλά και ο «στρατηγός άνεµος».

Καταστρεπτικές πυρκαγιές υπήρχαν και επί κυβερνήσεων Ση-
µίτη. Τότε είχε κυκλοφορήσει ένα βιβλιαράκι γραµµένο από τον
Θύµιο Παπανικολάου, µε τίτλο: «Η Νέα Τάξη και οι χρήσιµοι ηλί-
θιοι». Ένα από τα κείµενα που περιέχονταν µέσα σε αυτό αφο-
ρούσε τους εµπρησµούς που, σύµφωνα µε τον συγγραφέα, είναι
η πολιτική µε άλλα µέσα. Οι εµπρησµοί –έγραφε- είναι η πιο µα-
κάβρια µορφή τροµοκρατίας του πολυεθνικού κεφαλαίου και η
θηριώδης υλοποίηση των στόχων του. Είναι η επιβολή µέσω της
οικονοµικής καταστροφής, της κοινωνικής εξαθλίωσης και τρο-
µοκρατίας, όλων αυτών που προωθεί πολιτικά η Νέα Τάξη και ο
εγχώριος υπηρέτης της, η κυβέρνηση Σηµίτη.

Μόνο όσοι δεν θέλουν να σκεφτούν δεν το βλέπουν. Όποιος
έχει περιέργεια να µάθει τι γινόταν µε τις πυρκαγιές στο ακόµα
πιο µακρινό παρελθόν, δηλαδή από τη Μεταπολίτευση κι έπειτα,
αξίζει να ακούσει τι έγραφε ο Μάριος Πλωρίτης στις «Επιφυλλί-
δες» του στις 19 Αυγούστου του 1990. «Μόνο στη δεκαετία του
1974 µέχρι 1989 κάηκαν περίπου 6,5 εκατοµµύρια στρέµµατα. Η
µεγαλύτερη καταστροφή έγινε στη δεκαετία του 1980-1989 µε
πέντε εκατοµµύρια στρέµµατα τον χρόνο, µε ρεκόρ το 1988 που
είχαµε χίλιες διακόσιες πενήντα πυρκαγιές µε 1 εκατοµµύριο
εκατό χιλιάδες στρέµµατα καρβουνιασµένα».

Δεν είµαστε, λοιπόν, ένοχοι αµέλειας, αλλά δόλου, συστηµατι-
κού και κατ’ εξακολούθησιν δόλου. Δηλαδή, όλα αυτά τα στοιχεία
τι µας λένε; Μας λένε ότι όλες οι κυβερνήσεις από το 1974 µέχρι
σήµερα είναι παντελώς άχρηστες και ανίκανες να κυβερνούν.
Τότε η δηµοφιλέστερη δικαιολογία για τις πυρκαγιές, όλοι θα θυ-
µόσαστε, ήταν οι ακραίες καιρικές συνθήκες και βεβαίως οι «οι-
κοπεδοφάγοι».

Ποιο θλιβερό και ταυτοχρόνως άκρως ανησυχητικό συµπέρα-
σµα βγαίνει από όλα αυτά; Επί µισό αιώνα κατακαίγονται τα δάση
της πατρίδας µας και το ανίκανο παρακράτος όλων των κυβερ-
νήσεων χρησιµοποιεί παρόµοιες δικαιολογίες που µοιάζουν βγαλ-
µένες από το νοσηρό µυαλό του ίδιου του σεναριογράφου. Κάθε
χρόνο έχουµε τα ίδια και τα ίδια, παντού αποκαΐδια κι όλοι εµείς
στο ίδιο έργο απαθείς θεατές του πολεµικού σίριαλ που παίζεται
σε βάρος της πατρίδας µας.

Βεβαίως, µόλις µπούµε στον Σεπτέµβριο -και θα το δείτε, θα
γίνει έτσι- το εφιαλτικό βίωµα των καταστροφικών πυρκαγιών του
καλοκαιριού καταχωνιάζεται βεβαίως σε κάποιο συρτάρι της εφε-
δρικής µνήµης µας, στο οποίο στοιβάζονται µαζί µε όλα τα υπό-
λοιπα τοξικά βιώµατα που δηλητηρίασαν τις ψυχές µας τα
τελευταία χρόνια και µάλιστα πρόσφατα, όπως είναι η συµφορά
των Τεµπών, η ανείπωτη τραγωδία στο Μάτι και οι φονικές πληµ-
µύρες στη Μάνδρα.

Την απώθηση των αρνητικών βιωµάτων στο υποσυνείδητο µας
εκµεταλλεύεται η Κυβέρνηση, η οποία αρνείται να εκπονήσει ένα
σοβαρό προληπτικό σχέδιο για την αποτελεσµατική αντιµετώπιση
των πυρκαγιών, που θα ξεσπάσουν µε µαθηµατική ακρίβεια και
βεβαίως το επόµενο καλοκαίρι. Μην το ξεχνάµε αυτό. Έτσι, ο
προληπτικός σχεδιασµός µοιάζει µε πολυτέλεια που προκαλεί αλ-
λεργία στην Κυβέρνηση.

Κατ’ αρχάς, η πάγια τακτική της Κυβέρνησης είναι να εκδίδει
απαγορευτικό κυκλοφορίας σε άλση και δάση, όταν υπάρχει αυ-
ξηµένος κίνδυνος πυρκαγιάς. Το µέτρο αυτό δεν απέχει πολύ
από τη λογική των lockdown που εφαρµόστηκαν µέσα στην παν-
δηµία του κορωνοϊού. Αυτή η απαγόρευση κυκλοφορίας συνιστά
µία µορφή εγκληµατικού ή περιβαλλοντικού  lockdown και άρα
το άρθρο 129 του ν.4926 /2022 που την προβλέπει έχει και πρό-
βληµα συνταγµατικότητας, αφού σύµφωνα µε το άρθρο 5, παρά-
γραφος 4 του Συντάγµατος διοικητικά µέτρα και µάλιστα ατοµικά
επιτρέπονται µόνο για λόγους προστασίας της υγείας.

Ο ελληνικός λαός πρέπει, λοιπόν, αυτή τη στιγµή να ακούσει
µια αλήθεια που έχει αποσιωπηθεί. Απαγόρευση κυκλοφορίας για
κλιµατικούς ή περιβαλλοντολογικούς λόγους είναι φυσικά αδια-
νόητη. Κι, όµως, η παρούσα Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη χωρίς
να αντιδράσει και κανένα κόµµα µέχρι σήµερα έκανε σηµαία της
την απαγόρευση κυκλοφορίας στα άλση και στα δάση, αντιµετω-
πίζοντας ως ύποπτο κάθε πολίτη που θέλει µέσα στον καύσωνα
να βρει λίγη δροσιά κάνοντας µια βόλτα µέσα στο πράσινο. Αν
το συνειδητοποιήσουµε, τα δάση δεν υπάρχουν για να τα θαυµά-
ζουµε εξ αποστάσεως, αλλά για να τα απολαµβάνουµε εµπρά-
κτως, ερχόµενοι σε άµεση επαφή µε το περιβάλλον.

Ακόµα κι αν είναι έτσι, όµως, κι επιβληθούν πραγµατικά σκληρά
µέτρα απαγόρευσης από τον Μάιο έως τον Σεπτέµβριο, θα
ισχύουν για τους λαθροµετανάστες ή µόνο για τους Έλληνες,
κύριε Μητσοτάκη; Γιατί στο δάσος της Δαδιάς δεν ήταν κρυµµέ-
νοι µέσα Έλληνες. Ήταν λαθροµετανάστες.

Η αγάπη, λοιπόν, για το πράσινο που είναι γραµµένη στις πε-
ριβαλλοντολογικές πινακίδες µέσα σε παρτέρια, άλση και δάση,
δεν µπορεί µόνο να έχει θεωρητική διάσταση. Η απαγόρευση ει-
σόδου στο βουνό δεν αφήνει καµµία αµφιβολία ότι ζούµε σε µία
δυστοπική εποχή την οποία θα ζήλευαν ακόµη και οι σεναριογρά-
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φοι των ταινιών επιστηµονικής φαντασίας του εικοστού αιώνα.
Παρεµπιπτόντως, πόσοι γνωρίζουν ότι απαγόρευση κυκλοφορίας
στα πάρκα επιβάλλουν οι Ταλιµπάν στο Αφγανιστάν σε βάρος
των γυναικών; Το δηµοσίευσε το «KONTRA» στις 29-8-2023.

Η προληπτική διαχείριση των πυρκαγιών, όµως, βασίζεται κατ’
εξοχήν σε ένα άλλο πολυσυζητηµένο µέτρο, στην αποστολή προ-
ειδοποιητικού µηνύµατος, όπως είπαµε από το «112» για µαζική
εκκένωση. Εξαιτίας αυτού του µέτρου οι πολίτες στερούνται τη
δυνατότητα να βοηθήσουν στην πυρόσβεση και εκπαιδεύονται
να τηρούν µία φοβική στάση απέναντι στη φωτιά, να το βάζουν
δηλαδή στα πόδια, αποδεχόµενοι να δουν την επόµενη µέρα οι
κόποι µιας ολόκληρης ζωής να γίνονται στάχτη, κάποιοι µάλιστα
βλέποντας το ολοκαύτωµα της επόµενης µέρας, ακόµα και να
αυτοκτονούν.

Όπως επισηµαίνεται, κυρίες και κύριοι, από ψυχολόγους που
λέει ο κ. Παπαπαναγιώτου στην «ΕΣΤΙΑ» της Κυριακής 27 Αυγού-
στου, το γεγονός ότι οι εντολές εκκένωσης δίδονται άµεσα και
στην περίπτωση της Ελλάδας συχνά πριν ακόµα εµφανιστούν οι
φλόγες σε αρκετές περιοχές, αυτό ασκεί επιπλέον ψυχολογική
πίεση στους πολίτες που χρειάζεται να εγκαταλείψουν τα σπίτια
τους, καθώς αναγκάζει ολόκληρες οικογένειες να λάβουν σηµα-
ντικές αποφάσεις, σε πολύ λίγο χρονικό διάστηµα.

Τι µας λέει τώρα αυτό; Μας λέει ότι καµµία κυβέρνηση κατά
τη διάρκεια του υπόλοιπου χρόνου, που δεν έχουµε, βεβαίως φω-
τιές, δεν ενηµερώνει τους πολίτες. Είναι πολύ σηµαντικό αυτό.
Είναι στην κατηγορία της πρόληψης τι πρέπει να κάνουµε πριν,
αλλά και κατά τη διάρκεια της πυρκαγιάς. Έτσι οι πολίτες να είναι
πλήρως ενηµερωµένοι και προετοιµασµένοι για το τι πρέπει να
κάνουν και πώς να αντιµετωπίσουν τον κίνδυνο. Τόσο απλό.
Όπως γίνονται και µαθήµατα αντισεισµικής προστασίας, έτσι ο
πολίτης πρέπει να έχει τη δυνατότητα να ξέρει σε µεγάλες φυσι-
κές καταστροφές, πληµµύρες, πυρκαγιές τι πρέπει να κάνει, ποια
είναι τα πρώτα βήµατα. Αυτό δεν το κάνει η Κυβέρνηση και µάλ-
λον καµµία κυβέρνηση δεν το έχει κάνει. Ο Ιπποκράτης έλεγε:
«Κάλλιον το προλαµβάνειν παρά το θεραπεύειν». Αυτή είναι µια
πολύ καλή λύση.

Επιπλέον, το µεγαλύτερο πλεονέκτηµα της µαγικής και εύκο-
λης λύσης του «112», που έχει γίνει αιχµή του αναπηρικού δόρα-
τος αυτής της Κυβέρνησης, είναι ότι λειτουργεί κατευναστικά για
τους εξαγριωµένους πολίτες. Αυτοί πρέπει να σχηµατίσουν την
εντύπωση, που φυσικά είναι παραπλανητική, ότι η Κυβέρνηση
δείχνει ειλικρινές ενδιαφέρον για τη ζωή και τις περιουσίες τους
οργανώνοντας κάποια σωτήρια επιχείρηση. Μόνο που η επιχεί-
ρηση αυτή στηρίζεται στη λογική της ήσσονος σηµασίας και προ-
σπάθειας. Οι αρµόδιες αρχές περιορίζονται απλώς στο να
συντονίζουν την ταπεινωτική φυγή των πολιτών από τα σπίτια
τους και κατά τα λοιπά να ισχύει το σύνθηµα της πλήρους αδια-
φορίας «γαία πυρί µειχθήτω».

Το κατάντηµα στο οποίο µπορεί να µας οδηγήσει η θεοποίηση
της προληπτικής εκκένωσης αποτυπώθηκε τόσο στις πυρκαγιές
της Ρόδου όσο και στις πυρκαγιές της Αλεξανδρούπολης. Τι
έχετε να πείτε, κύριε Μητσοτάκη, για τις ντροπιαστικές εικόνες
µε τους χιλιάδες τουρίστες της Ρόδου που µεταφέρονταν αγε-
ληδόν επάνω σε κάρτες φορτηγών, λες κι ήταν γύφτοι µε κιλίµια;
Κόσµος σε απόγνωση να τρέχει µακριά από τα µέτωπα της φω-
τιάς και η Κυβέρνηση να τρέχει έντροµη να προλάβει. Τι να προ-
λάβει; Γιατί προηγουµένως είπατε ότι συντεταγµένα εκκενώθη-
καν περιοχές, όµως δεν είναι έτσι.

Ακόµα µεγαλύτερη ντροπή, όµως, προκαλούν οι εικόνες µε
τους µεταφερόµενους ασθενείς από το Πανεπιστηµιακό Νοσο-
κοµείο της Αλεξανδρούπολης στο καράβι «Αδαµάντιος Κοραής».
Στο µέτρο µάλιστα που εκτέθηκαν σε κίνδυνο ιδιαιτέρως ευάλω-
τοι ασθενείς, αφού στερήθηκαν τις ποιοτικές ιατρικές υπηρεσίες
και δη επείγοντος χαρακτήρα, γεννάται οπωσδήποτε ζήτηµα ποι-
νικής ευθύνης εκείνων που έδωσαν την εντολή να εκκενωθεί προ-
ληπτικά ένα από τα καλύτερα νοσοκοµεία που διαθέτει η χώρα
µας.

Δεδοµένου δε ότι το νοσοκοµείο αυτό παροπλίστηκε επί δύο
ηµέρες, η εκκένωση ξεκίνησε στις 21:40’ της 21ης Αυγούστου και
το νοσοκοµείο επαναλειτούργησε στις 18:00’ της 23ης Αυγού-
στου, κινδύνευσε η ζωή κάθε κατοίκου που έπρεπε εσπευσµένα

να µεταφερθεί εκεί για να υποβληθεί σε µία επείγουσα ιατρική
πράξη. 

Το µεγάλο ερώτηµα βεβαίως που καλείται η Κυβέρνηση να
απαντήσει είναι το εξής: Γιατί, ενώ οι φλόγες φαίνονταν από πολύ
µακριά ήδη δύο µέρες πριν από την κρίσιµη ηµέρα εκκένωσης,
δεν δηµιουργήθηκαν εγκαίρως αντιπυρικές ζώνες, ώστε να µη
φτάσουν οι φλόγες κοντά στο νοσοκοµείο; Αν ο κρατικός µηχα-
νισµός δεν µπορεί να προφυλάξει ένα από τα καλύτερα νοσοκο-
µεία της χώρας µας, τότε θα πρέπει να αναρωτηθούµε: Μήπως
δεν ζούµε σε χώρα, αλλά σε χώρο που είναι ξέφραγο αµπέλι,
έτοιµο να το καταβροχθίσουν πανεύκολα όχι µόνο οι φλόγες
αλλά και οι οβίδες οποιουδήποτε εχθρού εποφθαλµιά τα εδάφη
µας;

Και πώς γίνεται, κύριοι της Κυβέρνησης, να κινδυνεύουν στρα-
τόπεδα, να ανατινάζονται αποθήκες καυσίµων και πυροµαχικών;
Πώς γίνεται αυτό; Δεν έχει ξανασυµβεί ποτέ στο παρελθόν µια
τέτοια µορφή και σε τέτοια ένταση. Μήπως η Ελλάς δέχεται υβρι-
δικό πόλεµο και προετοιµασία για κάτι άλλο; Τυχαίο είναι ότι έγι-
ναν αποκαΐδια και αποψιλώθηκαν δύο σηµαντικές παραµεθόριες
περιοχές, όπως είναι ο Έβρος και η Ρόδος;

Και σε αυτό το σηµείο καταγγέλλω ότι την ώρα που η αστυνο-
µία πήγε να κάνει εκκένωση στο κτήµα κατοίκου της Αλεξανδρου-
πόλεως, αυτός φοβήθηκε, έπαθε έµφραγµα, πήγε µε ασθενοφό-
ρο στο Νοσοκοµείο Αλεξανδρουπόλεως, αλλά το νοσοκοµείο το
έστειλε στο λιµάνι, όπου είχαν στηθεί πρόχειρες σκηνές και από
εκεί τον παρέπεµψαν στα εξωτερικά ιατρεία του ΙΚΑ, όπου ο άν-
θρωπος κατέληξε. Επίσης, µία έγκυος αναγκάστηκε να γεννήσει
µέσα στο ασθενοφόρο µεταφερόµενη από το Νοσοκοµείο Αλε-
ξανδρουπόλεως στο Νοσοκοµείο Διδυµοτείχου.

Αυτό είναι ένα µικρό δείγµα των δήθεν θαυµατουργών συνε-
πειών που έχει η λατρεµένη από την παρούσα Κυβέρνηση προ-
ληπτική εκκένωση µέσω του «112». Εάν σε αυτή τη χώρα υπάρ-
χουν ακόµη εισαγγελείς που εφαρµόζουν τους νόµους, για να
προστατεύουν βεβαίως τους πολίτες και όχι τους κυβερνώντες,
αναµένουµε την άµεση κινητοποίηση τους για τέτοια θέµατα,
πράγµα για το οποίο εγώ προσωπικά, κυρίες και κύριοι, αµφι-
βάλλω.

Φυσικά, για να απαλυνθεί η οργή των πυρόπληκτων, δεν αρκεί
µόνο ο λαϊκισµός του «112», αλλά επιπλέον εξαγγέλλεται η πο-
νηρή υπόσχεση της αποζηµίωσης. Ο λαός µας διαθέτει µία πα-
ροιµία, όσοι γνωρίζετε: «Να σε κάψω Γιάννη, να σε αλείψω λάδι».

Άλλο µέτρο λαϊκισµού, µε το οποίο η Κυβέρνηση επιχειρεί να
ρίξει µεταφορικά «στάχτη» στα µάτια των πολιτών για την κυριο-
λεκτική στάχτη που έγιναν τα δάση µας εξαιτίας του ανεπαρκούς
σχεδιασµού αντιµετώπισης των πυρκαγιών, είναι η λεγόµενη συµ-
βολική νοµοθέτηση. Όπως συνηθίζεται µετά από αύξηση των
κρουσµάτων βίας ή µετά από µία πολύνεκρη συµφορά, αντίστοι-
χης βεβαίως εκείνης των Τεµπών, το πρώτο πράγµα που ακούνε
οι πολίτες είναι η εξαγγελία του Υπουργού Δικαιοσύνης για την
επικείµενη αυστηροποίηση των ποινών και των τυπικών προϋπο-
θέσεων για τη χορήγηση δυνατότητας υφ’ όρον απόλυσης. Αυτό
ακριβώς είναι το αναµενόµενο υποκριτικό reflex της Κυβέρνησης
στις αρχές Αυγούστου, όταν στη συνάντηση των αρµόδιων
Υπουργών, δηλαδή του κ. Φλωρίδη και του κ. Κικίλια, αποφασί-
στηκε η αυστηροποίηση του νοµοθετικού πλαισίου για το αδί-
κηµα του εµπρησµού εξ αµελείας, αλλά και σηµαντική αύξηση
των διοικητικών προστίµων που επιβάλλονται σε όσους καταδι-
κάζονται για εµπρησµό εκ προθέσεως. Σοβαρά; Αυτό είναι πολύ
συγκλονιστικό. Δεν µπορώ να το καταλάβω. Δηλαδή, κύριε Μη-
τσοτάκη, αν τις φωτιές τις βάζει η ΜΙΤ ή άλλες µυστικές υπηρε-
σίες, λέτε να φοβηθούν τα πρόστιµα του κ. Κικίλια; Δεν νοµίζω.

Σκοπός αυτών των µέτρων είναι –υποτίθεται- η προστασία του
κοινωνικού συνόλου µέσω της αποτροπής επίδοξων εµπρηστών,
αλλά όπως δεν είναι λύση για την αποτελεσµατική αντιµετώπιση
των πυρκαγιών η προληπτική εκκένωση και η προληπτική απαγό-
ρευση κυκλοφορίας, έτσι δεν είναι λύση και η προληπτική αυστη-
ροποίηση του νοµοθετικού πλαισίου. Όλες αυτές οι ανέξοδες
ψευτολύσεις για τα µάτια του κόσµου πιστοποιούν ότι το κράτος
έχει χρεοκοπήσει, αλλά είναι παντελώς ανίκανο να προστατεύσει
αποτελεσµατικά τους πολίτες αυτής της χώρας.

Τέλος, η Κυβέρνηση, διά στόµατος του κ. Βορίδη στον Τύπο
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της Θεσσαλονίκης στις 27-8-2023 προσπαθώντας να κερδίσει τη
µάχη των εντυπώσεων και να µετατρέψει το µαύρο σε άσπρο,
υποστήριξε ότι σε επίπεδο θωράκισης των µέσων και του προ-
σωπικού πυρόσβεσης είναι όλα πολύ καλύτερα. Έχουµε πλέον
διπλάσια, λέει, εναέρια µέσα, υπερδιπλασιασµό αριθµού εθελο-
ντών, αυξηµένο αριθµό πυροσβεστών και οχηµάτων, αλλά παρ’
ότι αριθµητικά είναι όλα καλύτερα, τίποτα, λέει, δεν πάει καλά. Ο
κ. Βορίδης. Εσείς τα είπατε αυτά. Παρ’ ότι έχουν περισσότερους
πυροσβέστες και µέσα πυρόσβεσης, το κακό αποτέλεσµα οφεί-
λεται κατ’ αυτόν στη µεγάλη επιδείνωση πάντα, όπως είπαµε και
πριν, των καιρικών συνθηκών. Είναι το µόνιµο σύνθηµα.

Και συνεχίζει ο κ. Βορίδης το δακρύβρεχτο σόου. Λέει στο
«Βήµα της Κυριακής» στις 27 Αυγούστου του 2023: «Οι µεγάλες
πυρκαγιές µάς γεµίζουν όλους έντονα συναισθήµατα για τον χα-
µένο δασικό µας πλούτο: αγανάκτηση, γιατί κάτι περισσότερο και
αποτελεσµατικότερο έπρεπε να έχει κάνει το κράτος και οργή βε-
βαίως για τους εµπρηστές και αγανάκτηση, γιατί δεν τους συλ-
λάβαµε.».

Κύριε Βορίδη, στις πυρκαγιές του Ιουλίου εσείς ήσαστε σε ένα
µπαρ, πίνατε ποτό. Πώς γίνεται αυτό; Όλοι σας έδειξαν. Όλοι σας
είδαµε. Ο κ. Μηταράκης έφυγε, πήγε σε ένα νησί να δει την οικο-
γένειά του και έφυγε από το Υπουργείο.

Συνεχίζει ο κ. Βορίδης: «Προσπερνώ ως ασήµαντη την κριτική
της Αντιπολίτευσης. Απλώς αναπαράγει µεγιστοποιώντας αυτά
τα συναισθήµατα των πολιτών προσπαθώντας να χτίσει µία ψυ-
χολογική σύνδεση µαζί τους.». Γιατί να µη χτίσουµε, κύριε Βο-
ρίδη, µια σύνδεση µε τον λαό; Γιατί να µην έχουµε µια σύνδεση
µε αυτούς που υποφέρουν, µε αυτούς που πονάνε, µε αυτούς
που ακούν τα ψέµατά σας; Γιατί να µην έχουµε; Δεν το καταλα-
βαίνω. Κακό είναι αυτό; 

Και συνεχίζετε: «Αλλά τίποτα ουσιαστικό δεν έχει να πει η Αντι-
πολίτευση, τίποτα πραγµατικά ενδιαφέρον.»

Είπατε ακόµη: «Προφανώς ακόµη πολεµάµε µε τις φωτιές και
προφανώς υπάρχουν και οι εµπρησµοί και υβριδικές απειλές που
και η Αστυνοµία και ο Στρατός και η ΕΥΠ προσπαθούν να αντιµε-
τωπίσουν.» Δηλαδή, φανταστείτε να µην προσπαθούσαν να αντι-
µετωπίσουν όλη αυτή την καταστροφή! Τι άλλο θα πάθαινε η
Ελλάδα; Θα βούλιαζε;

Στρέφοντας τους προβολείς στους αριθµούς, κύριε Βορίδη,
και στις καιρικές συνθήκες, όπως κάνετε πάντα, αφήνετε µια σκιά
σε κάποιες κρίσιµες παραµέτρους οι οποίες µπορούν να εξηγή-
σουν γιατί αυτή η ανίκανη Κυβέρνηση έχει αποτύχει παταγωδώς
στη διαχείριση των πυρκαγιών. Μια τέτοια παράµετρος είναι ότι
τις πυρκαγιές σβήνουν οι δασικές υπηρεσίες -και αυτό, κυρίες
και κύριοι, είναι πάρα πολύ βασικό- αλλά όχι οι πυροσβέστες ή
τα εναέρια µέσα που έχουν επικουρικό ρόλο κάποιες φορές. Από
το 1998 η Δασική Υπηρεσία έχει αποξενωθεί παντελώς από την
αποστολή πυρόσβεσης και της έχουν αφαιρεθεί όλα τα µέσα κα-
τάσβεσης. Στα δάση δεν επιχειρεί η Πυροσβεστική. Τη φωτιά επι-
τηρεί και οριοθετεί η Πυροσβεστική από την άσφαλτο που στή-
νονται βεβαίως και οι κάµερες. Δεν είναι τυχαίο ότι άλλες χώρες
µε λιγότερα µέσα εµφανίζουν καλύτερα αποτελέσµατα στη δα-
σοπυρόσβεση, διότι σε αυτές τις χώρες τον συντονισµό τον έχει
η εκάστοτε Δασική Υπηρεσία. Οι Ρουµάνοι, που όλοι θαυµά-
ζουµε, δεν είναι πυροσβέστες, είναι δασοπυροσβέστες της Δα-
σικής Υπηρεσίας, που γνωρίζουν µε κλειστά µάτια τα σκληροτρά-
χηλα µονοπάτια της ζώνης ευθύνης που έχει ο καθένας. 

Την επικίνδυνη µεταφορά της αρµοδιότητας της δασοπυρό-
σβεσης από τη Δασική Υπηρεσία στο Πυροσβεστικό Σώµα, που
έγινε χωρίς να υπάρξει καµµία επιστηµονική τεκµηρίωση για τη
σκοπιµότητα της, µνηµονεύει και το πόρισµα της επιτροπής Γκολ-
ντάµερ, που έχει δηµοσιευτεί µετά τη φωτιά στο Μάτι. Η ίδια επι-
τροπή είχε καταλήξει στο εξής πολύ σηµαντικό συµπέρασµα: Η
εµπλοκή της Δασικής Υπηρεσίας, λέει, του βασικού φορέα δια-
χείρισης του δασικού πλούτου της χώρας και προστασίας του
αγροδασικού χώρου γενικότερα, είναι απολύτως απαραίτητη και
µια ορθολογική διαχείριση του προβλήµατος των πυρκαγιών γε-
νικότερα.

Άλλη παράµετρος, την οποία αποσιώπησε ο κ. Βορίδης είναι
ότι ο τύπος των κυρίως χρησιµοποιούµενων αεροσκαφών βε-
βαίως –τα Καναντέρ- δεν έχει σχεδιαστεί, για να επιχειρεί και σε

ιδιαίτερες, δυνατές καιρικές συνθήκες. Άλλοι δε τύποι αεροσκα-
φών, όπως CL415, παρ’ ότι είναι σχετικώς καινούργια, έχουν πα-
ρουσιάσει αρκετά προβλήµατα.

Μείζον ζήτηµα προκύπτει από τα µυστικά κονδύλια ύψους πολ-
λών εκατοµµυρίων ευρώ που αποκάλυψε ο δασολόγος Λευτέρης
Σταµατόπουλος ότι υπάρχουν στο όνοµα της πυρόσβεσης. Για
το τι ακριβώς προβλέπει το άρθρο 53 που λέει ότι κάθε χρόνο
τρώνε περίπου ένα µε ενάµισι δισεκατοµµύρια ευρώ, δίχως να
έχουν αποδώσει ποτέ έναν απολογισµό για τα έξοδα που κάνουν,
και η δουλειά φαίνεται να έχει µονταριστεί άψογα µέσω νοµοθε-
τηµάτων που ψήφισε η παρούσα Κυβέρνηση κατά την πρώτη θη-
τεία. 

Ήθελα να πω και άλλα, αλλά δυστυχώς δεν θέλω να καταχρα-
στώ τον χρόνο. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ήθελα πριν καλέσω

τον κ. Βελόπουλο να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.
Ο Βουλευτής Νοµού Αρκαδίας κ. Βλάσης Κωνσταντίνος αιτεί-

ται άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 27 Αυ-
γούστου έως τις 3 Σεπτεµβρίου.

Η Βουλευτής Βορείου Τοµέα κ. Αποστολάκη Μιλένα αιτείται
άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από την 1η Σεπτεµ-
βρίου έως και τις 9 Σεπτεµβρίου.

Και ο Βουλευτής Νοµού Χίου κ. Μηταράκης Νότης αιτείται
άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 3 Σεπτεµ-
βρίου έως και τις 5 Σεπτεµβρίου. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η Βουλή ενέκρινε τις

ζητηθείσες άδειες.
Πριν καλέσω στο Βήµα τον κ. Βελόπουλο, ήθελα, κύριε Στίγκα,

να σας πω ότι αντελήφθην, όπως όλοι, από την εισαγωγή της οµι-
λίας σας ότι ουσιαστικά εκπέµψατε το κύκνειο άσµα της ύπαρξης
της Κοινοβουλευτικής Οµάδος, όπως υφίσταται σήµερα, του κόµ-
µατός σας και µάλιστα µε πολύ βαριές αιτιάσεις. Θα δω και τα
Πρακτικά, αλλά θέλω να ξέρετε ότι λογικό είναι πως περιµένω και
εγγράφως µία τέτοια διατύπωση αυτής της εξελίξεως, ώστε να
εκδοθεί και η απαραίτητη ληξιαρχική πράξη.

Σας ευχαριστώ.
Κύριε Βελόπουλε, καλείστε στο Βήµα ως Πρόεδρος της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδος της Ελληνικής Λύσης για τη δική σας οµι-
λία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Πραγµατικά, ο Έλληνας Πρωθυπουργός παρά το ότι η χώρα
περνάει µια δυστυχή περίοδο είναι ο πιο τυχερός άνθρωπος του
κόσµου. Είναι ο πιο τυχερός άνθρωπος του κόσµου, γιατί έχει τη
χειρότερη Αντιπολίτευση. Μίλησε ο Πρωθυπουργός επί πενήντα
λεπτά. Άκουσα όλους τους πολιτικούς Αρχηγούς. Κανείς δεν ανα-
φέρθηκε στο τι είπε ο Πρωθυπουργός. Με έτοιµες οµιλίες ήρθε
καθένας να πει την άποψή του. Νοµίζω ότι στην Ολοµέλεια, όταν
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός προκαλεί τη µοίρα του, θα πρέπει οι
υπόλοιποι πολιτικοί Αρχηγοί και να τον ακούν και να του απα-
ντούν, διότι είναι τουλάχιστον οξύµωρο να υπάρχει πολιτικός Αρ-
χηγός εδώ, Πρωθυπουργός, ο οποίος πραγµατικά εµπαίζει τη
νοηµοσύνη µας και γι’ αυτό και έφυγε για να µην τα ακούσει. Το
κάνει συχνά αυτό ο Έλληνας Πρωθυπουργός, µε το πού έρχεται
η Ελληνική Λύση στο Βήµα της Βουλής, ως ρίψασπις φεύγει τρέ-
χοντας.

Επειδή, λοιπόν, µας διάβασε ένα µήνυµα ενός νεοδηµοκράτη
φίλου του κατά πάσα πιθανότητα, θα του διαβάσω εγώ ένα µή-
νυµα ενός κτηνοτρόφου που έχασε 250.000 ευρώ, την περιουσία
που είχε ο άνθρωπος, από την πυρκαγιά στη Δαδιά. Είναι µήνυµα
που εστάλη σε εµάς και θα το διαβάσω αυτούσιο χωρίς περικο-
πές: «Ρε φίλε, καταστράφηκα, το καταλαβαίνεις; Να ήταν από τη
φύση, να ήταν από κάτι άλλο, ναι, αυτό δεν είναι φυσικό φαινό-
µενο ούτε κλιµατική αλλαγή ούτε τίποτα. Αυτό είναι επίθεση που
δέχοµαι, δεν γνωρίζω από ποιον. Δεν µπορώ να πω ότι είναι από
Τούρκο ή από κάποιον άλλον. Αυτό είναι επίθεση που δέχθηκα.
Δέχθηκα µία επίθεση και δεν µε στηρίζει κανένας. Δηλαδή, τι να
κάνουµε; Να παραδοθούµε στη φωτιά; Να παραδοθούµε σε όλα
αυτά; Ειλικρινά, βγες στη Βουλή και ανέβασε τη δική µου φωνή!
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Πες ότι έχεις τη φωνή από έναν άνθρωπο που έπαθε τη ζηµιά των
250.000 ευρώ. Απάντησέ µου, ρε φίλε! Τι να του πω εγώ του αν-
θρώπου αυτού που έχασε, του γείτονά µου, 550.000 ευρώ; Ανέ-
βηκα το πρωί, είδα τον πατέρα µου, θα πέθαινε από τη στενο-
χώρια του. Παρατήρησε τις φωτογραφίες, έχουν καεί τα πάντα!
Δεν µου έµεινε τίποτα! Τίποτα! Όλο το βιος µου, τα ρούχα, τα
πάντα, τα ζώα µου, ο στάβλος µου, τα εργαλεία µου. Δεν είναι
µόνο η Αθήνα η Ελλάδα, φίλε µου, είµαστε κι εµείς εδώ. Έχω να
κοιµηθώ τρεις µέρες, έχω χάσει τον ύπνο µου. Θα καιγόµουν ζω-
ντανός!».

Αυτά µου είπε ο κτηνοτρόφος και πολλοί άλλοι από την πε-
ριοχή, για να µην έρχεται ο Πρωθυπουργός εδώ και παίζει µε τη
νοηµοσύνη µας. Γιατί αρκετά έπαιξε µε την Ελλάδα, δεν θα παίζει
µε τη νοηµοσύνη µας ο Έλληνας Πρωθυπουργός!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ξεκίνησε την οµιλία του µε νουθεσίες προς ναυτιλοµένους.

Ουσιαστικά κουνώντας και κραδαίνοντας πέντε, έξι χαρτιά, µας
έλεγε «µη µου κάνετε αντιπολίτευση, µη µου κάνετε κριτική, µη!
Δεν πρέπει, να είστε σοβαροί, να είστε µετρηµένοι!». Ποιος; Ο
Πρωθυπουργός που είπε: «θα αλλάξω τη Συµφωνία των Πρε-
σπών» προεκλογικά και µετεκλογικά είπε «δεν πειράζει, το κάνω
γαργάρα».

Ακούστε τώρα τι είπε ο Πρωθυπουργός.
Κύριε Πρόεδρε, µπορείτε λίγο να πείτε στους εκλεκτούς συ-

ναδέλφους να µη µιλούν; Εµείς, όταν µιλά ο Πρωθυπουργός, τον
ακούµε προσεκτικά.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Αναλύουµε, κύριε Πρόεδρε, αυτά
που λέτε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Αναλύσεις να κάνετε σπίτι σας! Αναλύσεις και διακοπές
σπίτι σας!

Λέω, λοιπόν, το εξής: Ο Πρωθυπουργός ως έναν βαθµό µπορεί
να έχει και δίκιο. Είπε ότι οι φωτιές δεν έχουν κοµµατικό χρώµα.
Συµφωνούµε όλοι απόλυτα. Οι φωτιές, όµως, έχουν κοµµατική
ευθύνη, κυβερνητική ευθύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ας σταµατήσει να µεταθέτει το µπαλάκι συνεχώς ο Πρωθυ-

πουργός στους άλλους! Ακούσαµε µία µετεωρολογική οµιλία, «ο
αέρας, οι φωτιές, η περιδίνηση, οι καπνοί, δεν µπορούσαµε, δεν
κάναµε, ισχυρός καύσωνας, ισχυροί άνεµοι». Μας έδειξε και χάρ-
τες από τον Έβρο και τον ρωτώ τον κύριο Πρωθυπουργό: Γιατί
µας δείξατε χάρτες από τον Έβρο και δεν τολµήσατε να πάτε ο
ίδιος στον Έβρο να µιλήσετε, όπως κάναµε οι µοναδικοί εµείς µε
τους ανθρώπους;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και λέω «µοναδικοί», για να µην αδικώ κανέναν, ήµουν ο µονα-

δικός πολιτικός Αρχηγός -δυστυχώς για πολλούς από εσάς- που
δεν πήγα στην Αλεξανδρούπολη, πήγα στον Άβαντα, πήγα στη
Μεσσήνη, στη Μάκρη, στα χωριά που κάηκαν, δίπλα στους αν-
θρώπους αυτούς. Τολµήσαµε να πάµε εκεί στα χωριά, όχι στις
πόλεις. Αν καιγόταν η πόλη, το αντιλαµβάνοµαι, τα χωριά κάη-
καν.

Ήταν µια καθαρή οµιλία µετατόπισης της ευθύνης. Προσπά-
θησε να τη µετακυλήσει και πάλι σε οτιδήποτε άλλο πλην από τον
ίδιο. Είναι η τακτική τεσσάρων ετών, να µην αναλαµβάνει ποτέ
την προσωπική του ευθύνη ο Πρωθυπουργός. Και δεν άκουσα
ούτε µία συγγνώµη, µέχρι χθες, προχθές έλεγε και µια συγγνώµη,
σήµερα ούτε µία συγγνώµη! Και έκανε το δε χειρότερο από όλα:
Οχυρώθηκε πίσω από τα κορµιά τα καµένα των πυροσβεστών,
για να πει: «µη µιλάτε, γιατί αυτοί οι άνθρωποι τρέχουν και αγω-
νίζονται». Αυτό λέγεται «σκύλεµα» του αγώνα του άλλου. Έτσι το
έλεγαν στην αρχαιότητα, έτσι το λέµε και εµείς.

Τώρα, για να καταλάβετε τι είδους Πρωθυπουργό έχει η χώρα,
ήρθε εδώ -γιατί λέω ότι παίζει µε τη νοηµοσύνη µας- και σύγκρινε
τη Χαβάη µε τον Έβρο. Ο κύριος Πρωθυπουργός που σπούδασε
στην Αµερική δεν γνωρίζει ότι η Χαβάη απέχει τρεις χιλιάδες δια-
κόσια χιλιόµετρα από την Αµερική, από τις ακτές, ενώ η Πάρνηθα
από το κέντρο της Αθήνας απέχει είκοσι. Είναι ωραίες οι συγκρί-
σεις, ξέρετε, συγκρίνουν το κρέας µε το ψάρι, όπως παλιά έκαναν
κάποιοι καθολικοί ιερείς, το ανακάτευαν και το έλεγαν «κρέας-
ψάρι», όπως τους βόλευε. Η Αλεξανδρούπολη δε απέχει τριακό-

σια χιλιόµετρα από την Αθήνα σε ευθεία γραµµή –έτσι;- γιατί τα
αεροπλάνα πετάνε σε ευθεία γραµµή, δεν πηγαίνουν από την
Εθνική Οδό. Η Τενερίφη από την Ισπανία απέχει χίλια χιλιόµετρα.
Σε λίγο αν µπει φωτιά και στον Βόρειο Πόλο, θα συγκρίνει τον
Βόρειο Πόλο µε τη Ραφήνα. Αυτές οι συγκρίσεις δείχνουν ένα
πράγµα, ή ότι δεν ξέρει ο Πρωθυπουργός ή ότι ήρθε εδώ για να
κοροϊδέψει το ελληνικό Κοινοβούλιο. Όσο υπάρχει η Ελληνική
Λύση κοροϊδία στο Κοινοβούλιο δεν θα υπάρξει ποτέ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σας το υποσχόµαστε και το κάνουµε αυτό για έναν και µόνο

λόγο, διότι δυστυχώς δεν έχετε Αντιπολίτευση και δυστυχώς στις
δικές µας µικρές πλάτες -εννοώ στον αριθµό µας- πέφτει η µε-
γάλη πολιτική ευθύνη της σοβαρής, συγκροτηµένης, µελετηµέ-
νης Αντιπολίτευσης προς την Κυβέρνηση, γιατί µια καλή κυβέρ-
νηση χρειάζεται µια καλή Αντιπολίτευση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Συνέκρινε την Ισπανία και το έδαφος που κάηκε µε την Ελλάδα.

Να τον ενηµερώσει κάποιος τον Πρωθυπουργό ότι η Ισπανία είναι
πεντέµισι φορές µεγαλύτερη από την Ελλάδα. Δεν µπορεί να συ-
γκρίνουµε ανόµοια πράγµατα.

Και εδώ θα πω το εξής: Ευχαρίστησε -και πολύ ορθά- ο Έλλη-
νας Πρωθυπουργός, όπως και το ελληνικό Κοινοβούλιο όλο, σύσ-
σωµο –ποιους;- τους ξένους πυροσβέστες. Πρέπει να τους
ευχαριστήσουµε όλους, συνέδραµαν, βοήθησαν τάχιστα, κλήθη-
καν σε βοήθεια από τις ελληνικές αρχές και βοήθησαν, το αντι-
λαµβάνοµαι. Ένα ερώτηµα έχω να κάνω: Γιατί δεν ζητήσατε
βοήθεια από τα Μπέριεφ της Ρωσίας; Γιατί δεν ζητήσατε τα Ιλι-
ούσιν, όπως κάναµε τα προηγούµενα χρόνια;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ρωτώ, απαντήσεις θέλω. Και κινεζικά να ήταν και αµερικανικά

να ζητήσατε, γιατί όχι; Όµως, για αυτή τη χώρα, βγήκε η κ. Ζα-
χάροβα και τι έγινε; Σας άδειασε, είπε ότι ουδέποτε η ελληνική
πλευρά ζήτησε βοήθεια, όπως κατά το παρελθόν προστρέξαµε.

Και βέβαια, ο Πρωθυπουργός είπε και το απίστευτο, είπε κάτι
πραγµατικά απίστευτο: «Ευτυχώς σώσαµε ζωές!». Έχει δει ο
Πρωθυπουργός πουθενά στον κόσµο να υπάρχουν άνθρωποι
χωρίς τη φύση; Αφού άφησε πίσω του καµένη γη! Έχει πάει κα-
νείς στη Δαδιά; Κάποιοι έχετε πάει, εγώ µικρός πήγαινα εκεί στην
περιοχή διακοπές, γιατί έχω συγγενείς στον Άβαντα εκεί, θείους,
ξαδέλφια. Δεν υπάρχει αυτή η φύση, δεν υπήρχε αυτή η φύση,
την κάψατε τη φύση, την κατακάψατε πέρυσι και φέτος, δεν
υπάρχει! Το καταλαβαίνετε; Σώσαµε τους ανθρώπους, τους σώ-
σαµε. Τα πτηνά, τα ζώα, τα σπίτια δεν σώθηκαν.

Δεν σας ενδιαφέρει η φύση; Εµάς µας ενδιαφέρει στην ολό-
τητά της η φύση, όχι µόνο οι άνθρωποι, αλλά και για το περιβάλ-
λον στο οποίο ζουν οι άνθρωποι πρέπει να είναι άρτιο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Επίσης µας µίλησε για την Δαδιά. Και είπε ότι έδωσε 6 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Πρώτον, δεν τα έδωσε αυτός. Τα έδωσε ο ελληνικός
λαός. Να το ξεκαθαρίσουµε. Τα λεφτά που µοιράζει η Νέα Δηµο-
κρατία, το 100% αυτών είναι δανεικά. Άρα πρέπει να τα επιστρέ-
ψουµε. Έδωσε πέρυσι 6 εκατοµµύρια. Φέτος ξέρετε γιατί οι
πεζοπορίες δυνάµεις δεν µπορούσαν να σβήσουν τις πυρκαγιές;
Γιατί δεν υπήρχαν µονοπάτια! Τα 6 εκατοµµύρια, λοιπόν, που
έδωσε ο Πρωθυπουργός, που έδωσε κυβέρνηση είδε πού πήγαν
ή τα έδωσε απλά για να κάνει το χατίρι των δηµάρχων -που είναι
δικοί σας οι περισσότεροι- και σήµερα µετατοπίζει την ευθύνη
στις περιφέρειες και στους δηµάρχους! Μα οι περισσότεροι δή-
µαρχοι είναι µπλε. Όλη η Ελλάδα είναι µπλε, έτσι λέγατε στις το-
πικές εκλογές. Τώρα τι έγινε; Ροζ; Θα σας πω εγώ τι έγινε. Μαύρη
µαυρισµένη η γη της χώρας έγινε.

Και πάµε στο πυρονέφος της νύχτας -ανακαλύπτει και νεολο-
γισµούς!- στο βέρτιγκο της φωτιάς, οι καπνοί. Μου θυµίζει εκείνη
την περιβόητη δήλωση που είχε κάνει πάλι από εδώ, ότι το χιόνι
έπεσε µέρα µεσηµέρι. Ακούστε, όσο υπάρχει Ελληνική Λύση εδώ,
θα παίρνετε απαντήσεις, σοβαρές, µετρηµένες. Είχαµε 52% λι-
γότερες πυρκαγιές και 198% παραπάνω µεγαλύτερες καµένες
εκτάσεις. Και µου έφερνε χάρτες εδώ και µου έλεγε «κοιτάξετε
αυτό το κίτρινο είναι το κόκκινο και το µπλε...». Είναι αυτά που
έκανα εγώ πριν πέντε χρόνια, τα κάνει σήµερα ο Πρωθυπουργός.
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Μας έδειχνε χαρτιά.
Λοιπόν ακούστε, κύριε Πρωθυπουργέ. Θα πάτε στην Δαδιά ο

ίδιος. Μην το αποφεύγετε. Η Ρόδος κάηκε πριν από ένα µήνα και
παραπάνω. Να πάτε στη Δαδιά τώρα. Και ευτυχώς σας φέρνω
χαρµόσυνα νέα. Και εδώ τυχερός είναι. Ψιχαλίζει στο Σουφλί.
Μακάρι ο Θεός να βοηθήσει να βρέξει να σταµατήσει η πυρκαγιά.
Παρακαλώ τον Θεό να ρίξει µια βροχή, γιατί αυτοί είναι ικανοί να
αφήσουν πίσω καµένη γη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτή είναι η ικανότητά σας!
Ξέρετε γιατί έσβησε η πυρκαγιά στην Πάρνηθα; Δεν µας το

είπε ο Πρωθυπουργός. Να σας πω γιατί δεν µας το είπε. Γιατί
έριξαν επιβραδυντικό υλικό το οποίο δεν το είχαν ζητήσει. Το ζή-
τησαν 31 Ιουλίου παρακαλώ, τότε έκαναν προµήθεια. Αυτοί, οι
πετυχηµένοι, οι άριστοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτή η µεγάλη
Κυβέρνηση των αρίστων 31 Ιουλίου εδέησε να παραγγείλει επι-
βραδυντικό υλικό. Και γι’ αυτό έσβησε άµεσα η πυρκαγιά στην
Πάρνηθα, όχι γιατί είχαν σχέδιο και οργανωµένο.

Και το σηµαντικότερο ποιο είναι; Ότι επαναλαµβάνουν τα λάθη
τους. Ακούστε είπε ο Πρωθυπουργός ότι δεν µπορεί να πάρει Κα-
ναντέρ. Θα περιµένουµε τη γραµµή παραγωγής του 2026. Δη-
λαδή µέχρι το 2026 θα καιγόµαστε! Είναι σοβαρές δηλώσεις
Πρωθυπουργού αυτές; Είναι σοβαρή δήλωση; Και έφτασε στο
σηµείο να µιλήσει για µηχανήµατα τεχνητής νοηµοσύνης. Να
γιατί λέω ότι παίζει µε τη νοηµοσύνη του ελληνικού λαού και του
ελληνικού Κοινοβουλίου ο Πρωθυπουργός. Μίλησε για µηχανή-
µατα τεχνητής νοηµοσύνης! Εδώ ελικόπτερα δεν έχουµε, αερο-
πλάνα δεν έχουµε, νοηµοσύνη δεν έχετε, είναι δυνατόν να λέτε
αυτά τα πράγµατα εδώ µέσα;

Και είµαι εκνευρισµένος, γιατί χάθηκαν επαναλαµβάνω περι-
ουσίες συγγενών, φίλων, γνωστών. Μας δείξατε ένα δασικό χω-
ριό. Πήρε ένα χαρτί και είπε ότι να το πρώτο δασικό χωριό στην
Εύβοια. Ωραίοι τύποι! Καίνε όλη την Εύβοια, κάνουν ανεµογεν-
νήτριες, βάζουν και ένα δασικό χωριό και µας το δείχνουν. Λες
και είµαστε οι Γαλάτες!

Θυµάστε το γαλατικό χωριό; Έτσι περνάει ο Πρωθυπουργός
το ελληνικό Κοινοβούλιο ως το γαλατικό χωριό της χώρας. Δεν
είναι το γαλατικό χωριό. Εδώ είναι οι εκπρόσωποι του ελληνικού
λαού, είναι οι πρεσβευτές της βουλήσεως του ελληνικού λαού
και θέλει δε θέλει ο Πρωθυπουργός θα ακούει την αλήθεια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και να πάω και στο εξής: Μας επιβεβαίωσε και αυτά που λέ-

γαµε για τους φόβους µας για εµπρησµούς. Δεν κατάλαβα ένα
πράγµα, κύριοι συνάδελφοι. Όταν ο Πρωθυπουργός µιλάει για
αυτοδικία, τι εννοεί; Τι λέει ο νόµος ξέρει ο Πρωθυπουργός; Ο
Πρωθυπουργός έκανε ένα λάθος. Όταν στα µάτια του πολίτη
συµβαίνει ένα αδίκηµα, πρέπει να παρεµβαίνει ο πολίτης. Έχει τη
δυνατότητα ό,τι και εάν είναι αυτό, όποιο και εάν είναι αυτό. Ούτε
αυτοδικία κάνουν, ούτε -επαναλαµβάνω και το υπογραµµίζω αυτό
γιατί ξέρω κάποιοι έχετε διαστρεβλώσει έννοιες και όρους- κυ-
νηγοί κεφαλών είναι.

Ξέρετε ποιος είναι ο κυνηγός κεφαλών; Έχετε καταλάβει; Ξέ-
ρετε τι λέτε; Κυνηγοί κεφαλών ήταν αυτοί που κυνηγούσαν και
σκότωναν ανθρώπους, έκοβαν τα κεφάλια και έπαιρναν λεφτά. Τι
είναι αυτά που λέτε στο ελληνικό Κοινοβούλιο; Τι είναι αυτά;
Ωραία! Σας συµβουλεύω, λοιπόν, όταν θα µπει ο διαρρήκτης
σπίτι σας, αφήστε να θωπεύσει τη σύζυγό σας ή τον σύζυγό σας
και πείτε ότι είναι και φιλοξενούµενος.

Ακούστε ο νόµος και η τάξη είναι προαπαιτούµενο για το ελ-
ληνικό Σύνταγµα. Η ασφάλεια του πολίτη είναι προαπαιτούµενο.
Τελεία και παύλα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούστε τώρα. Σήµερα ο Πρωθυπουργός βιάζεται -το καταλα-

βαίνω- γιατί έχει επίσηµη συνάντηση. Κατ’ αρχάς λέει πάλι ψέ-
µατα. Δεν είναι επίσηµη συνάντηση. Είναι γεύµα εργασίας. Άλλο
επίσηµη συνάντηση και άλλο τρίωρο γεύµα εργασίας. Και απορώ
πώς λέγονται µέσα στο κοινοβούλιο αυτά, να λέγονται τόσο
άκοµψα ψέµατα που αφορούν τις διεθνείς µας σχέσεις.

Η Μελόνι κρατά χαµηλά –ξέρετε- το θέµα.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ:…ήµουν εδώ…(Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Δεν θα µε ξαναδιακόψετε. Δεν θα µε ξαναδιακόψετε ποτέ!
Όποτε µπαίνω εδώ µέσα, σας βλέπω, έρχεστε από το καφενείο
για να µε διακόψετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, όχι διά-
λογο!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Τέρµα η πλάκα µε εµάς. Πλάκα µε την Ελληνική Λύση δεν
θα κάνετε ποτέ. Τέλος! Και διάλογο θα κάνουµε έξω εάν θέλετε,
όχι εδώ.

Ακούστε τι γίνεται µε την Μελόνι, τι θα ζητήσει ο Πρωθυπουρ-
γός. Έπρεπε να ήταν εδώ να µου απαντήσει. Θα ζητήσει τη δια-
µεσολάβηση της Ιταλίας για τον Μπελέρη, ναι ή όχι; Γιατί δεν
είναι ικανή η Κυβέρνηση να το απαιτήσει από τον Ράµα, ναι ή όχι;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα ζητήσει να βοηθήσει η Ιταλία για να προσφύγουµε στη

Χάγη για την ΑΟΖ µε την Αλβανία που παραβίασε κατάφωρα η
Αλβανία µε το δήθεν συνταγµατικό της δικαστήριο, ναι ή όχι; Η
Ιταλία πάντα ήλεγχε την Αλβανία. Όσοι ξέρουν ιστορία, ξέρουν
τι λέω. Ζητάτε επίσηµη διαµεσολάβηση της Ιταλίας και της Με-
λόνι για το φιάσκο που συνέβη στην Λιβύη µε την Υπουργό Εξω-
τερικών της Λιβύης, που εσείς στηρίζατε, αλλά τώρα πήγε στην
Τουρκία, ναι ή όχι; Και εδώ έρχεται το κερασάκι. Η Μελόνι έρχε-
ται για να πάρουµε κορβέτες. Αυτή είναι η αλήθεια. Έρχονται και
λένε ψέµατα. Συναλλαγή είναι. Παίρνουµε κορβέτες, βοηθάνε
κάπου. Το αντιλαµβάνοµαι. Αλλά µη µου λέτε ψέµατα.

Ακούστε, όσο εδώ υπάρχει Ελληνική Λύση, θα αποκαλύπτουµε
τα ψέµατά σας. Θα είστε έντιµοι µε τον ελληνικό λαό. Τέρµα η
κοροϊδία, τέρµα τα ψέµατα.

Κάποιος µίλησε για Τέµπη, αν δεν κάνω λάθος, ένας πολιτικός
αρχηγός ο οποίος υποκριτικά δεν υπέγραψε την εξεταστική επι-
τροπή. Και έρχεται η Ελληνική Λύση και επιβεβαιώνεται ακόµη
µια φορά. Ο εισαγγελέας εφετών Λάρισας -ακούστε τώρα- κα-
ταγγέλλει την εταιρεία ότι έσβησε τα µεταφορικά που µετέφερε
το τρένο. Καταθέτω το έγγραφο από την δικογραφία στα Πρα-
κτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η εταιρεία δεν είπε ποτέ τι µετέφερε. Και µάλιστα έσβησε τα
βίντεο και τα πρακτικά για χώρο αποθήκευσης! Δηλαδή το τρένο
µετέφερε κάτι, το είπα εδώ. κανείς δεν µας είπε ποτέ τι µετέφερε.
Σκοτώθηκαν, δολοφονήθηκαν τα παιδιά µας, δεν απολογήθηκε
ουδείς. Και το χειρότερο ποιο είναι; Μπαζώσατε τον χώρο. Είναι
τότε που τα ανθελληνικά hoaxes έλεγαν ότι λέω ανακρίβειες και
fake news. Και τώρα µέρα µε την ηµέρα επιβεβαιωνόµαστε, γιατί
είµαστε η σοβαρή φωνή, η φωνή της λογικής, η φωνή των Ελλή-
νων, η φωνή της επιχειρηµατολογίας.

Και ρωτώ τον Έλληνα Πρωθυπουργό, θα ζητήσει από την Με-
λόνι να πιέσει την κρατική ιταλική εταιρεία να βελτιώσει επιτέλους
τον σιδηρόδροµο στην Ελλάδα ή αφήσουµε ξέφραγο αµπέλι τον
σιδηρόδροµό µας; Σε λίγο καιρό δεν θα έχουµε τρένα σαν χώρα,
το ξέρετε αυτό;

Καταθέσαµε και µία πρόταση νόµου για τις ταυτότητες. Δεν
είναι αισιοδοξούµε ούτε µαταιοπονούµε. Εφαρµόστηκε ποτέ.
Εµείς κάνουµε αυτό που πρέπει να κάνει ένας σοβαρός πολιτικός
φορέας. Δεν θέλουµε να διχάσουµε τον ελληνικό λαό, όχι πια δι-
χασµούς, όχι διχόνοιες, όχι διαχωρισµούς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και η πρότασή µας είναι συνεπής σε τρεις άξονες. Ο πρώτος

είναι το θρησκευτικό συναίσθηµα των Ελλήνων, το πολιτικό ζή-
τηµα που δηµιουργείται και κυρίως το οικονοµικό σκάνδαλο που
κυοφορείται. Απευθείας ανάθεση η Ελληνική Λύση δεν θα επι-
τρέψει. Θα προσφύγουµε σε κάθε δικαστήριο για να µη γίνει
απευθείας ανάθεση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν θα πω αυτά που λένε οι περισσότεροι. Δεν θα πω για την

αξία της Δαδιάς. Ήθελα να µιλήσω γι’ αυτή, για το τι χλωρίδα και
πανίδα διαθέτει, για το πόσο όµορφο δάσος είναι. Θα προτείνω,
όπως το είπε ο Πρωθυπουργός προς τιµήν του και µπράβο του,
ότι θα κάνει γρήγορα τα αντιπληµµυρικά έργα. Πρέπει να γίνουν.
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Επίσης πρέπει να βοηθηθούν όλοι µελισσοκόµοι της περιοχής να
αφήσουν στην περιοχή τις µέλισσές τους. Όσοι ξέρουν από
φύση, όπου υπάρχει µέλισσα, κατά γεωµετρική πρόοδο αναπα-
ράγεται η χλωρίδα. Αλλά είπαµε καλό να λέµε για τη µελισσούλα,
όπως λέει ο Πρωθυπουργός, αλλά καλύτερο να βοηθάµε τους
Έλληνες µελισσοκόµους για να παράγουν το όµορφο µέλι.

Πάµε στα ελικόπτερα, να σας πω γιατί φταίει η Κυβέρνηση. Ξέ-
ρετε πόσα ελικόπτερα ήταν στην περιοχή και είναι στην περιοχή;
Τέσσερα.

Όταν έχεις δεκαέξι εστίες, τα τέσσερα ελικόπτερα δεν προλα-
βαίνουν. Το είχα πει από την πρώτη στιγµή, από πέρυσι και πρό-
περσι και φώναζα και ούρλιαζα. Υπάρχει το φαινόµενο της καµι-
νάδας, υπάρχουν όλα αυτά, το αντιλαµβάνοµαι.

Ιούλιος του 2022: Έχω µπροστά µου την επιστολή του Προ-
έδρου της Κοινότητας Δαδιάς, ο οποίος επισηµαίνει -ακούστε-
τους κινδύνους για πυρκαγιά αλλά και για την ασφάλεια των πο-
λιτών -πέρυσι, Ιούλιο του 2022- από την ανεξέλεγκτη διακίνηση
αλλοδαπών στις δασικές περιοχές. Ο άνθρωπος λέει φοβάµαι,
γιατί οι άνθρωποι ψήνουν το φαγητό τους, ψήνουν κάτι να φάνε,
λογικό είναι να ζεσταθούν και θα πάρει φωτιά το δάσος. Έκανε
κάτι η πολιτεία για αυτό; Όχι και ούτε πρόκειται να κάνει. Δεν
έκανε, γιατί αν έκανε δεν θα καιγόταν όλος ο Έβρος και δεν θα
ήταν διάτρητο το σηµείο εισόδου από τα σύνορά µας.

Πετάει, λοιπόν, Πρωθυπουργός: «Πρωτοφανής δριµύτητα φαι-
νόµενων». Τι φαινόµενο Πρωθυπουργό έχουµε; Είναι ο πρώτος
Πρωθυπουργός στη χώρα που όλα τα περίεργα και τα πρωτο-
φανή φαινόµενα τα αντιµετωπίζει αυτός. Μια το χιόνι, µια η πληµ-
µύρα, µια οι φωτιές. Πάντα φταίνε τα φαινόµενα. Φαινόµενο είναι
αυτός που δεν αντιλαµβάνεται την πολιτική ευθύνη.

Όπως ο ίδιος ο Πρωθυπουργός κατά το παρελθόν είχε καταγ-
γείλει τον ΣΥΡΙΖΑ και είχε πει: «Δεν µπορώ να καταλάβω τι ση-
µαίνει “αναλαµβάνω την πολιτική ευθύνη” όταν δεν παραιτείται
κανείς». Ίδιοι είναι. Ίδιοι είστε µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν παραιτήθηκε
κανένας και ούτε πρόκειται να παραιτηθεί. 

Το χειρότερο ή αν θέλετε και αυτό είναι µια εικόνα της νεοελ-
ληνικής κοινωνίας, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Αθλιότητα.
Μόλις άρχισε να καίγεται η Πάρνηθα, έκαναν απευθείας συνδέ-
σεις. Όσο καιγόταν ο Έβρος δεν έγινε καµµιά αναφορά. Για εσάς
το λέω τους Αθηναίους -το λέω ωµά, δεν µε ενδιαφέρει από πού
είστε, οι περισσότεροι από χωριά είστε, αλλά ξεχάστε την κατα-
γωγή σας, όπως και εγώ είµαι, από ένα χωριό των Γιαννιτσών-
ακούστε λίγο. Ελλάδα δεν είναι µόνο η Αθήνα. Δεν είναι δυνατόν
τα πανελλαδικά κανάλια για να µη χαλάσουν την εικόνα του Πρω-
θυπουργού, το προφίλ του, να µην αναφέρονται στις πυρκαγιές.
Το ίδιο έγινε και µε τη Ρόδο. 

Λέω, όµως, τούτο: Ξέρετε ότι καταστράφηκε η Σαµοθράκη;
Τέσσερις µέρες το νησί δεν είχε ρεύµα. Καταστράφηκε ο τουρι-
σµός. Καταστράφηκαν οι άνθρωποι. Καταστράφηκαν τα ψυγεία
τους, τα αναλώσιµα, τα πάντα. Δεν µίλησε κανείς. Κανένας, κα-
νένα µέσο. Αλλά µε τη σηµερινή του απουσία ο Πρωθυπουργός
αποδεικνύει και κάτι άλλο που το απέδειξε και επί τέσσερα ολό-
κληρα χρόνια, ότι είναι φυγόπονος και φυγόµαχος. Δυστυχώς το
λέω αυτό. 

Τι έλεγε ο Πρωθυπουργός 31 Ιουλίου 2018; Το διαβάζω και το
βάζω στα Πρακτικά της Βουλής και αυτό. Μητσοτάκης: «Αδυνατώ
να αντιληφθώ τι σηµαίνει πολιτική ευθύνη δίχως παραίτηση». Του
το αφήνω, να το ξέρει ο ιστορικός του µέλλοντος ποιος ήταν ο
Πρωθυπουργός, τι έλεγε πριν την καρέκλα και τι λέει µετά την
καρέκλα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε, λοιπόν, και στα ουσιώδη. Εµείς συµφωνούµε µε αυτό
που λέει ο Πρωθυπουργός. Ενενήντα τρεις πυρκαγιές σε είκοσι
τέσσερις ώρες δεν είναι λογικό νούµερο. Τελεία και παύλα. Είναι
εµπρησµοί. Τέλος. Ποιος; Αυτό είναι άλλο θέµα.

Ακούστε τι είπε ο κ. Αρτοποιός, των πυροσβεστών: Ξέσπασαν
σε γνωστά περάσµατα διακινητών. Και εγώ ρωτώ: Αφού ξέσπα-
σαν εκεί, ποιοι µπορεί να φταίνε; Ας µας το πει επίσηµα η Κυβέρ-
νηση, για να µη διακινούνται διάφορα fake news και διάφορες

ειδήσεις περίεργες. Το είπε ο κ. Κικίλιας. Μίλησε για εµπρηστές
και είπε να τους πιάσει όλους. Είναι εδώ ο Υπουργός, ας µας πει
είναι έτσι ή δεν είναι έτσι;

Και για να υπάρχουν εµπρηστές, υπάρχουν και συµφέροντα.
Εµείς θα κατονοµάσουµε µερικά από αυτά, για να βγάλει ο κα-
θένας συµπεράσµατα, γιατί κανείς από τους Αρχηγούς των κοµ-
µάτων δεν τόλµησε να τα πει: Οικόπεδα; Ανεµογεννήτριες;
Πράκτορες; Αµέλεια; Πυροµανείς; Αδιαφάνεια; Ποια είναι τα συµ-
φέροντα αυτά; Θα σας πω, λοιπόν, τώρα γιατί ζητάω απαντήσεις.

Εµένα µου φάνηκε περίεργο ότι τις τελευταίες είκοσι µέρες,
φίλες και φίλοι, κύριοι συνάδελφοι -όσοι και όσες είστε από τη
Θράκη καταλαβαίνετε τι λέω- που ξαφνικά στοχοποιήθηκαν οι
ψαράδες στον Έβρο. Έγιναν ο στόχος όλων. Ακούστε, είναι πολύ
ύποπτη ιστορία οι ψαράδες, η ιστορία αυτή που ξαφνικά ο κ. Δε-
λατόλας, κύριος της Τήνου, ο κύριος που έστειλε επιστολή γιατί
τον ενοχλούσαν οι ανεµογεννήτριες στην περιοχή του -ο κύριος
αυτός εκδότης, ο κ. Δελατόλας δεν θα πω τα υπόλοιπα, δεν χτυ-
πάω ποτέ προσωπικά κάποιον-, έστειλε ένα µήνυµα σε εµένα ως
δηµοσίευµα για τους ψαράδες. Για τους ψαράδες, καµµία σχέση
µε τη φωτιά. Εµένα µε ενοχλεί ένα πράγµα, γιατί θέλετε να φύ-
γουν οι ψαράδες από εκεί; Να σου πω εγώ ρητορικά τα ερωτή-
µατα και θέλω να απαντήσεις από την Κυβέρνηση επίσηµη, διότι
θα κάνω και επίσηµη ερώτηση.

Εµένα µε ενοχλεί ένα πράγµα: Γιατί θέλετε να φύγουν οι ψα-
ράδες από εκεί; Να σας πω εγώ ρητορικά τα ερωτήµατα. Θέλω
απάντηση από την Κυβέρνηση επίσηµη, γιατί θα κάνω και επί-
σηµη ερώτηση. Πρέπει να γίνει η περιοχή ο κόµβος αγωγών µε-
ταφοράς LNG, ναι ή όχι; Εκεί στην περιοχή των ψαράδων; Μέχρι
το 2024 θα έχει εγκατασταθεί η πλωτή βάση του LNG εκεί που
κατασκευάζεται τώρα στην Κίνα, απέναντι ακριβώς από το ψαρο-
νήσι, ναι ή όχι; Όπου υπάρχει κόµβος ενέργειας, υπάρχει και µε-
γάλη στρατιωτική βάση, ναι ή όχι; Ερωτήσεις κάνω. Ισχύουν τα
ίδια και µε τον Βόλο. Και εκεί έχουν βάση οι Αµερικανοί. Και εκεί
θέλουν να κάνουν LNG. Και εκεί θέλουν να κάνουν αγωγούς.

Αυτά τα λέω γιατί ποτέ δεν γίνεται σε αυτή τη χώρα κάτι τυ-
χαίο. Εγώ θέλω από την Κυβέρνηση να το πει επίσηµα. Οι ψαρά-
δες δεν θα φύγουν από τον Έβρο, γιατί «φυλάνε Θερµοπύλες»
και φυλάνε τον Έβρο. Καταλάβετε το! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά να το πει επίσηµα. Επίσηµα! Όχι, όπως είπε ο Πρωθυ-

πουργός πριν από τέσσερα χρόνια ότι θα δώσει σύνταξη στους
Βορειοηπειρώτες και δεν την έδωσε ποτέ. Θέλω επίσηµη δή-
λωση…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έδωσε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όχι! Στους Ελληνοπόντιους βρίσκετε αφορµή και δεν δί-
νετε. Ξέρω τι λέω.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Α, δεν είναι Έλληνες αυτοί; Δεν είναι;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είπαµε κάτι τέτοιο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Δεν είναι Έλληνες! Να ακούσει ο ελληνικός λαός. Οι Βο-
ρειοηπειρώτες είναι Έλληνες, αλλά οι Ελληνοπόντιοι δεν είναι!
Εντάξει, πάµε παρακάτω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ψέµατα!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είπαµε αυτό.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Θα σας πω, λοιπόν, τώρα για την αδιαφάνεια.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Θα µε αφήσετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι, όχι διακοπές!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Εντάξει, οι Έλληνοπόντιοι είναι Έλληνες λέει η Νέα Δηµο-
κρατία. Είστε καλά µε αυτό; Δεν είπε η Νέα Δηµοκρατία ότι οι Ελ-
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ληνοπόντιοι δεν είναι Έλληνες. Εντάξει; Βολευτήκατε; Δώστε τη
σύνταξη τώρα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Πάµε στην ουσία. Η αδιαφάνεια, η οποία καταγγέλλεται από
πολλούς, αλλά κανείς δεν µιλά… Δείτε τι κράτος έφτιαξαν, κύριοι,
και έχουν το θράσος και µιλάνε. Έχουµε τον Σιµόπουλο εδώ που
φωνάζει όλη µέρα. Αυτή είναι η δουλειά του, βέβαια και κανά δυο
ακόµα. Ακούστε, λοιπόν. Λέει ο Πρόεδρος των δασολόγων, ακού-
στε: Η χώρα διαθέτει σαράντα εννέα ιδιωτικά εναέρια µέσα και
σαράντα δηµόσια, Καναντέρ, Πετζετέλ, στρατιωτικά ελικόπτερα.
Τα ενοικιαζόµενα ιδιωτικά ελικόπτερα ανήκουν σε νεοσύστατες
εταιρείες του Αζερµπαϊτζάν. Εκεί µεταφέρθηκαν οι συµβάσεις
των ρωσικών εταιρειών. Κοµπίνα, δηλαδή. Εκεί είναι καλά να
παίρνουν τα ελικόπτερα από το Αζερµπαϊτζάν, τα οποία είναι ρω-
σικά, που είχαν υπογραφεί πριν από τον πόλεµο στην Ουκρανία.
Μία ώρα πτήσης ελικοπτέρου κοστίζει 30.000 ευρώ. Ποτέ δεν
έγινε απολογισµός για το κόστος δασοπυρόσβεσης, έστω για ένα
έτος, ούτε υπολογίστηκε ο ακριβής αριθµός πτήσεων του ελικο-
πτέρου. Μπορεί να λέει ότι πετάει δέκα φορές.

Θέλετε απόδειξη; Λοιπόν, αυτό που σας δείχνω -ακούστε, ξέ-
ρετε από στρατιωτικά θέµατα, ψάξτε το λίγο- είναι αυτό που υπο-
γράφουν οι πιλότοι για το πόσες φορές πετάνε. Με µολύβι,
παιδιά, για να το σβήνουν και να γράφουν ό,τι θέλουν. Μπορεί να
πετάει µία φορά και να λέει ότι πέταξε δέκα. Την κηροζίνη θα την
πάρει. Το καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο δασολόγος το κατήγγειλε εδώ και τρεις ηµέρες. Κανείς δεν
µιλάει. Μιλάµε για εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ που παίρνο-
νται από κάποιους. Ποιοι είναι αυτοί; Οι φίλοι σας! Αυτοί είναι,
κανείς άλλος. Θα µπορούσα να πω πολλά πράγµατα για τα λάθη
που κάνατε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Δασική Υπηρεσία. Ακούστε τώρα ποια είναι η χώρα µας. Δα-
σαρχείο Πάρνηθας. Ούτε ένας δασεργάτης. Μόλις επτά δασο-
φύλακες για τριακόσιες πενήντα χιλιάδες στρέµµατα δάσους!
Πού το πάτε αυτό; Πού πάτε;

Η Δαδιά, που καίγεται, δεν έχει δασολόγο, µόνο δασοπόνους,
µε µέσο όρο ηλικίας τα εξήντα έτη! Έχουν στη διάθεσή τους δύο
παλιά οχήµατα για την προστασία µίας τεράστιας δασικής περιο-
χής.

Κύριε Στυλιανίδη µου, αυτά δεν τα ξέρετε εσείς; Τα ξέρετε. Το
ξέρω ότι τα ξέρετε, αλλά µε το τέρας της χώρας δεν µπορείτε να
παλέψετε εύκολα, κύριε Στυλιανίδη. Δεν µπορείτε, γιατί τα τρω-
κτικά είναι παντού.

Δεύτερο λάθος: Δασολόγος Λευτέρης Σταµατόπουλος, καταγ-
γέλλει τον ν.4662/2020. Τι λέει; Τρώγονται µυστικά κονδύλια
130.000.000 ευρώ ετησίως. Επίσηµα το κατήγγειλε στον εισαγ-
γελέα. Επίσηµα.

Με το άρθρο 38 του νόµου της Νέας Δηµοκρατίας, φορέας
ιδιωτικού δικαίου, διαχειρίζεται ο Γενικός Γραµµατέας Πολιτικής
Προστασίας, χωρίς διαγωνισµό, χωρίς διαδικασίες. Ετήσιος προ-
ϋπολογισµός 5.000.000 ευρώ. Με το άρθρο 39, επειδή οι στρα-
τηγοί της Πυροσβεστικής δεν έχουν επιστηµονικές γνώσεις,
έκαναν έναν φορέα επιµόρφωσης. Προϋπολογισµός 15.000.000
ευρώ. Με το άρθρο 40 συστήθηκε άλλο νοµικό πρόσωπο ιδιωτι-
κού δικαίου αργόµισθων και µπίζνες µε την επωνυµία Κέντρο Με-
λετών Διαχείρισης Κρίσεων. Με το άρθρο 41 ιδρύθηκε µόνιµο
Επιστηµονικό Συµβούλιο Πολιτικής Προστασίας άχρηστο. Προ-
ϋπολογισµός; 10.000.000 ευρώ. Με το άρθρο 43 δηµιουργήθηκε
Ευρωπαϊκό Κέντρο Δασικών Πυρκαγιών. Προϋπολογισµός
3.000.000 ευρώ. Όλα αυτά τα εκατοµµύρια ευρώ είναι αυτά που
λέει ο Πρωθυπουργός ότι δίνει η Κυβέρνηση. Νοµίζει. Ακούστε,
ο άνθρωπος δεν µπορεί να ξέρει. Ξέρει ότι δίνει 130.000.000
ευρώ. Δεν ξέρει που πάνε.

Να σας πω εγώ πού πάνε; Στους απατεώνες, λωποδύτες, κλέ-
φτες, τρωκτικά του ελληνικού δηµοσίου χρήµατος! Έχουµε δια-

σπάθιση χρήµατος, όπως τα λέει ο Πρόεδρος των…
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Εδώ σας θέλω. Βάλτε το µαχαίρι στο κόκαλο. Σπάστε το πύον,
το απόστηµα επιτέλους. Δεν µιλώ για τις ποινές. Θα το ξαναπώ
για ακόµα µια φορά. Εδώ είναι το λάθος του Πρωθυπουργού, ο
οποίος και πέρυσι µας είπε για το «ΑΙΓΙΣ». Δυστυχώς, δεν έγινε
τίποτα. Περιµένουµε πότε θα γίνει. Τώρα µας το ανακοινώνει
ξανά. Έγιναν απειροελάχιστα.

Εν πάση περιπτώσει, θέλω µία ερώτηση να κάνω στον Πρωθυ-
πουργό και να µου απαντήσει: Από το 2019 µέχρι σήµερα πόσα
πυροσβεστικά, πόσα αεροπλάνα και πόσοι πυροσβέστες προσε-
λήφθησαν και πόσοι συνταξιοδοτήθηκαν; Πόσοι βγήκαν στη σύ-
νταξη; Αυτό να µας πει.

Διότι από τα έντεκα αεροπλάνα που ήταν στην Αλεξανδρού-
πολη, φίλες και φίλοι, τα τέσσερα µόνο ήταν χρήσιµα. Τα επτά
δεν µπορούσαν να πετάξουν. Μόνο τα Καναντέρ µπορούσαν να
πετάξουν µε τους δέκα τόνους. Τα υπόλοιπα λόγω του αέρα δεν
µπορούν να πετάξουν. Το Air Tractor µε επτά µποφόρ δεν πετάει.
Ξέρετε τι σηµαίνει Air Tractor;

Ζητώ συγγνώµη, Ναύαρχε, για την ένταση. Εν πάση περιπτώ-
σει, ψάξτε λίγο για το Air Tractor. Ξέρετε τι είναι; Είναι πλοίο για
τις λίµνες της Φινλανδίας. Ο πλωτήρας του δεν αντέχει κραδα-
σµούς, δεν θέλει κυµατισµούς και εκεί σπάει, γι’ αυτό και δεν πε-
τούν τα «κακόµοιρα». Δεν γίνεται να πετάξουν.

Θα το πω ευθέως: Ποιος απατεώνας πήγε και πήρε αυτά τα Air
Tractor που δεν κάνουν για τη χώρα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι ωµή απατεωνιά, είναι κλοπή του ελληνικού χρήµατος,

κύριε Ναύαρχε. Αυτό σας λέω.
Και να πω και κάτι…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, λίγο

µε τον χρόνο, αν θέλετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Έχω άλλα δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχω να κάνω και µία

ανακοίνωση που σας ενδιαφέρει.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Για εµάς;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα δείτε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Άµα είναι ωραίο…
Λοιπόν, θα πω το εξής.
Έχω µερικές περίεργες συµπτώσεις, που ζητώ συγγνώµη,

αλλά πρέπει να τις πω. Τα υπόλοιπα τα αφήνω στην άκρη. Θα
σας πω µερικές περίεργες συµπτώσεις, γιατί για µένα οι συµπτώ-
σεις είναι συµπτώσεις.

Πρώτη σύµπτωση. Παραµονές Χριστουγέννων του 2021 η Κυ-
βέρνηση αποφασίζει να καταργήσει τους φορείς διαχείρισης
πού; Ακούστε τώρα. Εγώ θα σας πω πού. Πάρνηθα, Δαδιά, Τζου-
µέρκα, Πίνδος, Δέλτα Έβρου, Ψαράδες. Τους καταργεί τα Χρι-
στούγεννα 2021, έχω το ΦΕΚ εδώ. Το καταθέτω και αυτό στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
ΦΕΚ, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σύµπτωση. Είκοσι δύο ηµέρες πριν από τις φωτιές στον Έβρο
δίνεται άδεια για νέο αιολικό πάρκο-µαµούθ σε Αλεξανδρούπολη
και Ροδόπη. Εδώ το ΦΕΚ στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
ΦΕΚ, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είκοσι ηµέρες πριν δίνεται πάλι στη Δαδιά. Μαζί και αυτό το
ΦΕΚ.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άλλη σύµπτωση. Αυτό το ξέρετε; Πόσοι είστε ειδικοί; Αυτό
είναι τοποθετηµένο στην Πάρνηθα. Στον κύριο Πρωθυπουργό
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ήθελα να το δώσω, αλλά, ως φυγόπονος, έφυγε. Αυτό είναι υψη-
λής τάσεως κολώνα. Μπαίνει στην Πάρνηθα, στον εθνικό δρυµό.
Γιατί; Ούτε σπίτια υπάρχουν εκεί ούτε κατοικηµένα υπάρχουν
ούτε κεραίες υπάρχουν. Γιατί µπήκε η υψηλής τάσεως εκεί;

Ακούστε τώρα. Έκαναν υπόγειο καλώδιο, το έφεραν εκεί. Συν-
δέεται η περιοχή. Είναι για 220V η περιοχή, αλλά είναι για οικιακή
χρήση. Αυτό είναι για άλλη χρήση. Τι χρήση είναι αυτή; Δεν είναι
µία κολώνα. Είναι πολλές.

Ρωτάω: Γιατί στην Πάρνηθα; Ας µας εξηγήσει, λοιπόν, γιατί,
ενώ στήνει παντού ανεµογεννήτριες, στην Πίνδο, στα Τζουµέρκα,
στην Πάρνηθα, στη Δαδιά, στον Έβρο, στη Ροδόπη, καίγονται
αυτές οι περιοχές; Τόσες επαναλαµβανόµενες συµπτώσεις εµένα
µε ενοχλούν. Εσάς όχι; Γιατί; Γιατί είστε οπαδοί της ανεµογεννή-
τριας;

Ωραία! Αφού, λοιπόν, είστε οπαδοί της ανεµογεννήτριας, ας
εξηγήσει ο Πρωθυπουργός -και είµαστε πρώτοι στα αιολικά
πάρκα, πρώτοι σε δύναµη και ισχύ- γιατί είµαστε από τις πιο ακρι-
βές χώρες στη βενζίνη, στο πετρέλαιο, στα καύσιµα και οι ολι-
γάρχες «πίνουν το αίµα» του ελληνικού λαού; Πείτε µας πώς
δικαιολογείται αυτό. Εξηγήστε µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και εδώ θα κλείσω, γιατί θέλει να κλείσω ο κύριος Πρόεδρος

και έχει δίκιο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, σας παρα-

καλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Το µεγαλύτερο πρόβληµα της ελληνικής ιστορίας, το µε-
γαλύτερο πρόβληµα του πολιτικού προσωπικού της χώρας ξέ-
ρετε ποιο είναι; Θα σας το πω τώρα. Οι άνθρωποι που γνωρίζουν
την αλήθεια δεν τολµούν να µιλήσουν, γιατί συµµετέχουν στο
έγκληµα και αυτοί ή γιατί φοβούνται. Και αυτοί που δεν έχουν
ιδέα για τα θέµατα έρχονται και µιλούν και λένε την κάθε ανοησία

του ο καθένας.
Εµείς, λοιπόν και ξέρουµε και µιλάµε και δεν φοβόµαστε και

θα συνεχίσουµε να υπηρετούµε τα συµφέροντα των πολιτών και
όχι των ολιγαρχών, όπως κάνουν οι περισσότεροι εδώ µέσα.
Έχουµε και δευτερολογία. Εκεί να δείτε τι έχει να γίνει!

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ο Πρωθυπουργός δεν είπε αυτό

το πράγµα. Αδικείτε τον Πρωθυπουργό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Αυτός αδικεί τον εαυτό του.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πριν λίγο έλαβα στο

γραφείο µου, στην Ειδική Γραµµατεία του Προέδρου της Βου-
λής, της εξής επιστολή του κ. Στίγκα:

«Προς τον αξιότιµο Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Κων-
σταντίνο Τασούλα.

Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα επιστολή σας γνω-
στοποιώ ότι οι Βουλευτές κ. Δηµητοκάλλης Ιωάννης, κ. Κατσι-
βαρδάς Χαράλαµπος και κ. Κόντης Ιωάννης τίθενται εκτός της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών. Διότι δεν νοείται ότι
σε µια Κοινοβουλευτική Οµάδα οι Βουλευτές της να δρουν αυ-
τοβούλως και κατά µόνας, εκβιάζοντας τον Πρόεδρο της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας, ουσιαστικά εξυπηρετώντας άλλους σκο-
πούς.

Εµείς, οι Σπαρτιάτες», λέει ο κ. Στίγκας, «αναγνωρίζουµε τον
θεσµικό µας ρόλο και είµαστε ταγµένοι να υπηρετούµε τη δηµο-
κρατία, τους θεσµούς, τη χώρα και τους πολίτες µας. Βασίλειος
Στίγκας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Σπαρτιάτες

Κατατίθεται στα Πρακτικά.
(Η προαναφερθείσα ανακοίνωση έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κατόπιν αυτού, καλώ
τον κ. Δηµήτρη Νατσιό, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νίκης, για την οµιλία του.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Εµάς τι µας ενδιαφέρει αυτό, κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Για λόγους εγκυκλο-
παιδικούς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος-ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα αποχαιρετούµε τον Αύ-
γουστο, που είναι ο µήνας της Παναγίας µας και αντί να έχουµε
την καρδιά µας στραµµένη στις γιορτές της, όλη η πατρίδα θρη-
νεί και στενάζει πάνω από την καµένη γη µας. Η Κοίµηση της Θε-
οτόκου, το «Πάσχα του καλοκαιριού», έγινε Γολγοθάς και µαρτύ-
ριο για πολλούς συµπατριώτες µας.

Και σήµερα, βρισκόµαστε εδώ, στη Βουλή µε πρωτοβουλία του
Πρωθυπουργού να συζητήσουµε τον διεθνή διασυρµό και τις
τραγικές και θλιβερές πρωτιές της κατακαµένης ή ακριβέστερα,
κατακαηµένης πατρίδας µας.

Κατ’ αρχάς και µόνο που κληθήκαµε να συζητήσουµε για αυ-
τονόητα θέµατα, που έπρεπε να είχαν λυθεί πριν από το καλο-
καίρι από το Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας δείχνει ότι κάτι
δεν γίνεται σωστά. Για την ακρίβεια, γίνεται ακόµα χειρότερο και
από τότε που δεν υπήρχε καν ξεχωριστό Υπουργείο Πολιτικής
Προστασίας.

Τα στατιστικά στοιχεία για την πορεία της φετινής αντιπυρικής
περιόδου της χώρας µας δεν είναι απλώς αποκαρδιωτικά, αλλά
εφιαλτικά. Η πυρκαγιά που κατέκαψε την ευαίσθητη περιοχή του
Έβρου µετράει οκτακόσιες δέκα χιλιάδες στρέµµατα, δηλαδή µε-
γαλύτερη έκταση ακόµα και από τη Νέα Υόρκη. Όπως γνωστο-
ποίησε η ίδια η Κοµισιόν, πρόκειται για τη µεγαλύτερη πυρκαγιά
στην ιστορία της Ευρωπαϊκής Ένωσης από το 2000 που υπάρ-
χουν επίσηµες καταγραφές. Και σήµερα, για δέκατη τρίτη µέρα
ακόµη καίει και κατακαίει τον Έβρο.

Φέτος οι καµένες εκτάσεις στη χώρα µας είναι σχεδόν τετρα-
πλάσιες σε σχέση µε την τελευταία δεκαπενταετία. Το 33% των
δασών της Αττικής κάηκε και επιτρέψτε µου να πω ότι η προσπά-
θεια της Κυβέρνησης να αµφισβητήσει τα στοιχεία των συνολι-
κών εκτάσεων που έχουν καεί, δείχνει ότι το µυαλό της Κυβέρ-
νησης είναι στραµµένο στη δικαιολογία και στο θεαθήναι.

Κλιµάκια της Νίκης πραγµατοποιήσαµε αυτοψίες στον Έβρο
και στην Αττική και νωρίτερα στην Αγχίαλο για να δούµε από
κοντά το µέγεθος της καταστροφής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Εστιάζουµε για ευνόητους λόγους στον µαρτυρικό Έβρο. Η
ψυχή µας µαύρισε κυριολεκτικά από απελπισία µε αυτά που αντι-
κρίσαµε, καµένα δάση, καµένες οικίες, χαµένες περιουσίες, αλ-
λόφρονες άνθρωποι. Ο κόσµος πανικόβλητος και µε έκδηλη την
αγωνία, όχι µόνο για την έκβαση των πυρκαγιών που µαίνονταν
σε ένα τεράστιο µέτωπο, αλλά και µε την προοπτική του τόπου,
µε το µέλλον. Αντικρίσαµε πλήρης ανυπαρξία αντιπυρικών ζωνών,
άθλια κατάσταση δασικών δρόµων, απουσία συντονισµού των πυ-
ροσβεστικών δυνάµεων και βέβαια, παντού η παρουσία λαθρο-
µεταναστών. Άσχετα αν υπήρξε δόλος από την πλευρά των
τελευταίων ή προκάλεσαν ατυχήµατα, είναι δεδοµένο ότι στις
εστίες που εκδηλωνόταν η φωτιά, τόσο µαρτυρίες κατοίκων, όσο
και οι εκθέσεις των υπηρεσιών µιλάνε για εµπλοκή παράνοµων
µεταναστών. Αν το κράτος φύλαττε σωστά τα σύνορα, όλα αυτά
ίσως να είχαν αποφευχθεί. Σήµερα, όπως λένε οι ακρίτες µας, οι
περισσότερες υπηρεσίες του νοµού -Αστυνοµία, Στρατός, Συνο-
ριοφυλακή, δοµές υγείας, δικαστήρια, Πυροσβεστική Τροχαία-
ασχολούνται µε τη λαθροµετανάστευση και τα απόνερά της. 

Αλήθεια, η εξ Ανατολών γείτων, όπου κατά καιρούς έχουν εµ-
φανιστεί, δηµοσίως µάλιστα, διάφοροι παρακρατικοί να αυτοδια-
φηµίζονται ως εµπρηστές ελληνικών δασών, έχει άραγε κάποιος
συµφέρον από την όλη εξέλιξη στην ελληνοτουρκική µεθόριο;
Εσείς ο ίδιος, κύριε Πρωθυπουργέ, µιλήσατε για «υβριδική
απειλή». Από ποιους, εννοείτε, απειλούµαστε; Παρενθετικώς, να
σηµειώσω κάτι. Πριν από λίγες ηµέρες οι απόγονοι των σφαγέων
και εµπρηστών της Σµύρνης, οι γενοκτόνοι, οι γενοκτόνοι µας και

όλης της µαρτυρικής Μικράς Ασίας, πανηγύριζαν την επέτειο της
γενοκτονίας και του ξεριζωµού των Ελλήνων από την πανάρχαια
κοιτίδα τους. Το ΝΑΤΟ, διά στόµατος του τουρκόδουλου Στόλ-
τενµπεργκ, τους έστειλε συγχαρητήρια. Με αυτούς θα κάνετε
διάλογο για το Αιγαίο; Και επαναλαµβάνουµε την ερώτηση που
σας κάναµε κατά τις προγραµµατικές σας δηλώσεις. Ακόµη να
κλείσετε το τουρκικό Προξενείο στην Κοµοτηνή; 

Διαπιστώνουµε µε λύπη ότι και τώρα, όπως και σε όλη την προ-
ηγούµενη τετραετία, η Κυβέρνηση επικεντρώνεται σε τρία κυρίως
πράγµατα. Πρώτον, διαφηµίζει το περιβόητο επιτελικό κράτος,
το οποίο –µαγικώς θα λέγαµε- λύνει κάθε πρόβληµα. Δεύτερον,
προβάλλει την υποτιθέµενη ηγετική φυσιογνωµία του Πρωθυ-
πουργού που µε ό,τι καταπιάνεται, πετυχαίνει και γίνεται χρυσός.
Τρίτον, επιστρατεύει µία καλοσχεδιασµένη πανάκριβη και πολυ-
µέτωπη επικοινωνιακή πολιτική µε ψέµατα και προσπάθεια από-
κρυψης. 

Ποια είναι, όµως, η αλήθεια για τις πυρκαγιές; Ένα σοβαρό
κράτος, και όχι παρωδία επιτελικού, θα είχε εξετάσει τι δεν πάει
καλά από το 1998 που η ευθύνη της δασοπυρόσβεσης πέρασε
από τη δασική υπηρεσία στην Πυροσβεστική και έτι περαιτέρω
από το 2010, όπου οι αρµοδιότητες της Αγροφυλακής περιήλθαν
στο τότε Υπουργείο Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής. Θα
έκανε σύγκριση στα καµένα στρέµµατα, στις ζηµιές που προκλή-
θηκαν και θα έβγαζε πολύ χρήσιµα συµπεράσµατα. Θα έβλεπε
πώς διαχειρίζονται τα δάση τους άλλα µεσογειακά κράτη, όπως
για παράδειγµα η Γαλλία, τα οποία, εάν και έχουν πολλαπλάσια
έκταση σε σχέση µε την Ελλάδα, έχουν µικρότερο µέσο όρο κα-
µένων στρεµµάτων. Ένα σοβαρό κράτος θα φρόντιζε να αναπτύ-
ξει εγχώρια µη επανδρωµένα εναέρια αεροχήµατα, τα γνωστά
«UAV», προκειµένου να µπορεί να επιτηρεί συνεχώς τα δάση µας
µε οικονοµικό και αποτελεσµατικό τρόπο. Σήµερα η Πυροσβε-
στική Υπηρεσία δεν έχει ούτε ένα «UAV» υπό τον επιχειρησιακό
της έλεγχο και για πρόληψη και εν καιρώ πυρκαγιών ώστε να
µπορεί στρατηγικώς να συντονίζει τα µέσα της. Αναγκάζεται η
πυροσβεστική να χρησιµοποιεί ελικόπτερα που και πολύ περισ-
σότερο κοστίζουν και δεν µπορούν να πετούν συνεχώς. 

Και πριν κάποιος πει ότι µιλάµε για υψηλή τεχνολογία, σας θυ-
µίζω κάποια στοιχεία. Η Τουρκία πρόσφατα ανακοίνωσε την κα-
τασκευή εργοστασίου «UAV» στην Ουκρανία, της γνωστής
εταιρείας «BAYKAR», που παρενθετικά να πω ότι είναι αυτή που
κατασκευάζει τα γνωστά πλέον «BAYRAKTAR». Ποιο είναι το κό-
στος της επένδυσης; Είναι 88 εκατοµµύρια ευρώ. Θα πείτε, εµείς
δεν έχουµε την τεχνολογία ή τους επιστήµονες για να κατα-
σκευάσουµε το δικό µας. Αν είναι έτσι, γιατί δεν προνοούµε γι’
αυτό; Με µία απλή αναζήτηση στο εξωτερικό θα βρούµε, θα εντο-
πίσουµε αρκετούς Έλληνες συµπατριώτες µας, σπουδαίους επι-
στήµονες που διαπρέπουν σε αυτούς τους τοµείς. Να λύσουµε
επιτέλους το θέµα της επιτήρησης των δασών µας, παράγοντας
τα δικά µας «UAV». Η Πυροσβεστική Υπηρεσία, η Ελληνική Αστυ-
νοµία, οι Ένοπλες Δυνάµεις να έχουν τα δικά τους µέσα επιτή-
ρησης. Σηµειωτέον, η περίπτωση ενός ισραηλινού «UAV-Heron»
που διαθέτει το ΓΕΕΘΑ µάς κοστίζει ετησίως περί τα 18 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Ως άλλο συγκριτικό παράδειγµα, σύµφωνα και µε
τις εξαγγελίες του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, το κόστος για
τη χορήγηση τάµπλετ σε κάθε κληρωτό οπλίτη θα κοστίσει περί
τα 56 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ένα σοβαρό κράτος δεν θα χρησιµοποιούσε την Εθνική Υπη-
ρεσία Πληροφοριών για υποκλοπές πολιτικών αντιπάλων, ακόµα
και κορυφαίων Υπουργών και Αρχηγών των Ενόπλων Δυνάµεων,
αλλά θα προσπαθούσε εν µέσω θέρους να συλλέγει κάθε πιθανή
πληροφορία για τη δράση επίδοξων εµπρηστών. Ένα σοβαρό
κράτος θα φρόντιζε να επισκευάσει τα πυροσβεστικά του αερο-
σκάφη στην Ελλάδα για να είναι διαθέσιµα κατά τη διάρκεια της
αντιπυρικής περιόδου και όχι να τα στέλνει για συντήρηση στη
Γαλλία. Θα ανέθετε τον εκσυγχρονισµό τους στην πολύπειρη Ελ-
ληνική Αεροπορική Βιοµηχανία και δεν θα αγνοούσε τις προτει-
νόµενες λύσεις της Πολεµικής Αεροπορίας, η οποία είναι ο κατ’
εξοχήν αρµόδιος να γνωρίζει τι απαιτείται. Ένα σοβαρό κράτος
σε µία πυρκαγιά θα προστάτευε τις ευαίσθητες εγκαταστάσεις
του κράτους, όπως είναι τα νοσοκοµεία και τα στρατόπεδα µε
αποθήκες πυροµαχικών και δεν θα είχαµε τα θλιβερά, αλλά και
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ανήκουστα, αποτελέσµατα της Αγχιάλου.
Αλήθεια, σε έναν πόλεµο ο εχθρός τι περισσότερο θα µπο-

ρούσε να καταστρέψει; Θα µάθει τελικά ποτέ ο ελληνικός λαός
τι καταστράφηκε στην Αγχίαλο; Θα µας πείτε ότι ξέρετε ακριβώς
τι καταστράφηκε, αλλά δεν µπορείτε για λόγους απορρήτου να
το δηµοσιοποιήσετε. Ωραία δικαιολογία! Και στην Ουκρανία δώ-
σαµε ό,τι δώσαµε, αλλά και πάλι δεν το δηµοσιοποιούµε για λό-
γους απορρήτου, απλά το µαθαίναµε από τρίτους που έσπευδαν
να το ανακοινώσουν για δικό τους, βέβαια, συµφέρον. 

Τελικά, δεν είστε επιτελικό κράτος, αλλά ένα µυστικοπαθές
κράτος. Ένα σοβαρό κράτος θα γνώριζε ποιος κυκλοφορεί και
διανυκτερεύει µέσα σε δάσος και θα έπαιρνε αµέσως µέτρα για
την αποµάκρυνσή του. Εάν το έκανε αυτό, δεν θα είχαµε και τους
δεκαοκτώ άτυχους απανθρακωµένους στη Δαδιά. Τέλος, ένα σο-
βαρό κράτος θα διέθετε τα όποια κονδύλια αναδάσωσης στους
αρµόδιους φορείς και τη δασική υπηρεσία και όχι στο ΤΑΙΠΕΔ,
που και τη γνώση δεν έχει, αλλά και δηµιουργεί εύλογες υποψίες
κακοδιαχείρισης. 

Να θυµίσω ότι σύµφωνα µε εξαγγελίες του προηγούµενου
Υφυπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Γεωργίου Αµυρά, το
ΤΑΙΠΕΔ θα διαχειριστεί πιστώσεις 194 εκατοµµυρίων ευρώ για
την αναδάσωση εκατόν εξήντα πέντε χιλιάδων στρεµµάτων σε
υποβαθµισµένα οικοσυστήµατα της χώρας. Τελικά, η Δασική
Υπηρεσία µας χρειάζεται ή όχι;

Ως κυβέρνηση-εφευρέτης της επιτελικής φαρσοκωµωδίας και
ανικανότητας δεν ασχολείστε µε την σωστή οργάνωση, δεν
εστιάζετε στην εµπειρία, δεν ασχολείστε µε την υλικοτεχνική υπο-
δοµή πρόληψης.

Πρώτον, ως προς την οργάνωση, η Γενική Γραµµατεία Πολιτι-
κής Προστασίας έχει έναν αµιγώς εποπτικό ρόλο, δίνοντας γενι-
κού τύπου οδηγίες µέσα από το γραφείο, χωρίς πραγµατική
επίβλεψη στο πεδίο δράσης. 

Παράλληλα µε την Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας,
κάθε υπηρεσία αναπτύσσει το δικό της σχέδιο. Άλλο η Πυροσβε-
στική, άλλο η Αστυνοµία, άλλο οι δήµοι, άλλο ο Στρατός. Η µία
υπηρεσία έχει άγνοια των σχεδίων της άλλης. Δεν συντονίζονται
επαρκώς. Ένα πραγµατικό χάος αρµοδιοτήτων!

Δεύτερον, δεν εστιάζετε στην εµπειρία. Άραγε, εάν δηλώσει
κάποιος σήµερα εθελοντής στην Πολιτική Προστασία της περιο-
χής του, πιστεύετε ότι θα βρει επαρκές εκπαιδευτικό υλικό; Θα
συµµετέχει τακτικά σε ασκήσεις; Θα αποκτήσει, εν τέλει, την ελά-
χιστη εµπειρία για ένα τόσο σηµαντικό και κρίσιµο έργο; Θα λάβει
την πολύτιµη γνώση της ιδιαίτερης περιοχής και των συνθηκών
της, στην οποία καλείται να δράσει; Άραγε, οι επικεφαλής αξιω-
µατικοί έχουν βαθιά γνώση της περιοχής; Τα µονοπάτια µιας δα-
σικής περιοχής τους είναι γνώριµα ή πορεύονται µε σύστηµα
πλοήγησης και εύχονται να µην υπάρχουν τόποι συνώνυµοι ή το-
πωνύµια που δεν έχει καταγράψει η Google; 

Αυτά όλα έχουν καταφανεί στην εµπειρία, µε καταστρεπτικές
και οδυνηρές συνέπειες.

Σήµερα στην Αττική, για να φυλάσσονται τα δάση και για να
περιοριστούν οι πυρκαγιές, θα πρέπει όλη η Αστυνοµία να βρεθεί
στα βουνά, αφήνοντας τον αστικό ιστό. Εξαιτίας αυτού του γε-
γονότος, ούτε ανταποκρίνεται στο έργο της, την ασφάλεια δη-
λαδή των πολιτών, αλλά ούτε και µπορεί να ανταποκριθεί στις
απαιτήσεις της δασοεπιτήρησης. Ο θεσµός των πάλαι ποτέ αγρο-
φυλάκων ήταν ευεργετικότατος, κατά κοινή οµολογία, για την
επιτήρηση και την προστασία των δασών. 

Τρίτον, δεν ασχολείστε µε την πρόληψη και την υλικοτεχνική
υποδοµή. Δεν αξιοποιούνται πληροφορίες των δορυφόρων.
Ακόµα και τα µη επανδρωµένα αεροχήµατα, τα γνωστά UAV, που
πέταξαν πάνω από τον Έβρο, έδιναν εικόνα στο κεντρικό στρα-
τηγείο, αλλά όχι στους υπευθύνους στην πρώτη γραµµή του µε-
τώπου και βεβαίως, δεν χρησιµοποιήθηκαν σε προληπτική
επιτήρηση, πριν γίνει δηλαδή το κακό. 

Η πρόληψη απορροφά περίπου µόλις το 20% των ετήσιων κον-
δυλίων για την δασοπροστασία και κρατάτε το 80% κατόπιν εορ-
τής, που τελικά σηµαίνει κατόπιν καταστροφής. Εάν κάνουµε
λάθος στα νούµερα, διαψεύστε µας. Σε αντίθετη περίπτωση,
ισχύουν απόλυτα τα παραπάνω. 

Με τι ασχολείστε; Με την φυγοµαχία. Να σας επισηµάνουµε

κάτι µεγίστης, σπουδαίας σηµασίας. Δεν υπάρχει εµπλεκόµενος
στην πυρόσβεση που να µη συνειδητοποιεί πόσο εγκληµατικό
µέτρο είναι η καθολική εκκένωση των απειλούµενων οικισµών.
Μόνον ένας καρεκλοκένταυρος που τροµάζει στην ιδέα του πο-
λιτικού κόστους από έναν ενδεχόµενο θάνατο του πολίτη θα το
έβρισκε σωστό. Καλούµε κατοίκους νέους και υγιείς να εγκατα-
λείψουν τις περιουσίες και το βιος τους, επειδή πλησιάζει η
φωτιά, για να τα περιφρουρήσει ποιος; Η ελάχιστη πυροσβεστική
δύναµη, που δεν µπαίνει καν στον οικισµό; Οι εθελοντές που δεν
έχουν γνώση της περιοχής ή τα µέσα για την αντιµετώπιση της
φωτιάς; Για ποιον λόγο ένας σαραντάχρονος αγρότης που γνω-
ρίζει το χωριό του, που διαθέτει γεώτρηση, που κατέχει φορητή
δεξαµενή κ.λπ., να πρέπει να φύγει και να εγκαταλείψει την κα-
τοικία του; Δυστυχώς, το «εκκενώστε» είναι το νέο σύστηµα αντι-
µετώπισης των πυρκαγιών. 

Δεν είναι όλη η Ελλάδα µε ένα µάτι, κύριε Πρωθυπουργέ, και
αφήστε αυτή την κρυφοολοκληρωτική νοοτροπία του «πατε-
ρούλη» της κοινωνίας. Οι ενήλικοι πολίτες της πατρίδας µας πρέ-
πει να είναι ενηµερωµένοι για τον κίνδυνο, αλλά και ελεύθεροι να
υπερασπιστούν τις περιουσίες τους, αντί να διαπληκτίζονται µε
τους αστυνοµικούς και µάλιστα οι τελευταίοι να καλούνται, για
να περιφρουρήσουν τα εγκαταλελειµµένα σπίτια από τυχόν λεη-
λασίες. Ανακαλέστε τώρα την οριζόντια αυτή εντολή και αφήστε
τις κατά τόπους κοινωνίες να υπερασπιστούν το βιος τους µαζί
µε τις κρατικές υπηρεσίες, αφού αυτές από µόνες τους αποδει-
κνύονται ανεπαρκείς. 

Η καταστροφή ή καλύτερα το ολοκαύτωµα στον προµαχώνα
του ελληνικού κράτους, τον µαρτυρικό Έβρο, είναι πρωτοφανές.
Κάηκε ο µισός νόµος και ακόµη καίγεται σήµερα, ηµέρα Πέµπτη,
για δέκατη τρίτη ηµέρα, χωρίς να περιλαµβάνει δύσβατα και δυ-
σπολέµητα για τις πυροσβεστικές δυνάµεις δάση, πλην του µο-
ναδικού εθνικού πάρκου της Δαδιάς, γνωστού παγκοσµίως για
τη σπάνια βιοποικιλότητά του.

Αποτεφρώνονται εκτάσεις πεδινές, σιταροχώραφα, πουρνά-
ρια. Είδαµε πρωτόγνωρα πράγµατα, να εκκενώνεται το Πανεπι-
στηµιακό Νοσοκοµείο Αλεξανδρούπολης, το γηροκοµείο, ακόµα
και στρατιωτικές εγκαταστάσεις. Αλήθεια, πού ακούστηκε ξανά
εκκένωση νοσοκοµείου; Ούτε σε πόλεµο δεν γίνονται αυτά τα
πράγµατα! 

Πώς θα επουλωθεί η τραυµατισµένη αυτοπεποίθηση και το αί-
σθηµα ασφαλείας των Ελλήνων της Θράκης και όλων των Ελλή-
νων µετά από τέτοια πανωλεθρία του κρατικού µηχανισµού; Μή-
πως µε τις προκλητικές δηλώσεις του κ. Βορίδη και άλλων υπευ-
θύνων στην Αλεξανδρούπολη, µε τα συχαρίκια που αντάλλαξαν,
τις ποµφολυγώδεις υποσχέσεις που ξαναµοίρασαν, τις απειλές
που εκτόξευσαν κατά των πολιτών που υπερασπίζονται τη νοµι-
µότητα;

Θα έρθω και σε ένα άλλο θέµα, την επικοινωνιακή πολιτική της
Κυβέρνησης, που επιστρατεύει ψέµατα και αποκρύπτει στοιχεία,
προκειµένου να φανεί ότι λειτουργεί επ’ ωφελεία του λαού. Εξη-
γούµαι: Οι πυρκαγιές οφείλονται στην κλιµατική αλλαγή ή, όπως
λέτε, την κλιµατική απειλή, σαν να έχει το περιβάλλον πρόθεση
εχθρική; Δεν θα αναφέρω απόψεις ειδικών επιστηµόνων και στοι-
χεία αναλύσεων, αλλά θα θέσω ένα µόνο ερώτηµα στην κρίση
σας: Η κλιµατική απειλή έχει κάτι µόνο µε εµάς τους Έλληνες;
Είναι µόνο εναντίον µας; Γιατί δεν ισχύει και για άλλες χώρες της
γειτονιάς µας;

Σύµφωνα µε σχετική δηµοσίευση του Meteo, που παρουσιά-
στηκε και από τα ελληνικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης, από την 1-
1-2023 έως και 24-8-2023 στην Ελλάδα περίπου κάηκαν ένα
εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες στρέµµατα και στην Ισπανία -
περίπου οκτακόσιες χιλιάδες στρέµµατα στρογγυλοί αριθµοί- και
στην Ιταλία εξακόσιες χιλιάδες στρέµµατα. Να υπενθυµίσω ότι η
Ισπανία έχει τετραπλάσια έκταση από την Ελλάδα και η Ιταλία
δυόµισι φορές µεγαλύτερη. Αυτές τις χώρες, προφανώς, δεν τις
επισκέπτεται η κλιµατική απειλή.

Να κάνω µία ιδιαίτερη αναφορά στη Σαµοθράκη, που λόγω κα-
ταστροφής υποδοµών στην Αλεξανδρούπολη έµεινε χωρίς
ρεύµα, χωρίς νερό, χωρίς επικοινωνίες, χωρίς διαδίκτυο και
χωρίς ακτοπλοϊκή σύνδεση. Οι ζηµιές στις επιχειρήσεις ήταν τε-
ράστιες, η ταλαιπωρία των τουριστών αφάνταστη που έµειναν
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χωρίς λεφτά, διότι δεν λειτουργούσαν ούτε τα ΑΤΜ και δεν µπο-
ρούσαν να αγοράσουν ούτε φαγητό. Τα γεγονότα αυτά τα απο-
κρύψατε εντελώς. 

Άλλο σηµείο που αποκρύψατε, είναι ότι στον Έβρο η φωτιά πέ-
ρασε και πάλι σε αποθήκες πυροµαχικών και από θαύµα δεν θρη-
νήσαµε ξανά καταστάσεις, όπως αυτή της Αγχιάλου. Μάλιστα,
τραυµατίστηκαν τρεις στρατιωτικοί στην προσπάθειά τους να εκ-
κενώσουν το στρατόπεδο. 

Δεν είναι δυνατόν να πλανάται η εντύπωση πως ο στρατός µας
είναι αναποτελεσµατικός και δεν µπορεί να φυλάξει τα στρατό-
πεδά του από τη φωτιά. Αυτό είναι η δουλειά του λεγόµενου ευ-
φηµιστικώς επιτελικού κράτους και του Υπουργείου Πολιτικής
Προστασίας. Σιγή ιχθύος, όµως, για το σκάνδαλο αυτό και από
το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης.

Σχετικά µε την αξιοποίηση του δασικού πλούτου, αν µπορεί να
ειπωθεί αυτό για καµένα, µιλήσατε, κύριε Πρωθυπουργέ, για ξυ-
λεία. Ο δασικός µας πλούτος, που είναι κληρονόµηµα του ελλη-
νικού λαού, κάποιοι έφτασαν να το ζυγίζουν σύµφωνα µε τη
βιωσιµότητά του και να τον αντιµετωπίζουν ως πηγή ανήθικου
κέρδους. Είτε το κάθε δάσος παραµένει ζωντανό είτε είναι κα-
µένο και νεκρό κάποιοι το αντιλαµβάνονται ως ταµειακή µηχανή
που θα προσφέρει παχυλά έσοδα µέσω της άγριας εκµετάλλευ-
σής του. 

Και η µεγάλη ειρωνεία είναι ότι αυτό το έγκληµα διαπράττεται
υπό το πρόσχηµα της πράσινης ανάπτυξης. Κάποιοι µιλούν για
τις επιχειρηµατικές ευκαιρίες της πράσινης ενέργειας, την ώρα
που έγιναν στάχτη σχεδόν, όπως προείπαµε, ενάµισι εκατοµµύ-
ριο στρέµµατα πραγµατικής πράσινης ενέργειας. Αν αυτή είναι
η ανάπτυξη που ονειρεύεστε, τότε προτιµούµε χίλιες φορές να
παραµείνουµε υποανάπτυκτοι. 

Στα διάφορα κέντρα εξουσίας ξοδεύονται αµύθητες περιου-
σίες για να εγκαθιδρυθεί ένα σύστηµα ελέγχου που φέρει το προ-
σωπείο της πράσινης ανάπτυξης. Ωστόσο, µέχρι τώρα το µόνο
που βλέπουµε είναι µαύρη ανάπτυξη στο χρώµα του κάρβουνου. 

Εξαίρεση λαµπρή εν µέσω καταστροφής και θλίψης είναι οι πυ-
ροσβέστες, το προσωπικό της αεροπυρόσβεσης, του Στρατού,
της Αστυνοµίας και όσοι εθελοντές που έσπευσαν µε αυταπάρ-
νηση να βοηθήσουν και έδωσαν και ακόµη δίνουν έναν πραγµα-
τικά τιτάνιο αγώνα. Με αυτοθυσία και µε κάθε δυνατότητα που
έχουν, προσπαθούν και επιχειρούν να σώσουν ανθρώπους, σπίτια
και περιουσίες αντιµετωπίζοντας κατά µέτωπο τη φωτιά. Τους
αξίζουν συγχαρητήρια και έχουν την απεριόριστη ευγνωµοσύνη
µας και τις ευχαριστίες µας. 

Ως εκ τούτου, πιστεύουµε ότι η Κυβέρνηση πρέπει να υιοθετή-
σει αµέσως τα κάτωθι: Αρχικά να φροντίσει αµέσως για την ανα-
κούφιση όλων των πυρόπληκτων, να προβεί στην αποζηµίωση
των περιουσιών τους και να υλοποιήσει ένα σχέδιο άµεσης απο-
κατάστασης των καµένων εκτάσεων. 

Μιλήσατε, κύριε Πρωθυπουργέ, για πλήρες πρόγραµµα απο-
κατάστασης για τον Έβρο. Σας πληροφορούµε ότι κανείς πυρό-
πληκτος δεν συµµερίζεται την αισιοδοξία σας ή καλύτερα την
αλαζονεία σας. Ακόµη οι στάχτες πνίγουν και τους πυρόπληκτους
προηγούµενων ετών. Για το πρόβληµα των δασικών πυρκαγιών
πρέπει, επιτέλους, όπως προείπαµε, να δοθεί βαρύτητα στην
πρόληψη, να συσταθεί και πάλι ο θεσµός του δασοφύλακα, να
σταµατήσει το χάος αρµοδιοτήτων και να υπάρχει ένας στρατη-
γικός φορέας για τα δάση µας που θα αναλάβει τη συνολική τους
διαχείριση σε όλο το φάσµα των δραστηριοτήτων γύρω από τα
δάση, όχι µόνο µε τη δασοπυρόσβεση, αλλά και τη δασοφυλακή
και την επάνδρωση µε ειδικούς επιστήµονες, δασολόγους, δασο-
πόνους και τα κατάλληλα εργαλεία. 

Σχετικά πρότυπα µπορούµε να βρούµε στη Γαλλία, όπου και
µόνο η σύγκριση των αποτελεσµάτων κάθε χρόνο είναι αρκετή
να µας πείσει ότι κάτι δεν κάνουµε καθόλου καλά στην Ελλάδα. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γράφει µε ανεί-
πωτη θλίψη ο µεγάλος τροπαιούχος νοµπελίστας µας ποιητής
Γιώργος Σεφέρης: «Όσο προχωρεί ο καιρός και τα γεγονότα ζω
ολοένα µε το εντονότερο συναίσθηµα πως δεν είµαστε στην Ελ-
λάδα, πως αυτό το κατασκεύασµα που τόσο σπουδαίοι και ποικί-
λοι απεικονίζουν καθηµερινά δεν είναι ο τόπος µας, αλλά ένας
εφιάλτης µε ελάχιστα φωτεινά διαλείµµατα γεµάτα µε µια πολύ

βαριά νοσταλγία». Και παραθέτει ο ποιητής µια φράση που µιλάει
στις καρδιές όλων µας: «Να νοσταλγείς τον τόπο σου. Ζώντας
στον τόπο σου τίποτε δεν είναι πιο πικρό». Όλοι οι Έλληνες
κάπως έτσι δεν νιώθουµε σήµερα; 

Μία βόλτα στα καµένα και αντικρίζεις Έλληνες και Ελληνίδες
να βαδίζουν στην τέφρα της φωτιάς και τις στάχτες της επιτελι-
κής ανικανότητας. Αυτό επιβεβαιώνει τον συλλογισµό του ποιητή.
Η πατρίδα µας µε τις απαράµιλλες οµορφιές της, τα παπαδιαµά-
ντια ρόδινα ακρογιάλια της και µε τους ανθρώπους της ελπίδας
καταντά ασήκωτη και βαριά νοσταλγία, χώρα του ήλιου που δεν
µπορεί να αντικρίσει τον ήλιο, κατά τον Ελύτη. 

Αλήθεια, πώς θα ζήσουν αυτοί οι άνθρωποι; Τι θα κάνουν; Με
επιδόµατα οίκτου και κρατικής λύπησης; Με τσαλακωµένη την
αξιοπρέπειά τους; Όταν ένας άνθρωπος χάνει το βιος του, θα
χάσει και τον βίο του. Πώς θα αντιδράσουν; Θα έχουµε πάλι ένα
νέο κύµα εκπατρισµού; Δεν πρέπει οι νέοι, αλλά και οι µεγαλύτε-
ροι σε ηλικία να φύγουν προς τα µεγάλα αστικά κέντρα και το
εξωτερικό αποδεχόµενοι ότι στον τόπο τους, στον Έβρο, δεν
υπάρχει καµµία ελπίδα και προοπτική. Να γίνουν τα πάντα ώστε
να µείνουν στο πανέµορφο γενοτόπι τους. Συντρέχουν λόγοι οι-
κογενειακοί, κοινωνικοί, εθνικοί. 

Να επισηµάνω µία άλλη διάσταση αυτής της τραγωδίας: Ο Έλ-
ληνας ξεριζώνεται από την ιδιοκτησία του. Οι πυρκαγιές, οι συ-
στηµατικές εκκενώσεις, η εγκατάλειψη της υπαίθρου, το κλείσιµο
των σχολείων τον διώχνουν από τη γη του. Καταφεύγει πολλές
φορές για µία καλύτερη ζωή στις πόλεις και εκεί τον αναµένει και
το τέρας των κόκκινων δανείων και της ανεργίας. 

Ας γνωρίζουµε ότι το να έχεις τη δική σου γη και το δικό σου
σπίτι, το πατρογονικό συνήθως, αυτό τονώνει και το εθνικό αί-
σθηµα λόγω προσωπικού γοήτρου και αλληλεγγύης προς την πα-
τρίδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ να ολοκληρώνετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα
λεπτό.

Είµαστε γέννηµα και θρέµµα του τόπου καταγωγής µας. Όπως
κάθε συµφορά που βρίσκει τον άνθρωπο έχει πνευµατικό υπόβα-
θρο, έτσι και µε τις πυρκαγιές πρέπει να αναζητήσουµε τα βαθύ-
τερα αίτια µέσα µας. Η ρίζα του κακού ξεκινά από την καµένη γη
που φέρουµε µέσα µας. Οι έρηµες συνειδήσεις αργά ή γρήγορα
δηµιουργούν έρηµες εκτάσεις. Το κακό εξωτερικεύεται όλο και
περισσότερο στο περιβάλλον µας, γιατί χάσαµε την αγάπη στον
πλησίον µας, στον τόπο µας, στις κοινές µας αξίες και τα ιδανικά
που θα έπρεπε να µας ενώνουν. Όσο ασφυκτιούµε από έλλειψη
πνευµατικού οξυγόνου, τόσο δηλητηριάζεται και ο φυσικός
αέρας που µας περιβάλλει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Μας λείπει ο σεβασµός και η αγάπη στην όµορφη, πλούσια και
άβατη και σεβαστή και αγία, όπως την ονοµάζει ο εθνικός µας
ποιητής, ο Σολωµός, πατρίδα µας και παραµένει αειθαλής η
φράση του εθναπόστολου Αγίου Κοσµά του Αιτωλού: «Οι άνθρω-
ποι θα µείνουν φτωχοί γιατί δεν θα έχουν αγάπη στα δέντρα». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καλώ τώρα στο βή-

µα την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπού-
λου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα ήθελα να ξεκινούσαµε την περίοδο κοινοβουλευτι-
κής λειτουργίας µε χαµογελαστές ευχές, µε όρεξη για εκείνα που
έχουµε προγραµµατίσει να κάνουµε για τους πολίτες αυτής της
χώρας, µε προτάσεις για το πώς η λειτουργία του Κοινοβουλίου
θα είναι µία λειτουργία που θα φέρει τον κόσµο, τους πολίτες,
τον κάθε άνθρωπο, κάθε γυναίκα, κάθε άνδρα, κάθε παιδί, µέσα
στο Κοινοβούλιο. Αντί γι’ αυτό, ξεκινάµε αυτή τη νέα περίοδο µε
πένθος, µε θλίψη, µε φοβερές απώλειες και τροµερά ερωτηµα-
τικά. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει υποσχεθεί ότι θα φέρει τη φωνή
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των πολιτών µέσα στη Βουλή και έτσι στη σηµερινή συζήτηση,
κύριε Υπουργέ -µιας και ο κ. Πρωθυπουργός δεν είναι εδώ- θα
είµαστε οι κάτοικοι του Έβρου που αγωνιούν εδώ και δεκατρείς
ηµέρες, γιατί αφέθηκε να γιγαντωθεί και να γίνει ανεξέλεγκτη η
πυρκαγιά, θα είµαστε οι κάτοικοι της Ρόδου που απορούν γιατί
κατακάηκε το νησί τους, θα είµαστε οι κάτοικοι της βόρειας Εύ-
βοιας που θρηνούν ακόµη τις απώλειες του 2021 και ακούν πως
όλα είναι καλώς καµωµένα τελικά, θα είµαστε οι συγγενείς των
θυµάτων στο Μάτι και οι επιζώντες από το Μάτι, που ρωτούν γιατί
ακόµη δεν έχει δικαστεί το έγκληµα, θα είµαστε οι συγγενείς των
θυµάτων της Ηλείας και οι κάτοικοι της Ηλείας που από το 2007,
τότε που ζήσαµε τις τραυµατικές απώλειες από πυρκαγιές, τις
πρώτες τόσο πολυάνθρωπες απώλειες στη χώρα µας -το 2007,
πριν από δεκάξι χρόνια- απορούν πώς είναι δυνατόν να είµαστε
εδώ ξανά και πώς είναι δυνατόν ξανά να συζητάµε τα ίδια και πώς
είναι δυνατόν ξανά να ακούµε τις ίδιες δικαιολογίες, µε διάφορες
µικρές διαφοροποιήσεις, που όµως επιδιώκουν να καλύψουν και
να συγκαλύψουν µία χρόνια αδιαφορία, µία χρόνια αβελτηρία,
µία χρόνια απρονοησία, µία χρόνια απραξία, µία χρόνια αναξιο-
κρατία, µία χρόνια απανθρωπιά, µία χρόνια διαφθορά που σκο-
τώνουν, όχι απλώς υπονοµεύουν την πατρίδα µας και το µέλλον
µας, αλλά σκοτώνουν. Έχουν θύµατα. Έχουν θύµατα τους συ-
νανθρώπους µας, που έχασαν τη ζωή τους, έχουν θύµατα τα
δάση που κατακάηκαν, έχουν θύµατα τα ζώα που ανυπεράσπιστα
οδηγήθηκαν στον θάνατο, έχουν θύµατα ανθρώπινες κοινότητες,
ανθρώπινες ζωές, ανθρώπινες προσδοκίες και το µέλλον µας
ολόκληρο. 

Δεν ήρθα σήµερα 31 Αυγούστου για να πω για πρώτη φορά τε-
τριµµένα λόγια. Από την έναρξη της Κοινοβουλευτικής Περιόδου,
µε αγωνία, από τις προγραµµατικές δηλώσεις, µίλησα για την
ανάγκη δασοπυροπροστασίας και κατάρτισης σχεδίου πολιτικής
προστασίας. Και επεσήµανα, κύριε Υπουργέ, ότι στην έναρξη
αυτής της περιόδου για το κρίσιµο Υπουργείο που αναλάβατε,
µιλήσατε σε µία άδεια Βουλή. Ήταν τέτοιο το ενδιαφέρον της Κυ-
βέρνησης για το πεδίο της δασοπυροπροστασίας και της πολιτι-
κής προστασίας. 

Μίλησα στην πρώτη συνεδρίαση µετά από τις προγραµµατικές
δηλώσεις, στις 18 Ιουλίου, κύριε Πρόεδρε, για την ανάγκη να
πούµε την αλήθεια µέσα στη Βουλή και την ανάγκη να ειπωθεί
µέσα στη Βουλή αυτό που είναι η πραγµατικότητα, ότι κάηκε
ξανά η χώρα µας, γιατί κανείς ποτέ δεν τιµωρήθηκε για όλες τις
προηγούµενες φορές που κάηκε η χώρα µας, που κάηκαν άνθρω-
ποι, που κατακάηκαν ζώα, που κάηκαν δάση και δρυµοί. Κάηκε
ξανά η χώρα µας, γιατί και σήµερα κανείς δεν έχει τιµωρηθεί.
Κάηκε ξανά η χώρα µας και χάσαµε ανθρώπους και λυπάµαι που
ένας Πρωθυπουργός, ο οποίος διαφήµιζε την προτεραιότητα για
την ανθρώπινη ζωή, δεν αφιέρωσε την παραµικρή συγνώµη για
τις ανθρώπινες ζωές που χάθηκαν άδικα, συνδεδεµένες απώλειες
µε απραξία, µε πράξεις και παραλείψεις υπηρεσιακές, αυτοδιοι-
κητικές, πολιτικές, κυβερνητικές. 

Έχω πραγµατικά µείνει άναυδη από την απόπειρα για άλλη µία
φορά οι νέες απώλειες, η νέα τραγωδία, η νέα αφαίρεση ενός
κοµµατιού της ζωής µας, της προοπτικής µας, του µέλλοντός
µας, δρυµών ιστορικών και κεφαλαίου περιβαλλοντικού και οικο-
λογικού, να αντιµετωπιστεί µε επικοινωνιακά µέσα. 

Και έχω µείνει άναυδη, ακόµη-ακόµη -καλώς ήρθατε, κύριε
Πρωθυπουργέ- από το γεγονός ότι ενώ είναι πάρα πολύ ξεκά-
θαρο και είναι ξεκάθαρο από τις 28 Φλεβάρη του 2023 ότι ζούµε
στη χώρα του «πάµε και όπου βγει», η τακτική του «πάµε και όπου
βγει» συνεχίζεται και εµπεδώνεται και µάλιστα, φτάνει να διεκδι-
κεί να γίνει κεντρική κυβερνητική και πολιτική αντίληψη. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, περίµενα να ακούσω άλλη οµιλία εκ µέ-
ρους σας σήµερα και περίµενα ειλικρινά να υπάρχει µία σοβαρή
ανάληψη ευθύνης και µία εξίσου σοβαρή απόδοση ευθυνών, η
οποία δεν έχει γίνει. Αντ’ αυτού σας άκουσα να µας λέτε ότι
υπάρχουν δάση πολύτιµα και δάση όχι και τόσο πολύτιµα, να µας
λέτε ότι τα πολύτιµα πρέπει να τα σώζουµε, αλλά τα όχι και τόσο
πολύτιµα δεν χρειάζεται να τα σώσουµε, να µας λέτε ότι τη φωτιά
στην Πάρνηθα εκτός κάθε πλαισίου, πρόνοιας, σχεδίου και εφαρ-
µογής σχεδιασµού την αντελήφθη κατά τύχη ένα περιπολικό της
Αστυνοµίας, άρα να συνοµολογείτε µε τους δικούς σας λόγους

ότι δεν υπήρχε -όπως δεν υπάρχει- επιτήρηση των δρυµών, ενερ-
γοποίηση των πυροφυλακίων. 

Είναι όλα εγκαταλελειµµένα. Το γνωρίζετε, γιατί αν δεν το γνω-
ρίζετε, πρέπει να αναζητήσετε τα στοιχεία. Δεν υπάρχει ενεργο-
ποίηση της Δασικής Υπηρεσίας γιατί την έχετε νοµοθετικά
αποξενώσει, όχι µόνον εσείς, και οι προηγούµενοι και οι παρα-
προηγούµενοι από το ’98. Την έχετε αποξενώσει από το αντικεί-
µενό της, δηλαδή τη φύλαξη των δασών. Και µας λέτε ακόµα και
επιδεικνύετε φωτογραφίες µε κάποιες θεωρίες, για το πώς προ-
έκυψε φωτιά στην Πάρνηθα, πώς κατασβέστηκε, πώς προέκυψε
φωτιά στον Έβρο, γιατί δεν κατασβέστηκε. Δείξατε φωτογρα-
φίες, τις οποίες καταθέσατε στα Πρακτικά. Εγώ θα σας παρα-
δώσω µία φωτογραφία. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου παραδίδει στον Πρόεδρο της Κυβέρνησης κ.
Κυριάκο Μητσοτάκη και στον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας κ. Βασίλειο Κικίλια την προαναφερθείσα φω-
τογραφία)

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Δεν προβλέπεται αυτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Είκοσι χρόνια µέσα στη Βουλή δεν το

έχω ξαναδεί αυτό.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ. Ας τη-
ρηθεί η διαδικασία, όπως τη γνωρίζουµε όλοι πολύ καλά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα την καταθέσω και στα Πρακτικά, αλλά θέλω να δώσω
στον κύριο Πρωθυπουργό την ευκαιρία να ενηµερωθεί γι’ αυτό
το οποίο συµβαίνει και να του δώσω και την ευκαιρία, για την πε-
ρίπτωση που δεν είναι ενήµερος, να πράξει τα δέοντα. 

Είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι στην Πάρνηθα, ότι στο Μάτι
δεν πέταξε ούτε ένα εναέριο µέσο. Η πραγµατικότητα είναι ότι
στο Μάτι υπήρχε ένα εναέριο µέσο, ελικόπτερο συντονιστικό. Ο
αρµόδιος συντονιστής αποχώρησε µε το ελικόπτερο στις πέντε
και µισή, την ώρα ακριβώς που η φωτιά έµπαινε στον Νέο Βουτζά
απειλώντας κατοικίες, απειλώντας ανθρώπινες ζωές και κατα-
σπαράσσοντας ανθρώπινες ζωές. Την ώρα που έµπαινε η φωτιά
στον Νέο Βουτζά, το ελικόπτερο, το µοναδικό, στις πέντε και µισή
αποχώρησε. Ο συντονιστής του ελικοπτέρου το οδήγησε στην
Ελευσίνα και στη συνέχεια οδήγησε τον εαυτό του µετά από πολ-
λές ώρες, άκαιρα εντελώς, στο Μάτι. Ο συντονιστής του ελικο-
πτέρου είναι κατηγορούµενος στη δίκη για το Μάτι που ακόµη
δικάζεται ως πληµµέληµα, που ακόµη δεν έχει χαρακτηριστεί κα-
κούργηµα, που ακόµη δεν έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία για να
αποδοθεί δικαιοσύνη για τα θύµατα, που ακόµη το Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους επί της Κυβέρνησής σας λέει ότι έφταιγαν
τα θύµατα που κάηκαν. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, προσέξτε µε. Ο συντονιστής του ελικο-
πτέρου, αυτός που έφυγε στις πεντέµισι, αυτός που δεν ήταν
παρών και αποχώρησε, αυτός ο οποίος είναι κατηγορούµενος για
το Μάτι, είναι ο κ. Λάµπρης, ο τρίτος τη τάξει στην Πυροσβεστική
Υπηρεσία επί της Κυβερνήσεώς σας, προαχθείς επί της Κυβερ-
νήσεώς σας και είναι ο εικονιζόµενος στη δεξιά πλευρά της φω-
τογραφίας που σας παρέδωσα. 

Υπήρχε στο Μάτι και ένας συντονιστής της ΕΜΑΚ, ο οποίος ει-
δοποιήθηκε στις πέντε η ώρα το απόγευµα να πάει στο Μάτι. Επέ-
λεξε στις πέντε η ώρα το απόγευµα να µην πάει στο Μάτι, αλλά
να παραµείνει στην Κινέτα όπου είχε ήδη ελεγχθεί και κατασβε-
στεί η πυρκαγιά. 

Ο επικεφαλής αυτός της ΕΜΑΚ, κύριε Πρωθυπουργέ, έφτασε
στο Μάτι µετά από τις εννιά και µισή το βράδυ, όταν είχαν καεί
άνθρωποι, είναι κατηγορούµενος στη δίκη για το Μάτι που δεν
ολοκληρώνεται πάνω από πέντε χρόνια µετά και επί των ηµερών
σας, από την Κυβέρνησή σας, έγινε Αρχηγός της Πυροσβεστικής.
Είναι ο κ. Κολοκούρης. 

Υπάρχει ένας διοικητής της Αστυνοµίας που ευθύνεται για το
γεγονός ότι αστυνοµικοί στο Μάτι έστελναν τον κόσµο να καεί
µέσα στα στενά του Ματιού. Είναι ο κ. Τσουβάλας που απαλλά-
χθηκε µε βούλευµα και πολύ πριν απαλλαγεί έγινε Γενικός Γραµ-
µατέας του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη στην προηγού-
µενη κυβέρνησή σας. 

Υπάρχει, κύριε Πρωθυπουργέ, ένας υπεύθυνος για την πυρκα-
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γιά στην Εύβοια. Λέγεται Νικόλαος Μπάλσης ή Μπαλσής και µετά
από τη συγγνώµη σας και µετά από τις εξαγγελίες σας το 2021,
τοποθετήθηκε υπεύθυνος για τα πυροσβεστικά µέσα στο Αιγαίο
και ήταν ο υπεύθυνος καθ’ ύλην ιεραρχικά για την πυρκαγιά στη
Ρόδο.

Με λίγα λόγια, κύριε Πρωθυπουργέ, υπάρχει ένα εγκατεστη-
µένο σύστηµα που όχι µόνο δεν αποτάσσει εκείνους οι οποίοι ευ-
θύνονται, αλλά τους προάγει και τους αξιοποιεί και υπάρχει
ακόµα µία εγκατεστηµένη συνθήκη ατιµωρησίας, απραξίας και
συνολικής αδιαφορίας που οδηγεί τον κόσµο σε απόγνωση. 

Στην φωτογραφία που σας παρέδωσα εικονίζεται και ο κ. Νίκος
Παπαγεωργίου. Είναι ο επιλέγεις από εσάς Γενικός Γραµµατέας
Πολιτικής Προστασίας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Λέγεται Βασίλης Παπαγεωργίου …

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μοιάζει. Οµοιότητα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μάλιστα. Εάν κάνω λάθος για το ποιος απεικονίζεται …

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Είναι πολύ λάθος η προσέγγισή σας. Τε-
κµήριο αθωότητας …

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, παρα-

καλώ!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Κικίλια, µην εξανίστασθε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ όλους,

για να συνεχιστεί η διαδικασία, υπάρχει µία ποινική διαδικασία,
όπως ξέρετε, σε εξέλιξη. Κάποιοι έχουν απαλλαγεί, κάποιοι όχι.
Δεν µπορώ να καταλάβω τη σκοπιµότητα αυτής της τοποθέτη-
σης. 

Σε κάθε περίπτωση, κυρία Πρόεδρε, έχετε την ελευθερία να
συνεχίσετε, αλλά έχουµε µία ποινική διαδικασία σε εξέλιξη και
δεν νοµίζω ότι προσφέρουµε κάτι αυτή τη στιγµή.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα µπορούσα, κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσω την οµιλία
µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Βεβαίως, µπορείτε
να τη συνεχίσετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πολύ ωραία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Απλά εγώ όφειλα να
κάνω και αυτή την παρατήρηση. Η ίδια είπατε ότι έχουµε µία ποι-
νική αξιολόγηση σε εξέλιξη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, δεν νοµίζω ότι οφείλατε ούτε προβλέπεται.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Προβλέπεται να δίνετε στον Πρωθυπουργό χαρ-
τιά;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι.
Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, συνεχίστε.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-

εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Φαίνεται ότι και ο συγκλονισµός που κάποιοι εκφράζουν
και η ενός λεπτού σιγή δεν διδάσκουν.

Ρωτάτε για προτάσεις. Εγώ θα τηρήσω …
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Να µην προσβάλλετε τους συναδέλ-

φους. Να προσέχετε τις κρίσεις σας.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία,

κύριοι συνάδελφοι.
Συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρωθυπουργέ, νοµίζω ότι δεν σας προσφέρουν
καλή υπηρεσία αυτές οι παρεµβάσεις, ούτε νοµίζω ότι έχετε ανά-
γκη από τέτοιου είδους υπεράσπιση και προστασία.

Εγώ θα σας απευθυνθώ …
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Επί του Κανονισµού και επί των διαδικασιών …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μη διακόπτετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εάν ο Πρωθυπουργός αισθάνεται προσβεβληµένος, θα
παρέµβει.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Εµείς αισθανόµαστε! Για εµάς είπατε!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Είπαµε όχι διακοπές!
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Πείτε µας καµµιά πρόταση!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρωθυπουργέ, εγώ έχω γραµµένες δέκα προτά-
σεις για να σας καταθέσω στην πρωτολογία µου. Δεν θα υπερβώ
τα είκοσι πέντε λεπτά. Θα κάνω µια αρχή, µήπως και κάποιος σε-
βαστεί τον χρόνο σε αυτή τη διαδικασία και στη δευτερολογία
µου θα επανέλθω. 

Πρώτη πρόταση, να µονιµοποιήσετε το προσωπικό των πυρο-
σβεστών και όλους τους εποχικούς πυροσβέστες, οι οποίοι σε λί-
γους µήνες θα µπουν στο ταµείο ανεργίας, εισπράττοντας 400
και 450 ευρώ και τους αρνείστε εδώ και τέσσερα χρόνια τη µονι-
µοποίηση. 

Δεύτερη πρόταση, να αυξήσετε τον προϋπολογισµό της πολι-
τικής προστασίας στα πεδία της εξάρτησης. Θα ξέρετε ότι αυτοί
τους οποίους ζητήσατε να χειροκροτήσουµε επιχειρούν µε λη-
γµένες στολές του 2008, επιχειρούσαν µέχρι πέρυσι µε κίτρινα
κράνη εργοταξίου των 3 ευρώ και όχι µε κράνη δασοπυροπρο-
στασίας και µε µπότες του στρατού. 

Τρίτη πρόταση, να δηµιουργήσετε πραγµατική αγροφυλακή
δασοφυλακή, η οποία θα εποπτεύει και θα επιτηρεί τα δάση. 

Τέταρτη πρόταση, να ενεργοποιήσετε όλα τα πυροφυλάκια της
χώρας τα οποία είναι εγκαταλελειµµένα.

Πέµπτη πρόταση -παρακαλώ ακούστε την- να αποτάξετε
άµεσα, κύριε Πρωθυπουργέ, όποιους ενέχονται σε καταστροφι-
κές πυρκαγιές οι οποίες δεν ελέγχθησαν και να εξετάσετε ειδικά
αυτά που περιγράφει ο πρώην Αρχηγός της Πυροσβεστικής και
κατηγορούµενος για το Μάτι Ματθαιόπουλος ότι γίνονται µεταξύ
υψηλόβαθµων στελεχών της Πυροσβεστικής, ανταγωνισµοί τύ-
που Καµόρας, όπου αφήνονται εκτάσεις να κατακαούν, προκει-
µένου να αποκεφαλιστεί ο ένας και να προαχθεί ο άλλος. Είναι
όλα στην αποµαγνητοφώνηση που έχει προσκοµίσει ο ηρωικός
πραγµατογνώµονας για το Μάτι, ο κ. Λιότσιος, ο οποίος εκβιά-
στηκε για να µην καταθέσει πραγµατογνωµοσύνη και δεν λύγισε. 

Έκτη πρόταση, να υιοθετήσετε νοµοθεσία απόλυτης προστα-
σίας των αναδασωτέων εκτάσεων και να δώσετε ένα τέλος στην
ονειδιστική κατάσταση που ξεκίνησε µε την απόφαση του 2012
του Συµβουλίου της Επικρατείας µε εισηγήτρια τη σηµερινή Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας.

Έβδοµη πρόταση, να απαγορεύσετε το κυνήγι στις καµένες
εκτάσεις, διότι αυτή τη στιγµή είναι κρίσιµο να προστατευθούν
τα ζώα και τα πτηνά που έχουν µετατοπιστεί και εκδιωχθεί από
το φυσικό τους περιβάλλον. 

Όγδοη πρόταση, να γίνει επιτέλους εξεταστική επιτροπή στη
Βουλή για τα ζητήµατα αυτών των διαχρονικών εγκληµάτων που
αποτελούν συγκεκριµένο και συνεχιζόµενο έγκληµα. 

Ένατη πρόταση, να στηρίξετε τον κατά προτεραιότητα έλεγχο
όλων των εµπλεκοµένων δικαστικών λειτουργών που ενέχονται
στην ατιµωρησία για προηγούµενες εγκληµατικές καταστάσεις
συνδεδεµένες µε πυρκαγιές.

Και δέκατη πρόταση -θα επανέλθω στη δευτερολογία µου- να
προκαλέσετε, κύριε Πρωθυπουργέ, ακρόαση φορέων, όπου να
καλέσετε πυρόπληκτους, πυροσβέστες, εποχικούς πυροσβέστες,
πληγέντες από όλη την Ελλάδα να καταθέσουν την εµπειρία τους
και τις προτάσεις τους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Κωνσταντοπούλου για την ακριβή τήρηση του χρό-
νου.

Έληξε ο κύκλος των πρωτολογιών, µε εξαίρεση τον κ. Παφίλη,
ο οποίος έχει ολοκληρώσει και τη δευτερολογία του κατ’ εξαίρε-
σιν. 

Ήρθε η ώρα των δευτερολογιών.
Καλώ στο Βήµα τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη, Πρόεδρο της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας και Πρωθυπουρ-
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γό για τη δική του οµιλία. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω παρατηρώντας -κύριε Φάµελλε, ελ-

πίζω να µην το εκλάβετε ως προσωπική µοµφή- ότι µέχρι στιγµής
µετά το εκλογικό αποτέλεσµα γνωρίζαµε ότι πρακτικά στη Βουλή
υπάρχει ένα κόµµα χωρίς Αρχηγό, αλλά σήµερα διαπιστώσαµε
ότι υπάρχει και Αρχηγός χωρίς κόµµα. 

Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτά τα πολύ σοβαρά τα οποία ει-
πώθηκαν από τον Πρόεδρο των Σπαρτιατών δεν θα πρέπει να πε-
ράσουν ασχολίαστα και προφανώς θα υπάρχουν και κοινοβου-
λευτικές επιπτώσεις για όλα όσα ακούστηκαν. Σταµατώ όµως
εδώ.

Επανέρχοµαι στον πυρήνα της δευτερολογίας µου, ξεκινώντας
µε µια πιο γενική πολιτική παρατήρηση. Μίλησα πενήντα τρία
λεπτά. Απέφυγα τον πειρασµό να κάνω οποιαδήποτε αναφορά
σε θέµατα που δεν αφορούν την επικαιρότητα και το αντικείµενο
της συζήτησης η οποία προκλήθηκε, πιστεύω, µε τη σύµφωνη
γνώµη όλων των κοµµάτων της Βουλής, γιατί θεωρώ ότι µε αυτόν
τον τρόπο σέβοµαι και τιµώ τις διαδικασίες του Κοινοβουλίου.
Καταναλώνω, όµως, και όλο τον χρόνο τον οποίον έχω στη διά-
θεσή µου προκειµένου να µιλήσω για ένα πολύ σηµαντικό θέµα
το οποίο πιστεύω ότι απασχολεί όλους µας και στο Κοινοβούλιο
αλλά και ολόκληρη την ελληνική κοινωνία. 

Λυπάµαι γιατί κάποιοι πολιτικοί Αρχηγοί, µε πρώτο τον κ. Αν-
δρουλάκη, επέλεξαν να κάνουν µία γενική πολιτική οµιλία κριτι-
κής προς την Κυβέρνηση αφιερώνοντας πολύ λίγο χρόνο στο
πραγµατικό αντικείµενο της συζήτησης. 

Μην ανησυχείτε, θα έχουµε την ευκαιρία να διασταυρώσουµε
τα ξίφη µας εφ’ όλης της ύλης σε πολλές άλλες ευκαιρίες, αλλά
ξέρετε όταν το κάνετε αυτό µάλλον ένδεια επιχειρηµάτων δεί-
χνετε να έχετε, παρά κάποια άλλη ενδεχοµένως ατζέντα, η οποία
πάντως δεν εξυπηρετείται µε αυτόν τον τρόπο.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, και εµένα µία πολύ σύντοµη γενική το-
ποθέτηση, µιας και είπατε, κύριε Ανδρουλάκη, ότι η κακή µέρα
από το πρωί φαίνεται και πόσο άσχηµα ξεκίνησε η Κυβέρνηση τη
θητεία της και πως λίγο πολύ η χώρα δοκιµάζεται από πολλαπλές
κρίσεις, µέσα στις οποίες είναι και τα προβλήµατα στην οικονοµία
και η ακρίβεια. 

Θα ήθελα απλά να επισηµάνω ότι σήµερα ανακοινώθηκαν τα
στοιχεία του πληθωρισµού για τον µήνα Αύγουστο -φαντάζοµαι
θα το γνωρίζετε- από τη EUROSTAT, αφού θέλουµε να κάνουµε
µια συζήτηση η οποία στηρίζεται σε ευρωπαϊκά στοιχεία. Θα επα-
νέλθω στη συνέχεια στο τι λένε τα ευρωπαϊκά στοιχεία για τις
πυρκαγιές. Ο ετήσιος πληθωρισµός στη χώρα µας τον Αύγουστο
είναι 3,4%, όταν ο µέσος πληθωρισµός στην Ευρώπη είναι πάνω
από το 5%. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχει ένα επίµονο πρό-
βληµα ως προς τον πληθωρισµό των τροφίµων το οποίο η Κυ-
βέρνηση έχει αναγνωρίσει πολλές φορές και για το οποίο θα
έχουµε την ευκαιρία να µιλήσουµε στη Διεθνή Έκθεση Θεσσα-
λονίκης. 

Πάντως δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία, κύριε Ανδρουλάκη, ότι
τα στοιχεία δείχνουν ότι για ένα παγκόσµιο πρόβληµα -δεν φα-
ντάζοµαι να το αµφισβητεί κανείς αυτό- οι επιδόσεις της ελληνι-
κής οικονοµίας είναι συγκριτικά καλύτερες από τον µέσο όρο της
Ευρώπης. Αυτό ως προς τα γενικά.

(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Τώρα το πώς αξιολογείται το πρώτο τρίµηνο της θητείας µας
επιτρέψτε µου να το αφήσουµε στην κρίση των πολιτών. Αυτό το
οποίο σίγουρα µπορώ να πω είναι ότι µε το πρώτο οικονοµικό νο-
µοσχέδιο της Κυβέρνησης έχουµε ήδη υλοποιήσει το µισό των
προεκλογικών µας δεσµεύσεων για την τετραετία την οποία
έχουµε µπροστά µας. 

(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Επανέρχοµαι, όµως, στο θέµα της σηµερινής ηµερήσιας διά-
ταξης που αφορά τις πυρκαγιές. 

Ο Πρωθυπουργός του Ηνωµένου Βασιλείου του 19ου αιώνα

Ντισραέλι -αν κάνω λάθος, κύριε Πρόεδρε, διορθώστε µε γιατί
έχετε βαθύτερη ιστορική γνώση από εµένα, ειδικά όταν πρόκειται
για τέτοιου είδους αποφθέγµατα- είχε πει τη φράση ότι υπάρχουν
µεγάλες στατιστικές και ψέµατα.

Οι στατιστικές µπορούν να διαβαστούν µε πολλούς διαφορε-
τικούς τρόπους και το ίδιο και οι αριθµοί και καλό θα ήταν να µη
χρησιµοποιούµε αποσπασµατικά στατιστικά στοιχεία, ειδικά όταν
πρόκειται για ένα σοβαρό θέµα και θέλουµε να δώσουµε µια συ-
νολική εικόνα τού τι, πραγµατικά, συµβαίνει στη χώρα µας σε
σχέση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Έχω εδώ πέρα τα στατιστικά στοιχεία των ιστορικών πυρκα-
γιών από το 2006, όπως τουλάχιστον αυτά είναι δηµοσιευµένα
στην ευρωπαϊκή βάση δεδοµένων όπου καταγράφονται καµένα
εκτάρια -ένα εκτάριο ίσον δέκα στρέµµατα-, καθώς και αριθµός
φωτιών. Ο αριθµός των φωτιών ο οποίος παρουσιάζεται εδώ είναι
οι µεγάλες φωτιές, οι φωτιές πάνω από τριακόσια εκτάρια, τρεις
χιλιάδες στρέµµατα. Δηλαδή δεν καταγράφονται στα στοιχεία
αυτά όλες οι µικρές φωτιές, οι οποίες ευτυχώς, κύριε Φάµελλε
και κύριε Ανδρουλάκη, δεν έφτασαν να γίνουν φωτιές των τριών
χιλιάδων στρεµµάτων άρα να κάνουν µια σηµαντική περιβαλλο-
ντική ζηµιά. Και δεν έγιναν φωτιές των τριών χιλιάδων στρεµµά-
των επειδή, όπως σας είπα, παρεµβαίνει η Πυροσβεστική έγκαιρα
και σβήνει τις πιο πολλές από αυτές τις φωτιές.

Άµα δείτε, λοιπόν, τα γραφήµατα, που θα τα δείξω ενδεικτικά,
χωρίς να µπω στη λεπτοµέρεια των στοιχείων -αυτά είναι τα γρα-
φήµατα για την Πορτογαλία, αυτά είναι τα γραφήµατα για την
Ισπανία, δείτε απλά τα ύψη από τις µπάρες, χωρίς να µπούµε σε
λεπτοµερή στοιχεία- θα διαπιστώσετε ακριβώς αυτό το οποίο σας
είπα και στην πρωτολογία µου, ότι στα µεσογειακά περιβάλλοντα
υπάρχει µια έντονη κυκλικότητα στις πυρκαγιές. Υπήρχε πάντα.
Έχει γίνει χειρότερη από την κλιµατική κρίση. Τι σηµαίνει αυτό;
Ότι έχουµε κάποιες καλές χρονιές ως προς τον αριθµό των κα-
ταγεγραµµένων καµένων στρεµµάτων -µπορεί να είναι τρεις, τέσ-
σερις, πέντε συνεχόµενες- και κάποιες πολύ κακές χρονιές. Το
ίδιο ισχύει για την Πορτογαλία, το ίδιο ισχύει για την Ισπανία, το
ίδιο εν µέρει ισχύει για τη Γαλλία -αν και επιτρέψτε µου να σας
πω ότι τα νούµερα για τη Γαλλία δεν είναι συγκρίσιµα διότι η Γαλ-
λία έχει µεσογειακά δάση σε ένα πολύ µικρό κοµµάτι της συνο-
λικής της επικράτειας-, το ίδιο ισχύει και για την Ελλάδα, το ίδιο
εν µέρει ισχύει και για την Κροατία.

Και, πράγµατι, η Ελλάδα ιστορικά τα τελευταία δεκαπέντε χρό-
νια είχε τρεις πολύ κακές χρονιές: το 2007, τη χειρότερη χρονιά
ιστορικά µε τις µεγάλες πυρκαγιές οι οποίες έκαψαν κυρίως την
Ηλεία, το 2021 και το 2023.

Η Πορτογαλία είχε δύο τραγικές χρονιές, το 2016 και το 2017.
Συνολικά στην Πορτογαλία - επειδή άκουσα και συγκρίσεις για
το µέγεθος των χωρών, νοµίζω ότι το είπε ο κ. Βελόπουλος, δεν
θυµάµαι ποιος το είπε, «µη συγκρίνετε τη Γαλλία µε την Ελλάδα»-
, µια χώρα που έχει περίπου το ίδιο µέγεθος µε την Ελλάδα, µέσα
σε δύο χρονιές κάηκαν 7,5 εκατοµµύρια στρέµµατα και πέρυσι η
Πορτογαλία είχε µια πολύ κακή χρονιά, όπως εµείς πέρυσι είχαµε
µια πολύ καλή χρονιά. Το ίδιο έγινε το 2019, το ίδιο έγινε το 2020.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα των πυρκαγιών και αυτό ακριβώς
αποδεικνύει ότι οι καιρικές συνθήκες, οι οποίες από τη φύση τους
είναι εναλλασσόµενες, έχουν να παίξουν έναν καθοριστικό ρόλο
στο πόσες εκτάσεις καίγονται. Αυτό πρέπει επιτέλους να το δε-
χτούµε. Αυτό µας λέει η επιστήµη. Αν δεν µπορούµε να µιλή-
σουµε εδώ πέρα µε όρους στοιχειωδώς επιστηµονικούς, τότε
κάνουµε έναν «διάλογο κωφών». Απλά διαβάζουµε πράγµατα τα
οποία µας γράφουν, χωρίς να καταλαβαίνουµε καλά καλά τι λέµε
και χωρίς να µπορούµε καν να συνεννοηθούµε για τα στοιχειώδη.

Στα µεσογειακά κλίµατα είχαµε, έχουµε και θα έχουµε πυρκα-
γιές. Δυστυχώς, οι πυρκαγιές αυτές -µας το λένε όλοι οι άνθρω-
ποι στο πεδίο- γίνονται πιο δύσκολες στην αντιµετώπισή τους
προϊόντος του χρόνου και δεν ξέρουµε πώς θα εξελιχθεί αυτή η
κρίση. Μπορεί να έχουµε µια πολύ δύσκολη χρονιά του χρόνου,
µπορεί να έχουµε τρία - τέσσερα χρόνια τα οποία πάλι θα είναι
καλά από κλιµατολογικές συνθήκες. Αυτή, λοιπόν, είναι η πρα-
γµατικότητα των αριθµών. Για να µην πετάµε νούµερα δεξιά και
αριστερά και να λέµε ότι είµαστε χειρότερα εµείς απ’ ό,τι είναι
κάποιοι άλλοι.
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Σίγουρα είναι επιβεβληµένο να µπορούµε να συνοµιλούµε µε
τις υπόλοιπες µεσογειακές χώρες και να ανταλλάσσουµε καλές
πρακτικές. Πράγµατι υπάρχουν χώρες, όπως η Πορτογαλία, που
έκαναν µια πολύ σοβαρή δουλειά µετά τις καταστροφικές πυρ-
καγιές και µάθαµε πράγµατα από αυτούς όταν µιλήσαµε µαζί
τους, όταν µίλησε ο κ. Στυλιανίδης το 2021 όταν συγκροτούσαµε
το Υπουργείο. Πήγαµε και µιλήσαµε εκτενώς στους Πορτογά-
λους για το πώς µπορούµε να οργανώσουµε εµείς το δικό µας
Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας. Αυτό όµως δεν τους απέτρεψε
από το να έχουν 1 εκατοµµύριο καµένα στρέµµατα πέρυσι, διότι
πολύ απλά είχαν πολύ δύσκολες κλιµατολογικές συνθήκες.

Και, βέβαια, να πω και κάτι για τα στρέµµατα και την Ελλάδα,
διότι θα επαναλάβω ότι αυτά είναι οριζόντια στατιστικά, σωστά
στατιστικά στοιχεία, µας δείχνουν µία τάξη µεγέθους, όµως δεν
έχουν όλα τα στρέµµατα την ίδια αξία, κυρία Κωνσταντοπούλου.
Ναι, όταν καίγεται ένα πουρνάρι το οποίο µπορεί να ξαναφυτρώ-
σει από µόνο του σε δύο χρόνια δεν έχει την ίδια αξία µε ένα
δάσος το οποίο µπορεί να είναι προστατευόµενο και το οποίο εάν
καεί µπορεί να µην ξαναγίνει ποτέ. Και αυτό είναι κάτι το οποίο
πρέπει να το γνωρίζουµε, διότι αν πιστεύετε εσείς µες στην αφέ-
λειά σας και στον βολονταρισµό σας ότι µπορούµε ως διά µα-
γείας να προστατέψουµε εβδοµήντα εκατοµµύρια στρέµµατα
-γιατί τόση είναι η δασοκάλυψη στην πατρίδα µας- τότε λυπάµαι,
αλλά έρχεστε από άλλον πλανήτη .

Επειδή όµως εγώ έρχοµαι από τον πλανήτη Γη και από τον
πλανήτη του ρεαλισµού οφείλω να επισηµάνω ότι κύριο µέληµά
µας -και θα έρθω στη συνέχεια στο ποιος υποδεικνύει µια τέτοια
λύση- είναι η προτεραιοποίηση συγκεκριµένων δασών ως προς
τις διαχειριστικές µελέτες, ως προς τα σχέδια παρέµβασης τα
οποία κάνουµε, διότι πολύ απλά ούτε τους πόρους έχουµε ούτε
τις δυνατότητες να παρέµβουµε σε όλα τα δάση της ελληνικής
επικράτειας.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, στα στατιστικά. Το 2018 -γιατί αναφερ-
θήκατε στο θέµα αυτό και δεν θα το αφήσω ασχολίαστο-, κύριε
Φάµελλε, ήταν µια καλή ή µια κακή χρονιά για τη χώρα µας στα-
τιστικά; Ρωτώ κι όλη την Εθνική Αντιπροσωπεία. Στατιστικά ήταν
µια πολύ καλή χρονιά. Χάσαµε µόνο εκατόν είκοσι χιλιάδες
στρέµµατα. Χάσαµε όµως και εκατόν τέσσερις ανθρώπους. Αυτό
δεν αποτυπώνεται σε καµµία στατιστική οριζόντια. Απλά για να
έχουµε µία αίσθηση τού πόσο εύκολο είναι να διαστρεβλώσει κα-
νείς τα νούµερα όταν δεν έχει ενδεχοµένως δώσει την απαραί-
τητη έµφαση. Γιατί η ιεράρχηση για την οποία σας µίλησα
-ανθρώπινη ζωή, περιουσία, δάσος- νοµίζω ότι είναι µια ιεράρ-
χηση την οποία όλοι µας σεβόµαστε. Και δεν θα επανερχόµουν
στην φωτιά στο Μάτι αν δεν άκουγα την παρέµβαση της κ. Κων-
σταντοπούλου. 

Νόµιζα, κυρία Κωνσταντοπούλου -είστε και υπηρέτης της νο-
µικής επιστήµης- ότι σε αυτή τη χώρα υπάρχει το τεκµήριο της
αθωότητας. Το γνωρίζετε καλά, φαντάζοµαι, έτσι δεν είναι; Και
αν δεν κάνω λάθος εκτός από τη δραστηριότητά σας ως Πρό-
εδρος κόµµατος έχετε και επαγγελµατική δραστηριότητα ως δι-
κηγόρος. Καλό είναι να µη συγχέετε αυτά τα δύο και καλό είναι
όταν αναφέρεστε σε ανθρώπους, αξιωµατικούς της Πυροσβεστι-
κής οι οποίοι σήµερα µπορεί, πράγµατι, να είναι κατηγορούµενοι
σε µια δίκη η οποία κακώς, θα έλεγα εγώ, δεν έχει ακόµα ολο-
κληρωθεί, να είστε πολύ πιο προσεκτική. Διότι αυτοί οι αξιωµατι-
κοί στους οποίους αναφέρεστε σήµερα µπορεί να είναι στην
Δαδιά και να πολεµάνε τη φωτιά µες στο δάσος…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…και να ακούν εσάς να κουνάτε το δάχτυλο, να θέλετε να τους

βάλετε φυλακή και µετά να κόπτεστε για την Πυροσβεστική και
να λέτε να στηρίξουµε αυτούς τους ανθρώπους. Σκεφτήκατε
ποτέ αν ανά πάσα στιγµή επικρέµαται η δαµόκλειος σπάθη κά-
ποιου αυτόκλητου εισαγγελέα που θα πρέπει να τους οδηγήσει
στο δικαστήριο µε τι ψυχολογία θα πάνε αυτοί οι άνθρωποι την
επόµενη µέρα να σβήσουν µια φωτιά; Εάν ο κάθε αξιωµατικός
καταδικαστεί από το δικαστήριο, η δικαιοσύνη θα έχει κάνει τη
δουλειά της και όλοι θα τη σεβαστούµε. Μέχρι τότε όµως υπάρ-
χει τεκµήριο αθωότητας και υπάρχει και αξιολόγηση και από τους
πολιτικούς προϊσταµένους για τη δουλειά την οποία κάνουν κά-
ποιοι άνθρωποι και είναι πολύ άδικο και πολύ ανέντιµο την ώρα

που αυτοί οι άνθρωποι παλεύουν σήµερα µες στη φωτιά να έρ-
χεστε µε αυτόν τον τρόπο να «δολοφονείτε χαρακτήρες» µε
τρόπο ο οποίος παραπέµπει σε άλλη ιδιότητα και όχι πάντως
στην ιδιότητα του πολιτικού Αρχηγού. Αυτά για να αποκαταστή-
σουµε λίγο την τάξη. 

Και µιας και αναφερθήκατε και στην περιβόητη φωτιά στο
Μάτι, την ξέρετε καλά την υπόθεση αυτή, του συντονιστή και του
ελικοπτέρου που πέταξε, έτσι δεν είναι; Την ξέρετε καλά. Είπατε
ότι έφυγε ο συντονιστής, ήταν στο ελικόπτερο και έφυγε, έτσι
δεν είναι; Έφυγε µήπως γιατί είχαν µείνει καύσιµα για δεκαπέντε
λεπτά στο ελικόπτερο και έπρεπε να πάει να προσγειωθεί για να
µην πέσει; Θα τους βάλουµε φυλακή αυτούς τους ανθρώπους γι’
αυτόν τον λόγο; Δεν ξέρω αν είναι έτσι, αυτή είναι η πληροφό-
ρηση την οποία έχω εγώ, αλλά δεν είναι και δικιά µου δουλειά,
ούτε και το να µπαίνω στη λεπτοµέρεια της υπόθεσης. Αναγκά-
ζοµαι να το κάνω γιατί µεταφέρατε εδώ στο Κοινοβούλιο µια υπό-
θεση την οποία µπορεί τελικά να αξιολογήσει µόνο η δικαιοσύνη
και µέχρι που να την αξιολογήσει η δικαιοσύνη αυτοί οι αξιωµα-
τικοί κάνουν τη δουλειά τους µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Βάζω, λοιπόν, τίτλους τέλους σε αυτό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Και επανέρχοµαι στην παρεξήγηση των στατιστικών στοιχείων,
γιατί αναφέρθηκε ο κ. Ανδρουλάκης. Αναφέρω κάποια παραδεί-
γµατα µόνο για να σας δείξω πώς επιλεκτικά στοιχεία µπορούν
να δώσουν µια τελείως στρεβλή εικόνα για το τι, πραγµατικά,
συµβαίνει. Είπατε, κύριε Ανδρουλάκη, ότι στην Πάρνηθα φέτος
κάηκαν περισσότερα στρέµµατα από το 2007, έτσι δεν είναι; Το
είπατε. Και είπατε µάλιστα και ότι κάηκαν και εκτάσεις που είχαν
αναδασωθεί το 2007. Ανακριβές, δεν κάηκαν. Δεν ξέρω αν έχετε
πάει ποτέ στην Πάρνηθα, αν έχετε επισκεφθεί τα µέρη αυτά. 

Όµως η φωτιά του 2007, κύριε Ανδρουλάκη, είχε µια µεγάλη
ιδιαιτερότητα. Σας το είπα και στην πρωτολογία µου, αλλά ξέρετε
είναι πάρα πολύ ενοχλητικό. Έρχεστε εδώ πέρα και διαβάζετε
µια οµιλία, δεν ακούτε τίποτα από ό,τι λέει ο οµιλητής, κάποιος
σας έχει γράψει µια οµιλία, εσείς έρχεστε και τα διαβάζετε και
δεν έχετε κάνει τη στοιχειώδη δυνατότητα να προσαρµοστείτε
σε αυτά τα οποία έχετε ακούσει. 

Σας το ξαναλέω, λοιπόν, να το ακούσετε και να το καταλάβετε
καλά: Η φωτιά στην Πάρνηθα το 2007 ήταν καταστροφική όχι για
τον αριθµό των στρεµµάτων που έκαψε, αλλά γιατί πολύ απλά
έφτασε στο ελατοδάσος της Πάρνηθας και έκαψε το µισό και
όσες προσπάθειες κι αν έγιναν στη συνέχεια από τις δασικές υπη-
ρεσίες για να αναδασωθεί αυτό το δάσος απέτυχαν όλες οικτρά.
Χάσαµε, λοιπόν, το µισό ελατοδάσος της Πάρνηθας, ενδεχοµέ-
νως για πάντα. 

Αντίθετα, στο κοµµάτι της φωτιάς που έκαψε πεύκα, τα πεύκα
αναγεννήθηκαν πλήρως και ήδη σήµερα υπάρχει ένα ζωντανό και
ενεργό δάσος στη θέση της φωτιάς, όπως θα υπάρχει σε όλα τα
πευκοδάση τα οποία καίγονται, συµπεριλαµβανοµένης και της
Δαδιάς, υπό την προϋπόθεση ότι θα κάνουµε καλά τη δουλειά
µας να προστατεύσουµε τα εδάφη, να φροντίσουµε να µην υπάρ-
χει βόσκηση -για το κυνήγι δεν έχω άποψη, θα µας πουν οι επι-
στήµονες τι πρέπει να γίνει. Λοιπόν, υπό αυτές τις προϋποθέσεις
τα δάση αυτά θα ξαναγεννηθούν. 

Άρα έρχεστε και λέτε ότι κάηκαν περισσότερα στρέµµατα, πα-
ραγνωρίζοντας την ουσία του θέµατος, που είναι αυτή ακριβώς
που σας είπα. Άρα θα παρακαλούσα, επειδή, ξέρετε, όλα αυτά
τα θέµατα δεν είναι θέµατα σε επίπεδο ατάκας, γιατί αυτά τα
οποία άκουσα ήταν ωραίοι τίτλοι, ήταν κουβέντες από ανθρώ-
πους οι οποίοι δεν έχουν περάσει κατ’ ανάγκην από τη διαχειρι-
στική δοκιµασία του τι σηµαίνει να εφαρµόζεις ένα διαχειριστικό
σχέδιο, πόσο δύσκολο είναι να έρθεις να µπεις µέσα σε ένα
δάσος και να κάνεις µια παρέµβαση. 

Άκουσα πράγµατα, ότι ανοίγουµε -δεν ξέρω αν το είπε και ο κ.
Φάµελλος- στις παρεµβάσεις που κάνουµε, λέει, κινούµαστε
κοντά στους δρόµους. Ναι, βεβαίως, κινούµαστε κοντά στους
δρόµους, γιατί ο σκοπός είναι να µετατρέψουµε τον δρόµο -αυτά
µας τα υποδεικνύουν οι ειδικοί- σε µια µεγαλύτερη ζώνη αντιπυ-
ρική, να καθαρίσουµε τους δασικούς δρόµους και όπου χρει-
άζεται να ανοίξουµε καινούργιες αντιπυρικές ζώνες. Αυτά δεν τα
κάνουµε από µόνοι µας, δεν είναι του κεφαλιού µας αυτά τα πρά-
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γµατα και η αξιοποίηση των πόρων γίνεται πάντα κατόπιν συγκε-
κριµένων µελετών των δασικών υπηρεσιών και τον πρώτο λόγο
πάντα έχουν οι τοπικοί δασάρχες που ξέρουνε πάρα πολύ καλά
τα δάση. Αυτά, λοιπόν, για να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα ζητήµατα
ως προς τις στατιστικές και την επιλεκτική χρήση τους. 

Υπάρχει εδώ µια αντίφαση, ξέρετε. Άκουσα από όλους «Καίγε-
ται δεκατρείς µέρες ο Έβρος». Πράγµατι, καίγεται δεκατρείς
µέρες ο Έβρος και υπάρχουν τεράστιες δυσκολίες να σβήσουµε
αυτή τη φωτιά, όχι µόνο εµείς. Έχουµε έξι χώρες οι οποίες επι-
χειρούν στον Έβρο σήµερα και εναέρια µέσα τα οποία έχουµε
πάρει από άλλες τέσσερις χώρες. Γιατί δεν σβήνει, λοιπόν, αυτή
η φωτιά; Θέλω να ρωτήσω ευθέως και να τοποθετηθείτε, µην
κρύβεστε πίσω τα λόγια σας: Γίνεται κάτι λάθος; Γίνονται λάθη;
Διότι αν γίνονται λάθη και δεν σβήνει η φωτιά, να µας πείτε, ναι
ή όχι; Γιατί δεν σβήνει η φωτιά δεκατρείς µέρες;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Είστε Πρωθυπουρ-
γός και ρωτάτε εµάς;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σας
ρωτώ εγώ! Μη µου υψώνετε εµένα τη φωνή! Να απαντήσετε
µετά. Εάν γίνονται λάθη, να έρθετε να το πείτε. Αλλά τα λάθη βα-
ραίνουν, ξέρετε, την Πυροσβεστική. Δεν µπορεί ταυτόχρονα να
έρχεστε να χειροκροτείτε τους πυροσβέστες- και καλά κάνετε,
και εγώ εµπιστεύοµαι τους πυροσβέστες και τους αξιωµατικούς-
και να λέτε «Μα καίει η φωτιά δεκατρείς µέρες». 

Η φωτιά καίει δεκατρείς µέρες διότι, δυστυχώς, έγινε µια µέγα
φωτιά, η οποία πολύ δύσκολα αυτή τη στιγµή και µε πάρα πολύ
µεγάλη προσπάθεια θα σβήσει. Και αν έπρεπε και αν πιστεύετε
ότι µπορούσε να γίνει κάτι διαφορετικό στη διαχείριση της πυρ-
καγιάς να έρθετε να το πείτε, ότι την τρίτη µέρα, την τέταρτη
µέρα έπρεπε να γίνει αυτό και όχι άλλο. Κι αν έρθετε να τα πείτε
όλα αυτά, εδώ πέρα είµαστε, βεβαίως να γίνει και η σχετική
έρευνα και να αναληφθούν οι σχετικές ευθύνες. 

Και επειδή µιλήσατε, κύριε Φάµελλε, για «ανεπίστρεπτη», αν
δεν κάνω λάθος ζηµιά…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Αναντίστρεπτη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αναντίστρεπτη ζηµιά, λοιπόν. Αναντίστρεπτη ζηµιά είναι µόνο µία,
η απώλεια της ανθρώπινης ζωής. Αυτή είναι η µόνη ζηµιά, την
οποία δεν µπορούµε να επανορθώσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Γιατί χειροκροτάτε;
Για τα θύµατα;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-
καλώ! Μη διερωτάσθε. Δικαίωµά τους.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Όσοι βρέθηκαν µέσα στη Δαδιά -και είναι τραγικό αυτό το οποίο
έγινε- δεν έπρεπε ποτέ να βρίσκονται εκεί. Βεβαίως, δεν έπρεπε
ποτέ να βρίσκονται εκεί, σε ένα δάσος, µε το «112» να έχει εκ-
πέµψει σε δύο γλώσσες, στα ελληνικά και στα αγγλικά, και µε
εντολές εκκένωσης προς όλους. 

Ίσως θα πρέπει να αναρωτηθούµε κάτι άλλο, µιας και αναφέ-
ρεστε σε αυτό το ζήτηµα. Ποιοι τους πήγαν εκεί και ποιες είναι
όλες αυτές οι µη κυβερνητικές οργανώσεις, οι οποίες ξαφνικά
έχουν εικόνα; Και µήπως είναι τελικά συνυπεύθυνοι, που οδηγούν
τους ανθρώπους σε καταστάσεις τέτοιες, ώστε να εγκλωβίζονται
µέσα σε ένα δάσος και να µην µπορούν να εκκενωθούν τελικά και
να χάνεται έτσι, µε αυτόν τον τρόπο η ζωή τους; Και ναι είναι,
πραγµατικά, τραγικό αυτό το οποίο έγινε. 

Αλλά, ξέρετε, δεν θα προσλάβουµε µόνο δασοφύλακες, κύριε
Φάµελλε, θα προσλάβουµε και συνοριοφύλακες! Διότι όσο κι αν
σας ενοχλεί, η φύλαξη των συνόρων στον Έβρο και η καλύτερη
δυνατότητα αντιµετώπισης της µετανάστευσης µε ισχυρή απο-
τροπή, για αυτή την Κυβέρνηση αποτελεί προτεραιότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Από εκεί και πέρα, αναφερθήκατε σε κάτι, κύριε Φάµελλε, το

οποίο µου έκανε πολλή εντύπωση. Είπατε, κύριε Φάµελλε, αν δεν
κάνω λάθος, ότι πρέπει να απαγορεύουµε µετά από µια φωτιά
οποιαδήποτε, από ό,τι κατάλαβα, επενδυτική δραστηριότητα κα-

τηγοριοποίησης -χρησιµοποιήσατε µια κατηγοριοποίηση- για τις
καµένες περιοχές, εννοώντας από ό,τι κατάλαβα ότι δεν πρέπει
να κατασκευάζεται κανένα έργο ανανεώσιµων πηγών, να µη γί-
νεται απολύτως τίποτα µέσα σε καµένες περιοχές. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Θα πω µετά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εξηγήστε το. Διότι αν εννοείτε αυτό το οποίο το εννοούν κάποιοι
-µπορεί να µην εννοείτε αυτό, αλλά καλό θα ήταν να το αποσα-
φηνίσετε- θα πρέπει να εξηγήσουµε ορισµένα πράγµατα. Διότι
εδώ πέρα υπάρχουν, δυστυχώς, κόµµατα τα οποία διακινούν απί-
στευτες θεωρίες συνωµοσίας χωρίς να παίρνουν καµµία απά-
ντηση. Λοιπόν να το εξηγήσουµε µια και καλή: Ανεµογεννήτριες
επιτρέπονται µέσα στα δάση υπό προϋποθέσεις.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Καµµία προϋπόθεση!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Επι-
τρέπονται µέσα στα δάση υπό προϋποθέσεις. Εάν έρθετε, κύριε
Βελόπουλε, να µας πείτε ότι όταν καίγεται ένα δάσος δεν επιτρέ-
πονται ανεµογεννήτριες εκεί που επιτρέπονταν όταν υπήρχε το
δάσος, άρα δεν υπάρχει κανείς λόγος να κάψεις το δάσος, κα-
ταλήγει κανείς στο προφανές συµπέρασµα ότι αυτός ο οποίος
δεν θέλει ανεµογεννήτριες θα καίει τα δάση για να µην µπαίνουν
ανεµογεννήτριες. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Πώς ανεβαίνουν πάνω οι ανεµογεννήτριες;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ! Θα έχετε
τον λόγο µετά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Είναι ντροπή να τα λέτε αυτά και να µη γνωρίζετε καν τη νοµολο-
γία του Συµβουλίου. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Σας έχω ρωτήσει πέντε φορές!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Να
προσέχετε λίγο το λεξιλόγιό σας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν έχετε τον λόγο,
κύριε Βελόπουλε!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Να
προσέχετε λίγο. Είστε κι εσείς και τα άλλα κοµµατίδια της αντί-
στοιχης ιδεολογικής προσέγγισης διακινητές των πιο θλιβερών
fake news και των πιο θλιβερών θεωριών συκοφαντίας και συνω-
µοσίας! Αρκετά πια! Έρχεστε εδώ πέρα και µας κουνάτε το δά-
χτυλο! Λέτε ό,τι σαχλαµάρα µπορεί να φανταστεί κανείς µε το
αζηµίωτο και όταν σας απαντάµε εκνευρίζεστε κιόλας! Ε, νισάφι
πια! Δεν θα είστε στο απυρόβλητο άλλο!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Μας είπατε το εξής αµίµητο, ακούστε! Έσβησε, λέει, η φωτιά
στην Πάρνηθα όταν ρίξαµε επιβραδυντικό. Ποιος σας λέει αυτές
τις σαχλαµάρες, για τον θεό! Ποιος σας λέει αυτές τις σαχλαµά-
ρες;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Γιατί δεν είναι έτσι; Οι πυροσβέστες!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Λοι-
πόν, ποια αεροπλάνα µπορούν να χρησιµοποιούν το επιβραδυ-
ντικό;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Έλειπε ο Πρωθυπουργός!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μη διακόπτετε, κύριε
Βελόπουλε! Εσείς ενοχλείστε όταν σας διακόπτουν, ακόµη και µε
καλή διάθεση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σας
ακούω κι όταν λείπω. Να το εξηγήσουµε, λοιπόν, για να αντιλη-
φθείτε το µέγεθος της σαχλαµάρας που ακούγεται συχνά σε
αυτή την Αίθουσα. Επιβραδυντικό δεν χρησιµοποιούν τα Κανα-
ντέρ, δεν χρησιµοποιούν τα ελικόπτερα, γιατί όλα αυτά κάνουν
υδροληψία από τη θάλασσα.

Επιβραδυντικό χρησιµοποιούν µόνο τα PZT, εκείνα τα οποία
µπορούν να προσγειώνονται σε αεροδρόµιο µε πολύ µικρές δυ-
νατότητες. Το χρησιµοποιούµε ελάχιστα. Πράγµατι το χρησιµο-
ποιούµε ελάχιστα και έχει µια ελάχιστη συνεισφορά στην κατάσ-
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βεση της πυρκαγιάς. Δεν µπορεί να λέτε τέτοια πράγµατα στην
Βουλή και να υπάρχουν και άνθρωποι που τα πιστεύουν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αλλά προφανώς δεν φταίνε αυτοί που τα πιστεύουν, πρωτί-

στως φταίνε αυτοί που τα λένε. 
Έρχοµαι, λοιπόν, τώρα σε µια γενικότερη κριτική η οποία µας

ασκήθηκε για την οργάνωση του Υπουργείου. Εγώ είµαι πολύ πε-
ρήφανος γι’ αυτό το Υπουργείο και για τη δουλειά που έκανε ο
Χρήστος Στυλιανίδης ως πρώτος Υπουργός και για τη συνέχεια
και για την ηγεσία του Υπουργείου, όπως έχει διαµορφωθεί σή-
µερα. Και άκουσα και τον κ. Ανδρουλάκη να λέει ότι δεν έχουµε
πάρει τεχνική βοήθεια, ότι έχουµε πολλές φωτιές και µπορούµε
να πάρουµε τεχνική βοήθεια από την Ευρώπη και δεν την έχουµε
πάρει. Έτσι δεν είπατε, κύριε Ανδρουλάκη;

Να σας σας ενηµερώσω, λοιπόν, ότι το Υπουργείο αυτό οργα-
νώθηκε µε τεχνική βοήθεια την οποία πήραµε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και συγκεκριµένα από τη Γαλλία κατόπιν πολύ συστηµα-
τικών διαπραγµατεύσεων που έκανε ο τέως Υπουργός. Και, πρά-
γµατι, έχουµε προσπαθήσει να οργανώσουµε ένα Υπουργείο το
οποίο δεν λέω ότι είναι το άριστο, το τέλειο, αλλά ανταποκρίνεται
πιστεύω ικανοποιητικά και θα γινόµαστε συνέχεια καλύτεροι στις
ανάγκες να έχουµε έναν οριζόντιο φορέα στον οποίο να υπάγεται
η πολιτική προστασία αλλά –επαναλαµβάνω- και η αποκατά-
σταση. 

Διότι φυσικές καταστροφές όλων των ειδών είχαµε, έχουµε και
θα έχουµε. Και η χώρα στο παρελθόν πρακτικά µηχανισµό απο-
κατάστασης και κάλυψης των αναγκών των φυσικών καταστρο-
φών δεν είχε. Ξεκίνησε µε τον ΙΑΝΟ. Έχουµε δώσει σχεδόν ένα
δισεκατοµµύριο ευρώ µε πολύ µεγαλύτερη ταχύτητα απ’ ότι στο
παρελθόν και αυτή είναι η υποχρέωσή µας. Δεν το λέω γιατί είµαι
κατ’ ανάγκην περήφανος γι’ αυτό. Αλλά κάνω την αντιδιαστολή
µεταξύ αυτού που δεν υπήρξε στο παρελθόν και αυτού που
υπάρχει σήµερα. 

Κατά συνέπεια αυτό το Υπουργείο έχει αυτά τα συγκεκριµένα
χαρακτηριστικά και θα επιµείνουµε εµείς στην ανάγκη να υπάρχει
πολιτικός προϊστάµενος. Αν πιστεύετε ότι θα εκχωρήσουµε την
ηγεσία ενός πολιτικού Υπουργείου σε κάποιον τεχνοκράτη, δεν
αντιλαµβάνεστε σωστά τον τρόπο µε τον οποίο εµείς αντιλαµβα-
νόµαστε την πολιτική ευθύνη. Διότι αυτό κατάλαβα ότι λέει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µέσα από την πρότασή του, να έχουµε κάποιον φορέα -που
δεν καταλαβαίνω ποιος είναι, αν δεν είναι ένα Υπουργείο, δεν κα-
ταλαβαίνω τι ακριβώς θα κάνει, αν δεν κάνει αυτά που κάνει το
Υπουργείο- ένας υπερκοµµατικός φορέας, ο οποίος θα κινείται
θα κινείται σε κάποια σφαίρα την οποία εγώ τουλάχιστον δεν
µπορώ να αντιληφθώ πώς θα συνεργάζεται µε την υπόλοιπη δη-
µόσια διοίκηση. 

Και κάτι τελευταίο επειδή άκουσα κάποια θέµατα, κύριε Φά-
µελλε, για τους φορείς προστατευόµενων περιοχών ότι τους κα-
ταργήσαµε όλους. Ναι, πράγµατι, συγχωνεύτηκαν σε µία µονάδα
γιατί οι φορείς προστατευόµενων περιοχών επί δικών σας ηµε-
ρών ήταν φορείς που είχαν διοικητικά συµβούλια και πολλοί δεν
είχαν καν εργαζόµενους. Ήταν βολικοί για να βάζετε κάποιους
κολλητούς δικούς σας ή ενδεχοµένως να βάζαµε και εµείς δικούς
µας όταν υπήρχαν επί άλλων ηµερών. Πλην όµως δεν έκαναν
απολύτως τίποτα. Και όσοι εργαζόµενοι δούλευαν στους φορείς
-το γνωρίζετε πολύ καλά- εξακολουθούν και σήµερα να παρέχουν
τις υπηρεσίες τους στον ενιαίο ΟΦΥΠΕΚΑ. Οπότε τα λέω αυτά
για να µη δηµιουργούµε εντυπώσεις που δεν ανταποκρίνονται
στην πραγµατικότητα. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν θέλω να κάνω κατάχρηση του
χρόνου, αφού κάνω µία επισήµανση και µια έκκληση ότι από δω
και στο εξής -και θα έδινα εγώ πρώτος το παράδειγµα- θα πρέπει
να κάνουµε µια προσπάθεια να συµπτύξουµε τους χρόνους
αυτών των συζητήσεων όλοι, έτσι ώστε να µπορούµε να τις δια-
χειριζόµαστε εντός ενός διαστήµατος που δεν θα καλύπτει κατ’
ανάγκη µία ολόκληρη µέρα. 

Είµαι έτοιµος εγώ πρώτος να δώσω το παράδειγµα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και σύµπτυξη και τή-

ρηση βέβαια.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Προσπαθούµε. Γι’ αυτό θα χρησιµοποιήσω µόνο δύο λεπτά από

τον χρόνο που µου αποµένει. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συµφωνώ απολύτως

µε αυτή την έκκληση. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Εγώ άκουσα ιδέες. Δεν άκουσα τεκµηριωµένο σχέδιο για το πώς
µπορούµε να γίνουµε καλύτεροι. Αλλά θα ήθελα να κάνω µία ανα-
φορά σε µια επιστολή την οποία έλαβα από τη WWF, µε την οποία
έχουµε µια στενή συνεργασία. Δεν συµφωνούµε κατ’ ανάγκη σε
όλα. Αλλά είναι µια περιβαλλοντική οργάνωση την οποία σέβοµαι
και η οποία έχει κάνει και πολλή δουλειά στη Δαδιά και έχει και
πολύ καλή εικόνα του, πραγµατικά, τι συµβαίνει σήµερα στη
Δαδιά. Θέτει µια σειρά από προτεραιότητες για την ενίσχυση της
ανθεκτικότητας της ελληνικής φύσης, των οικισµών από τις δα-
σικές πυρκαγιές.

Συµφωνώ σε πολύ µεγάλο βαθµό µε τις προτάσεις αυτές και
αποτελούν, ουσιαστικά, και τον µπούσουλα του σχεδίου µας. Εί-
δατε; Μπορεί κανείς σε τρεις σελίδες να βάλει ένα συνεκτικό σχέ-
διο. Μακάρι να άκουγα τέτοιες προτάσεις και από τα υπόλοιπα
κόµµατα. 

Και θέλω να τονίσω ιδιαίτερα -θα την καταθέσω στα Πρακτικά
για να τη µελετήσουν και οι συνάδελφοι- το τελευταίο σηµείο το
οποίο θίγει η WWF, που δεν είναι άλλο από την ενίσχυση της κοι-
νωνικής συµµετοχής και ενεργοποίησης της κοινωνίας σε τοπικό
επίπεδο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης, κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αν πιστεύουµε ότι µπορούµε να αντιµετωπίσουµε αυτό το πρό-
βληµα χωρίς µια πανστρατιά σε όλα τα επίπεδα, είµαστε γελα-
σµένοι. Χρειαζόµαστε τη συνεργασία και την οργάνωση προφα-
νώς όλων. Χρειαζόµαστε και περισσότερους εθελοντές. Ναι,
χρειαζόµαστε εθελοντές και αυτή η ιδέα ότι θα µονιµοποιήσουµε
τους εποχικούς δασοπυροσβέστες όταν δεν τους χρειαζόµαστε
το χειµώνα αλλά τους χρειαζόµαστε το καλοκαίρι, αντιβαίνει σε
κάθε έννοια λογικής κατανοµής ανθρώπινων πόρων. 

Αλλά χρειαζόµαστε περισσότερους εθελοντές. Υπάρχουν
χώρες που έχουν εκατοµµύρια εθελοντές για να αντιµετωπίζουν
τέτοιες προκλήσεις. Και, βέβαια, οι εθελοντές πρέπει να εκπαι-
δεύονται, πρέπει να πιστοποιούνται, πρέπει να συνεργάζονται.
Έχουµε φτάσει από τις δυόµισι στις πέντε χιλιάδες. Ο αριθµός
είναι ακόµα µικρός. 

Κάνω, λοιπόν, µια έκκληση και αυτή δεν είναι µια έκκληση για
τον επόµενο χρόνο. Ενδεχοµένως να είναι µια έκκληση για την
επόµενη γενιά που απαιτεί πολύ µεγαλύτερη ενεργοποίηση της
κοινωνίας των πολιτών σε ζητήµατα τα οποία αφορούν την πολι-
τική προστασία, αύριο τις πρώτες βοήθειες. Είχαµε ένα τραγικό
περιστατικό µε ένα παιδάκι το οποίο πνίγηκε στην Τήνο. Διδά-
σκουµε πια στα παιδιά µας, στα σχολεία έχουµε αρχίσει τέτοια
προγράµµατα, για βασικές πρώτες βοήθειες, για τις βασικές
λαβές που µπορεί κανείς να αποφράξει την αναπνευστική αρτη-
ρία για να γλιτώσει έναν τέτοιο θάνατο. Τέτοιες όµως δράσεις
πια πρέπει να γίνουν µέρος της καθηµερινότητάς µας. 

Δεν είναι υπόθεση των άλλων, να υπάρχουν κάποιοι άλλοι οι
οποίοι θα σβήνουν τις φωτιές και εµείς θα είµαστε σε ένα ανέ-
µελο καλοκαίρι να λέµε ότι αυτό το θέµα δεν µας αφορά. Αφορά
όλους µας. 

Επίσης, ένα µεγάλο ευχαριστώ σε όλους τους εθελοντές που
έχουν κινητοποιηθεί. Τους ακούµε πάντα πολύ προσεκτικά. Και
όταν µας χτυπούν το καµπανάκι και µας κάνουν υποδείξεις,
συχνά έχουν δίκιο διότι δεν είναι σχολιαστές του καναπέ. Έχουν
µπει στις φωτιές, έχουν άποψη για τις φωτιές και αυτωνών τη
γνώµη, ναι, θα την ακούσω µε πολύ µεγάλη προσοχή!

(Όρθιοι όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατία χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρωθυπουργό.

Ήθελα να πω µε τη σειρά µου κάτι που έχει σχέση µε την ανά-
γκη της αλήθειας γύρω από ένα τόσο στενάχωρο και τόσο βαρύ
θέµα όπως είναι οι δασικές πυρκαγιές. Είπε ο Πρωθυπουργός ότι
δεν χρειάζεται να κάψεις ένα δάσος για να κάνεις ανεµογεννή-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2023 2175



τριες. Αυτό το είπαν χθες και θα σας µοιράσω τα Πρακτικά γιατί
η αλήθεια δεν ανήκει στην Κυβέρνηση ούτε σε κόµµατα. Η αλή-
θεια πρέπει να εκπέµπεται από τη Βουλή ιδίως για τέτοια θέµατα,
όπως είναι οι δασικές πυρκαγιές. 

Ακούστε. Χθες είχαµε ακρόαση ανώτατων δικαστών υποψη-
φίων αντιπροέδρων του Συµβουλίου Επικρατείας. Μέλη του Ε’
Τµήµατος του Συµβουλίου Επικρατείας, που φηµίζεται για την
προστασία του περιβάλλοντος, µας είπαν ότι οι απόψεις ότι πρέ-
πει να καεί ένα δάσος για να µπουν ανεµογεννήτριες -και χρησι-
µοποίησαν αυτή τη φράση που θα σας πω τώρα- είναι «ό,τι
να’ναι». Ανεµογεννήτριες υπό προϋποθέσεις µπαίνουν και σε
δάσος. Και η σύνδεση της φωτιάς µε την τοποθέτηση ανεµογεν-
νητριών είναι µέγα ψεύδος. Και πριν τον Πρωθυπουργό το είπαν
ανώτατοι δικαστές του Ε’ Τµήµατος του Συµβουλίου Επικρα-
τείας. Θα σας µοιράσω τα Πρακτικά για να βοηθήσω τη Βουλή
να εκπέµπει την αλήθεια στον ελληνικό λαό για ένα τόσο βαρύ
και στενάχωρο θέµα όπως είναι οι πυρκαγιές!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν παύει να είναι στενάχωρο επειδή υπάρχει αυτή η αλήθεια.

Αλλά µην προσθέτουµε στο στενάχωρο θέµα και αυτή την υπερ-
βολή, αυτό το ψέµα. 

Και ήθελα να χαλαρώσω την ατµόσφαιρα λίγο πριν καλέσω τον
κ. Φάµελλο. Ευχαριστώ, κύριε Πρωθυπουργέ, που µε βάλατε
στον µπελά να έχω ιστορικές γνώσεις. Πράγµατι η φράση για τη
στατιστική που είπατε που είναι διάσηµη, είναι µια φράση για την
οποία ερίζουν αρκετοί για την πατρότητα της και ο Ντισραέλι και
ο Μαρκ Τουέιν. Εγώ την άκουσα πρώτη φορά από τον αείµνηστο
Αθανάσιο Κανελλόπουλο. Το πιο πιθανό για να λύσω το µυστήριο
είναι ότι την είπε ο Μαρκ Τουέιν, αλλά του την είχε πει ο Ντισρα-
έλι προηγουµένως!

(Χειροκροτήµατα)
Οπότε έχοντας κάπως καλύψει και αυτό το θέµα, καλώ στο

Βήµα τον κ. Φάµελλο, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ και Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για τη
δική του οµιλία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε
Υπουργέ, κύριε Μητσοτάκη, γνωρίζετε πιστεύω τόσο καλά όσο
και εγώ ίσως και καλύτερα τον κοινοβουλευτικό κανόνα και γνω-
ρίζετε την κοινοβουλευτική τάξη. 

Γνωρίζετε, λοιπόν, ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση εκπροσω-
πείται πλήρως και θεσµικώς. Οποιαδήποτε σκέψη σας να αποφύ-
γετε την απολογία και την ευθύνη µε διάφορα τέτοια τερτίπια,
ξέρετε, δεν πιάνει, γιατί πέρα από τον κοινοβουλευτικό κανόνα,
πρέπει να απολογηθείτε και στην κοινωνία. Και δεν έχουµε ακού-
σει ακόµα ούτε λογοδοσία ούτε απόδοση ευθυνών στη σηµερινή
συζήτηση, ό,τι παιχνίδια και να κάνετε µε διάφορα λογοπαίγνια.

Όµως, παρ’ ότι προσπαθείτε να παρουσιάσετε τη σηµερινή συ-
ζήτηση ως δική σας πρωτοβουλία, εµείς ανταποκριθήκαµε γιατί
θέλαµε να υπάρχει αποτέλεσµα. Και για να υπάρχει αποτέλεσµα,
καταθέσαµε και προτάσεις για θεσµικές αλλαγές. Δεν ακούσαµε
ούτε µία κουβέντα για θεσµικές αλλαγές. Έχετε πάει πιο πίσω
από τις τοποθετήσεις σας του 2021. Τότε ανοίξατε κάποια ζητή-
µατα, τα οποία δεν τα υλοποιήσατε, βέβαια. Καµµία µεταρρυθµι-
στική πρόταση.

Αναρωτιέµαι, αυτός ο εκσυγχρονισµός των προγραµµατικών
δηλώσεων πού χάθηκε; Στέρεψε; Αυτό ήταν; Δεν υπάρχει καµµία
έµπνευση, ούτε καν για ένα επικοινωνιακό παιχνίδι;

Όµως, όσο κρύβεστε πίσω από δικαιολογίες, για την κοινωνία
τα πράγµατα θα πηγαίνουν το κακό στο χειρότερο και για την οι-
κονοµία. Αυτό το κλίµα ανασφάλειας, ξέρετε, στην κοινωνία δεν
οφείλεται µόνο στα θέµατα της τυπικής πολιτικής ασφάλειας. Δεν
οφείλεται, δηλαδή, µόνο σε περιστατικά όπως στην τραγωδία
των Τεµπών, όπως στο τραγικό ατύχηµα της Πύλου, όπως στην
εγκληµατική ενέργεια στη Νέα Φιλαδέλφεια, όπως στα προβλή-
µατα των πυρκαγιών. Δεν οφείλεται µόνο σε αυτό. Οφείλεται και
σε µία άλλη πολιτική που ασκείτε για τα ζητήµατα της οικονοµι-

κής πολιτικής, τα οποία, ταυτόχρονα µε το έλλειµµα ασφάλειας,
φτωχοποιούν την κοινωνία και δηµιουργούν και άλλα ζητήµατα
κοινωνικής συνοχής και άρα και δηµοκρατίας.

Διαβάζω σε ένα δηµοσίευµα σήµερα για την έκρηξη ακρίβειας:
«12 ευρώ το λίτρο το λάδι», σχεδόν πενταπλασιασµός µέσα σε
λίγα χρόνια «1 ευρώ το καρπούζι, 2 ευρώ η βενζίνη» στην Ελλάδα
του κ. Μητσοτάκη. Θα το καταθέσω µετά.

Όµως, θέλω να ξαναγυρίσω στα ζητήµατα της ηµερήσιας διά-
ταξης. Κυρίες κύριοι Βουλευτές, µας ανησυχεί ιδιαίτερα το ότι
δεν ακούσαµε καµµία συγγνώµη και καµµία ανάληψη πολιτικής
ευθύνης, καµµία λογοδοσία και καµµία παραίτηση. Και αν δεν το
προκαλούσαν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Μητσοτάκης δεν θα
έλεγε τίποτα ούτε για τα ανθρώπινα θύµατα, στα οποία µάλιστα
έριξε και το φταίξιµο. Και δεν είχαµε µόνο τους µετανάστες αλλά
είχαµε και κτηνοτρόφους, είχαµε και τους πιλότους. Είχαµε θύ-
µατα και δεν θέλουµε να γυρίζουµε την κουβέντα µόνο εκεί, αλλά
γιατί δεν ακούστηκε κουβέντα από τον κ. Μητσοτάκη στην τοπο-
θέτησή του την αρχική;

Ταυτόχρονα, δεν ακούσαµε τίποτα για το τραγικό περιστατικό
στη Νέα Αγχίαλο. Κύριε Μητσοτάκη, θυµάστε ότι στη χώρα που
είστε Πρωθυπουργός υπήρξε έκρηξη σε αποθήκη πυροµαχικών,
σύρονταν τα αεροπλάνα και εκκενώνονταν, µία βασική σηµαντική
αµυντική εγκατάσταση της χώρας, ενώ αντίστοιχο πρόβληµα
πλησίασε και στην Ελευσίνα; Τα θυµάστε ή τα ξεχάσατε; Έχετε
επιλεκτική µνήµη, κύριε Μητσοτάκη; Ό,τι σας συµφέρει;

Ταυτόχρονα, ξέρετε τι παρατήρησα στην πρώτη τοποθέτηση;
Εκ των προτέρων µας είπε µικρόψυχους αν κάνουµε κριτική. Εκ
των προτέρων προσπάθησε να χρωµατίσει µε µικροψυχία, τάχα-
τες, την κριτική µας για να µας αποκλείσει από το δικαίωµα της
κριτικής, γιατί ήθελε πρακτικά να κάνει αποποίηση ευθυνών.

Οφείλω πάντως να πω ότι η αδυναµία του Πρωθυπουργού σή-
µερα να καταθέσει προτάσεις είναι µια ανησυχητική εξέλιξη για
τη χώρα. Είναι µία παραδοχή ευθύνης αλλά και µία παραδοχή
ανεπάρκειας. Γιατί ακόµα και το «112», οφείλω να πω -και το ξέρει
καλά η κ. Γεροβασίλη- ότι ήταν σε πιλοτικό στάδιο, όταν παρα-
δώσαµε την Κυβέρνηση το 2019, ό,τι και να λέτε.

(Θόρυβος-γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, είπαµε

όχι διακοπές.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εγώ ειλικρινά θα
ήθελα να προκαλέσω για να µας πείτε από το 2021 και όλα αυτά
που επακολούθησαν, ποιες είναι οι αλλαγές οι οποίες έγιναν στην
πολιτική ασφάλειας;

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Αν θέλετε να κατα-
νοήσουµε λίγο καλύτερα το έλλειµµα, θα σας καλέσω να συζη-
τήσουµε για τις καµένες εκτάσεις. Ο κύριος Πρωθυπουργός στην
αρχική του τοποθέτηση αµφισβήτησε τις καµένες εκτάσεις. Στη
δεύτερη τοποθέτησή του ήρθε να µας µιλήσει για τις άλλες ευ-
ρωπαϊκές χώρες, για το ευρωπαϊκό σύστηµα παρακολούθησης
των καµένων εκτάσεων.

Κατά κακή σας τύχη, έχω µαζί µου τα στοιχεία για όλη την Ευ-
ρώπη. Δεν ήξερα ότι θα το πείτε, αλλά είναι εδώ. Προσέξτε, λοι-
πόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µιλήσω µόνο για Ελλάδα,
Ιταλία, Πορτογαλία, Ισπανία, σε αυτές αναφέρθηκε ο κ. Πρωθυ-
πουργός και θα µιλήσω µε ποσοστό της έκτασης του κράτους,
για να µην µπλέξουµε µε τα στρέµµατα, για να δούµε και τις αντι-
στοιχίες.

Λοιπόν, στην Ισπανία ο µέσος όρος 2006 - 2022 ήταν περίπου
0,18% και παρέµεινε και τη φετινή χρονιά. Στην Ιταλία ήταν 0,19%
και είναι 0,21% τη φετινή χρονιά, άρα λίγο-πολύ η τάξη µεγέθους
είναι αντίστοιχη. Στην Πορτογαλία ο µέσος όρος ήταν πάρα πολύ
υψηλός, 1,1% της έκτασης της χώρας και φέτος είναι 0,35% και
στην Ελλάδα ήταν 0,35% και φέτος είναι 1,2%. Εγώ τα καταθέτω.
Είναι από την EFFIS.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία, τα οποία βρί-
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σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εδώ, λοιπόν, βλέ-
πετε ότι έχουµε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μη διακόπτετε, κύριε

Πλεύρη.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Δεν µπορώ να κατα-
λάβω ποια είναι η διαφωνία σας, γιατί έχω και τα στοιχεία της
χώρας πώς εξελίσσονται και έχω και τα στοιχεία του πλήθους
πυρκαγιών και της έκτασης πυρκαγιών και για το 2021 και για
προηγούµενες χρονιές. Δεν είναι καλύτερη η κατάσταση το 2021.
Εδώ ήµασταν πάλι, το είπαµε, µε 1,3 εκατοµµύρια καµένα στρέµ-
µατα. Μην ανοίγεστε για άλλες χρονιές.

Εµείς ήρθαµε να κάνουµε συζήτηση, για να βελτιώσουµε την
κατάσταση. Εσείς θέλετε να κρύψετε την αλήθεια, για να µην πά-
ρετε κανένα µέτρο. Αυτή είναι η διαφορά.

Είχατε την ευκαιρία να πείτε έστω µία συγγνώµη. Δεν την εί-
πατε. Σας ζητήσαµε να πείτε κάτι για τη δήλωση της 7ης Ιουλίου,
όταν πήγατε και είπατε ότι είµαστε καλύτερα από κάθε άλλη χρο-
νιά, προετοιµασµένοι, µε τα περισσότερα µέσα. Και εγώ ρωτάω
πάρα πολύ συγκεκριµένα: Τελικά, δεν γνωρίζατε την κατάσταση
και εκτεθήκατε ή γνωρίζατε τι γίνεται και παραπλανούσατε την
ελληνική κοινωνία; Πρέπει να απαντήσετε σε αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Είτε δεν γνωρίζατε και ήσασταν ανεπαρκής, είτε γνωρίζατε και
παραπλανούσατε. Και τα δύο είναι επικίνδυνα για τον ρόλο του
Πρωθυπουργού.

Επίσης, αυτό που δεν ακούσαµε είναι ποια θα είναι η ρήτρα,
αν θέλετε, της επίλυσης του προβλήµατος για την επόµενη µέρα.
Δηλαδή, εµείς στη Ρόδο προτείναµε ρήτρα εισοδήµατος, ρήτρα
τοπικού προϊόντος, δηλαδή κάτι σαν τοπικό ΑΕΠ, ρήτρα απασχό-
λησης. Είναι τρεις όροι που η κοινωνία πρέπει να εξασφαλίσει
στις καµένες εκτάσεις. 

Πάρτε µια τέτοια πρωτοβουλία. Μιλήστε για προτεραιότητα
των δήµων που έχουν καµένες εκτάσεις στον πολεοδοµικό σχε-
διασµό, που τέσσερα χρόνια, κύριε Μητσοτάκη, τον έχετε παγώ-
σει, για να έχουν αναπτυξιακά σχέδια. Ας πάµε σε µία τέτοια
µεταρρύθµιση. Εµείς ανοίγουµε και άλλο, αν θέλετε, τις προτά-
σεις. 

Ζητήστε τουλάχιστον συγγνώµη για την καλλιέργεια φόβου και
για την καλλιέργεια ρατσιστικών συµπεριφορών. Ούτε για αυτό
είπατε τίποτα. Αντί για όλα αυτά, είστε ακόµα µία φορά ένας κρυ-
πτόµενος Πρωθυπουργός, που ψάχνει µίζερα δικαιολογίες ακόµα
και στον «στρατηγό άνεµο», και το ξαναζούµε αυτό. Ρίχνετε στη
συζήτηση, κυριολεκτικά, αστοιχείωτες θεωρίες -µε ύφος µάλιστα
ειδήµονα- και θεωρίες συνωµοσίας. 

Δεν κατανοείτε τι σηµαίνει ακοµµάτιστη εθνική αρχή. Κυρία Γε-
ροβασίλη, πρέπει να ζητήσουµε ένα ραντεβού µε τον κύριο Πρω-
θυπουργό να του εξηγήσουµε γιατί πρέπει η Πολιτική Προστασία
να είναι Εθνική Αρχή και να έχει ακοµµάτιστη διοίκηση. Για να µην
παίζει πολιτικά παιχνίδια, µαγειρεύοντας τα στοιχεία, για να µην
αναλάβει την πολιτική ευθύνη. Αυτό σηµαίνει ακοµµάτιστη Εθνική
Αρχή Πολιτικής Προστασίας. Δεν το καταλαβαίνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Επίσης, µε ρώτησε ότι δεν κατανοεί τι σηµαίνει αναντίστρεπτες
αλλαγές στο περιβάλλον. Αναντίστρεπτες αλλαγές στο περιβάλ-
λον, κύριε Μητσοτάκη, σηµαίνει όταν πλήττεται το φυσικό περι-
βάλλον µε τρόπο που δεν µπορεί να αποκαταστήσει τη ζηµία. Η
ζηµιά στην Δαδιά είναι αναντίστρεπτη, αντίστοιχη -σε χαµηλό-
τερο επίπεδο- µε την απώλεια της ζωής. Διότι, και αυτό είναι ένα
είδος ζωής και µάλιστα, προστατευόµενο.

Πρώτα ο άνθρωπος, συµφωνούµε. Όµως, δύναται και µπορεί
η Ελλάδα να χάσει ένα παγκόσµια προστατευόµενο και σηµα-
ντικό βιότοπο; Αυτό σηµαίνει αναντίστρεπτες αλλαγές, όταν δεν

µπορούµε µε την προσπάθεια, µε τη δουλειά να αποκαταστή-
σουµε τη ζηµιά. 

Όµως, η ανασφάλεια που δηµιουργείται από την εξέλιξη των
πυρκαγιών, δυναµιτίζεται και από τα σενάρια συνωµοσίας που
καλλιεργούνται, για να δικαιολογήσουν τα αδικαιολόγητα.

Η κοινωνική ένταση που διαπιστώνουµε το τελευταίο διάστηµα
στον Έβρο αποδεικνύει τα αποτελέσµατα αυτής της πρακτικής.
Τα απαράδεκτα φαινόµενα αυτοδικίας των κυνηγών κεφαλών, τα
περίπολα των αυτοανακηρυγµένων πολιτοφυλάκων, αποδει-
κνύουν από δύο πλευρές ότι έχετε αποτύχει στα θέµατα ασφά-
λειας. Από τη µία µεριά, γιατί η πολιτεία δεν παίζει τον ρόλο της
για την ασφάλεια των πολιτών και κάποιοι είναι αυτόκλητοι, ώστε
να υπηρετήσουν τάχατες ψευδώς και παρανόµως αυτή την υπο-
χρέωση, αυτή την ανάγκη της πολιτείας και από την άλλη µεριά,
γιατί η πολιτεία δεν εξασφαλίζει ότι θα εκλείπουν τέτοια φαινό-
µενα παραβατικότητας και θα τα προλαµβάνει και θα τα αντιµε-
τωπίζει. Είναι δύο τα προβλήµατα ασφάλειας στον Έβρο. 

Είναι ξεκάθαρο ότι υπάρχει εκµετάλλευση της αγωνίας των πο-
λιτών -γιατί υπάρχει αγωνία-, που τροφοδοτείται από τον ακρο-
δεξιό λόγο της Νέας Δηµοκρατίας που εκπέµπεται ιδιαίτερα στον
Έβρο, για κοµµατικούς λόγους µόνο και οφέλη, όχι για εθνικούς
λόγους.

Πρέπει σαφέστατα να υπερασπιστούµε τα σύνορα. Πρώτα απ’
όλα θα υπερασπιστούµε την πατρίδα µας.

Όµως, η αµφισβήτηση του κράτους δικαίου εκεί, στον Έβρο,
των ατοµικών δικαιωµάτων αµφισβητεί τον πυρήνα της δηµοκρα-
τίας και σε αυτό, κύριε Μητσοτάκη, έχετε και προσωπική ευθύνη.

Μην ξεχνάτε ότι τον ορθό λόγο, την επιστήµη και τις θεσµικές
λειτουργίες έφτασαν σε σηµείο να τα αµφισβητούν τα στελέχη
σας, όπως η κ. Βούλτεψη, για να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα.
Άρα, έρχεστε εσείς και φθείρετε συνεχώς τη λειτουργία της πο-
λιτείας.

Και τελικά ρωτήσαµε. Σας είπα ότι είναι επικίνδυνο να παίζετε
παιγνίδια µε θεωρίες συνωµοσίας. Το ίδιο και οκ. Ανδρουλάκης
που είναι έξω. Ζητήσαµε αποδείξεις. Έχετε αποδείξεις για τους
εµπρησµούς; Αν έχετε, πρέπει να τις φέρετε εδώ. Αν δεν έχετε,
πρέπει να αποσύρετε αυτή τη θεωρία συνωµοσίας που είπατε και
από του Βήµατος.

Είναι δυνατόν η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός να συντη-
ρούν θεωρίες συνωµοσίας; Δεν κατανοείτε πόσο επικίνδυνα είναι
αυτά τα παιγνίδια; Από την ανάκριση, αν δεν κάνω λάθος, των
απαχθέντων δεκατριών µεταναστών δεν προέκυψε κάτι -τουλά-
χιστον έτσι ενηµερωθήκαµε- και δεν έχουµε καµµία πληροφό-
ρηση, αλλά µπορείτε να µας πείτε εσείς: Η πολιτεία ή η ΕΥΠ έχει
κάποια στοιχεία; Τουλάχιστον η ΕΥΠ έχει προλάβει τέτοια φαινό-
µενα; Έχει εντοπίσει τέτοια φαινόµενα; Διότι αυτό είναι η δουλειά
της και να τα εντοπίσει και να τα προλάβει. Δεν βλέπουµε κάτι τέ-
τοιο.

Δεν βλέπω, λοιπόν, να εκπληρώνεται ένας σηµαντικός ρόλος
και εµείς θέλουµε να εκπληρώνεται. Αντιθέτως, ξέρετε τι βλέ-
πουµε; Να αναπαράγονται θεωρίες συνωµοσίας, µε διαρροές
τάχα της ΕΥΠ στα µέσα ενηµέρωσης και να µη διαψεύδονται από
πουθενά. Κάτι περίεργο υπάρχει.

Δεν µας έφτανε, δηλαδή, το σκάνδαλο των υποκλοπών, το
οποίο έχει φθείρει το κύρος και την αξιοπιστία της ΕΥΠ και δεν
έχει απάντηση ακόµη από τη Δικαιοσύνη, αλλά έχουµε να παίζο-
νται ξανά παιγνίδια στη Θράκη.

Κύριε Πρωθυπουργέ, αυτά είναι επικίνδυνα ζητήµατα, γιατί
εµείς θέλουµε να κάνει καλά τη δουλειά της και η πολιτεία και η
ΕΥΠ. Και βλέπουµε δηµοσιεύµατα για επιτήρηση µειονοτικών χω-
ριών. Πρέπει να σας βεβαιώσω ότι εγώ επισκέφτηκα µειονοτικά
χωριά που είχαν πλήγµατα από την πυρκαγιά και ζηµίες, που έχα-
σαν σπίτια, που έχασαν µαντριά, που έχασαν αποθήκες καπνού.
Εκεί οι πολίτες, οι συµπατριώτες µας περιφρούρησαν τα χωριά
µε εθελοντικές οµάδες και πολλές φορές χωρίς άλλες δυνάµεις.
Τι είναι αυτά, λοιπόν, που διασπείρετε;

Και όπως γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς έχουµε
αναδείξει και ένα ζήτηµα για ένα µέλος του ελληνικού Κοινοβου-
λίου και την παραβίαση του Κώδικα Δεοντολογίας των Βουλευ-
τών. Διότι κάθε µέρα δηµοσιεύονται στοιχεία και πρακτικές
επιπλέον που µας κάνουν να ανησυχούµε ιδιαίτερα για πρακτικές
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που δεν αρµόζουν σε καµµία περίπτωση σε Βουλευτή και υπάρ-
χει ζήτηµα όσον αφορά το αν εµείς οι Βουλευτές αποτρέπουµε
εκδηλώσεις µίσους κατά προσώπων λόγω της φυλετικής τους ή
εθνικής καταγωγής ή λόγω των θρησκευτικών ή πολιτικών πεποι-
θήσεων ή του φύλου ή της ηλικίας ή της αναπηρίας. Αυτό λέει ο
Κώδικας Δεοντολογίας και έχουµε έναν λόγο παραπάνω εµείς,
οι Βουλευτές, να υπερασπιζόµαστε το κράτος δικαίου, τα ατο-
µικά δικαιώµατα, την προστασία των πολιτών και την κοινωνική
συνοχή και να αποτρέπουµε τέτοια φαινόµενα.

Εγώ ρωτώ: Έκανε κάτι ο Πρόεδρος της Βουλής για την καταγ-
γελία που έχουµε κάνει εµείς; Έκανε κάτι κάποιο άλλο µέλος του
Κοινοβουλίου, κάποιος άλλος πολιτικός Αρχηγός; Δεν σας ενδια-
φέρει αυτό το ζήτηµα;

Δεν σας ενδιαφέρει ο Κώδικας Δεοντολογίας, κύριε Πρωθυ-
πουργέ; Δεν σας ενδιαφέρουν η υποκίνηση πιθανά φυλετικού ή
ρατσιστικού µίσους ή η παραβίαση των ατοµικών δικαιωµάτων;
Είναι ένα ερώτηµα. Εµείς το θέτουµε. Έχουµε και την αντοχή και
τη δηµοκρατική πεποίθηση να το θέσουµε. Διότι εµείς οφείλουµε
να προφυλάξουµε την αξιοπιστία και τη λειτουργία της δηµοκρα-
τίας και δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να µιλήσουµε για αυτά.

Όσον αφορά δε στο ζήτηµα για την τραγωδία στο Μάτι, η
οποία τέθηκε είτε έµµεσα και άµεσα, είναι γεγονός ότι εµείς ανα-
λάβαµε την πολιτική ευθύνη και αποδόθηκαν και πολιτικά οι ευ-
θύνες και δεν κρυφτήκαµε ούτε πίσω από την κλιµατική κρίση
ούτε λαϊκίσαµε και θυµηθήκαµε µετά την κλιµατική κρίση, το
οποίο έγινε. Αναγνωρίσαµε το έλλειµµα ασφάλειας προς τους
πολίτες και ότι δεν πρέπει αυτό να ξανασυµβεί. Από αυτή την
ανάγκη, εξάλλου, προέκυψε το πόρισµα, η δασική στρατηγική, η
πολιτική πρόληψης πυρκαγιών. Από εκεί ξεκίνησαν τα πιλοτικά
έργα για τη µεικτή ζώνη δάσους - κατοικίας, που αργούσαν µετά
δυστυχώς, για αλλαγή προδιαγραφών.

Η κριτική µας ξέρετε γιατί είναι; Διότι χάθηκε χρόνος στην υλο-
ποίηση αυτών των µεγάλων µεταρρυθµίσεων που αποφασίστη-
καν και µετά το Μάτι. Και αυτό είναι έγκληµα για την κοινωνία
µας.

Εγώ, όµως, θέλω να σας θυµίσω ότι εκείνη την περίοδο, µέσα
σε ένα εξάµηνο, κάναµε την προέγκριση του Ειδικού Χωροταξι-
κού για το Μάτι. Όπως ξέρετε, τα τελευταία τέσσερα χρόνια εί-
χαµε τέσσερις αναβολές και παρατάσεις του πολεοδοµικού
σχεδιασµού για το Μάτι, για να ξέρουµε ακριβώς τι γίνεται.

Και θέλω να πω κάτι. Δεν τελείωσε ακόµα το πολεοδοµικό σχέ-
διο για αποκατάσταση, καθώς ετοιµάζεται το Τεχνικό Επιµελητή-
ριο, για να γίνουν γρήγορα. Εν πάση περιπτώσει.

Άκουσα, όµως, κάτι για το τεκµήριο της αθωότητας, που συ-
ζητήθηκε προηγουµένως από το στόµα του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού. Ένα ερώτηµα απλό: Η πολιτεία δεν πρέπει να λαµβάνει υπ’
όψιν για τις πολιτικές της επιλογές τις καταδίκες ή την υπόδικη
θέση των προσώπων που θέλει να αναδείξει σε θέσεις, όπως γε-
νικός γραµµατέας Υπουργείου;

Δεύτερον, τεκµήριο αθωότητας υπάρχει µόνο για τους αξιω-
µατικούς της Πυροσβεστικής; Εγώ δέχοµαι το τεκµήριο αθωότη-
τας.

Για τα πολιτικά πρόσωπα και τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ ή τη Ρένα
Δούρου δεν υπήρχε τεκµήριο αθωότητας, κύριε Μητσοτάκη;
Διότι κανιβαλίσατε πάνω σε όλα για δικό σας κοµµατικό όφελος,
για να θυµόµαστε ακριβώς τι έχει γίνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Θα περάσω, όµως, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, στις προτάσεις.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σεβαστείτε, όµως,

τον χρόνο, έτσι;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μάλιστα, κύριε
Πρόεδρε.

Σαφέστατα από όλη αυτή την κουβέντα πρέπει να βγάλουµε
συµπεράσµατα. Εµείς θέλουµε τα συµπεράσµατα να καταλήγουν
σε λύσεις της πολιτείας και σε οργάνωση της πολιτείας και προ-
στασία της κοινωνίας.

Τρεις άξονες: Πρόληψη, πυρόσβεση, αποκατάσταση, µε προ-
τεραιότητα στη Δασική Υπηρεσία, µε ξεκάθαρη λειτουργία της
Πυροσβεστικής στο θέµα της πυρόσβεσης και µε την Πολιτική

Προστασία να υποστηρίζει και την αλληλεγγύη και τα δίκτυα υπο-
στήριξης των πολιτών, αλλά και την προετοιµασία της κοινωνίας.

Μας ρωτήσατε δύο φορές αν εµείς τιµούµε τον αγώνα των πυ-
ροσβεστών. Εµείς όχι απλώς τιµούµε, αλλά έχουµε πάει και τους
το έχουµε πει, µάλιστα. Με τον κ. Καλαµατιανό πήγαµε και στο
Συντονιστικό Κέντρο, πήγαµε και στη βάση των Καναντέρ και όλα
τα στελέχη το ίδιο έχουµε κάνει.

Όµως, κύριε Μητσοτάκη, εσείς, όταν αφήνετε την Πυροσβε-
στική Υπηρεσία χωρίς στελέχη, εσείς είστε που δεν τιµάτε το
έργο της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, εσείς είστε που δεν υπερα-
σπίζεστε τους πυροσβέστες. Διότι σας είπα και κάτι τραγικό, ότι
οι πυροσβέστες από τα Γιάννενα πηγαινοέρχονται στην Αλεξαν-
δρούπολη για το έργο της πυρόσβεσης. Δεν πήρατε θέση. Ισχύει
κάτι τέτοιο; Αυτή είναι απόγνωση.

Και ξέρετε, µου θυµίζουν τα χειροκροτήµατα στους πυροσβέ-
στες, τα χειροκροτήµατα στους υγειονοµικούς στην πανδηµία,
τότε που ζητούσατε να τους χειροκροτούµε, αλλά τους ξεχάσατε
µετά τους υγειονοµικούς και έχουµε δυσµενέστερη κατάσταση
στην υγεία και θέλετε τώρα από τον στρατό και την Πυροσβε-
στική να υποστηρίζουν το ΕΚΑΒ. Αυτή είναι η κατάσταση της πο-
λιτικής σας.

Πώς µπορούµε, όµως, να βοηθήσουµε συγκεκριµένα; Στελέ-
χωση, προσλήψεις. Δεν ακούσαµε συγκεκριµένα ούτε δεσµεύ-
σεις χρονοδιαγράµµατος. Χρηµατοδότηση: Πάλι δεν ακούσαµε
χρηµατοδοτήσεις. Εξοπλισµός: Πώς θα δώσουµε προτεραιότητα
στην πρόληψη, γιατί η µονοδιάστατη καταστολή είναι επικίνδυνη;
Πρέπει να δώσουµε προτεραιότητα στην πρόληψη µε τροποποί-
ηση και των σχεδίων.

Σας µιλήσαµε για νέα αντιπυρικά σχέδια, για αλλαγή του σχε-
δίου πρόληψης που έχετε, του «ANTI-NERO», γιατί είναι ελλειµ-
µατικό το να καθαρίζετε µόνο κοντά στον δρόµο, γιατί αφήνετε
τη βιοµάζα παραµέσα, την καύσιµη ύλη. Παραδεχθήκατε ότι κα-
θαρίζετε µόνο κοντά στον δρόµο. Ναι, αλλά δεν είπατε πώς θα
το λύσουµε.

Χρειάζεται να δώσουµε προτεραιότητα στην πρόληψη για δύο
λόγους. Διότι, χρειάζεται, πρώτον, να αποφύγουµε τις πολλαπλές
εκδηλώσεις και δεύτερον, να είναι αντιµετωπίσιµες όσες εστίες
δηµιουργούνται, για να µπορεί να είναι πιο γρήγορα επιλύσιµο
το πρόβληµα.

Διότι το θέµα µε εσάς είναι το εξής. Και σας είπα για τη λαν-
θασµένη στρατηγική της εκκένωσης, που η φωτιά σβήνει στη θά-
λασσα, το έχουµε πει µε πάρα πολλές αφορµές. Το πρόβληµα
είναι ότι οι µικρές εστίες γίνονται µεγάλες και δεν τελειώνει η κα-
τάστασή τους. Άρα πρέπει να βελτιώσουµε και στο επίπεδο της
διαθεσιµότητας της καύσιµης ύλης την κατάσταση, για να µην
έχουµε την επέκταση, αλλά και να είναι καλύτερη η κατάσβεση.

Εδώ πρέπει να είναι κεντρικός ο ρόλος των δασικών υπηρε-
σιών. Αυτό έχει καταγραφεί από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στη
δηµόσια πολιτική πρόληψης πυρκαγιών το 2019, που δεν υλοποι-
ήθηκε, στις προσλήψεις στις δασικές υπηρεσίες που δεν έγιναν
από εσάς, στη χρηµατοδότηση από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, που δεν έγινε από εσάς.

Και επίσης, έχουµε ολοκληρωµένη άποψη για τη δασική στρα-
τηγική, που απαντάει, κύριε Μητσοτάκη. Και απορώ για το ερώ-
τηµα που θέσατε στην πρωτολογία σας σχετικά µε το αν συµφω-
νούµε µε τα παραγωγικά δάση. Η δασική στρατηγική που ενέ-
κρινε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και την οποία περάσαµε από δια-
βούλευση και συµφωνία από όλα τα κόµµατα, προβλέπει αύξηση
του παραγόµενου ΑΕΠ από τα δάση, γιατί εµείς θέλουµε να δου-
λεύει η κοινωνία στο δάσος, να είναι παραγωγικό το δάσος, για
να το προστατεύει, αλλά όχι και να το δίνει στον ιδιώτη για δια-
χείριση. Να έχουµε εργασία και εισόδηµα από τα δάση θέλουµε.

Και εδώ µια µεγάλη διαφορά, κύριε Μητσοτάκη. Και βέβαια,
για να έχουµε ανθεκτικά δάση, ανθεκτικούς αγρούς και ανθεκτι-
κούς οικισµούς, σας κατέθεσα συγκεκριµένες προτάσεις και δεν
άκουσα τίποτα. Τους λέω µε τίτλους ξανά, γιατί µπορείτε να κά-
νετε τροπολογία.

Πρώτον, αντιπυρικές µελέτες παντού -στη Ρόδο που θα πάτε
αύριο ρωτήστε, δεν έχει- από τις δασικές υπηρεσίες που θα προ-
βλέπουν πυροφυλάκια, δεξαµενές, δρόµους και σχέδια παρέµ-
βασης, ώστε να είναι έτοιµο το πεδίο για πιθανούς επενδυτές.
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Δεύτερον, νέα πρότυπα πυρασφάλειας για κατοικίες και κτήρια
εκτός σχεδίου για οικισµούς, που θα τροποποιούν και τις ζώνες
προστασίας γύρω από τους οικισµούς. Χρειαζόµαστε νέα πρό-
τυπα πυρασφάλειας. Αυτό σηµαίνει κλιµατική κρίση.

Τρίτον, νέα εθνικά περιφερειακά και τοπικά σχέδια και ασκή-
σεις πολιτικής προστασίας µε το δυσµενέστερο σενάριο που θα
εµπλέκουν την αυτοδιοίκηση και τους εθελοντές, θα τυποποιούν
διαδικασίες και θα δίνουν εξοπλισµό. Τέταρτον, ειδικές διαχειρι-
στικές µελέτες για τα προστατευόµενα δάση. Αναφέροµαι σε ει-
δικά αντιπυρικά σχέδια, όπως για τη Δαδιά. Και πέµπτον, σχέδια
αποκατάστασης των προστατευόµενων περιοχών, διότι τώρα
έχουµε σοβαρότατο πρόβληµα σε πολλές προστατευόµενες πε-
ριοχές της Ελλάδας. 

Αυτό πρακτικά, κύριε Μητσοτάκη, για να απαντήσω και στο
ερώτηµά σας, που µου κάνει εντύπωση για ένα τόσο σηµαντικό
θέµα, που δεν έχετε διαβάσει όχι µόνο το πρόγραµµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά και τις προτάσεις του WWF και της «GREENPEACE»,
γιατί είναι κοινή η πρόταση, και άλλων περιβαλλοντικών οργανώ-
σεων: Η πρόταση είναι απλή. Επειδή έχετε ναρκοθετήσει την Ει-
δική Περιβαλλοντική Μελέτη όλων των περιοχών «NATURA» -την
ΕΠΜ- και τα προεδρικά διατάγµατα και τα σχέδια διαχείρισης -
άρα, δεν έχουµε καθεστώς προστασίας των προστατευόµενων
περιοχών και έχουµε ήδη καταδίκη από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
Δεκέµβρη 2020 αν δεν κάνω λάθος- να υπάρχει εµπάργκο, δη-
λαδή αναστολή όλων των δραστηριοτήτων που είναι επιπέδου
περιβαλλοντικής αδειοδότησης Α1, δηλαδή οι πιο βαρύνουσες
περιβαλλοντικά δραστηριότητες, και αυτό µπορεί να είναι εργο-
στάσιο, µπορεί να είναι ξενοδοχείο, µπορεί να είναι ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας κατηγορίας Α1. Για ποιον λόγο; Διότι δεν έχετε
προστατεύσει τις περιοχές αυτές για να έχουµε σχεδιασµό τι επι-
τρέπεται και τι δεν επιτρέπεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μάλιστα, κύριε Πρό-
εδρε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Και αφού δεν το
έχετε κάνει αυτό, κύριε Μητσοτάκη -και αυτό είναι κοινή άποψη
µε τις περιβαλλοντικές οργανώσεις του ΣΥΡΙΖΑ, τη δανειστήκαµε
για το πρόγραµµά µας, να πούµε την αλήθεια, από τον δηµόσιο
διάλογο- τουλάχιστον σας προτείναµε να το κάνετε για τις καµέ-
νες προστατευόµενες περιοχές, αφού δεν έχετε δεχτεί να το κά-
νετε για τις υπόλοιπες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μάλιστα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μάλιστα, θα
ήταν ευχής έργον, κύριε Πρόεδρε, να µπορέσουν να ξαναγίνουν
οι φορείς των προστατευόµενων περιοχών, και για να συµµετέ-
χουν οι τοπικές αρχές -γιατί έχετε αφαιρέσει το δικαίωµα αυτό
από την αυτοδιοίκηση, περιφερειακή και πρωτοβάθµια, από τους
τοπικούς παραγωγούς, από τις τοπικές οργανώσεις των πολιτών,
άρα, έχετε βγάλει την κοινωνία των πολιτών έξω- αλλά και γιατί,
ξέρετε, στους φορείς που καταργήθηκαν, εκτός από τους προ-
ϋφιστάµενους του ΣΥΡΙΖΑ, ήταν και οκτώ νέοι που φτιάχτηκαν το
2018 και που προφανώς, κύριε Μητσοτάκη, µε ρουσφέτια δεν
είχαν προσωπικό, είχαν, όµως, µε προγράµµατα του ΟΑΕΔ νέους
επιστήµονες που τους στελέχωσαν για τα πρώτα δύο χρόνια για
να γίνουν οι διαγωνισµοί, που παγώσατε εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μάλιστα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Άρα, είχαν προ-
σωπικό, κύριε Μητσοτάκη, και τους καταργήσατε ακόµη και αυ-
τούς που ήταν σε «βρεφική ηλικία», αν µπορώ να πω, όπως στο
νότιο Αιγαίο, παραδείγµατος χάριν, ένας τέτοιος φορέας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Μητσο-
τάκη, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε, εγώ θέτω
ξανά το βασικό ερώτηµα. Οι πυρκαγιές αποδεικνύουν τις µεγάλες
πολιτικές διαφορές που έχουµε µεταξύ συντήρησης και προόδου
στην Ελλάδα. Ένα είναι το δίληµµα. Θα προχωρήσουµε σε µια
κοινωνία ανασφάλειας που είναι ανίσχυρη η πολιτεία και αφήνει
απλά τα συµφέροντα να κάνουν πάρτι και να οδηγούν µόνο σε

φαινόµενα αισχροκέρδειας εις βάρος όλων των πολιτών; Ή θα
πάµε σε µια ισχυρή πολιτεία, έξυπνη, στελεχωµένη και µε κοινω-
νικό πρόσωπο που δεν θα αφήνει τους πολίτες µόνους απέναντι
στον κίνδυνο της πυρκαγιάς ή των φυσικών καταστροφών, αλλά
θα κάνει σχέδια πολιτικής προστασίας εκ των προτέρων για να
προλαµβάνει φυσικές καταστροφές, γιατί, δυστυχώς, µπαίνουµε
σε µια περίοδο µε µεγάλες αβεβαιότητες; 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οφείλω να πω ότι µία
από τις µεγάλες αβεβαιότητες στη χώρα µας δεν είναι µόνο η κλι-
µατική αλλαγή, δεν είναι µόνο τα θέµατα ασφάλειας, είναι και η
πολιτική της Κυβέρνησης. Για αυτό χρειάζεται ένα ισχυρότερο
προοδευτικό µέτωπο, ένα δηµοκρατικό προοδευτικό µέτωπο που
θα συνεργαστεί και θα συζητήσει από τους κοινωνικούς αγώνες,
µέχρι τη Βουλή για να βάλουµε, αν θέλετε, έναν φραγµό και στις
αβεβαιότητες που δηµιουργεί ο κ. Μητσοτάκης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο κ. Παφίλης, όπως

σας είπα, δεν θα µιλήσει γιατί τη δευτερολογία του την ενσωµά-
τωσε στην πρωτολογία. Το επαναλαµβάνω για να κανονίσουµε
τον χρόνο µας. 

Σειρά έχει τώρα, µετά τον κ. Φάµελλο, ο κ. Ανδρουλάκης, ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι η πρωτοµιλία και
δευτεροµιλία του Πρωθυπουργού αποδεικνύουν περίτρανα ότι η
Κυβέρνησή του και ο ίδιος δεν είναι µόνο πρωταθλητές σε καµέ-
νες εκτάσεις φέτος, αλλά πάνω από όλα είναι πρωταθλητές θρά-
σους και αλαζονείας. Διότι αν όλα τα κάνατε σωστά και ψέγετε
εµάς που κάναµε συγκεκριµένες επτά προτάσεις και δεν βρήκατε
µία κουβέντα να πείτε για αυτές τις επτά προτάσεις, αποδεικνύε-
ται ότι δεν θέλετε τίποτα να αλλάξετε. Νοµίζετε ότι πήγαν όλα
πολύ καλά. «Όλα πολύ καλά» και τέτοια καταστροφή δεν πάνε
µαζί! «Όλα πολύ καλά» και οι εκρήξεις στη Μαγνησία, στην Αγ-
χίαλο, δεν πάνε µαζί! «Όλα πολύ καλά» και εκκενώσεις σε ένα νο-
σοκοµείο –που σε όλα τα ευρωπαϊκά κράτη υπάρχουν στοιχεία
του κράτους τα οποία πρέπει να προστατεύονται, όπως είναι τα
νοσοκοµεία, κάτω από οποιαδήποτε φυσική καταστροφή- και θέ-
λετε να σας πούµε και µπράβο! Αυτά νοµίζω ότι τα ακούει και τα
αξιολογεί ο ελληνικός λαός. 

Αλλά λέτε επίσης -και να συµφωνήσω σε κάτι- ότι υπάρχουν
κόµµατα στο Κοινοβούλιο τα οποία είναι πρωταθλητές στα fake
news: απίστευτες θεωρίες συνωµοσίας, τα τσιπάκια, οι ανεµο-
γεννήτριες. Από κοντά και εσείς, όµως, µαζί µε αυτούς. Μόλις ζο-
ριστείτε, µόλις έρθετε σε δύσκολη θέση –το είδαµε πέρυσι µε τις
υποκλοπές, το βλέπουµε φέτος µε τις φωτιές- τα σενάρια συνω-
µοσίας και καµµία απάντηση από εσάς. Σας αιφνιδίασε η κλιµα-
τική αλλαγή; Τώρα το καταλάβατε; Δεν ακούσαµε να λέτε κάτι
για αυτό, για τις δηλώσεις µέλους του Υπουργικού Συµβουλίου.
Έχει δίκιο ο κ. Βορίδης για πράκτορες από την Τουρκία στη
Ρόδο; Δεν είναι αυτό σενάριο συνωµοσίας; Ή µήπως δεν είναι
σενάριο συνωµοσίας να προσπαθείτε να περάσετε στην κοινή
γνώµη ένα αφήγηµα περί οργανωµένων εµπρησµών, όταν γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά τα προβλήµατα του ΔΕΔΔΗΕ, τα πάγια
προβλήµατα που υπάρχουν στην έναρξη των πυρκαγιών. 

Για αυτό είπα ότι πρέπει κάθε χρόνο να γνωρίζουµε µέσα από
έρευνες, συγκεκριµένες έρευνες, και από το ανακριτικό της Πυ-
ροσβεστικής, που κάνει τα ελάχιστα, από πού ξεκινούν οι πυρκα-
γιές, για να υπάρχει ένα στρατηγικό σχέδιο αντιµετώπισης και
πρόληψης τέτοιων φαινοµένων. Οπότε οι σαχλαµάρες µε το αζη-
µίωτο δεν ακουµπούν µόνο αυτούς, κύριε Μητσοτάκη, αλλά και
εσάς και την Κυβέρνησή σας που και εσείς, µαζί µε αυτούς, σπεί-
ρετε fake news και συνωµοσίες όποτε έρθετε σε δύσκολη θέση.
Δεν είπατε κουβέντα για αυτό το ζήτηµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Ξέρετε, λέει, πολύ καλά την Πάρνηθα. Πιθανόν να την ξέρετε
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καλύτερα από εµένα. Δεν πάω συχνά. Εµείς µάθαµε ότι εσείς πη-
γαίνατε, κατά τη διάρκεια του lockdown, όταν δεν µπορούσαν να
πάνε άλλοι άνθρωποι που πιθανόν ήθελαν να κάνουν το ίδιο. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σχέδια πολιτικής προστασίας. Ξέρετε, αυτά τα έχω διαπραγµα-

τευτεί προσωπικά παράγραφο - παράγραφο και τα γνωρίζω. Δεν
µου τα στέλνει σε µηνύµατα ο κ. Στυλιανίδης. Αυτό που είπα είναι
συγκεκριµένο. Δεν µίλησα για το πώς οργανώσατε το Υπουργείο.
Είπα ότι ένα κράτος που είναι πρωταθλητής στην κινητοποίηση
του ευρωπαϊκού µηχανισµού πολιτικής προστασίας θα µπορούσε
να χρησιµοποιήσει αυτό το οποίο περιέχεται στον µηχανισµό που
είναι να πάρει βέλτιστες πρακτικές ώστε να αναβαθµίσει τα δικά
του σχέδια και σε πολιτική προστασία και σε πρόληψη. Υπάρχει
µέσα αυτή η δυνατότητα. Αξιοποιείστε την. Αυτό είπα. Δεν µίλησα
για τη δοµή του Υπουργείου. Άρα άλλα λέµε και σε άλλα απα-
ντάτε, όπως κάνατε σε πολλά σηµεία της οµιλίας σας. 

Η σηµερινή συζήτηση θα µπορούσε να είναι εποικοδοµητική,
αν προχωρούσατε σε µια αυτονόητη παραδοχή, αυτό που κατα-
λαβαίνουν οι περισσότεροι Έλληνες πολίτες, ότι υπάρχει ζήτηµα
µε τα σχέδια πρόληψης, µε τα σχέδια που αφορούν τη δασοπρο-
στασία και ότι πρέπει να κάνουµε κάτι επιτέλους. Αντ’ αυτού ήρ-
θατε εδώ να µας πείσετε ότι αυτά που λέµε και ότι η εικόνα που
έχει κάθε Έλληνας πολίτης απέχει από την πραγµατικότητα.
Ισχυριστήκατε ότι τα πάµε καλύτερα από κάθε άλλη φορά. Ισχυ-
ριστήκατε ότι θα είναι αµελητέες οι οικολογικές επιπτώσεις, ενώ
έχουµε εκατοντάδες χιλιάδες καµένες εκτάσεις. Με λίγα λόγια
όλα τα κάνατε καλά!

Δηλαδή θα είναι µοίρα µας, κύριε Μητσοτάκη, κάθε καλοκαίρι
να χάνουµε πολύτιµα κεφάλαια του φυσικού µας πλούτου; Αυτό
θα γίνεται από εδώ και πέρα; Για εµάς είναι οδυνηρό να συµβι-
βαστούµε µε µια τέτοια πραγµατικότητα. Επίσης, για την Πάρ-
νηθα, και επανέρχοµαι σε αυτό, διότι είπατε ότι δεν ξέρουµε τι
λέµε, να σας πω το εξής. Σε ανακοίνωση του ΥΠΕΧΩΔΕ αναφέ-
ρεται ότι η συνολική καµένη έκταση σε Πάρνηθα και Δερβενοχώ-
ρια το 2007 ανερχόταν σε πενήντα έξι χιλιάδες στρέµµατα. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία του Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθηνών,
η φετινή πυρκαγιά στην Πάρνηθα έκαψε εξήντα τέσσερις χιλιά-
δες τριακόσια τριάντα στρέµµατα. Αυτό είπαµε, αυτή είναι η πρα-
γµατικότητα. Κάντε και εσείς την αρνητική σύγκριση. 

Ας πιάσουµε τώρα το ποιοτικό σκέλος αυτής της οικολογικής
καταστροφής. Σας διαβάζω από το ρεπορτάζ της «ΚΑΘΗΜΕΡΙ-
ΝΗΣ» δηλώσεις του Νίκου Γεωργιάδη, του υπευθύνου για το χερ-
σαίο πρόγραµµα της WWF που, όπως είπατε, εκτιµάτε ιδιαίτερα.
Είπε, λοιπόν, αυτός που εκτιµάτε ιδιαίτερα ότι η φωτιά ξεκίνησε
από ώριµο πευκοδάσος, που δεν είχε καεί για πάνω από πενήντα
χρόνια και προχώρησε µέσα από χαράδρες προς το κοµµάτι που
είχε καεί το 2007 και έκαψε στρέµµατα στα οποία είχε πραγµα-
τοποιηθεί φυσική αναγέννηση µε πεύκα και σκληρόφυλλη βλά-
στηση. Αυτά λέει αυτός που εσείς εκτιµάτε, άρα λέει αυτό που
λέµε εµείς, άρα µάλλον εσείς δεν ξέρετε τι λέτε και άρα δεν είναι
λάθος αυτό που είπα προηγουµένως.

Όσον αφορά την αλαζονεία και τον γκεµπελισµό, επειδή εµφα-
νιστήκατε ως κήνσορας, θέλω να κάνω µια παρατήρηση. Δεν µου
αρέσει να κάνω µαθήµατα, αλλά δεν µπορεί µε ένα ύφος χιλίων
καρδιναλίων να λέτε ότι δεν ξέρουµε τι λέµε, δεν ξέρουµε τι κά-
νουµε, ότι µας τα γράφουν. Σας λέω, λοιπόν, ότι τα τριάντα εκτά-
ρια που είναι το όριο καταγραφής των πυρκαγιών στο ευρωπαϊκό
σύστηµα αντιστοιχούν σε τριακόσια στρέµµατα και όχι σε τρεις
χιλιάδες, όπως είπατε προηγουµένως, για να φτάσετε σε ένα συ-
µπέρασµα που θέλατε να πείτε. 

Επιµένετε να βάζετε ψεύτικα διλήµµατα, για να κρύψετε την
απουσία σχεδίου και προτάσεων για την πρόληψη. Μας το βά-
λατε και ως δίληµµα. Θα στερήσετε, λέει, κονδύλια από τα εναέ-
ρια µέσα, για να δώσουµε στην πρόληψη; Ποιος το είπε αυτό; Το
είπε κανείς εδώ µέσα; Ακούσαµε κανέναν συνάδελφο να λέει
«µειώστε τα κονδύλια για τα εναέρια, για να τα δώσουµε στην
πρόληψη»; Όχι. Εµείς λέµε ότι καλώς έχουµε αυτή τη δύναµη
πυρός, ας κάνουµε διορθωτικές κινήσεις, σοβαρές όµως, στην
πρόληψη, όπως έκανε η Πορτογαλία. Αυτή είναι η διαφορά της
Πορτογαλίας του 2016 - 2017 µε σήµερα. 

Επίσης, θα µπορούσαµε να αξιοποιήσουµε τους εποχικούς πυ-

ροσβέστες, οι οποίοι είναι στην πρώτη γραµµή της µάχης, έχουν
παλέψει µέσα στα δάση και αντί να είναι τον χειµώνα άνεργοι, θα
µπορούσαν να συµβάλλουν σε δράσεις πρόληψης. 

Όσον αφορά την Πορτογαλία, θέλω να πω ότι όταν ψηφίσαµε
τον προϋπολογισµό, περιµέναµε να περάσει η γερµανική προ-
εδρία και να έρθει η πορτογαλική που ήταν πιο κοντά στα δικά
µας συµφέροντα και µας διευκόλυνε στην όλη διαδικασία και
αυτά που θέλαµε, γιατί κοιτούσαµε πώς θα ενισχύσουµε περαι-
τέρω τις χώρες του Νότου. 

Όντως, οι καταστροφικές πυρκαγιές του 2017 αποτέλεσαν
αφορµή και για αυτούς να βελτιωθούν, αλλά και η Ευρώπη να
κάνει το rescEU. Είχε πει τότε ο Πρόεδρος της Επιτροπής, ο κ.
Γιούνκερ, ότι δεν µπορούµε πια να δίνουµε µόνο συλλυπητήρια
στα κράτη-µέλη, όταν έχουν εκατοντάδες νεκρούς, πρέπει να κά-
νουµε πολύ περισσότερα και έτσι δηµιουργήθηκε αυτή η ιδέα. 

Η διαφορά της Πορτογαλίας µε εµάς είναι ότι η Πορτογαλία
έµαθε από τα λάθη της και προχώρησε σε ουσιαστικές αλλαγές.
Αύξησε το ποσοστό χρηµατοδότησης της πρόληψης, ενώ εσείς
δεν το κάνετε. Αυτό λέµε τόσο απλά. Ο νέος νόµος για την πολι-
τική προστασία είναι ακόµη ανενεργός. Τόσο απλά! Δεν έχει αλ-
λάξει τίποτα στην πρόληψη. Κάθε µήνα µας ανακοινώνετε για
κάθε µήνα τις ίδιες προµήθειες αεροσκαφών, drones, ραντάρ.
Δεν πρέπει να µπει, επιτέλους, µια τελεία να πάµε παρακάτω;

Επίσης, δηλώσατε ότι αν δεν είχαµε την πυρκαγιά στον Έβρο,
θα ήµασταν στον µέσο όρο καµένων εκτάσεων της τελευταίας
δεκαετίας. Ποιος το λέει αυτό; Φέρατε και εδώ αυτό το επιχεί-
ρηµα, για να καλύψετε τις ευθύνες σας. 

Ας δούµε, λοιπόν, τι λένε τα µαθηµατικά, αφού επιµένετε σε
αυτό το επιχείρηµα. Ως τα τέλη του Ιουλίου είχαν ήδη καεί πε-
ντακόσιες είκοσι έξι χιλιάδες οκτακόσια είκοσι στρέµµατα. Ο
µέσος όρος της τελευταίας δεκαετίας που επικαλεστήκατε είναι
διακόσιες ογδόντα οκτώ χιλιάδες στρέµµατα. Ούτε αυτή η σύ-
γκριση είναι ευνοϊκή για εσάς. 

Έχουν περάσει είκοσι πέντε χρόνια από τότε που η αρµοδιό-
τητα της δασοπυρόσβεσης πέρασε από τη Δασική Υπηρεσία
στην Πυροσβεστική. Η επιστροφή -και το λέω, διότι έχει γίνει
πολλή συζήτηση και στον δηµόσιο διάλογο-της κατάσβεσης στη
Δασική Υπηρεσία, µε τη µορφή τουλάχιστον που γινόταν στο πα-
ρελθόν, είναι ανεπίκαιρη. Είµαστε σε άλλη εποχή. Η Πυροσβε-
στική τόσα χρόνια έχει αποκτήσει πολύ σηµαντική εµπειρία, που
δεν µπορούµε να την υποτιµούµε. Γι’ αυτό, αυτό που προτείνει
το ΠΑΣΟΚ είναι να πρωταγωνιστήσει η Δασική Υπηρεσία στην
πρόληψη. Η ουσιαστική συνεργασία µε θεσµοθετηµένο τρόπο µε-
ταξύ υπηρεσιών στην κατάσβεση είναι επιβεβληµένη και ο ρόλος
των δασολόγων, δασοπόνων και δασοφυλάκων πρέπει να είναι
αναβαθµισµένος σε αυτή τη διαδικασία. Έτσι κατατίθενται οι κα-
λύτερες επιχειρησιακές προτάσεις την ώρα της κρίσης. 

Η αντιµετώπιση µιας δασικής πυρκαγιάς δεν είναι µια απλή
υπόθεση ρουτίνας, είναι µέρος της διαχείρισης των δασών. Ο
διαχειριστής του δάσους ξέρει από πριν τα περάσµατα στο
δάσος, ξέρει ποιο τµήµα του δάσους καίγεται γρηγορότερα, ποιο
θα µπορούσε να θυσιαστεί και ποιο οπωσδήποτε πρέπει να
σωθεί. Ξέρει, επίσης, πού µπορεί να γίνει το αντιπύρ, πού µπο-
ρούν να σταθούν οι δυνάµεις κατάσβεσης για να πάρουν ανα-
πνοές και πού µπορούν να ανεφοδιαστούν µε νερό ακόµη και
µέσα στο φλεγόµενο δάσος. 

Όµως, η Δασική Υπηρεσία τα τελευταία χρόνια έχει απαξιωθεί.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα και το λένε όλοι οι αρµόδιοι. Είναι
απαραίτητο, επιτέλους, να ενισχυθεί µε προσωπικό, κάτι που,
όπως είπα προηγουµένως, έχει να γίνει από το 2001. 

Τώρα έρχοµαι στον ΔΕΔΔΗΕ. Ούτε µία φορά δεν σας άκουσα
να πείτε τη λέξη ΔΕΔΔΗΕ. Είναι δυνατόν να κάνουµε συζήτηση
για τις πυρκαγιές, για τα αίτια ενάρξεων των πυρκαγιών και να
µην µιλάµε για τον ΔΕΔΔΗΕ; Είναι ένα πολύ σηµαντικό στοιχείο
της πρόκλησης των πυρκαγιών. Πόσες πυρκαγιές ξεκίνησαν από
το δίκτυο ηλεκτρικής ενέργειας, από σπινθήρες σε καλώδια και
µετασχηµατιστές; Σύµφωνα µε την τοπική αυτοδιοίκηση, αυτή
είναι η αιτία στη Σαρωνίδα, αλλά και αυτή είναι η αιτία στην τε-
λευταία φωτιά της Πάρνηθας.

Με απόφαση της ΡΑΕ, ο ΔΕΔΔΗΕ αύξησε κατά 33% τα κέρδη
του, φθάνοντάς τα στο 1 δισεκατοµµύριο. Την αύξηση αυτή την
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πλήρωσε ο ελληνικός λαός, οι καταναλωτές. Δεν έχει, λοιπόν,
χρέος ο ΔΕΔΔΗΕ να εκπληρώσει και αυτός τις υποχρεώσεις του
προς τον ελληνικό λαό, ώστε να µη θέτει σε κίνδυνο τα δάση µας; 

Έγινε γνωστό σήµερα ότι καταθέσατε αίτηµα για αναθεώρηση
του Ταµείου Ανάκαµψης. Και αυτό είναι ένα άλλο σηµείο. Τι
έχουµε ακούσει για αυτό προεκλογικά; Και εκεί λέγατε ότι δεν
ξέρουµε τι λέµε, µιλούσατε για λαϊκισµό, λέγατε ότι δεν µπορεί
να γίνει. Τελικά, µπορεί να γίνει! Και σε αυτή την περίπτωση πρέ-
πει να µας πείτε ποιο είναι το σχέδιο αναθεώρησης. 

Φαίνεται, µάλιστα, ότι επιλέξατε –ευτυχώς!- να αυξήσετε τις
δαπάνες που κατευθύνονται στην υγεία. Το λέγαµε προεκλογικά
και µας ψέγατε. Τελικά, αυτά που λέγαµε δεν είναι τόσο ουτο-
πικά, κύριε Μητσοτάκη. Μάλλον, τα λέµε, τα ακούτε, τα καταγ-
γέλλετε, αλλά µετά τα υλοποιείτε. Κάτι είναι και αυτό, κάτι µένει
από τη δουλειά της Αντιπολίτευσης. 

Επειδή, λοιπόν, στα χέρια µας δεν έχουµε το κείµενο που κα-
ταθέσατε στην επιτροπή, να µας ενηµερώσετε τι άλλες αναθεω-
ρήσεις κάνατε. Αλήθεια, γιατί αυξήσατε κατά 5 δισεκατοµµύρια
τα δάνεια που θα πάρουµε; Πού θα πάνε αυτά τα χρήµατα; Μή-
πως στις τράπεζες, για να χρηµατοδοτήσουν τους ήδη πελάτες
τους, αποκλείοντας τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, ώστε να παίρ-
νουν οι «µεγάλοι» δάνεια µε χαµηλότερο επιτόκιο εις βάρος των
µικροµεσαίων; Έχει ενδιαφέρον η απάντηση σε αυτό το ζήτηµα. 

Τέλος, εµείς προσήλθαµε σήµερα εδώ µε υπευθυνότητα και
ρεαλισµό. Καταθέσαµε αυτές τις επτά προτάσεις. Δεν τις αξιο-
λογήσατε. Για εµάς, το θέµα είναι εθνικό, αφορά την ελληνική
κοινωνία, αφορά το µέλλον της χώρας και πολλών γενεών. Η θω-
ράκιση και η ανθεκτικότητα της πατρίδας µας στις συνέπειες της
κλιµατικής αλλαγής, για εµάς, είναι προτεραιότητα. Από εσάς
ακούσαµε υπονοούµενα, ψευτοδικαιολογίες, χαρακτηρισµούς.
Ούτε ψήγµα αυτοκριτικής για τις αποδεδειγµένες αστοχίες του
επιτελικού κράτους! Δεν είναι η σωστή πλευρά της ιστορίας ο
ανορθολογισµός και η συνωµοσιολογία. Για εµάς, είναι µείζον ζή-
τηµα να µιλήσουµε µε ειλικρίνεια, µε σοβαρότητα, µε στοιχεία,
για να αντιµετωπίσουµε καλύτερα αυτά τα φαινόµενα. 

Η µη αναστρέψιµη καταστροφή ενός µνηµείου φυσικής κλη-
ρονοµιάς, όπως είναι το Δάσος της Δαδιάς, είναι µια ανοιχτή
πληγή. Έχουµε χρέος να προστατεύσουµε µε νύχια και µε δό-
ντια, µε κάθε τρόπο, το φυσικό περιβάλλον της πατρίδας µας. Γι’
αυτό χρειάζεται αλλαγή νοοτροπίας, χρειάζεται να οραµατι-
στούµε δηµιουργικά για το µέλλον και όχι να συµβιβαστούµε µε
τις καταστροφές. Δεν µπορούµε να τρέχουµε πίσω από τις εξε-
λίξεις, δεν µας αξίζει αυτή η κατάσταση.

Κλείνοντας, θέλω να πω µια κουβέντα για το ζήτηµα που
αφορά τη Χρυσή Αυγή -εννοώ τη νέα της µορφή- και τον κ. Κασι-
διάρη. Το ΠΑΣΟΚ εδώ και χρόνια, αταλάντευτα, έχει στηρίξει
όλες τις πρωτοβουλίες και έχει πρωταγωνιστήσει σε πρωτοβου-
λίες, χωρίς µεν και αλλά, χωρίς µικροκοµµατικές σκοπιµότητες,
για να υπάρχει ανάχωµα στη δηµοκρατία µας, στους θεσµούς
µας απέναντι στο φαινόµενο του νεοναζισµού. Γι’ αυτό και τώρα
αναλάβαµε πρωτοβουλία και φέραµε πρόταση νόµου για απο-
κλεισµό από τις δηµοτικές και περιφερειακές εκλογές συνδυα-
σµών, στους οποίους είναι υποψήφιος είτε για περιφερειάρχης,
είτε για δήµαρχος, είτε είναι πραγµατικός επικεφαλής κάποιος
που έχει καταδικαστεί για το αδίκηµα της εγκληµατικής οργάνω-
σης.

Με έκπληξη έχω διαπιστώσει ότι µια πρωτοβουλία που έπρεπε
να ενώνει όλα τα κόµµατα του συνταγµατικού τόξου δεν δηµι-
ουργεί αυτές τις συνθήκες και, µάλιστα, µε προσχηµατικά επιχει-
ρήµατα. Δεν ξέρω γιατί υπάρχει αυτή η άρνηση. Πρέπει, επιτέ-
λους, να καταλάβουµε ότι υπάρχουν πράγµατα που µας ενώνουν.
Δεν είναι ζητήµατα µικροδιαχείρισης, όπως είδαµε και προεκλο-
γικά από κάποια κόµµατα. Γι’ αυτό, λοιπόν, µε δική σας αποκλει-
στική ευθύνη ο καταδικασµένος κ. Κασιδιάρης θα συµµετάσχει
στις δηµοτικές εκλογές για τον Δήµο της Αθήνας. 

Όσο δε αφορά τον ΣΥΡΙΖΑ, εσείς, κύριοι, προαναγγείλατε πριν
από λίγες µέρες, όταν ακούσατε την πρότασή µας και δεν συµ-
φωνούσατε –λέει- σε όλο της το πλαίσιο, ότι θα βρείτε δική σας
πρόταση νόµου που θα καλύπτει όλα τα ενδεχόµενα. Πού είναι
αυτή η πρόταση; Δεν την είδαµε. Πότε περιµένετε να την κατα-
θέσετε; 

Τα προσωπεία, λοιπόν, έχουν πέσει. Ο καθένας ας αναλάβει
τις ευθύνες του απέναντι στη δηµοκρατία, στους θεσµούς και στο
κράτος δικαίου. 

Λυπάµαι που το ξαναλέω γιατί είναι ένα θέµα που έπρεπε να
µας ενώνει και όχι να αντιµετωπίζεται υποκριτικά και από την Κυ-
βέρνηση και από τον ΣΥΡΙΖΑ για διαφορετικούς λόγους. Έχουµε
χρέος να µην επιτρέψουµε στους δολοφόνους του Παύλου
Φύσσα και στον Κασιδιάρη να είναι υποψήφιος δήµαρχος στον
Δήµο της Αθήνας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-

γής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής) 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον κ.
Ανδρουλάκη.

Όπως σας είπα, δεν θα µιλήσει το Κοµµουνιστικό Κόµµα. Έχει
ζητήσει τον λόγο για ελάχιστα λεπτά ο κύριος Πρωθυπουργός.

Κύριε Πρωθυπουργέ, θα µου επιτρέψετε να εκλάβω αυτή την
παρέµβαση ως τριτολογία. Θυµίζω ότι έχετε είκοσι πέντε λεπτά
στην τριτολογία. Τώρα θα κάνετε χρήση για λίγα λεπτά. Έχουµε
ξεπεράσει έξι ώρες συζήτηση. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Νο-
µίζω ότι κάναµε, όπως σας είπα, µια πλειοδοσία χρόνου, που
αφορά και τον χρόνο τον οποίο διαθέσατε σε µένα και ειλικρινά
θα ζητούσα στην επόµενη οργανωµένη τέτοια συζήτηση, για να
µπορέσουµε να κρατάµε κάπως ζωντανό και το ενδιαφέρον όσων
θέλουν να µας παρακολουθούν, να συµφωνήσουµε όλοι σε πολύ
πιο περιορισµένους χώρους. 

Τρία λεπτά θα χρησιµοποιήσω, κύριε Πρόεδρε, και µετά θα
µου επιτρέψετε να αποχωρήσω για τους λόγους που ήδη γνωρί-
ζετε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχουµε πει για το
σοβαρό ραντεβού που έχετε µε την Πρωθυπουργό της Ιταλίας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Έχω παρατηρήσεις πρώτα σε σχέση µε αυτά τα οποία είπε ο κ.
Ανδρουλάκης.

Κατ’ αρχάς, ουδέποτε απέρριψα συλλήβδην αυτά τα οποία
άκουσα, διότι αποσπασµατικά κάποια από τα πράγµατα τα οποία
αναφέρατε –όχι µόνο εσείς, αλλά και ο κ. Φάµελλος- είναι πρά-
γµατα τα οποία θεωρώ ότι είναι σωστά και εντάσσονται σε µια
συνολική πολιτική, την οποία έχουµε εκπονήσει και την οποία
προσπαθούµε να υλοποιήσουµε.

Παραδείγµατος χάριν, κύριε Φάµελλε, υπάρχει το ζήτηµα της
προστασίας των οικισµών µε πολύ ιδιαίτερα χαρακτηριστικά που
βρίσκονται κοντά ή µέσα σε δάση. Είναι χαρτογραφηµένοι αυτοί
οι οικισµοί για πρώτη φορά από την πολιτική προστασία και
έχουµε κάνει συγκεκριµένες παρεµβάσεις σε συνεργασία µε την
τοπική αυτοδιοίκηση ακριβώς για να µην επιτρέπουµε, σε περί-
πτωση που φθάσει µια φωτιά µέχρι τον οικισµό, να µπαίνει εύ-
κολα στον οικισµό.

Επίσης, πρέπει, επιτέλους, να αναγνωρίσουµε και κάτι πέραν
της µεγάλης έκτασης της φυσικής καταστροφής. Ασχέτως των
στοιχείων, δεν το έκρυψα, από την πρώτη στιγµή είπα ότι έχουµε
να κάνουµε µε µια µεγάλη καταστροφή. Θα επανέλθω στη συνέ-
χεια στον τρόπο µε τον οποίο αναφερθήκατε στα στοιχεία και στη
δευτερολογία σας. 

Θα πρέπει, επίσης, να αναγνωρίσουµε ότι ουσιαστικά οι περι-
ουσίες των πολιτών προστατεύθηκαν, τα χωριά προστατεύθηκαν
και προστατεύθηκαν γιατί ακριβώς µπορέσαµε -Πυροσβεστική
και εθελοντές και συχνά και κάτοικοι- να υπερασπιστούν τις πε-
ριουσίες τους. Δεν είχαµε κανένα χωριό το οποίο κάηκε, παρά το
γεγονός ότι συχνά βλέπαµε τίτλους στα κανάλια και τρέιλερ «Καί-
γεται το ένα χωριό», «Καίγεται το άλλο χωριό». Δεν έγινε αυτό
πουθενά, παρά το γεγονός ότι αντιµετωπίσαµε ακραίες συνθή-
κες. Και στον Έβρο χθες δύο χωριά προστατεύθηκαν πολύ απο-
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τελεσµατικά από την Πυροσβεστική και από τους κατοίκους. 
Όµως, το τι γίνεται πέριξ ενός χωριού, το οποίο είναι χτισµένο

µέσα στα πεύκα, όπως το ποιες είναι οι οδοί διαφυγής, ποια
είναι… Και µην το εκλάβετε αυτό ως µια µοµφή επειδή συνέβη
επί των ηµερών σας. Ξέρουµε αυτή τη στιγµή και πρέπει να ξέ-
ρουµε ποιοι είναι οι πενήντα, οι εκατό οικισµοί στη χώρα που
έχουν χαρακτηριστικά όπως το Μάτι. Το γνωρίζουµε ήδη. Έ-
χουµε κάνει όλη την πρόληψη και όλα τα σχέδια εκκένωσης; Όχι
στον βαθµό που θα θέλαµε, αλλά εκεί πρέπει να κατευθυνθούµε,
εκεί πρέπει να προτεραιοποιήσουµε τις ενέργειες µας. Είναι
σωστή, λοιπόν, αυτή η παρατήρησή σας. 

Από κει και πέρα, επανέρχοµαι σε αυτό το οποίο είπε ο κ. Αν-
δρουλάκης για το ζήτηµα της πρόληψης. 

Σας είπα, κύριε Ανδρουλάκη, ότι διαθέσαµε 250 εκατοµµύρια
σε δράσεις πρόληψης από το Ταµείο Ανάκαµψης και στη µερική
αναδιάρθρωση του Ταµείου Ανάκαµψης –µερική, γιατί γνωρίζετε
πολύ καλά ότι δεν µπορεί να γίνει πλήρης αναδιάταξη- και αυτή
η µικρή παρέµβαση την οποία κάνουµε πρέπει και αυτή να εγκρι-
θεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ποτέ δεν είπαµε κάτι διαφο-
ρετικό. Μάλλον δεν ακούγατε αυτά τα οποία λέγαµε. Δίνουµε
ακόµα µεγαλύτερη προτεραιότητα σε δράσεις πρόληψης, οι
οποίες έχουν πολύ συγκεκριµένα χαρακτηριστικά και προφανώς
θα το ξαναπώ: Αν πιστεύει κάποιος ότι µπορούµε να καθαρίσουµε
ως διά µαγείας το σύνολο των ελληνικών δασών από τη βιοµάζα
είναι βαθιά νυχτωµένος. Είναι κάτι το οποίο είναι πρακτικά ανέ-
φικτο, εξ ου και η προτεραιοποίηση έχει τόσο µεγάλη σηµασία. 

Ποιες είναι οι προτεραιότητες; Θα το πω ξανά: Τα περιαστικά
µας δάση, ναι. Γι’ αυτό και πονάει η απώλεια οποιουδήποτε πνεύ-
µονα πρασίνου κοντά στην Αττική, τη Θεσσαλονίκη. Γι’ αυτό έγι-
ναν δράσεις, παραδείγµατος χάριν στο Σέιχ Σου, πολύ
σηµαντικές καθαρισµού και γι’ αυτό και έγιναν και δράσεις και
στα περιαστικά δάση της Αττικής. Εκεί πρέπει να στρέψουµε την
προσοχή µας και νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι το οποίο συµφωνούµε
όλοι, όπως και στην ενίσχυση της Δασικής Υπηρεσίας.

Εκεί, ναι, θα κάνουµε τη δικιά µας αυτοκριτική. Οι διορισµοί
έπρεπε να γίνουν νωρίτερα. Δεν θα διαφωνήσει κανείς σε αυτό.
Έχω µεγάλη άνεση αυτό να το δεχθώ, αλλά θα συνοµολογή-
σουµε, όµως. Πραγµατικά αξίζει τον κόπο, αν δεν το έχετε κάνει,
να έλθετε, καθώς η πρόσκληση είναι ανοιχτή. Ελάτε κάποια στι-
γµή στο Συντονιστικό να δείτε τι σηµαίνει συντονισµός πυρκαγιάς
σε real time µε τον τρόπο µε τον οποίο συνεργάζονται όλοι οι φο-
ρείς πια, η τοπική αυτοδιοίκηση, οι δασολόγοι και οι δασικοί. Δεν
υπήρξε πυρκαγιά στην οποία ο δασικός να µην ήταν στο πεδίο.
Ο δασάρχης ή ο δασάρχης της Πάρνηθας ήταν στο πεδίο και
όταν πρέπει να χαράξουµε µια αντιπυρική ζώνη, εκείνη τη στιγµή
προφανώς υπάρχει ένας σχεδιασµός που χαράσσει εξ αρχής κά-
ποιες αντιπυρικές ζώνες. Όµως, η φωτιά δεν κινείται πάντα µε
τον τρόπο τον οποίο µπορούµε να προβλέψουµε και πρέπει επί
τόπου να χαραχθεί µε καινούργια αντιπυρική ζώνη. Μα, αυτή τη
δουλειά δεν την κάνει µόνο ο πυροσβέστης. Την κάνει ο πυρο-
σβέστης µαζί µε τον δασάρχη και αυτό είναι κατάκτηση. Δεν συ-
νέβαινε αυτό στην έκταση που συµβαίνει τώρα. 

Επαναλαµβάνω, όπως σε όλες τις συσκέψεις τις οποίες κά-
νουµε, οι δασικές υπηρεσίες και ο γενικός διευθυντής Δασών
συµµετέχει γιατί πολύ απλά απέκτησε πολιτικό προϊστάµενο,
διότι πριν οι δασικές υπηρεσίες ήταν ουσιαστικά ακέφαλες πολι-
τικά. Ήταν στις αποκεντρωµένες µε όλα τα προβλήµατα τα οποία
γνωρίζουµε ότι έχουν οι αποκεντρωµένες. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. Δεν µπορεί να µην το γνωρίζετε. 

Εξάλλου ήσασταν και εσείς και έχετε διαχειριστεί και εσείς,
κύριε Φάµελλε, τέτοιες περιπτώσεις και θέλω να διαβάσω κάτι,
που έχει την αξία του: «Οφείλω να σας πω ότι µια συζήτηση, η
οποία γίνεται για τις δασικές περιοχές πρέπει να λάβει υπ’ όψιν
της, πρώτον, το ότι είτε λόγω της κλιµατικής αλλαγής είτε λόγω
της φυσικής ωρίµανσης δασικών οικοσυστηµάτων ιδιαίτερα στην
περιοχή της Μεσογείου, κάποιες πυρκαγιές αποτελούν –προ-
σέξτε- µια διαδικασία φυσικής ανανέωσης δασικών οικοσυστη-
µάτων. Αυτό που µας ενδιαφέρει είναι να µη γίνονται µέγα
πυρκαγιές, δηλαδή να µην έχουν µεγαλύτερη έκταση και να µη
γίνονται πυρκαγιές επί περιοχών που έχουν ήδη ξεκινήσει την
αναγέννηση του δασικού οικοσυστήµατος γιατί τότε διακόπτεται

οποιαδήποτε διαδικασία φυσικής αναγέννησης. Ακόµα και στην
πυρκαγιά του Καλάµου, στο Καπανδρίτι, ένα πολύ µεγάλο κοµ-
µάτι θα έχει φυσική αναγέννηση». Εσείς τα λέγατε αυτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Προφανώς.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και
είναι σωστά. Τα λέγατε όταν ήσασταν Υπουργός και είναι σωστά.
Μα, είναι σωστά. Γιατί πρέπει να λέµε άλλα;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Τα ίδια λέω.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Γιατί δεν τα λέτε τώρα;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Τα ίδια είπα στο
Βήµα πριν από λίγο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Μα,

δεν είπατε αυτά. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Εποµένως, θα επιχειρήσω να κλείσω λίγο πιο συναινετικά κάνο-
ντας µια, όµως, αναφορά σε κάτι το οποίο είπε ο κ. Ανδρουλάκης.
Μιλήσατε για στοιχεία. Για οργανωµένους εµπρησµούς κανείς
δεν µίλησε. Όµως, είναι βέβαιο –και αυτά είναι τα στοιχεία τα
πρώτα τα οποία έχουµε αυτή τη στιγµή από το ανακριτικό της
Πυροσβεστικής- ότι ένα µεγάλο κοµµάτι των πυρκαγιών ευθύνο-
νται, προέρχονται από ανθρώπινο χέρι είτε από αµέλεια είτε από
πρόθεση. Υπάρχει όντως και ένα κοµµάτι πυρκαγιών που προ-
έρχεται από τον ΔΕΔΔΗΕ. Είναι σωστό αυτό το οποίο είπατε. Το
µεγαλύτερο κοµµάτι, όµως, αυτή τη στιγµή προέρχεται από αν-
θρώπινο χέρι.

Πρέπει να περιορίσουµε τη γενεσιουργό αιτία των πυρκαγιών,
το πόσες φωτιές ξεκινούν, διότι αν ξεκινούν εκατό φωτιές και πιά-
σουµε τις ενενήντα πέντε, µένουν πέντε. Αν ξεκινήσουν τριακό-
σιες φωτιές, θα έχουν περισσότερες φωτιές στο τέλος. Αν
ξεκινήσουν είκοσι φωτιές, θα είµαστε σε πολύ καλύτερη κατά-
σταση. Και εδώ -και θα καταθέσω στα Πρακτικά για να το δείτε,
κύριε Ανδρουλάκη, µετά και όποιος ενδιαφέρεται- είναι ο πίνα-
κας, όπως βγαίνει από το σύστηµα Engage για όλες τις πυρκα-
γιές που ξεκίνησαν στην ανατολική Μακεδονία και στη Θράκη την
ηµέρα 21η Αυγούστου. Είναι εικοσιπέντε φωτιές. Θα το κατα-
θέσω.

Δεν λέω πώς και γιατί ξεκίνησαν, διότι αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. Μπορεί να ήταν όλες από αµέλεια, από καλώδια, από
έναν συνδυασµό. Δεν το ξέρω, δεν το ξέρω. Αυτή όµως ήταν η
πραγµατικότητα... 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Στην Αλεξανδρούπολη ήταν από κεραυνό…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν
το ξέρουµε. Ούτε αυτό το ξέρουµε. Δεν επιβεβαιώνω. Προσοχή!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Ήταν από κεραυνό…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Περιµένετε, θα απα-
ντήσει. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μιας και µε ρωτάτε, η Αλεξανδρούπολη είχε δύο φωτιές. Η
πρώτη φωτιά που ξεκίνησε στις πέντε το πρωί, η αρχική εκτίµηση
ήταν ότι ξεκίνησε από κεραυνό. Εγώ δεν έχω αυτή την εικόνα
αυτή τη στιγµή, µε βάση τις πληροφορίες που έχω. Η δεύτερη
φωτιά η οποία ξεκίνησε στη µέση του πουθενά, εκεί που δεν
υπήρχε στύλος της ΔΕΗ, είναι κατά πάσα πιθανότητα φωτιά που
ξεκίνησε από ανθρώπινο χέρι. Αν ξεκίνησε από αµέλεια ή από
δόλο, δεν το γνωρίζουµε και δεν ξέρω αν θα το µάθουµε. 

Αυτή ήταν η καταστροφική φωτιά. Αυτή ήταν η φωτιά που ξε-
κίνησε στο κέντρο της Δαδιάς, σε µια στιγµή που όλα τα µέσα
ήταν απασχοληµένα στο νότιο κοµµάτι και ήταν η φωτιά που
λόγω του γεγονότος ότι υπήρχε πάρα πολλή καύσιµη ύλη, επε-
κτάθηκε µέσα σε πέντε ώρες και έγινε µέγα fire σε πέντε ώρες.
Λοιπόν αυτή η φωτιά, η κρίσιµη φωτιά δεν ξέρουµε πώς ξεκίνησε,
αλλά σίγουρα δεν ξεκίνησε από τη ΔΕΗ και σίγουρα δεν ξεκίνησε
από κεραυνό, γιατί δεν υπήρχαν κεραυνοί εκείνη την εποχή και
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δεν καταγράφηκαν. Αυτά γνωρίζουµε αυτή τη στιγµή.
Άρα εγώ δεν µίλησα για θεωρίες συνοµωσίας, έδωσα, όµως,

τα πραγµατικά δεδοµένα και ναι, γνωρίζουµε επίσης ότι η Δαδιά
είναι πέρασµα παράνοµων µεταναστών. Εγώ, λοιπόν, δεν στοχο-
ποίησα κανέναν και προς Θεού, επειδή κάνατε µια αναφορά στα
µειονοτικά χωριά, µη συγχέετε σε καµµία περίπτωση την παρά-
νοµη µετανάστευση µε την πολιτική την οποία κάνουµε για τη µει-
ονότητα στη Θράκη. Είναι λάθος, τελείως άστοχη αυτή η
σύγκριση. 

Οι µουσουλµάνοι συµπολίτες µας είναι Έλληνες πολίτες και
κάποιες από τις φωτιές επηρέασαν µειονοτικά χωριά και οι άν-
θρωποι ήταν εκεί και «έβαλαν πλάτη» µαζί µε την Πυροσβεστική.
Δεν ξεχωρίζουµε. Είναι δυνατό να αφήνονται τέτοια υπονοού-
µενα ότι µπορεί να ξεχωρίσουµε ή να υπάρχουν πυρκαγιές που
να υποκινούνται για τέτοιους λόγους; Μακριά από εµάς οποι-
αδήποτε τέτοια θεωρία και είναι λάθος να ακούγονται αυτά στο
Κοινοβούλιο.

Δύο καταληκτικές παρατηρήσεις, κύριε Πρόεδρε. Πρώτον για
αυτά τα οποία είπε ο κ. Φάµελλος. Δώσατε στατιστικά στοιχεία
τα οποία επιβεβαίωσαν πλήρως αυτό που είπα. Τι είπατε δηλαδή;
Ότι πράγµατι το 2021 είµαστε πολύ πάνω από το µέσο όρο και η
Πορτογαλία είναι πολύ κάτω από το µέσο όρο. Ο µέσος όρος της
Πορτογαλίας, όµως, δέκα χρόνια είναι πολύ υψηλότερος από την
Ελλάδα. Και σας ρωτώ εγώ, τι προτιµάτε να έχετε κακό µέσο όρο
ή µια κακή χρονιά; Για πείτε µου. Τι προτιµάτε; Να έχετε κακό
µέσο όρο, άρα να υπάρχει δηλαδή µια δεκαετία κακή ή να έχουµε
µία ή δύο κακές χρονιές; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Είναι προφανές
ότι πρέπει να µειώνουµε τις…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Προφανώς. Το καλύτερο είναι να µην έχουµε καµµία κακή χρονιά,
αλλά όπως σας είπα…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Πρέπει να µει-
ώνουµε…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Όχι. Προφανώς και αυτό θα θέλαµε. Η διαφορά ποια είναι; Θα
το ξαναπώ για µία τελευταία φορά µπας και γίνει αντιληπτό.
Άλλες οι πραγµατικότητες πριν από δέκα, δεκαπέντε χρόνια και
άλλες σήµερα. Εκεί υπεισέρχεται η κλιµατική κρίση. Τα µεσογει-
ακά δάση καίγονταν, καίγονται και θα καίγονται. Εσείς το λέγατε.
Είναι µέρος της διαδικασίας της φυσικής αναγέννησης. Δεν σας
ακούω να το λέτε τώρα. Το λέγατε ως Υπουργός και είχατε δίκιο.
Λοιπόν αυτό το οποίο αλλάζει αυτή τη στιγµή…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Το είπα σήµερα
από το Βήµα…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αυτό το οποίο αλλάζει και µας υποχρεώνει -θα το ξαναπώ, αυτά
είπα στην πρωτολογία µου- να γίνουµε καλύτεροι -πρέπει να γί-
νουµε καλύτεροι- είναι ακριβώς ότι οι µέγα φωτιές οι οποίες γί-
νονται πιο συχνές απαιτούν µία διαφορετική αντιµετώπιση. Γι’
αυτή αγωνιζόµαστε. 

Θα επαναλάβω ότι οποιαδήποτε πρόταση κινείται σε αυτή την
κατεύθυνση, εµείς είµαστε πάντα ανοιχτοί να την υιοθετήσουµε.
Προφανώς και δεν µπορούµε να είµαστε ικανοποιηµένοι και µε
αυτό το οποίο έγινε. Δεν είπαµε ποτέ αυτά τα οποία είπατε εσείς.
Ήρθατε τώρα µε γραµµένες οµιλίες να µας πείτε ότι πανηγυρί-
σαµε γι’ αυτά τα οποία έγιναν. Ουδέποτε πανηγυρίσαµε. Είπαµε
ότι ήταν µια κακή χρονιά και ήρθα αµέσως στο Κοινοβούλιο να
εξηγήσω τι έγινε.

Όµως, και πάλι να σταθώ σε αυτό τουλάχιστον, απευθυνόµε-
νος στο τόξο του πολιτικού ορθολογισµού. Μπορούµε να διαφω-
νούµε, µπορεί να έχουµε άλλες προσεγγίσεις, αν και δεν καταλα-
βαίνω ποια είναι η πρόοδος και η συντήρηση στην αντιµετώπιση
της πυρκαγιάς. 

Δυσκολεύοµαι λίγο, κύριε Φάµελλε, να αντιληφθώ αυτή τη γέ-
φυρα την οποία κάνατε στην καταληκτική σας οµιλία, αλλά του-
λάχιστον έχουµε ένα χρέος τα τρία κόµµατα να αποµονώσουµε
τις φωνές του απόλυτου ανορθολογισµού, που το µόνο το οποίο

κάνουν είναι να ψεκάζουν στην κυριολεξία την κοινή γνώµη µε θε-
ωρίες συνωµοσίας και όχι απλά να µην αναβαθµίζουν το επίπεδο
του πολιτικού διαλόγου, αλλά δυστυχώς ολοένα και περισσότερο
να γκρεµίζουν την εµπιστοσύνη των πολιτών προς την πολιτική. 

Εγώ θα απαντώ σε αυτά, να το γνωρίζετε. Θα απαντώ πάντα.
Δεν πρόκειται να τα αφήσουµε αυτά να περάσουν έτσι. Θα γνω-
ρίζετε πολύ καλά ότι δεν θα έχετε το προνόµιο, κύριε Βελόπουλε,
του µονολόγου, όταν λέτε αυτές τις σαχλαµάρες τις οποίες ακού-
σαµε σήµερα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται τώρα για τη
δευτερολογία του ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος, Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας Ελληνική Λύση. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Τα έχει µπερδέψει ο Πρωθυπουργός της χώρας. Για να απα-
ντήσεις σε κάποιον πρέπει να µείνεις εδώ. Δυστυχώς ο Πρωθυ-
πουργός και προηγουµένως, αλλά και τώρα έφυγε από το
ελληνικό Κοινοβούλιο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Είναι οι Υπουργοί εδώ…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Απαντώ στον Πρωθυπουργό, δεν απαντώ σε σας, κύριε Κα-
λαφάτη.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Πάµε στην ουσία.
Αφού θέλει απαντήσεις ο Πρωθυπουργός…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, µισό

λεπτό για να αποχωρήσουν, για να µην υπάρχει αυτή η βαβούρα.
Παρακαλώ όσοι θέλουν να αποχωρήσουν προσωρινά, να το επι-
σπεύσουν. 

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ. 
Λοιπόν πάµε στον Πρωθυπουργό τώρα. Ξέρετε τι καθιστά έναν

άνθρωπο επικίνδυνο; Η άγνοια. Δυστυχώς ο Πρωθυπουργός -θα
το πω, δεν θα πω για τις σαχλαµάρες- και θα του επιστρέψω, λοι-
πόν, τη λέξη «σαχλαµάρες» και θα του πω ότι και σαχλαµάρες
λέει και ψέµατα λέει και ψεύτης είναι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δηµοσιεύµατα λοιπόν από το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ». «Οι φωτιές

στην Πάρνηθα έσβησαν µε επιβραδυντικό υλικό». Δεν το λέω
εγώ. Να πείτε, λοιπόν, στον «ψεκασµένο» Πρωθυπουργό σας -
γιατί περί ψεκασµένου πρόκειται- ότι δεν θα λέει ψέµατα εδώ
µέσα και δεν θα υβρίζει κανέναν πολιτικό του αντίπαλο. Κανέναν!
Δεν επιτρέπω σε κανέναν -έχω εργαστεί από µικρό παιδί- σε κα-
νέναν πορφυρογέννητο να λοιδορεί την πολιτική µου αξιοπρέπεια
και µάλιστα να λέει ψέµατα συνειδητά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τον αποκαλώ, λοιπόν, ψεύτη. 
Πάµε και στην ουσία παρακάτω. Από το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ»: «Ελι-

κόπτερο την ώρα της φωτιάς της Πάρνηθας. Κόκκινο επιβραδυ-
ντικό υλικό». 

Ντρέποµαι πραγµατικά για έναν τέτοιο Πρωθυπουργό. Ντρέ-
ποµαι γιατί δεν κάθισε εδώ να απαντήσει. 

Έχω και άλλα τώρα. Αφού το πήγε επί προσωπικού, θα µιλή-
σουµε προσωπικά τώρα. Ο Πρωθυπουργός προκαλεί θλίψη µε
την παρουσία του για ακόµη έναν λόγο. Είναι και άσχετος! Μπέρ-
δεψε το αφροποιητικό υγρό που αναµειγνύεται µε το νερό στα
Καναντέρ µε το επιβραδυντικό υγρό που παίρνουν άλλα αερο-
σκάφη. Και αυτό το κάνουν µόνο τα C-130, πείτε στον Πρωθυ-
πουργό που είναι άσχετος. Δεν το κάνουν άλλα αεροσκάφη. Γιατί
δεν µπορούµε να έχουµε στα C-130 το ειδικό υγρό; Γιατί επί τέσ-
σερα χρόνια έχετε αφήσει δέκα C-130 να µην πετούν! Γι’ αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτοί είστε, και επικίνδυνοι και άσχετοι και µε έπαρση και µε

αλαζονεία και κυρίως προβληµατικοί ως την προσωπικότητά σας.
Ντρέποµαι, ντρέποµαι πραγµατικά. Προσπερνώ και τα υπόλοιπα. 

Έλεγε ένας σοφός ότι αν µιλήσεις σοφά σ’ έναν ανόητο, θα σε
περάσει για τρελό. Λοιπόν αυτό έκανε ο Πρωθυπουργός και άρ-
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χισε τη φασίζουσα λογική. Τσουβαλιάζει όλες τις απόψεις σε ένα
τσουβάλι για να µιλάει µε τους εύκολους, γιατί θεωρεί εύκολη
αντιπολίτευση τους άλλους. 

Κοιτάξτε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας. Με την
Ελληνική Λύση δεν θα παίζει κανένας. Και όταν λέω κανένας, κα-
νένας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Παίξτε µε τους άλλους, όχι µε εµάς. Τελεία και παύλα. 
Πάµε τώρα και στα υπόλοιπα, τα ανίδεα δήθεν του Πρωθυ-

πουργού. Είναι επικίνδυνος και για άλλο λόγο. Είπε ο Πρωθυ-
πουργός ότι ο νόµος επιτρέπει στα καµµένα να στήνονται
ανεµογεννήτριες. Έτσι δεν είπε ο Πρωθυπουργός µας; Ωραία,
πείτε του Πρωθυπουργού, λοιπόν, να πάει στον Όλυµπο πάνω
στο δάσος, να περάσει ανεµοπτερύγιο εκατόν είκοσι µέτρων. Δεν
θα µπορέσει ποτέ, γιατί ο δρόµος δεν είναι επτά µέτρα και οκτώ
µέτρα, είναι τρία µέτρα δρόµοι. Τι κάνει, λοιπόν, και υποχρεώνει
ο νοµοθέτης σωστά, αν και είναι λάθος ο νόµος µε την απόφαση
της κ. Σακελλαροπούλου; Το αντίδωρο της Σακελλαροπούλου
για την τροπολογία - απόφαση του Σ.τ.Ε. ήταν η Προεδρία της
Δηµοκρατίας. Τα ξεχάσαµε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πήρε αντίδωρο γιατί οι ολιγάρχες σας ήθελαν από τότε να στή-

σουν ανεµογεννήτριες. Έχω να σας πω πολλά σήµερα, αφού
πήγε επί προσωπικού η κουβέντα. 

Πάµε, λοιπόν. Για να ανέβουν εκατόν σαράντα µέτρα πτερύγια
επάνω, λέει το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, χρειάζεται διάνοιξη δε-
καοκτώ µε είκοσι µέτρα. Πώς θα περάσει από εκεί; Τι λέει ο νο-
µοθέτης; Είναι υποχρεωµένος ο εργολάβος που θα ανεβάσει τα
χίλια πεντακόσια µέτρα την ανεµογεννήτρια, να ξαναφτιάξει τον
δρόµο από την αρχή, το δάσος από την αρχή, δηλαδή πάρα
πολλά λεφτά. 

Ε, λοιπόν, γι’ αυτό κάνατε έτσι τον νόµο, για να µην πληρώνει
τίποτα ο ολιγάρχης και αν χρειαστεί, καίµε και το δάσος, βάζουµε
και ανεµογεννήτριες. Αυτή είναι η αλήθεια και θα σας τη λέµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είπε ο Πρωθυπουργός τα υπόλοιπα κόµµατα «υποκοµµατίδια».

Ο πορφυρογέννητος που πραγµατικά δεν έκανε ποτέ κάτι στη
ζωή του, ο φιλοξενούµενος στη Νέα Δηµοκρατία –δεν ανήκει στη
Νέα Δηµοκρατία, είναι φιλοξενούµενος ο Πρωθυπουργός- είπε
για υποκοµµατίδια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ε, λοιπόν, ακούστε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Εγώ δου-

λεύω από µικρό παιδί. Έφτιαξα µε αίµα αυτό το κίνηµα, αυτό το
κόµµα, µόνος µου. Ούτε ολιγάρχη είχα από πίσω µου, ούτε ο πα-
τέρας µου ήταν πλούσιος Μητσοτάκης. Ανθρακωρύχος ήταν. Ε,
λοιπόν, αυτό το αίµα του πατέρα µου και των Ελλήνων δεν το ξε-
πουλά για πορφυρογέννητους ο Βελόπουλος.

Και κάτι τελευταίο: Ας κάνει ό,τι έκανε συγγενής του. Έκανε
κόµµα και πήρε το 2,3. Τολµά; Εµείς είµαστε τέταρτη φορά στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, παρά τον πόλεµο που µας έκανε και θα εί-
µαστε και πέµπτη και έκτη και έβδοµη, θέλει - δεν θέλει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άκουσα από τον κ. Ανδρουλάκη να λέει ότι είναι συνωµοσία να

µιλάµε για εµπρησµούς. Πραγµατικά απορώ µε το πολιτικό προ-
σωπικό της χώρας. Ξέχασε τη δήλωση Γιλµάζ; Ο Υπουργός Εξω-
τερικών της Τουρκίας είχε δηλώσει ότι αυτοί έβαζαν τις φωτιές
στην Ελλάδα. Το ξέχασε και αυτό; Τα ξεχνάµε όλα ή µήπως
επειδή είναι Τουρκία, κάποιοι δεν ενοχλούνται; Εµείς θα σας λέµε
όλη την αλήθεια.

Είπε για τις ΜΚΟ ο Πρωθυπουργός. Τέσσερα χρόνια η Ελληνική
Λύση τού λέει «έλεγξε τις ΜΚΟ, δες πού βρίσκουν τα λεφτά, δες
τι λογαριασµούς έχουν, κλείσε επιτέλους µερικές» και σήµερα
ήρθε να αποδώσει ευθύνες στις ΜΚΟ. Δηλαδή πραγµατικά
απορώ. Τετρακόσιες ΜΚΟ λειτουργούν στην Ελλάδα και δεν
έχουµε κλείσει σχεδόν καµµία. Μία - δύο ελέγχονται, µου είπε ο κ.
Μηταράκης. Ακόµα ελέγχονται. Το λέω αυτό ευθέως, δυστυχώς. 

Έρχεται ο Πρωθυπουργός εδώ λέγοντας ψέµατα γι’ ακόµη µια
φορά και λέει ότι η λύση είναι να πάρει συνοριοφύλακες. Αυτό
είπε ο Πρωθυπουργός. Η λύση είναι να πάρει συνοριοφύλακες;
Πόσοι είναι νοµικοί εδώ µέσα; Τι λέει η νοµική επιστήµη γι’ αυτόν
που µπαίνει παράνοµα στην Ελλάδα; Επί τόπου παίρνει άσυλο.

Τι να τους κάνω τους συνοριοφύλακες εγώ; Τι τους χρειάζεστε
τους συνοριοφύλακες; Για να βολέψετε «δικά σας παιδάκια» πάλι;
Για να πάρετε άλλους πέντε χιλιάδες νεοδηµοκράτες; Για να
έχετε άλλους είκοσι, τριάντα χιλιάδες σταυρούς; Δεν ντρέπεστε
λίγο; Αφού µε το που µπαίνει µέσα ο άλλος παίρνει άσυλο. Δεν
χρειάζεται να κάνει κάτι. Τι να τον κάνω εγώ τον συνοριοφύλακα;
Τι να φυλάξει; Τη Δαδιά που κάψατε από απρονοησία και αµέ-
λεια; Τι να φυλάξει; 

Πάµε και στο άλλο «παραµύθι» του Πρωθυπουργού. Κλιµατική
κρίση. Θα σας µιλήσω ως γνώστης της ιστορίας. Η δουλειά µου
είναι και ιστορικός. Πάντα ο πλανήτης Γη είχε µεταβολές στο
κλίµα, πάντα. Για όσους ξέρουν ιστορία, είναι ένα διαχρονικό φαι-
νόµενο η άνοδος ή η πτώση της θερµοκρασίας στη Γη, γι’ αυτό
και είχαµε τους κατακλυσµούς, Δευκαλίωνος, Ωγύγου –όσοι ξέ-
ρουν ιστορία αντιλαµβάνονται-, ακόµα και του Νώε, αν κάποιοι
είστε χριστιανοί. Εµείς είµαστε. 

Ακούστε, λοιπόν, το «παραµύθι». Πριν από δεκατέσσερις χιλιά-
δες χρόνια ακριβώς η µέση θερµοκρασία στον πλανήτη ανέβηκε
έντεκα βαθµούς Κελσίου ή δεκαπέντε βαθµούς ξαφνικά, αναίτια,
κανείς δεν ήξερε για ποιον λόγο. Ούτε οι πιγκουίνοι πέθαναν,
ούτε οι πάγοι έλιωσαν ούτε πληµµύρισε, ούτε παραµύθια. Εγώ
προσωπικά περιµένω ακόµα -πείτε του Πρωθυπουργού- από το
2002 να πληµµυρίσει επιτέλους η Γη, όπως έλεγαν οι επιστήµο-
νές σας που λατρεύετε, για να µπορέσει να γίνει παραθαλάσσιο
το σπίτι του πατέρα µου που είναι στο βουνό, µπας και το που-
λήσω και πάρω χρήµατα. Δηλαδή αυτή η τρύπα στο όζον τι έγινε;
Έκλεισε µόνη της; Πώς έκλεισε η τρύπα στο όζον; Πείτε µου.
Αυτό µας «ταΐζετε» χρόνια και αυτό κάνετε και τώρα.

Πάµε στα υπόλοιπα. Αυτά που σας λέω εγώ ας τα αντιστρέψει
και ας τα απαντήσει ο Πρωθυπουργός, ο οποίος κάθε φορά που
βλέπει Ελληνική Λύση, σαν να βλέπει ο έξω από δω το λιβάνι, εξα-
φανίζεται, ή σαν να βλέπει εν πάση περιπτώσει κάποιον που τον
ενοχλεί πολύ. Ενοχλούµε, ναι, το αντιλαµβανόµαστε. Ύβρεις δεν
δεχόµαστε. 

Ξέρετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Πρωθυπουργέ,
ότι οι ρύποι που εκλύθηκαν από την καύση των δασών, όπως λέει
το Πανεπιστήµιο Πατρών, ισοδυναµούν µε τη χρήση 8,6 επτάκις
εκατοµµυρίων πλαστικών καλαµακίων που ο Πρωθυπουργός µάς
είπε ότι κάνουν κακό στο περιβάλλον, που θα χρησιµοποιούσε ο
ελληνικός λαός για 4,3 τρισεκατοµµύρια χιλιετίες; Οι ρύποι που
βγήκαν στην επιφάνεια και στην ατµόσφαιρα από τις πυρκαγιές
είναι 8,6 επτάκις εκατοµµύρια καλαµάκια για 4,3 τρισεκατοµµύ-
ρια χιλιετίες. Εσείς κάνετε αγώνα για τον πλανήτη µε το καλα-
µάκι. Έλα όµως που βγαίνει το Πανεπιστήµιο των Βρυξελλών και
λέει ότι το χάρτινο καλαµάκι είναι επικίνδυνο για την υγεία. Έχει
πέντε χιλιάδες χηµικές ουσίες. Η έρευνα είναι στη διάθεση
όποιου θέλει να του τη δώσω εγώ.

Ο Πρωθυπουργός µάς υποχρέωσε να πίνουµε από χάρτινο κα-
λαµάκι πριν από µερικά χρόνια. Οι χηµικές ουσίες που µπήκαν
στον οργανισµό µου τι θα γίνουν τώρα; Πείτε µου εσείς. Βγαίνουν
τα ευρωπαϊκά πανεπιστήµια ένα-ένα και λένε ότι είναι επικίνδυνο.
Είναι όπως η ιστορία µε τα εµβόλια. Δεν είχαν παρενέργειες, µια
χαρά ήταν, µε το πρώτο σώζεσαι, µε το δεύτερο σώζεσαι, µε το
τρίτο σώζεσαι, µε το τέταρτο σώζεσαι, µε το πέµπτο σώζεσαι.
Κάντε εµβόλια να σωθούµε. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας
το λέει, ο ένας το λέει, οι γιατροί το λένε, οι επιστήµονες το λένε.
Τα ίδια έλεγαν και για την οξικωδόνη. Τον Πρωθυπουργό, επειδή
ανακάλυψε το «NETFLIX» τελευταία, τον πληροφορώ να πάει να
δει την ταινία «Painkiller» όπου στην Αµερική πάλι ο Οργανισµός
Φαρµάκων, πάλι οι γιατροί έλεγαν για ένα οπιούχο ναρκωτικό ότι
είναι παυσίπονο και χιλιάδες άνθρωποι πέθαιναν, αλλά κανείς
από τους επιστήµονες «δεν πλήρωσε τη νύφη». 

Τα ίδια γίνονται και µε την ασπαρτάµη τώρα κάθε µέρα. Και
αφού είστε τόσο οικολόγοι, να µην πετάτε µε αεροπλάνα. Οι
πλούσιοι ολιγάρχες των Learjet να ξέρουν ότι τρεις τόνους καυ-
σίµων χρειάζεται ένα Learjet, διακόσιες χιλιάδες αεροπλάνα πε-
τούν στον πλανήτη κάθε µέρα, αλλά µας φταίει όταν πέρδεται η
αγελάδα. Όταν πέρδεται η αγελάδα, φταίει, αλλά όταν πέρδεται
το αεροσκάφος, δεν φταίει. Αυτό δεν είναι κοινωνία. Αυτό είναι
κοινωνία µάζας, γιατί αυτή την κοινωνία θέλει ο Πρωθυπουργός.

Πάµε και στο άλλο, το ηφαίστειο Πινατούµπο, «CBS», δελτίο
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ειδήσεων. Σε µία µόνο έκρηξη απελευθέρωσε είκοσι εκατοµµύρια
τόνους διοξειδίου, δηλαδή περισσότερο διοξείδιο απ’ αυτό που
έχουν παράξει όλα τα αυτοκίνητα όλα τα χρόνια. Μία έκρηξη
ηφαιστείου. Θα βάλουµε τον Πρωθυπουργό να κλείσει το ηφαί-
στειο, όπως «έκλεισε» τα καλαµάκια. Έτσι θα πολεµήσει ο ίδιος
την κλιµατική κρίση, έτσι λέει ο ίδιος. Δεν είναι η κλιµατική κρίση,
είναι η µεγάλη «µπίζνα» των κολλητών του Πρωθυπουργού, των
φίλων του, η «ΓΕΚ-ΤΕΡΝΑ», ο Μυτιληναίος, ο Βαρδινογιάννης, ο
Κοπελούζος και όλα αυτά τα περίεργα επιχειρηµατικά trust που
υπηρετεί ο ίδιος. Αυτός είναι ο Πρωθυπουργός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχω µπροστά µου τη Μαρία Καραµανώφ, Αντιπρόεδρο του

Σ.τ.Ε.. Το λέει ορθά-κοφτά για τις ανεµογεννήτριες η κυρία αυτή.
Λέει ότι περιέργως έγινε η διόρθωση του νόµου, περιέργως.
Πάµε, όµως, και στην ουσία. Θέλετε µελέτες για τη ζηµιά που κά-
νουν οι ανεµογεννήτριες, κύριε Πρωθυπουργέ; Σας τις δίνω
τώρα, Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, και διαβάζω κεντρικές ιδέες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

«Για µία ανεµογεννήτρια 3 MW απαιτούνται χίλιοι διακόσιοι
τόνοι τσιµέντου, τριάντα πέντε τόνοι χάλυβα, µέταλλα, ψευδάρ-
γυρος, 4,7 τόνοι χαλκός, τρεις τόνοι αλουµίνιο, εξακόσια τριάντα
έξι κιλά σπάνιες γαίες, κοβάλτιο, πλαστικά µε ρητίνες, απαιτείται
επεξεργασία ενός τόνου σπάνιων γαιών µε θειικό και υδροχλω-
ρικό οξύ. Το µείγµα αυτό διαλύεται στη Γη. Ως αποτέλεσµα δη-
µιουργούνται τετρακόσια είκοσι κυβικά πόδια τοξικών αερίων,
δύο χιλιάδες κυβικά πόδια όξινα λύµατα, ένας τόνος ραδιενερ-
γών αποβλήτων, τα οποία στέλνονται στη Γη. Επίσης, χρησιµο-
ποιείται εξαφθοριούχο θείο, πολύ ισχυρό ψυκτικό, είκοσι τρεις
φορές πιο ισχυρό και επικίνδυνο από το διοξείδιο του άνθρακα.
Κάθε ανεµογεννήτρια 3 MW στοιχίζει 7.000.000 ευρώ». 

Λέω το εξής: Τόσα τοξικά µέταλλα, τόση ρύπανση θα µείνουν
στη Γη, δεν φεύγουν από εδώ αυτά. Είναι «µπίζνα»; Ναι, αλλά
πάνω απ’ όλα για εµάς είναι το περιβάλλον, είναι η φύση, είναι ο
άνθρωπος, είναι εκεί που θέλουµε να ζήσουµε και όχι µε µια ανε-
µογεννήτρια ο καθένας στο κεφάλι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αν θέλει ανεµογεννήτριες ο Πρωθυπουργός, να τις βάλει στα

Χανιά, στο σπίτι του µέσα, να τις βάλει στα Χανιά ο ίδιος προσω-
πικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Προσωπικά τον Πρωθυπουργό εγώ -θα το πω ευθέως- δεν τον

εµπιστευόµουν ποτέ. Προσπαθούσα να σεβαστώ την ιδιότητα
που φέρει. Κάθε φορά δεσµεύεται για κάτι εδώ. Κάθε φορά δε-
σµεύει, όµως, τους Έλληνες και στο τέλος αναιρεί και λέει «δεν
πειράζει, λάθος έκανα, συγγνώµη». 

Για εµάς δεν υπάρχουν αυτά. Απευθυνόµαστε σε όλους τους
Έλληνες οι οποίοι σκέπτονται, οι οποίοι µπορούν και οραµατίζο-
νται, οι οποίοι µπορούν και αντιλαµβάνονται. Τι θέλετε, λοιπόν;
Αυτούς τους ανθρώπους που συνειδητά, επικίνδυνα για την Ελ-
λάδα και τους Έλληνες λένε ψέµατα ή τη φωνή της λογικής, τη
φωνή της αλήθειας, τη φωνή της ειλικρίνειας ηµών των Ελλήνων;
Διαλέξτε και επιλέξτε επιτέλους. Σας ξεγέλασε πολλές φορές.
Μη σας ξεγελάσει ακόµα µία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στο επόµενο θέµα.
Θα ήθελα να ρωτήσω εδώ τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά «δεν», ως συνή-

θως. Αυτοί ψάχνουν Αρχηγό τώρα. Ανοίγουν το «κασελάκι» για
να βγάλουν Αρχηγό. Ε, όταν ανοίξουν το «κασελάκι», θα είµαστε
εδώ να τους συζητήσουµε.

Δεν καταλαβαίνω πραγµατικά τη λογική τους. Είναι µια λογική
πολύ περίεργη για τη δική µου άποψη.

Δεν είδα ποτέ γι’ αυτούς τους δύο ανθρώπους, που πριν δυο,
τρεις µήνες χάθηκαν στους δρόµους της Εγνατίας οδού από δια-
κινητές δουλεµπόρους που µετέφεραν παράνοµα ανθρώπους,
που πήγαιναν ανάποδα στο ρεύµα κυκλοφορίας, να ζητήσει κα-
νείς Πρόεδρος κόµµατος να κάνουµε ενός λεπτού σιγή εδώ
µέσα. 

Δεν ζήτησε κανείς από αυτούς µία συγγνώµη από τις οικογέ-
νειές τους.

Δεν ζήτησε ποτέ κάποιος και δεν µίλησε κανείς εδώ µέσα, πλην
κάποιων φωτεινών εξαιρέσεων. 

Αυτοί οι άνθρωποι θυσιάστηκαν, δολοφονήθηκαν -το τονίζω-,
αλλά κάποιοι ενδιαφέρονται περισσότερο για τους ανθρώπους
που έρχονται παράνοµα στη χώρα, παρά για τους Έλληνες. Αυτή
είναι η ποιοτική µας διαφορά. Εµείς λέµε: Πρώτα η Ελλάδα,
πρώτα οι Έλληνες και µετά οτιδήποτε άλλο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Από την άλλη, να µιλάει και ο ΣΥΡΙΖΑ τώρα για νεκρούς, όταν

έχει στην πλάτη του εκατόν δύο νεκρούς στο Μάτι και µια εξετα-
στική δεν έκαναν ποτέ για να δούµε ποιος έφταιγε, τι έφταιγε,
είναι άλλη ιστορία. Εδώ και η Νέα Δηµοκρατία έχει ευθύνη. Δεν
δέχτηκε να κάνει εξεταστική επιτροπή, όπως και τα υπόλοιπα
κόµµατα, που ο Πρωθυπουργός σάς αποκάλεσε «υποκοµµατί-
δια». Ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο ψεκασµένος Πρωθυπουρ-
γός της χώρας, λουσµένος από πάνω µέχρι κάτω µε ψέµατα, ο
οποίος λέει ψέµατα!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Θα απαντάµε µε τον ίδιο τρόπο. Όταν µας προσβάλλουν, θα
προσβάλλουµε και εµείς. Τέρµα η πλάκα µε την Ελληνική Λύση!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Έχεις χρησιµοποιήσει πέντε φορές
επιθετικό προσδιορισµό. Δεν σε χαρακτήρισε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κάνω ό,τι θέλω. Όταν µε αποκαλούν…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βελόπουλε,
ένα λεπτό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βελόπουλε,
µόλις είπατε ότι προσβάλλετε. Δεν σας προσέβαλε και µάλιστα
να το παραδεχθεί. Έκανε σοβαρή, αυστηρή, κριτική. Εσείς µόνος
σας είπατε τώρα κάτι εξευτελιστικό για εσάς, ότι προσβάλλετε
τον Πρωθυπουργό εν γνώσει σας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Άσε µε να αυτοµαστιγώνοµαι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αυτό είναι παρά-
πτωµα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Άσε µε να αυτοµαστιγώνοµαι. Μην µε διακόπτεις.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εσείς µόνος σας εί-
πατε ότι προσβάλλετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν πειράζει. Είµαι σαν τους Ιρακινούς, τους Πακιστανούς
που αυτοµαστιγώνονται.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σας παραδίδω στην
κρίση του Σώµατος και του ελληνικού λαού. Νοµίζω πως πρέπει
να καταλαβαίνετε και εσείς που παριστάνετε τον γνώστη της
γλώσσας και της ιστορίας ότι είναι απαράδεκτη η συµπεριφορά
σας, εξευτελιστική για πολιτικό Αρχηγό. Και µην πάτε τώρα να
γλιτώσετε µε εξυπνάδες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μόλις παραδεχτήκατε ότι παραβιάσατε τον Κανονισµό προ-

σβάλλοντας τον Πρωθυπουργό, κάτι που απαγορεύεται από τον
Κανονισµό της Βουλής. 

Σας ανακαλώ, λοιπόν, στην τάξη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ για τις πληροφορίες. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Επειδή παριστάνετε

και τον γνώστη της Ιστορίας, θα σας πω και κάτι άλλο: Πορφυ-
ρογέννητος είναι αυτός που γεννιέται στην πορφύρα. Ο Μητσο-
τάκης γεννήθηκε το �68 επί δικτατορίας. Δεν υπήρχε «πορφύρα»,
δηλαδή αξίωµα, για την οικογένεια Μητσοτάκη το 1968, γνώστη
της Ιστορίας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Μάλιστα. Από το Παρίσι όπου ήταν εξορία! Ευχαριστώ
πολύ! Πάµε στην ουσία. Αφήστε το.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αρκετά, κύριε Βελό-
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πουλε, µε το χαµηλότατο επίπεδό σας, που µόνος σας το παρα-
δεχτήκατε!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Όταν µιλάς αφ’ υψηλού, αυτά λες. Και εγώ στο Παρίσι µε-
γάλωσα την επταετία, αλλά ο πατέρας ο δικός µου ανθρακωρύ-
χος ήταν στο Έσεν. Δεν πειράζει. 

Πάµε στην ουσία, λοιπόν.
Ήρθε εδώ, παραβίασε τον Κανονισµό, παραβίασε τη λειτουρ-

γία της Βουλής και έρχεται να µας πει εµάς ο κύριος Πρόεδρος
της Βουλής ο οποίος ανέχτηκε την παραβίαση από τον Πρωθυ-
πουργό να µιλήσει και να φύγει…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μόνος σας παραδε-
χτήκατε ότι προσβάλατε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Επαναλαµβάνω: Παραβιάζετε συνεχώς τον Κανονισµό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μόνος σας παραδε-
χτήκατε το παράπτωµά σας και τώρα πάτε να το µπαλώσετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δικαίωµά µου είναι να λέω αυτά που θέλω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αφήστε τα αυτά
τώρα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κύριε Πρόεδρε, γιατί εκνευρίζεστε; Τι πάθατε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν εκνευρίζοµαι.
Προσπαθώ να σας προφυλάξω µαταίως.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν θέλω νταβαντζήδες ούτε προστάτες. Τι να κάνουµε
τώρα; Δεν θέλω προστάτη. Έχω προστάτη τον Θεό, την Παναγία
και τον ελληνικό λαό, όχι εσάς! Δεν σας θέλω. Τελειώνω εδώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν θέλω προστάτες είπα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεχίστε και παρα-
καλώ να τηρηθεί ο χρόνος όπως έκαναν όλοι.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Επειδή ζήτησε προτάσεις ο Πρωθυπουργός και για να πέ-
σουν και λίγο οι τόνοι θα καταθέσουµε τις προτάσεις µας. Τις
έχουµε καταθέσει εγγράφως πολλές φορές, µάλλον δεν ήθελε ο
Πρωθυπουργός να τις δει. Είναι η κεντρική ιδέα του προγράµµα-
τός µας. Την καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι προτάσεις µας είναι ένα ολόκληρο βιβλίο που το έχουµε δώ-
σαµε και στα Πρακτικά της Βουλής. Είναι περίπου εκατόν είκοσι
σελίδες. Δίνουµε την κεντρική ιδέα.

Και θα πω και κάτι για να επαινέσω και τον κύριο Πρόεδρο της
Βουλής: Οι γνώσεις του στην ιστορία είναι πάρα πολύ καλές,
αλλά εµείς θα ενοχλούµε έτσι κι αλλιώς το πολιτικό προσωπικό
της χώρας και το σύστηµα µε τρόπο που πραγµατικά δεν προ-
σβάλαµε κανέναν µέχρι τώρα τέσσερα χρόνια. 

Πραγµατικά, όµως, η προσβολή του Πρωθυπουργού στην Ελ-
ληνική Λύση είναι συνεχής και αδιάλειπτη. Το έχει κάνει άπειρες
φορές, έρχεται, µιλάει, φεύγει, ξαναµπαίνει, ξαναφεύγει, λες και
η Βουλή είναι το σπίτι του και µπορεί να µπαινοβγαίνει. Η Βουλή
είναι σπίτι όλων, είναι του ελληνικού λαού, ούτε του Πρωθυπουρ-
γού ούτε του Βελόπουλου και θα ακούει ο Πρωθυπουργός αυτά
που του λένε οι πολιτικοί Αρχηγοί είτε του αρέσει είτε δεν του
αρέσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τα περί «ψεκασµένων» και «σαχλαµαρών» του τα επιστρέ-

φουµε γιατί πολύ απλά σας επαναλαµβάνω -το απέδειξα- ότι λέει
ψέµατα αυτός. Και επιβραδυντικό υγρό έπεσε εκεί και το λένε τα
δικά του µέσα και κυρίως -θα το ξαναπώ ακόµα µια φορά- δυστυ-
χώς είναι και λίγο άσχετος.

Ενοχλούµε, λοιπόν, γιατί παλεύουµε για την αλήθεια, για την
ελληνική Ιστορία. Ενοχλούµε γιατί µας ενδιαφέρει το καλό της
πατρίδος. Ενοχλούµε γιατί πυξίδα µας είναι η Ιστορία της Ελλά-
δος και η πραγµατικότητα.

Και εδώ θα ρωτήσω κάτι άλλο την ελληνική κυβέρνηση: Γιατί
η Ελλάδα τερµατίζει τη σύµβαση; Είναι πολύ σηµαντικό για να το
περάσουµε έτσι το θέµα των TOR-M1 και των OSA. Για ποιον
λόγο πέσαµε σε αυτή την περιδίνηση και δεν παίρνουµε τα απα-
ραίτητα ανταλλακτικά, καθώς τον Μάρτιο λήγουν και δεν θα
έχουµε αντιπυραυλική οµπρέλα; Κάνω έκκληση στην Κυβέρνηση
ευγενικά: Βρείτε έναν τρόπο, είναι απαραίτητα οπλικά συστήµατα
και τα χρειαζόµαστε.

Κανένα κόµµα δεν µιλάει περιέργως γιατί η αµερικάνικη πρε-
σβεία µάλλον διαφωνεί. Κακώς διαφωνεί η αµερικανική πρεσβεία.
Αν διαφωνεί, ας µας δώσει τα δικά της όπλα για να µπορούµε να
είµαστε και εµείς µε τη δική µας αντιπυραυλική οµπρέλα. 

Βέβαια η βουλγαρική κυβέρνηση σέβεται τον λαό που την επέ-
λεξε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενηµερώνει για την πρόθεσή
της να στείλει στρατιωτικό εξοπλισµό στην Ουκρανία, αλλά θα
τον πουλήσει. Όχι δωρεάν όπλα στην Ουκρανία, όχι τζάµπα! Οι
Βούλγαροι θα στείλουν, αλλά µε λεφτά, θα αποζηµιωθούν. 

Αυτές είναι οι διαφορές µας. Αυτά λέµε και ενοχλούµε και το
σύστηµα και το παρασύστηµα και τις δυνάµεις που είναι πίσω
από το σύστηµα και αυτούς που προσπαθούν να δηµιουργήσουν
εντυπώσεις εναντίον της Ελληνικής Λύσης. Είµαστε µε τη Δύση
σύµµαχοι. Ναι. Είµαστε µε τους Αµερικανούς σύµµαχοι. Ναι. Να
κερδίζει, όµως, η χώρα µου κάτι. Αυτό είναι το σηµαντικό. Και δεν
θα διαβάσω το δηµοσίευµα της γερµανικής «TAZ». Θα ενοχληθεί
πάλι ο Πρόεδρος της  Βουλής και δεν θέλω…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ενοχλούµαι από την
παραβίαση του χρόνου, κύριε Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ναι, αλλά τέσσερα λεπτά µε διακόψατε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Τελειώνω τώρα.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη είναι ένα διεφθαρµένο και ανελεύ-
θερο καθεστώς. Ελέγχει τη δικαιοσύνη, το κράτος, το οργανω-
µένο έγκληµα και σχεδόν όλα τα ΜΜΕ. Ολόκληρη η Κυβέρνηση
µαζί µε επιχειρηµατίες φίλους της µοιράζονται το δηµόσιο χρήµα
που προέρχεται από τους φόρους που πληρώνει ο λαός, αλλά
και από τα κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ενώσεως. Στην κατάταξη
για την ελευθερία του τύπου βυθίστηκε στη θέση εκατόν επτά,
κάτω από πολλές χώρες της Αφρικής -γερµανική εφηµερίδα
«TAZ»- η οποία πέρασε έτσι από τα ελληνικά µέσα γιατί δεν πρέ-
πει να πειράξουµε τον Πρωθυπουργό, δεν πρέπει να ενοχλή-
σουµε και να ραγίσουµε να την εικόνα και το προφίλ του! 

Εµείς δεν θέλουµε κανέναν πρωθυπουργό να πειράξουµε ούτε
να ραγίσουµε το προφίλ του. Ξέρετε γιατί; Γιατί δεν υπάρχει προ-
φίλ, είναι εικονική πραγµατικότητα. Είναι κενό περιεχοµένου το
κυβερνητικό έργο. Είναι η αλήθεια. Είµαστε η φωνή της λογικής.
Είµαστε η φωνή των Ελλήνων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και εδώ πρέπει να πω ότι όσο κι αν επιχείρησαν να µας πιέσουν

να µας εξαφανίσουν, παλέψαµε. Πάλεψαν και αυτοί. Απέτυχαν.
Είµαστε όρθιοι, θα παραµείνουµε όρθιοι, δεν θα λυγίσουµε. Έβα-
λαν λυτούς και δεµένους να µας αφανίσουν. Έβαλαν το ΕΣΡ.
Πρόστιµο 2 εκατοµµύρια πρόστιµο. Είναι πάνω ο πρόεδρος. Δεν
υπήρξε ποτέ στα χρονικά, στην ελληνική ιστορία, 2 εκατοµµύρια
πρόστιµο να πληρώνει ένας άνθρωπος! Το πληρώνω λίγο λίγο.

Με ενηµέρωσαν, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, που ενδιαφέρε-
στε, ότι µε ψάχνει ο µεγάλος έφορος στο Έσεν και στο Ντίσελ-
ντορφ. Ακούστε: Με εντολή της ελληνικής κυβέρνησης -κάποιων
εν πάση περιπτώσει- µε ψάχνουν ακόµα και στη Γερµανία. Δεν
θα βρείτε τίποτα. Ό,τι και να κάνετε, είµαστε καθαροί. Ό,τι και
να δηµιουργήσετε εναντίον µας θα είµαστε ξεκάθαροι. Είµαστε
διαυγείς, κρυστάλλινοι. Ψάξτε όσο θέλετε. Είµαστε Έλληνες. Δεν
έχω να πω τίποτα άλλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνοντας, να πω το εξής: Όσο και αν θέλετε να µας τελει-

ώσετε οικονοµικά…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αυτά τα είπατε. Τρίτη

φορά το λέτε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
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σης): Όσο και αν θέλει να µε τελειώσει ο κ. Τασούλας, όχι ο ίδιος,
η κυβέρνησή του, εµείς τους λέµε ένα πράγµα: Δεν τελειώνουµε
µε τίποτα. Είµαστε ατελείωτοι, ανεξάντλητοι και θα τελειώσουµε
εµείς µε τα ψέµατα τα δικά σας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θέλω να ενηµερώσω
το Σώµα -και αυτό που θα πω τώρα, κύριε Βελόπουλε, αυξάνει
τις ευθύνες σας- ότι µετά τις αλλαγές που είχαµε µε τη διαγραφή
Βουλευτών από το κόµµα του κ. Στίγκα άλλαξε η σειρά των κοµ-
µάτων και το κόµµα Ελληνική Λύση έχει περισσότερους Βουλευ-
τές από το κόµµα «Σπαρτιάτες», που σηµαίνει ότι στη Βουλή είστε
το πέµπτο κόµµα. Αυτό αυξάνει τις ευθύνες σας και παρακαλώ
αυτό να φανεί στην επόµενη οµιλία σας. Γιατί σήµερα -και θέλω
να µε ακούτε εµένα- µας απογοητεύσατε σφόδρα. Και δεν θέλω
να σας απογοητεύσω -επειδή µιλάτε συνεχώς για το σύστηµα-
αλλά βρε, άνθρωπέ µου, για να µιλήσω σαν απλός άνθρωπος,
πού το είδες το σύστηµα; Τώρα προσπαθούµε να κάνουµε ένα
σύστηµα στη χώρα. Όλοι µιλάτε για το σύστηµα. Πού το είδατε
το σύστηµα; Αυτή η χώρα προσπαθεί να γίνει σύστηµα, παλεύει
να αποκτήσει σύστηµα, να βελτιωθεί. Τα έχετε βάλει όλοι µε ένα
σύστηµα. Πού το είδατε το σύστηµα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Μπορώ να απαντήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αφήστε τώρα. Εδώ
προσπαθούµε να κάνουµε τη χώρα µια ευρωπαϊκή χώρα και όλοι
τα έχετε βάλει µε ένα σύστηµα. Καταλαβαίνετε τώρα τι εννοώ. 

Έληξε η δευτερολογία του κ. Βελόπουλου και τώρα καλείται ο
κ. Δηµήτριος Νατσιός, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νίκης, να λάβει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τα περί κοµµατιδίων επειδή
µας αρέσει να ερανιζόµαστε ευαγγελικές φράσεις θα λέγαµε για
τον κύριο Πρωθυπουργό το ευαγγελικόν «έσονται οι έσχατοι
πρώτοι και οι πρώτοι έσχατοι». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
Συµβαίνουν και αυτά, και ο Θεός υπερηφάνοις αντιτάσσεται,

ταπεινοίς δε δίδωσι χάριν. Φτάνει η αλαζονεία πλέον!
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)
Ο Πρωθυπουργός εκτός των άλλων επιµένει και να κουνάει το

δάχτυλο µε στατιστικές. Όση έκταση κάηκε σε έναν νοµό στην
Ελλάδα, στον Νοµό του Έβρου, κάηκε σε µια ολόκληρη χώρα,
στην Ιταλία. Ας µετρήσετε και τα πουρνάρια µήπως η Ιταλία τελικά
έχει καταστροφή και στην Ελλάδα όλα πάνε επιτελικώς καλά. Του-
λάχιστον είµαστε βεβαιωµένα καλύτερα από τους Χαβανέζους!
Το γεγονός ότι η Ελλάδα κατατάσσεται πρώτη µεταξύ είκοσι µε-
σογειακών χωρών σε καµένες εκτάσεις, ενώ αυτές οι χώρες δια-
θέτουν παρόµοιο κλίµα, καταδεικνύει ότι καµµία κλιµατική κρίση
δεν ευθύνεται για την καταστροφή µας και ότι η χώρα µας έχει
γίνει έρµαιο σκοτεινών συµφερόντων που ασελγούν στην πατρίδα
µας χωρίς αντίσταση. Και ακόµη το γεγονός ότι αυτές οι µεσογει-
ακές χώρες διαθέτουν λιγότερους πυροσβέστες και λιγότερα
µέσα κατάσβεσης από εµάς, αλλά επενδύουν στην πρόληψη και
όχι στην καταστολή δείχνει αυτό το γεγονός ότι δυστυχώς πρέπει
να ζοριστείτε για να ανακαλύψετε εκ νέου τον τροχό.

Η κλιµατική κρίση, αγαπητοί µου, δεν ανάβει φωτιές από το
πουθενά, δεν τοποθετεί εµπρηστικούς µηχανισµούς µέσα σε
δάση και ερηµιές, δεν προκαλεί επιλεκτική καταστροφή σε πε-
ριοχές υψηλής στρατηγικής σηµασίας και στρατιωτικές βάσεις,
δεν αφήνει τη χώρα απροστάτευτη στην αντιπυρική περίοδο, δεν
αποψιλώνει τις δαπάνες για την πυρόσβεση, δεν αφήνει υποστε-
λεχωµένες τις δασικές υπηρεσίες, δεν δηµιουργεί γερασµένους
στόλους επίγειων και εναέριων µέσων πυρόσβεσης, δεν επενδύει
σε ενοικιαζόµενα µέσα πυρόσβεσης.

Ακούσαµε από τον Πρωθυπουργό ότι σήµερα εισάγουµε ξύλα
και ότι υπάρχουν σκέψεις και σχέδιο για να κάνουµε τα δάση µας
πιο παραγωγικά. Είναι φοβερό, στο µυαλό σας είναι πώς θα µε-
τατρέψετε το δάσος σε ξυλεία. Χάθηκε ο συνεκτικός κρίκος µε
τη φύση και τον αντικαταστήσατε µε τον συνεκτικό κρίκο του χρή-

µατος.
Ο Πρωθυπουργός συνεχάρη τον αρµόδιο Υπουργό για την

απόφαση να εκκενώσει το πανεπιστηµιακό νοσοκοµείο στην Αλε-
ξανδρούπολη. Και κάπως έτσι γίναµε θεατές σπαρακτικών εικό-
νων µε βαριά αρρώστους και νεογνά να µεταφέρονται σε επιβα-
τηγό πλοίο που βαφτίστηκε σε ένα βράδυ σε περίπου πλωτό νο-
σοκοµείο.

Στη Ρόδο ο Πρωθυπουργός βρήκε κατά τα λεγόµενά του µόνο
το 10% της φωτιάς να είναι υπολογίσιµη και άξια αναφοράς.
Εµείς είδαµε µια γιγαντιαία επιχείρηση εκκένωσης δεκαεννέα χι-
λιάδων ανθρώπων που θύµιζε αποµάκρυνση άµαχου πληθυσµού
από πεδίο µάχης και µνήµες από το προσφυγικό κύµα της Μικρα-
σιατικής Καταστροφής. Τελικά φαίνεται κάποιος ζει σε άλλον
πλανήτη: ή οι Ροδίτες ή ο Πρωθυπουργός.

Για άλλη µια χρονιά το µοναδικό σχέδιο αντιπυρικής προστα-
σίας είναι η φυγοµαχία του «112» και το κάνετε σηµαία λέγοντας
επί λέξει ότι δίπλα στη µεγάλη θλίψη για τα στρέµµατα που χά-
σατε θα είστε υπερήφανοι για τις ζωές που σώσατε. Για να σώ-
ζετε ζωές και στο µέλλον σάς προτείνουµε µερικά εξίσου απλά
πράγµατα µε το «112», όπως να διασφαλίσετε ότι τα τρένα δεν
κινούνται ανάποδα στις γραµµές.

Συµπληρώσαµε πρόσφατα έξι µήνες από το θλιβερό δυστύ-
χηµα στα Τέµπη. Τα δάκρυα των οικογενειών δεν έχουν στεγνώσει
και δυστυχώς δεν κουνιέται φύλλο στην απόδοση ευθυνών. Εκτός
και αν στα Τέµπη αποδοθούν τελικώς ευθύνες σε κάποιο φαινό-
µενο κυκλικότητας ανάλογο µε αυτό που µας σερβίρατε προ ολί-
γου για να εξηγήσετε την φετινή καταστροφή µε τις πυρκαγιές.
Πάντως το πρωτάθληµα στις θεωρίες συνωµοσίας σάς ανήκει
αφού µάλλον δεν υπάρχει άλλος συνωµότης που παραµονεύει,
εκτός από την κυκλικότητα. Ίσως να συνωµοτούν και οι βροχές
του Μαΐου, αφού µας εξηγήσατε ότι ήταν απρόβλεπτη συγκυρία
και -άκουσον άκουσον!- κατάρα οι βροχές, το να φυτρώσουν τόσα
πολλά χορτάρια και να δηµιουργήσουν καύσιµη ύλη.

Έχετε κηρύξει πόλεµο στην ύπαιθρο. Ο δηµογραφικός µας µα-
ρασµός ερηµώνει την επαρχία και τις ακριτικές περιοχές. Κλεί-
νετε εκατοντάδες σχολεία και οι γονείς αναρωτιούνται αν έχουν
επόµενη µέρα στο πατρογονικό τους σπίτι. Αποσύρατε τον αγρο-
φύλακα από τα δάση, αυτόν που ήξερε τα µονοπάτια, που φύ-
λαγε τα χωράφια από τη λαθροσυγκοµιδή, που προστάτευε τους
κτηνοτρόφους από τη ζωοκλοπή, που ήταν ο φόβος και ο τρόµος
του εµπρηστή.

Δεν υπάρχουν τοπικές κοινωνίες για να στηρίξουν τον φυσικό
πλούτο του τόπου τους. Ατελείωτες εκτάσεις της πατρίδας µας
παραδίδονται σε πάσης φύσεως συµφέροντα επειδή δεν υπάρ-
χουν Έλληνες εκεί για να πονέσουν τον τόπο τους, να διαφυλά-
ξουν την κληρονοµιά τους, να επωφεληθούν από τις ευλογίες
που µοιράζει απλόχερα η φύση. Αντί να κάνετε τα πάντα για να
ξαναγεµίσετε την ύπαιθρο µε ελληνόπουλα, υπογράφετε συµφω-
νίες µε άλλες χώρες για να εισάγετε αλλοδαπούς εποχικούς ερ-
γάτες και ταυτόχρονα αφήνετε τα σύνορα αφύλακτα για να
πληµµυρίζουν τα δάση µας µε λαθραίους µετανάστες. 

Αν και απών, κύριε Πρωθυπουργέ, ζητήσατε και λάβατε ισχυρή
εντολή από τον ελληνικό λαό να προστατεύετε τη ζωή του και την
περιουσία του, για να προστατεύετε τα δάση µας που αποτελούν
πνεύµονα για τις πόλεις µας. Αλλά εσείς πήρατε την εντολή και
την πήγατε διακοπές! Αφήσατε τη χώρα να γίνει κάρβουνο. Χιο-
νίζει στάχτη σε όλη τη χώρα, µυρίζει καµένο παντού και εσείς τι
κάνατε; Αυτό στο οποίο είστε άριστοι: επικοινωνία. Απολύσατε
έναν Υπουργό σας επειδή πήγε διακοπές σε ένα νησί του Αιγαίου
και έναν περιφερειάρχη που χόρεψε το «µερτικό του από τη
χαρά», αλλά εσείς από τη στιγµή που ξέσπασαν οι φωτιές, εσείς
που σαρώσατε όλη την επικράτεια κατά τη διάρκεια της προεκλο-
γικής περιόδου για να συκοφαντείτε και τη Νίκη ήσασταν άφα-
ντος. Επαναλαµβάνω: Άφαντος! Άλλων καίγονταν τα σπίτια και
µαύριζε η ψυχή τους και εσείς καιγόσασταν και µαυρίζατε στις
παραλίες. 

Ήσασταν άφαντος για τον λαό της Μαγνησίας, άφαντος για
τον λαό του Έβρου, άφαντος για τον λαό της Ρόδου, µε δεδο-
µένο ότι κατά τη διάρκεια της πρωθυπουργίας σας έχουν καεί
σχεδόν, επαναλαµβάνουµε, τρία εκατοµµύρια στρέµµατα δά-
σους και από καταστροφικές φωτιές στην Εύβοια, στο λεκανο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2023 2187



πέδιο Αττικής και αλλού, υπάρχουν πολύ συγκεκριµένες ευθύνες
που βαρύνουν την Κυβέρνησή σας και σε θέµατα πυροπροστα-
σίας, και σε θέµατα εθνικής ασφάλειας, και σε θέµατα εθνικής
αµύνης.

Σε θέµατα πυροπροστασίας από πού να αρχίσουµε και πού να
τελειώσουµε; Από την οικτρή εικόνα των ηρωικών πυροσβεστών
µας, που αποστείλατε στη Ρόδο και δεν δεήσατε, δεν φροντίσατε
να τους εξασφαλίσετε µια καµπίνα να αναπαυθούν, µε συνέπεια
να κοιµούνται κατάκοποι στο κατάστρωµα, στο πάτωµα των
πλοίων; Έτσι τιµάτε τους ήρωες; 

Από το γεγονός ότι υποχρεώνετε τους πυροσβέστες που έρ-
χονται από τα Γιάννενα στον Έβρο να επιστρέφουν το βράδυ στα
σπίτια τους στην Ήπειρο κάνοντας αυθηµερόν χίλια διακόσια χι-
λιόµετρα στο σκοτάδι, επειδή δεν βρίσκονται καταλύµατα στην
περιοχή για να ξεκουραστούν οι άνθρωποι, οι ηρωικοί αυτοί άν-
θρωποι, χωρίς µάλιστα να υπάρχει πρόβλεψη και µέριµνα για
διπλά πληρώµατα οδηγών, πράγµα που θέτει σε κίνδυνο την
οδική τους ασφάλεια; Έτσι τιµάτε τους ήρωες; 

Από το γεγονός ότι πήγατε εσείς ο ίδιος, κύριε Πρωθυπουργέ,
στη βάση των Καναντέρ στην Ελευσίνα και παραδεχθήκατε ότι
τα αεροπλάνα που πετούν οι πιλότοι εµφανίζουν βλάβες; Και δύο
ηµέρες µετά δυστυχώς, δυστυχότατα, δύο ηρωικοί πιλότοι µας,
γενναία παιδιά, γεµάτα αυταπάρνηση και φιλοπατρία, χάνουν τη
ζωή τους στην προσπάθειά τους να προστατέψουν τον φυσικό
πλούτο της χώρας µας και τις περιουσίες των Ελλήνων. 

Και ερχόµαστε τώρα στα ζητήµατα εθνικής άµυνας και εθνικής
ασφάλειας. Να παραβλέψουµε το γεγονός, καθώς δεν συνδέεται
µε το θέµα της σηµερινής συζήτησης, ότι καλέσατε τον πρόεδρο
της Ουκρανίας, τον Ζελένσκι, να έρθει στην Ελλάδα για να του
ανακοινώσετε πασιχαρής ότι θα εκπαιδεύουµε Ουκρανούς πιλό-
τους που θα πετούν F-16 και θα εµπλέκονται σε αεροµαχίες µε
Ρώσους. 

Προσπερνούµε το γεγονός ότι εµπλέκετε πιο βαθιά την πα-
τρίδα µας στον πόλεµο. Για χάρη ποιου όµως; Του Ζελένσκι, ο
οποίος καταγγέλλεται ότι την ώρα που ο λαός του δοκιµάζεται
αγοράζει βίλες εκατοµµυρίων δολαρίων στην Αίγυπτο και οι
Υπουργοί του οποίου καταγγέλλονται από διεθνή µέσα ότι υπε-
ξαιρούν την ανθρωπιστική βοήθεια. Το προσπερνάµε. 

Θα προσεγγίσουµε το θέµα µε κλασικούς όρους πυροπροστα-
σίας. Ασφαλώς και δεν είναι σύµπτωση, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι
έπιασαν φωτιές σε κρίσιµες στρατιωτικές εγκαταστάσεις, στη
Νέα Αγχίαλο, και απειλήθηκαν αποθήκες πυροµαχικών -τις επι-
σκεφθήκαµε κιόλας, τις είδαµε µε τα µάτια µας- στον Άβαντα του
Έβρου και στην ορεινή Ροδόπη. 

Αλλά το ερώτηµα που προκύπτει είναι το εξής: Ποιος είναι ο
σχεδιασµός για την πυρασφάλεια σε τόσο κρίσιµες και σηµαντι-
κές στρατιωτικές εγκαταστάσεις; Διαβάσατε την επιστολή των
στρατιωτικών από τον Έβρο, οι οποίοι αποκαλύπτουν ότι παρα-
λίγο να καούν ζωντανοί και να καταστραφούν τα οχήµατα που
υπήρχαν στο στρατόπεδο, οι οποίοι απευθύνουν έκκληση να ανα-
τεθεί η αρµοδιότητα της πυρασφάλειας στην Πυροσβεστική; Δια-
βάσατε την αποκάλυψή τους ότι κάλεσαν την πυροσβεστική
υπηρεσία να πάει να σβήσει τη φωτιά σε κρίσιµες, εθνικής σηµα-
σίας στρατιωτικές εγκαταστάσεις και αυτή δεν εµφανίστηκε ποτέ; 

Και επειδή διέρρευσαν οι εν λόγω στρατιωτικοί ότι ανατέθηκε
στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών να διερευνήσει τα αίτια των
πυρκαγιών στη Ρόδο, στην Αγχίαλο και στον Έβρο, έχετε κάτι να
µας πείτε και να ενηµερώσετε επιτέλους τον ελληνικό λαό; Διότι
προφανώς η εµπλοκή της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών ση-
µαίνει πως έχετε κάποιες υποψίες ότι οι φωτιές δεν οφείλονται
στη συνήθως ύποπτη κλιµατική αλλαγή µόνον. 

Και επειδή µιλάµε για τα εξωτερικά, υπάρχει ακόµη ένα θέµα
που δεν συνδέεται βέβαια µε την ατζέντα της σηµερινής συζητή-
σεώς µας, αλλά πρέπει να ειπωθεί και να τεθεί: η δολοφονία του
φιλάθλου στη Νέα Φιλαδέλφεια. Διέσχισαν ανενόχλητες ολό-
κληρη σχεδόν τη χώρα αφηνιασµένες συµµορίες νεοναζιστών
Κροατών. Εσείς παραδόξως δεν τόλµησαν ποτέ δηµοσίως -επα-
ναλαµβάνω, ποτέ δηµοσίως- να πείτε τη λέξη Κροατία και Κροά-
τες, κύριε Πρωθυπουργέ. Γιατί; Για να µην στεναχωρήσετε τον
φίλο σας στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα Κροάτη πρωθυπουργό,
την συµµαχία του οποίου θα χρειαστείτε ενδεχοµένως στο µέλ-

λον για θέµατα που αφορούν την ευρωπαϊκή κεντροδεξιά; 
Στην περίπτωσή σας το περίφηµο «µετά την αποµάκρυνση από

το ταµείο ουδέν λάθος αναγνωρίζεται» δεν ισχύει. Τώρα θα αρ-
χίσει να αναγνωρίζεται. Και το λάθος είναι ότι δεν υπάρχει κρά-
τος. Διαλύσατε την αστυνοµία. Αφήνετε απροστάτευτες τις ένοπ-
λες δυνάµεις στο έλεος εσωτερικών ανταγωνισµών και παρά
ταύτα εσείς απλώς προεδρεύετε. Ο νους σας είναι πώς θα φα-
κελώνετε τους Έλληνες µε τις νέες ταυτότητες για να συνεχίσετε
το έργο της χειραγώγησής τους µε την αξιοποίηση των προσω-
πικών τους δεδοµένων. 

Και κάτι τελευταίο, επιλογικώς. Μας κατηγορήσετε προεκλο-
γικώς όπου σταθήκατε για εργαλειοποίηση της πίστεως και επι-
στρατεύσατε και µια φράση η οποία έχει ξεχαστεί, ότι είµαστε
«ντεµέκ χριστιανοί». Μάλιστα. Και σας είδαµε -καλά κάνατε βέ-
βαια- να λιτανεύετε στην Τήνο τη θαυµατουργή εικόνα της Πα-
ναγίας µας. Ευχόµαστε, µακάρι η Παναγία, το ρόδον τον αµάρα-
ντο της Ορθοδοξίας, να σας λυπηθεί, να σας ελεήσει, για το καλό
της πατρίδας µας βέβαια. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας και πρώην Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων κ. Ζωή Κων-
σταντοπούλου για τη δική της δευτερολογία. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ο κ. Μητσοτάκης, ο κύριος Πρωθυπουργός, είπε ότι αν πι-
στεύουµε ότι µπορούν να καθαριστούν, κύριε Υπουργέ, και να
διαφυλαχθούν εβδοµήντα εκατοµµύρια στρέµµατα δάσους, αυτά
δηλαδή που αποτελούν τον εθνικό µας πλούτο, είµαστε από άλλο
πλανήτη. Εγώ θέλω να πιστεύω ότι όταν απαιτώ, κύριε Υπουργέ,
πως ούτε ένα δέντρο από τα πολύτιµα δέντρα που έχουµε στα
δάση και στις πόλεις, το αστικό πράσινο, δεν θα θυσιαστεί και
δεν θα καταστραφεί δεν είµαι από άλλο πλανήτη. 

Είµαι από την Ελλάδα, τη χώρα µας, που την ονειρεύοµαι µια
χώρα όπου οι άνθρωποι ευηµερούν και χαίρονται το φυσικό πε-
ριβάλλον και όχι από µια χώρα του «πάµε κι όπου βγει», που οι
άνθρωποι ακόµα και στα αστικά κέντρα αγωνιούν αν θα λάβουν
µήνυµα «εκκενώστε», αγωνιούν αν θα φτάσει η φωτιά στο νοσο-
κοµείο. Διότι τα καταφέρατε, ναι, να εκκενωθεί σε αστικό κέντρο,
στην Αλεξανδρούπολη, νοσοκοµείο και να γεννήσει η γυναίκα σε
µέσο µεταφοράς. 

Ονειρεύοµαι τη χώρα µου µια χώρα που κάθε δάσος φυλάσ-
σεται, σε κάθε δάσος υπάρχουν επαρκή πυροφυλάκια, για κάθε
δάσος υπάρχουν επαρκείς µονάδες εποπτείας, περιπολίας, κα-
θαρισµού, κατάσβεσης.

Μία χώρα στην οποία το περιβάλλον είναι ασφαλές τα ζώα, τα
πουλιά, τα ελάφια, τα πτηνά, τα φυτά, τα οικοσυστήµατα είναι
ασφαλή. Και όχι, κύριε Κικίλια, που έχετε παραµείνει εδώ να κρα-
τήσετε την κοινοβουλευτική τάξη σε µια άδεια Βουλή, αυτές οι
επιδιώξεις και αυτή µου η αίσθηση ότι όλα αυτά όχι απλώς µπο-
ρείτε αλλά οφείλετε να τα κάνετε, δεν έρχονται από άλλο πλα-
νήτη. Αντίθετα µε ανησυχεί πάρα πολύ η αντίληψη µιας κυβέρ-
νησης που λέει εξ αρχής ότι δεν µπορούµε εβδοµήντα εκατοµ-
µύρια στρέµµατα να τα φυλάξουµε. Δεν µπορούµε, αλίµονο!

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Απλή αριθµητική όχι µαθηµατικά, ούτε
στατιστική. Εάν κάθε χρόνο καίγονται ενάµισι εκατοµµύριο
στρέµµατα, όπως έγινε φέτος, σε σαράντα έξι χρόνια δεν θα έχει
µείνει ούτε ένα δάσος, δεν θα έχει µείνει τίποτε. Με αυτή την αντί-
ληψη οδηγείτε τη χώρα µας στην πλήρη οικολογική αποσύνθεση,
στην πλήρη οικολογική καταστροφή. Και το κάνετε και το κάνει ο
κύριος Πρωθυπουργός, που έφυγε γιατί είχε πιο σηµαντική δου-
λειά να κάνει, κοµπάζοντας ότι το αντίθετο θα ήταν από άλλο
πλανήτη.

Άκουσα επιχειρήµατα επί προσωπικού και δεν ζήτησα τον λόγο
επί προσωπικού. Περίπου ο κ. Μητσοτάκης µου είπε: «Ποια είσαι
εσύ; Δεν είσαι πολιτική Αρχηγός. Ποια είσαι; Είσαι δικηγόρος».

Ακούστε, κύριε Κικίλια, επειδή γνωριζόµαστε. Εγώ δεν φοράω
άλλο καπέλο ως πολίτης, ως δικηγόρος, ως Βουλευτής, ως Αρ-
χηγός κοινοβουλευτικού κόµµατος που δεν επιτρέπω σε κανέναν
να προσβάλλει ούτε τη νοηµοσύνη των πολιτών που θυµατοποι-
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ούνται και θυσιάζονται, ούτε βέβαια ανθρώπους εκλεγµένους και
ένα κόµµα εκλεγµένο µε τη βούληση του ελληνικού λαού. 

Επειδή λοιπόν µε ρώτησε ο κ. Μητσοτάκης «ποια είσαι εσύ;»,
είµαι εκείνη που στα δεκαεννιά µου πήγαινα στα πυροφυλάκια
στην Πάρνηθα µε τον ΕΔΑΣΑ και έκανα εθελοντική πυροπροστα-
σία. Είµαι εκείνη που το 2018 µαζί µε τον Βουλευτή µας Α’ Αθη-
νών, τον Διαµαντή Καρανάσταση κατέθεσα µηνυτήρια αναφορά
για το έγκληµα στο Μάτι, την οποία την καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, κ.
Ζωή Κωνσταντοπούλου, καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Είµαι εκείνη η οποία συνέλεξα όλο το υλικό που αποδεικνύει
τις πολιτικές, κυβερνητικές, υπηρεσιακές, αυτοδιοικητικές ευθύ-
νες για το Μάτι και µαζί µε τον Διαµαντή Καραναστάση καταθέ-
σαµε συµπληρωµατικό υπόµνηµα µε στοιχεία, το οποίο καταθέτω
στα Πρακτικά, τον Οκτώβριο του 2018. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, κ.
Ζωή Κωνσταντοπούλου, καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Είµαι εκείνη η οποία ουδέποτε έγινα συνήγορος θυµάτων στη
δίκη για το Μάτι. Αντίθετα µε την -θα µου επιτρέψετε να πω-
ανόητη προσέγγιση που εισφέρθηκε στο Κοινοβούλιο, δεν περί-
µενα πραγµατικά να δω τον κ. Μητσοτάκη να υπερασπίζεται τόσο
σθεναρά τον κ. Τσίπρα και τους υπαίτιους στο έγκληµα στο Μάτι.

Είµαι εκείνη, κύριε Κικίλια, η οποία το καλοκαίρι του 2022 πήγα
µαζί µε θύµατα του Ματιού στον διορισµένο από την κυβέρνησή
σας εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, τον κ. Ντογιάκο και του ζήτησα
να κάνει ενέργειες για να χαρακτηριστεί κακούργηµα το έγκληµα
στο Μάτι. Και δεν τις έκανε. Μολονότι η αυθόρµητη δήλωσή του
ήταν ότι οι πρώτοι που θα έπρεπε να διωχθούν θα ήταν οι αστυνο-
µικοί, τους οποίους η Κυβέρνησή σας ουσιαστικά αναβάθµισε. 

Είµαι εκείνη η οποία κατέθετα επί τέσσερις ηµέρες στο δικα-
στήριο που γίνεται για το έγκληµα στο Μάτι και δικάζεται ως
πληµµέληµα και µε δική σας ευθύνη, διότι δεν υπήρξε λογοδοσία.
Ως Κυβέρνηση δεν φέρατε στη Βουλή αίτηµα σύστασης προανα-
κριτικής επιτροπής. Δεν φέρατε αίτηµα σύστασης εξεταστικής
επιτροπής. Δεν υπερασπιστήκαµε τα θύµατα, ούτε τα αποζηµιώ-
σατε. Αντίθετα ως κυβέρνηση δώσατε εντολή στο Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους να υπερασπίζεται την διοίκηση Δούρου και
την κυβέρνηση Τσίπρα. Και µέσα από την αυτοδιοικητική σας πο-
ρεία επίσης προσλάβατε δικηγόρους για να υπερασπίζονται ότι
όλα καλώς καµωµένα στο Μάτι.

Άκουσα ότι ως δικηγόρος θα πρέπει να σέβοµαι το τεκµήριο
αθωότητας. Δεν το καταλάβατε ότι το δικό σας τεκµήριο αθωό-
τητας σεβάστηκα -και το λέω και για σας κύριε Κικίλια και για τον
κ. Μητσοτάκη- όταν σας έδωσα τη φωτογραφία για να δείτε
ποιος σας ενηµέρωσε για την Πάρνηθα, ότι είχατε δηλαδή δίπλα
σας έναν από τους κύριους υπόλογους για το Μάτι και τον έχετε
προαγάγει υπηρεσιακά και ετοιµάζεστε, όπως φηµολογείται, να
τον κάνετε και Αρχηγό της Πυροσβεστικής. Το δικό σας τεκµήριο
αθωότητας σεβάστηκα δίνοντας σας την ευκαιρία να λάβετε
γνώση στοιχείων που µπορεί να διαλάνθαναν της προσοχής σας,
αλλά τελικώς µε πείσατε ότι πέραν του τεκµηρίου αθωότητας
υπάρχει µία κραυγαλέα βοώσα πολιτική και ποινική ενοχή. 

Γιατί όχι απλώς γνωρίζετε ποιος είναι ο κ. Λάµπρης που τον
αναβαθµίζετε, αλλά εµφανίστηκε ο Πρωθυπουργός έξαλλος να
καταθέτει στη Βουλή τα επιχειρήµατά του επίορκου και υπόλο-
γου επιτελούς της πυροσβεστικής, λέγοντας µάλιστα ο κ. Πρω-
θυπουργός ότι ο καηµένος, ο µοναδικός συντονιστής έφυγε γιατί
του έµεναν δεκαπέντε λεπτά πτήσης. Η πραγµατικότητα -ενηµε-
ρώστε τον κύριο Πρωθυπουργό- είναι ότι ο κ. Λάµπρης οδήγησε
το ελικόπτερο στην Ελευσίνα πολλά, πολλά χιλιόµετρα µακριά
και όχι στο «Ελευθέριος Βενιζέλος» που θα προσγειωνόταν αν
είχε έλλειψη καυσίµων. Και προσγειώθηκε έχοντας διακόσια δέκα
λίτρα ακόµη διαθέσιµα καύσιµα. Είχε δηλαδή το ένα τρίτο του
τάνκερ του γεµάτο και άλλα εβδοµήντα επτά κιλά στο δευτε-
ρεύον τάνκερ. Αυτά είναι από στοιχεία τα οποία είναι επίσηµα και

κατατεθειµένα. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
Αλλά αντιλαµβάνεται κανείς ότι όταν ακούει ο Πρωθυπουργός

αυτό και αντί να πει: «Κυρία Κωνσταντοπούλου, δεν το γνώριζα,
θα το ερευνήσω αυτό που µου λέτε», εµφανίζεται να τα γνωρίζει
όλα πολύ καλά και να µετέρχεται τέτοιες αξιοθρήνητες δικαιολο-
γίες, που µπορεί να τις µετέρχεται ένας κατηγορούµενος αλλά
δεν µπορεί να τις µετέρχεται ένας πρωθυπουργός, τότε είναι ξε-
κάθαρο ότι αυτό το οποίο εξαρχής είπα στην Αίθουσα αυτή ότι
δηλαδή το πρόβληµα είναι η ατιµωρησία και η διαφθορά, οι
οποίες συνέχονται µε την ακραία αναξιοκρατία, επιβεβαιώνεται
απολύτως. 

Κύριε Υπουργέ, µιας και δεν είναι ο Πρωθυπουργός εδώ, ό-
λους όσοι ελέγχονται υπηρεσιακά, όλους όσοι απέτυχαν και οδή-
γησαν στην καταστροφή τους αναβαθµίσατε, τους προαγάγατε
και τώρα ήρθατε να τους υπερασπιστείτε. Βάλατε τον Κολοκούρη
Αρχηγό της Πυροσβεστικής και κάηκε η Εύβοια. Βάλατε τον
Μπάλση στη Ρόδο και κάηκε η Ρόδος και ετοιµάζεστε τον Λά-
µπρη που πρέπει να τον ελέγξετε, να τον αναβαθµίσετε και έρ-
χεστε να µας µιλήσετε για τεκµήρια αθωότητας. 

Καταθέσαµε δέκα προτάσεις, γιατί ο Πρωθυπουργός είπε «κα-
ταθέστε µου προτάσεις». Και είπε ότι δεν τις άκουσε. Τις θεωρεί
ιδέες. Είναι στα αλήθεια ιδέα η συγκρότηση δασοφυλακής και
αγροφυλακής. Είναι ιδέα και όχι πρόταση η ενεργοποίηση των
πυροφυλακίων; Είναι ιδέα το να αποτάξετε άµεσα τους επίορ-
κους; Είναι ιδέα το να νοµοθετήσετε την απόλυτη προστασία των
καµένων δασών; Διότι όταν έχετε απελευθερώσει τις δραστηριό-
τητες στα καµένα που το Σύνταγµα απαγορεύει κατά το 117 και
όταν έχετε προαγάγει σε Πρόεδρο της Δηµοκρατίας τη δικαστή
που έκανε αυτή την υπηρεσία προς εκείνους οι οποίοι τρώνε τα
δάση, τότε είναι ξεκάθαρο ότι δεν σας απασχολεί ούτε η αναδά-
σωση ούτε η προστασία των δασών. 

Δεν είναι, βεβαίως, ιδέα η σύσταση εξεταστικής επιτροπής για
όλες τις πυρκαγιές. Δεν είναι ιδέα, αλλά πρόταση το να αποτά-
ξετε τους επιόρκους. Δεν είναι ιδέα η αύξηση του προϋπολογι-
σµού της πολιτικής προστασίας στα πεδία της εξάρτησης, του
εξοπλισµού, των αµοιβών, των επίγειων και εναέριων µέσων. Δεν
είναι ιδέα η απαγόρευση του κυνηγιού, για να προστατευθούν τα
απειλούµενα ζώα, πτηνά και είδη. Δεν είναι ιδέα η σύγκληση
ακρόασης φορέων στη Βουλή. Είναι προτάσεις, στις οποίες ο
Πρωθυπουργός δεν θέλησε να απαντήσει.

Απάντησε µόνο σε µία. Δεν την ανέφερα, θα την αναφέρω
τώρα, γιατί είναι η µία στην οποία απάντησε και αυτή την οποία
απέρριψε. Ήταν η πρότασή µας, η πρώτη, για τη µονιµοποίηση
του προσωπικού των πυροσβεστών. Απάντησε ο Πρωθυπουργός
ότι «Γιατί να τους µονιµοποιήσουµε; Αφού δεν τους έχουµε ανά-
γκη». Σε αυτούς, λοιπόν, που καλέσατε να χειροκροτούµε και εγώ
προσωπικά υποκλίνοµαι σε αυτό που κάνουν για όλους µας, αλλά
δεν χειροκροτώ υποκριτικά, σε αυτούς, λοιπόν, τι τους επιφυλάσ-
σετε; Και να ξεκαθαρίσουµε ποιοι είναι. Είναι οι δυόµισι χιλιάδες
άνθρωποι που έχουν προσληφθεί ως εποχικοί, κύριε Κικίλια, από
το 2019, από τη δική σας Κυβέρνηση, οι δυόµισι χιλιάδες άνθρω-
ποι που καλύπτουν το ηλικιακό κενό από τα είκοσι τέσσερα µέχρι
τα σαράντα επτά, γιατί δεν έχει η Πυροσβεστική δυναµικό σε
αυτό το ηλικιακό πεδίο, γιατί δεν γίνονταν προσλήψεις επί µνη-
µονίων. Τους επιφυλάσσετε να εργάζονται για έξι µήνες µε 900
ευρώ, για τρεις µήνες µε 450 ευρώ του Ταµείου Ανεργίας και για
τρεις µήνες να είναι εντελώς άνεργοι.

Άρα αυτούς τους οποίους στέλνετε πρώτους στο πεδίο, γιατί
θα ξέρετε ότι φτάνουν πρώτοι στο πεδίο µε παλαιωµένα µέσα δε-
καετίας ’80 και ’90 και ανακατασκευασµένα πυροσβεστικά µέσα
του Στρατού, τα οποία µένουν επιτόπου και έχουν µείνει στις φω-
τιές, αυτούς τους επιφυλάσσετε να παίρνουν 562 ευρώ τον µήνα
και τους λέτε «δεν θα σας προσλάβουµε, γιατί δεν σας χρει-
αζόµαστε».

Τελειώνει ο χρόνος µου, κύριε Πρόεδρε, οπότε δεν θα ζητήσω,
παρά µόνο µια µικρή ανοχή ολοκλήρωσης, λιγότερο από λεπτό,
λιγότερο από αυτό που αφαιρέθηκε µε τις προηγούµενες παρεµ-
βάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, µην
έχετε πρόβληµα.
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Προέδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι, λοιπόν, αναµφίβολο ότι δεν επιδιώκετε πραγµατικά να
ενισχύσετε εκείνους οι οποίοι δίνουν τη µάχη στην πρώτη γραµµή
µε τους τρόπους τους οποίους περιέγραψα, µε ληγµένες στολές
µέχρι πέρυσι, µε κρανάκια των εργοταξίων.

Είναι, επίσης, σαφές ότι δεν σας διακατέχει καµία θλίψη και
συντριβή για τις ανθρώπινες ζωές που χάθηκαν, που σχεδόν πα-
ρασιωπήθηκαν σε αυτή εδώ την Αίθουσα. Ελπίζω να µην υιοθε-
τείτε, κύριε Κικίλια, εσείς -δεν ξέρω ο κ. Μητσοτάκης- την άποψη
που εκφωνήθηκε από τη δηµόσια τηλεόραση ότι δεν µετράνε πε-
ρίπου για ανθρώπινες ζωές οι ζωές των προσφύγων και των µε-
ταναστών.

Κύριε Κικίλια που είστε παρών, θα καταθέσω για τα Πρακτικά
-έχω πολλά για να καταθέσω, αλλά δεν θα τα καταθέσω τώρα,
είναι εξάλλου και στα Πρακτικά της Βουλής- µόνο το κατεπείγον
διάβηµα που κατέθεσα την προηγούµενη εβδοµάδα στην Εισαγ-
γελέα του Αρείου Πάγου, ζητώντας της να παρέµβει για το δια-
χρονικό έγκληµα που διαπράττεται σε βάρος της χώρας και
συνέχεται ακριβώς µε τη διαρκή επιβράβευση ενεχοµένων και
επίορκων προσώπων, µε τη διαρκή αναβάθµιση υπαιτίων για µε-
γάλες πυρκαγιές.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
διάβηµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και µιας και προσβληθήκατε όταν αναφέρθηκα στον κ. Παπα-
γεωργίου, αν τον θεωρείτε επιτυχηµένο τον κ. Παπαγεωργίου,
στον οποίο έχετε παραχωρήσει και ένα ταµείο µυστικών κονδυ-
λίων, να τον κρατήσετε, κύριε Κικίλια, και να το πάρετε στην
πλάτη σας. Επειδή έχω άλλη άποψη για εσάς, σας προτείνω να
το επανεξετάσετε.

Σε κάθε περίπτωση, µας ζητήθηκαν προτάσεις. Καταθέσαµε
προτάσεις. Απαντήσεις δεν πήραµε. Είδα έναν Πρωθυπουργό
πραγµατικά εκτός κοινοβουλευτικού πεδίου και εκτός κοινοβου-
λευτικού και θεσµικού ρόλου, έξαλλο να κάνει προσωπικές επι-
θέσεις και να προκαλεί, προφανώς επιδιώκοντας τον αντιπερισ-
πασµό, τον αποπροσανατολισµό, την κλιµάκωση και την ένταση.
Υποθέτω, είναι τόσο έξαλλος, κύριε Κικίλια, γιατί θεωρεί και πι-
στεύει και πρέπει να σας πούµε ότι τα έχετε κάνει όλα καλά. Όλα
καλά τα έχετε κάνει. Μπράβο σας.

Εγώ είµαι µε όλη την Ελλάδα που πιστεύει ότι δεν τα έχετε κάνει
καλά. Πιστεύει ότι τα έχετε κάνει πραγµατικά µε τον χειρότερο
τρόπο, µε εγκληµατικό τρόπο και δεν θα σταµατήσω να σας το
λέω και δεν θα σταµατήσω να µιλώ, όποιες και αν είναι οι επιθέσεις
και όποιας φύσεως και αν είναι οι επιθέσεις, γιατί είναι πολύ πιο
ισχυρή η αγάπη µου για τους πολίτες και για τη χώρα µου, που
την ονειρεύοµαι αλλιώς και θα τη δούµε κάποια στιγµή αλλιώς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την

κυρία Κωνσταντοπούλου.
Τον λόγο ζήτησε και έχει ο Υπουργός, ο κ. Κικίλιας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ.
Δεν πρόκειται, προφανώς, να µακρηγορήσω µετά από κάτι πα-

ραπάνω από επτά ώρες που συνοµιλούµε εδώ σε επίπεδο πολι-
τικών Αρχηγών.

Φυσικά, γνωρίζω την κυρία Πρόεδρο και εκείνη µε γνωρίζει
καλά. Θα ήθελα, λοιπόν, απλώς να περιοριστώ στα προφανή. 

Πρώτον, ο κύριος Πρόεδρος της Κυβέρνησης στην πρωτολο-
γία του µε νηφαλιότητα, δοµηµένα, απάντησε στα καίρια ερωτή-
µατα, τα οποία απασχολούν την κοινωνία σε ένα πολύ-πολύ
δύσκολο καλοκαίρι που έχουµε περάσει. Και θεωρώ ότι απάντησε
µε τρόπο πειστικό ως προς όλους και σε καµία των περιπτώσεων
δεν είχε διάθεση ούτε να αποκρύψει κάτι ούτε να µην ενηµερώσει
την Εθνική Αντιπροσωπεία. Άλλωστε, νοµίζω ότι έχει και µια φυ-
σική αστική ευγένεια, που δεν επιτρέπει να εκφεύγει απαντή-
σεων, αν και πολλές φορές έχει προκληθεί.

Δεύτερον, προφανώς θα απαντούσε ξανά στην κυρία Πρό-

εδρο, αν ήταν εδώ. Θα απαντήσω εγώ όµως -προφανώς όχι σε
όλα αυτά τα οποία έθεσε η κυρία Πρόεδρος, γιατί χρειάζοµαι µια
ώρα τουλάχιστον, µια ολόκληρη συζήτηση για κάτι το οποίο είναι
δοµικό και καίριο- και είµαι σίγουρος ότι η κυρία Πρόεδρος θα
καταλάβει, όπως θα καταλάβετε και όλοι σας.

Το Πυροσβεστικό Σώµα αποτελείται από δεκαέξι χιλιάδες πυ-
ροσβέστες και όπως σωστά είπε η κυρία Πρόεδρος, ο µέσος
όρος ηλικίας είναι τα σαράντα επτάµισι έτη. Γίνονται προσπά-
θειες κάθε χρόνο να ενισχυθεί το Πυροσβεστικό Σώµα. Πέρυσι,
µε απόφαση του κυρίου Πρωθυπουργού, προσελήφθησαν πεντα-
κόσιοι δασοκοµάντος, δασοπυροσβέστες και ακόµα περισσότε-
ροι φέτος, όπως ακούσατε. 

Όλοι αυτοί οι άνθρωποι είναι ο «στρατός» µας, είναι οι άνθρω-
ποι οι οποίοι προσπαθούν και επιχειρούν καθηµερινά σε ένα πάρα
πολύ δύσκολο καλοκαίρι, όπως αποδείχθηκε, σε εκατοντάδες δε-
κάδες πυρκαγιές.

Την επιχειρησιακή ευθύνη την έχουν ο Αρχηγός του Πυροσβε-
στικού Σώµατος, ο υπαρχηγός, ο επιτελάρχης, οι διοικητές του
ΕΣΚΕΔΙΚ και οι διοικητές των µονάδων, οι περιφερειάρχες συ-
ντονιστές µαζί µε τους πυροσβέστες µας -και τους εποχικούς και
τους εθελοντές και τους πενταετούς θητείας-, κυρία Πρόεδρε,
σε όλη τη χώρα. 

Το τεκµήριο της αθωότητας, επίσης, υπάρχει και το γνωρίζετε
εσείς πολύ καλύτερα από εµένα. Αυτή είναι η φύση της δουλειάς
σας. Προφανώς, εγώ πιστεύω -φαντάζοµαι εξίσου και εσείς- ότι
υπάρχει διαχωρισµός των εξουσιών: δικαστική, εκτελεστική και
νοµοθετική. Εδώ είµαστε η νοµοθετική. Υπάρχει η εκτελεστική, η
Κυβέρνηση και η δικαστική που οφείλει να κάνει τη δουλειά της.

Φαντάζοµαι ότι ούτε εσείς διαφωνείτε στο προφανές. Οι άν-
θρωποι αυτοί δίνουν τη µάχη τους. Δεν είναι ένα ή δύο. Πολλοί
και για διάφορες περιπτώσεις ενδεχοµένως να µπορεί να κατη-
γορούνται και το τεκµήριο της αθωότητας είναι πολύ ισχυρό στο
δικανικό µας σύστηµα και καλώς υπάρχει. Και προφανώς όλοι
αυτοί οι άνθρωποι, γυναίκες και άνδρες του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος δίνουν ακόµα -δεν έχει τελειώσει και ας είναι τέλος Αυγού-
στου- µια πολύ πολύ σκληρή µάχη σε πολύ πολύ δύσκολες
συνθήκες. Αυτό νοµίζω ότι πρέπει να το σεβαστούµε όλοι.

Και θα σταµατήσω εδώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν θέλω να πω κάτι
παραπάνω, παρά µόνο αυτό. Το τεκµήριο της αθωότητας ισχύει
και υπάρχει για όλους. Αυτόκλητος εισαγγελέας δεν είναι κανέ-
νας. Μιλάµε για στελέχη εγνωσµένης αξίας. Είτε ήταν ή δεν ήταν
όµως, για τον οποιοδήποτε ισχύει και υπάρχει.

Και πάντως, µέσα σε αυτή την προσπάθεια και µέσα στην τε-
ράστια µάχη, αυτοί είναι οι άνθρωποί µας που µας προστατεύουν
και όχι µόνο. Θέλω να εξάρω και να ευχαριστήσω και την Ελλη-
νική Αστυνοµία για όλη την προσπάθειά της, τις εκκενώσεις που
έχει κάνει, τις Ένοπλες Δυνάµεις, το Λιµενικό, για τις εκκενώσεις
επίσης και τη βοήθεια και τη στήριξη, πολίτες, εθελοντές και αν-
θρώπους των τοπικών κοινωνιών σε ένα καλοκαίρι που οι κλιµα-
τικές συνθήκες ήταν τέτοιες, µαζί µε το ανθρώπινο χέρι δυστυ-
χώς, ώστε έχουµε υποστεί αυτή την τεράστια πίεση. Νοµίζω ότι
κανείς µπορεί να σεβαστεί αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι µετά και την ολοκλήρωση και

των δευτερολογιών όλων των πολιτικών Αρχηγών των κοινοβου-
λευτικών κοµµάτων, αλλά και την τριτολογία του Πρωθυπουργού,
η οποία προηγήθηκε, λόγω του ραντεβού που είχε και της υπο-
δοχής της Πρωθυπουργού της Ιταλίας ολοκληρώθηκε η συζή-
τηση σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.30’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο ηµέρα
Παρασκευή 1 Σεπτεµβρίου 2023 και ώρα 8.30’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.
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